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مجيد اعزازي|
دبير گروه راه وشهرسازي|

1- عباس آخوندي، وزي��ر راه و شهرس��ازي ديروز متن 
استعفاي خود را منتشر كرد. اس��تعفانامه اي كه 49 روز 
پيش خطاب به حسن روحاني،  رييس جمهوري نوشته 
و به صراحت از اختلاف نظر با روحاني در رابطه با »روش 
بازآفريني شهري« و»سياست دخالت حداكثري دولت 
در بازار و روش ساماندهي امور اقتصادي به لحاظ شرايط 
موجود كشور« س��خن گفته اس��ت. البته پيش از وزير 
مستعفي وزارت راه و شهرسازي، اين رييس جمهور بود كه 
حدود 14 ماه پيش، در مجلس و در زمان معرفي آخوندي 
براي وزارت راه و شهرسازي در دولت دوازدهم از اختلاف 
خود با او بر سر »نوسازي بافت هاي فرسوده« سخن گفت. 
اين اختلاف در 4 دي 1396 وقت��ي روحاني، اكبر تركان 
را به عنوان مش��اور خود در امور هماهنگي نوسازي بافت 
فرسوده معرفي كرد، علني تر شد. موارد متعدد و مرتبط 
ديگري براي مستند كردن اين اختلاف وجود دارد كه در 

اين مقال نمي گنجد. 
2- نوسازي بافت هاي فرسوده و همچنين نوسازي ناوگان 
حمل و نق��ل بار ج��اده اي )انواع كاميون هاي فرس��وده( 
دو برنامه اصل��ي روحاني در دور دوم رياس��ت جمهوري 
او اعلام شده و از اشتغال زايي، رونق گرفتن توليد داخلي 
و همچني��ن صرفه جوي��ي در مصرف س��وخت و منابع 
طبيعي كشور به عنوان مزاياي اين دو طرح ياد شده است. 
بي گمان انتخ��اب وزيري كه در يك��ي از برنامه هاي مهم 
دولت با رييس جمهور اختلاف نظ��ر دارد- فارغ از اينكه 
نظر كداميك ب��ر ديگري رجح��ان دارد- و البته پذيرش 
چنين مسووليتي از سوي وزير پيش��نهادي، چيزي جز 
فرصت سوزي تعبير و تفسير نمي ش��ود. مساله اي كه در 
تغيير تركيب كابينه و بطور مشخص در معرفي دو وزير 
براي دو وزارتخانه تعاون، كار و رفاه اجتماعي؛ و اقتصاد و 
دارايي كه مسوولانش زير تيغ استيضاح مجلس از ادامه 
همكاري با دولت حذف ش��دند، نيز مشهود است. در پي 
افزايش تعداد فرصت س��وزي هاي دولت ه��اي روحاني، 
برخي از كارشناسان و ناظران مسائل ايران را به حق يا به 

ناحق به اين نتيجه رسانده كه در دولت روحاني هيچ كس 
حرف آخر را نمي زند و اين دولت در دستيابي به نتيجه و 
اعمال اراده اي واحد براي پيش برد امور كشور عملكرد قابل 

توجهي نداشته و ندارد.
3-در عين حال، ظاه��را اختلاف نظر آخوندي و روحاني 
فراتر از مساله بازسازي بافت هاي فرسوده و حاشيه هاي 
مرتبط ب��ا آن اس��ت و آن را مي توان نش��انه و علامتي از 
اختلاف هاي نظري بزرگ ت��ر در هي��ات دولت و تغيير 
تركيب كابينه به نفع يك ديدگاه فكري اقتصادي خاص 
ارزيابي كرد. به روش��ني از متن اس��تعفاي آخوندي بر 
مي آيد كه اين اختلاف ها مبنايي تر و ريشه اي تر هستند، 
آنجا كه آخوندي در استعفانامه خود از »سياست دخالت 
حداكثري دولت در بازار« سخن مي گويد و بر »سه اصلِ 
پايبندي به قانون، احترام به مالكيت و اقتصاد بازار رقابتي« 
اصرار مي ورزد و مدعي مي شود كه اين سه اصل در شرايط 
تحريم اقتصادي »نقض« ش��ده اس��ت. با مسجل شدن 
رفتن مس��عود نيلي از هيات دولت و استعفاي آخوندي 
از همكاري با كابينه دوازدهم و از آن س��و، تقويت كمي و 
كيفي مسوولان نزديك به سازمان برنامه و بودجه كه به 
اقتصاد دولتي باور دارند، به نظر مي رسد، جايگاه و حضور 
اقتصاددانان معتقد به ب��ازار رقابتي در دول��ت دوازدهم 

به شدت تضعيف شده و خواهد شد.
4- ش��ايد در نگاه اول، تغيير آرايش هي��ات دولت و غلبه 
رويكرد نظري و فكري در آن، مفيد به نظر برسد و ناظران 
ش��اكي از فرصت س��وزي هاي دولت را از اين نظر كه در 
شرايط جديد، فرصت سوزي ها كمتر خواهد شد، دلگرم 
كند؛ اما واقعيت اين است كه اقتصاددانان بازار رقابتي تنها 
گروهي از اقتصاددانان هستند كه بر اصلاح ساختارهاي 
اقتصادي و بودجه اي كش��ور از جمله نظ��ام بانكي اصرار 
دارند. از اين رو، به نظر مي رس��د،  تنها پيام و پيامد حذف 
اين دسته از مسوولان از هيات دولت، فراموشي اصلاحات 
در ساختار اقتصاد و در نتيجه تداوم روال معيوب گذشته و 
بسنده كردن به راه حل هاي مقطعي خواهد بود. مساله اي 
كه بيم��اري اقتصاد اي��ران را نه تنها ع��لاج نمي كند كه 

احتمالا در سال هاي پيش رو تقويت نيز خواهد كرد. 

معاون س��ازمان برنامه و بودجه و رييس س��ازمان 
نقش��ه برداري كش��ور گفت: آمار غلط ب��ه اعتماد 

عمومي و طي مسير درست توسعه ضربه مي زند.
مس��عود ش��فيعي در حاش��يه هماي��ش آم��ار و 
برنامه ريزي استان سمنان به مناسبت روز ملي آمار 
و برنامه ريزي، در گفت وگو با ايرنا، كسب اطلاعات 
آماري صحيح را لازمه فعاليت مركز آمار دانست و 
گفت: ارايه آمار غلط و ناصحيح موجب سلب اعتماد 
عمومي مي ش��ود كه در راس��تاي آن نقش آمار و 
توسعه نيز در كشور كمرنگ مي شود كه اين فقدان 
اطمينان جامعه را با مش��كل روب��رو مي كند.  وي 
خاطرنشان كرد: دسترس��ي به داده هاي كوچك، 
يكي از اهداف اصلي اجراي سرش��ماري است كه 
مركز آمار و برنامه ريزي كش��ور تاكنون در اين امر 
موفق بوده اس��ت.  رييس س��ازمان نقشه برداري 
كشور به اهميت آمار اش��اره كرد و گفت: هر نهاد و 
سازماني براي نظم بخشيدن به امور داخلي و ارايه 
بهتر وظايف خود، به برنامه ريزي و آمارگيري نياز 
دارد.  وي افزود: نظام آمار ملي به عنوان بخش��ي از 
نظام اطلاعات كش��ور با توجه به اطلاعات آماري 
خود، مي تواند در زمان مناس��ب اطلاع��ات و آمار 
درست را در اختيار تصميم گيران و سياست گذاران 
كشور قرار دهد.  وي به نقش اطلاعات مكان محور 

)GIS( در مدرن س��ازي نظام آماري كشور اشاره 
كرد و گفت: نقشه و اطلاعات مكاني اجزاي جدايي 
ناپذير آمار هستند كه در فرآيند پيش رو بدون در 
كنار هم قرار دادن اين 2 مقوله، برنامه ريزي بهينه 
امكان پذير نيست.  معاون سازمان برنامه و بودجه 
كش��ور اضافه كرد: فناوري نوين، جايگاه اطلاعات 
مكاني را در سرشماري ها و طرح هاي آماري مورد 
تاكيد قرار مي دهد.  ش��فيعي گفت: ام��روزه، داده 
كاوي در دنيا مورد توجه است و بيشتر كشورها از 
داده و اطلاعات خود دانش به دست مي آورند و در 

تصميم گيري كلان از آن استفاده مي كنند. 
وي افزود: استفاده از فرآيند داده كاوي از برنامه هاي 
پيش رو است، در كشور همچنان اين فرآيند به كار 
نمي رود كه بايد اين نظام را جدي گرفته و فرهنگ 
آمار را گسترش دهيم.  شفيعي اجراي طرح نظام 
ملي آدرس گ��ذاري مكان محور ب��راي هر آدرس 
پستي را يكي ديگر از برنامه هاي س��ازمان برنامه 
و بودجه دانس��ت و گفت: در راس��تاي اجراي اين 
طرح، تبديل آدرس متني به ژئوكد انجام مي شود.  
معاون سازمان برنامه و بودجه افزود: در اين طرح، 
آدرس هاي پستي با دقت بالا اعتبار سنجي شده و 
امكان بررسي و صحت سنجي يك نشاني فيزيكي 

قابل انجام خواهد بود. 

معاون سازمان برنامه و بودجه: 

آمار غلط به اعتماد عمومي و برنامه توسعه خدشه وارد مي كند
نشانه شناسي استعفاي آخوندي

گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

نشانه شناسي استعفاي 
آخوندي

1- عب��اس آخون��دي، 
وزير راه و شهرس��ازي 
ديروز متن اس��تعفاي 
خ��ود را منتش��ر كرد. 
ك��ه  اس��تعفانامه اي 
49 روز پي��ش خطاب 
ب��ه حس��ن روحان��ي، 
 رييس جمهوري نوشته 
و به صراحت از اختلاف نظر ب��ا روحاني در رابطه 
با »روش بازآفريني شهري« و»سياست دخالت 
حداكثري دولت در بازار و روش ساماندهي امور 
اقتصادي به لحاظ شرايط موجود كشور« سخن 
گفته اس��ت. البته پيش از وزير مستعفي وزارت 
راه و شهرس��ازي، اي��ن رييس جمه��ور بود كه 
حدود 14ماه پيش، در مجلس و در زمان معرفي 
آخوندي براي وزارت راه و شهرس��ازي در دولت 
دوازدهم از اختلاف خود با او بر س��ر »نوس��ازي 

بافت هاي فرسوده« سخن گفت. 

 صفحه6  

تشكلها

 فتح بازارهاي عربي 
از كانال دمشق

تعادل| »س��وريه مي تواند ب��ه كانالي جديد 
براي فتح بازارهاي صادراتي كشورهاي عربي از 
سوي ايران بدل شود.« اين مهم ترين خروجي 
همايش توس��عه همكاري هاي تج��اري ايران 
و سوريه بود كه روز گذش��ته، با حضور فعالان 
اقتصادي دو كشور در محل اتاق تهران برگزار 
ش��د. البته با وجود حجم بالاي روابط سياسي، 
دو كشور تاكنون نتوانس��ته اند از ظرفيت ها و 

پتانسيل هاي اقتصادي مشترك بهره ببرند. 

انرژي

 چند پادشاه و يك اقليم 
در پتروشيمي 
 نادي صبوري-فرداد احمدي| 

اگر پاي صحب��ت كس��اني ك��ه در دوران دولتي 
ب��ودن پتروش��يمي ايران، مس��ووليت داش��تند 
بنش��ينيد احتمال خيلي كم��ي دارد كه ب��ا آه و 
صد حي��ف از آن دوران ياد نكنند. به نظر ش��مار 
قابل توجهي از چهره هاي صنعتي و اقتصادي ايران، 
خصوصي سازي حداقل به شكلي كه در اين صنعت 
انجام شد، اتفاقي خوش��ايند نبود. اش��اره به اين 
موضوع از آن جايي اهميت دارد كه هنوز پرس��ش 
چگونگي اداره اين صنعت داغ و تازه است. پرسش 
مهمي كه امروز صنعت پتروش��يمي اي��ران با آن 
روبه رو است اين است كه آيا راهي براي اداره صنعت 
نه به صورت كاملا دولتي و نه به صورت جزيره هاي 
پراكنده وجود دارد؟ آيا ادغام شدن هلدينگ هاي 
مطرح اين حوزه شدني است؟ »تعادل« در گزارش 
پيش رو كه از نشست »هلدينگ داري پتروشيمي« 

كه در كنگره نفت و نيرو ...
15

همه تلاش هاي رياض براي حمايت از» محمدبن سلمان«

» تعادل« بررسي مي كند

عربستان به كشته شدن
 »خاشقجي« اعتراف كرد

پشت پرده استعفاي آخوندي

خبر

رييس س��تاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
از كاهش خروج غيرقانوني كالاهاي اساسي كه 
در ماه هاي گذشته ناش��ي از نوسان ارزي شتاب 
بالايي گرفته بود، خبر داد. طي ماه هاي گذشته و 
در پي نوسان نرخ ارز خروج رسمي و غيررسمي 
كالاهاي اساسي در كش��ور در قالب صادرات يا 
قاچاق با افزايش قابل توجهي مواجه شده بود كه 
بعضا بازار داخلي را ب��ا كمبود مقطعي و افزايش 
قيمت غيرمنطقي مواجه كرده بود. علي مويدي 
خرم آبادي - رييس ستاد مركزي مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز - در اين باره به ايس��نا گفت: با توجه به 
اينكه كالاهاي اساسي هميشه در كشور با يارانه 
و نرخ متف��اوت از بازار، تامين مي ش��ود همواره 
ش��اهد خروج غيرقانوني آنه��ا بوده ايم كه البته 
نوسان ارزي اين وضعيت را شدت بخشيد، اما با 
تمهيدات انديشيده شده، جلسات برگزار شده و 
تفاهم هاي صورت گرفته، شدت و سرعت خروج 
كالاهاي اساسي از كشور كاهش پيدا كرده است. 
وي افزود: در جلس��ه اخيري كه در وزارت كشور 
با حضور اس��تانداران و فرمانداران مرزي برگزار 
شد، راهكارها و تمهيدات مختلفي انديشيده شد 
و شاهد روند كاهشي در خروج كالاهاي اساسي 
بوديم كه ب��ه عنوان مث��ال مي توان ب��ه قاچاق 
دام زنده اش��اره كرد كه از آن جلوگيري كرديم. 
رييس س��تاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
ادامه داد: يكي  از مبادي خروج  كالاهاي اساسي 
از كشور مناطق آزادي مانند اروند در خوزستان 
بودند كه به عنوان مثال كالاهاي��ي مانند برنج، 
شكر، گوش��ت، مرغ و غيره از آنها خارج مي شد، 
اما با همكاري مناطق آزاد و برگزاري جلس��ات 
متعدد با مس��وولان آنها حساس��يت نسبت به 
خروج كالاهاي اساس��ي از اي��ن مناطق و ديگر 
مبادي خروجي كشور افزايش پيدا كرده است و 
شاهد به حداقل رسيدن خروج كالاهاي اساسي 
از كش��ور هس��تيم. مويدي خرم آب��ادي با بيان 
اينكه خروج كالاهاي اساس��ي حتي به صورت 
حداقلي از كشور نيز براي ما مهم است و بايد به 
صفر برسد، تاكيد كرد: سازوكارهاي جديدي با 
حضور استانداران مختلف انديشيده ايم تا با ايجاد 
وحدت نظر مناس��ب از خروج كالاهاي اساسي 
جلوگيري كنيم. وي در پاس��خ به اين سوال كه 
چگون��ه مي خواهيد از خروج كالاهاي اساس��ي 
جلوگيري كنيد و س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز چه برنامه اي براي رسيدن به اين هدف دارد، 
ادام��ه داد: در وهله اول در ايج��اد مقرراتي كه از 
خروج كالاهاي اساس��ي جلوگيري كند، تلاش 
مي كنيم و در مرحله بعدي ارتقاء سطح سامانه ها 
پيش بيني شده اس��ت كه بتواند مسير انحراف 

كالاهاي اساسي را به صورت شفاف نشان دهد.

كاهش خروج غيرقانوني 
كالاهاي اساسي

كشاورزي

مجري طرح گندم وزارت جهاد كش��اورزي با ابراز 
نگراني از سياست هاي ش��وراي اقتصاد در تاخير 
اعلام نرخ خري��د تضميني گندم گف��ت: اين امر 
مي تواند كاهش س��طح زيركش��ت و تولي��د را به 
همراه داشته باش��د كه منافع ملي را با مخاطراتي 
مواجه مي س��ازد. اس��ماعيل اس��فندياري پور در 
گفت وگو با خبرنگار ايرنا درباره تاخير در اعلام نرخ 
خريد تضميني و وضعيت سطح زيركشت گندم 
افزود: به دليل سياس��ت هاي ش��وراي اقتصاد، در 
سه سال اخير نرخ خريد تضميني گندم متناسب 
با نرخ ت��ورم و هزينه هاي تمام ش��ده توليد، نبوده 
اس��ت درحالي ك��ه در اي��ن مدت هم��ه كالاها و 
محصولات از افزايش قيمت برخوردار شده اند. به 
گفته وي، در س��ال 1395 قيمت خريد تضميني 
هر كيلوگرم گندم يك ه��زار و 270 تومان و براي 
س��ال هاي 96 و 97 نرخ اين محص��ول يك هزار 
و 300 تومان تعيين ش��د اين بدان معناس��ت كه 
رشد قيمت س��ال 96 نسبت به س��ال 95 نزديك 
2.3 بوده است كه اين نوع قيمت گذاري، منصفانه 
نيست. وي اظهار داشت: در صورت ادامه اين روند 
و ناديده گرفتن همت كشاورزان براي به خودكفايي 
رساندن كشور در توليد گندم، دوباره كشور به يك 
واردكننده گندم تبديل خواهد شد كه سالانه رقم 
قابل توجهي ارز بايد براي واردات اين كالا از كشور 
خارج شود، همان گونه كه در سال 91 براي خريد 
گندم وارداتي بيش از 2.6 ميليارد دلار هزينه شد. 
مشاور وزير جهاد كشاورزي تصريح كرد: خودكفايي 
كشور در توليد گندم نشان مي دهد سياست هاي 
وزارت جهاد كش��اورزي در قيمت گذاري و ارايه به 
موقع نرخ منطقي خريد تضميني گندم به شوراي 
اقتصاد صحيح بوده است. وي گفت: اكنون قيمت 
جهاني هر تن گندم 241 دلار در كشور مبدا است 
كه با محاسبه نرخ بيمه، بارگيري و حمل و نقل تا 
كش��ور مقصد حداقل 248 دلار مي شود كه اگر با 
نرخ نيمايي هش��ت هزار و 400 تومان واردات آن 
را محاسبه كنيم قيمت هركيلوگرم گندم وارداتي 
براي ما 2 هزار و 420 تومان تمام مي شود درحالي 
كه در كش��ور ما هر كيلوگرم گن��دم كيفي توليد 

داخل را يك هزار و 300 تومان خريداري مي كنند.
اس��فنديارپور اضافه كرد: بنابراين اختلاف قيمت 
خريد گن��دم توليد داخ��ل از كش��اورزان و گندم 
واردات��ي مي توان��د موجب ناامي��دي و بي رغبتي 
كش��اورزان به توليد بش��ود كه همين امر كاهش 
س��رمايه گذاري در اين بخش را ب��ه دنبال خواهد 
داشت. وي ادامه داد: درحالي كه با توجه به اعمال 
تحريم هاي ظالمانه عليه ايران بايد سياست گذاري 
ش��وراي اقتصاد حماي��ت از اس��تمرار توليد اين 
كالاي اساس��ي باش��د تا نه تنها توليد كنندگان و 

مصرف كنندگان بلكه منافع ملي به خطر نيفتد.

تبعات تاخير در اعلام نرخ 
خريد تضميني گندم 

كلان

 70 هزار ميليارد تومان
 براي 300 هزار شغل
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عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
گفت: اقدام امريكايي ها در 2 پرونده اي كه ايران نيز در 
خصوص آنها به لاهه ش��كايت كرده، خ��لاف قوانين و 
قواعد بين المللي است، ولي اين اقدامات امريكا كه خلاف 
قواعد بين المللي اس��ت را بايد با زبان و ادبيات حقوق 
بين المللي نيز تثبيت كرد. اردشير نوريان در گفت وگو با 
خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به طرح 2شكايت 
از س��وي جمهوري اس��لامي ايران عليه امريكا، اظهار 
داشت: پس از آنكه جمهوري اسلامي ايران به دليل وضع 
تحريم هاي امريكا عليه ايران به دادگاه لاهه شكايت برد، 

در قرار موقتي كه از سوي ديوان بين المللي دادگستري 
لاهه از امريكا خواسته شد تا اقدامات خود را متوقف كند 
كه اين يك پيروزي ديپلماتيك در عرصه حقوقي بود. 
عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
شوراي اس��لامي بيان كرد: اكنون در خصوص پرونده 
ديگري كه مربوط به مص��ادره اموال اي��ران در امريكا 
است، جمهوري اسلامي ايران بازهم به ديوان بين المللي 
دادگس��تري لاهه شكايت كرده اس��ت تا اتهام واهي و 
روند غيرقانوني صدور حكم، منجر به مص��ادره  اموال 

جمهوري اسلامي ايران نشود.

فوايد شكايت ايران عليه اقدامات امريكا چيست

حقوقي

وزير كشور در ادامه رايزني ها براي آزادي مرزبانان ايراني 

فعاليت  تروريستي در مرز ايران و پاكستان بايد متوقف شود
 وزير كش��ور در گفت وگوي تلفني با شهريار آفريدي 
وزير كشور پاكس��تان تاكيد كرد: انتظار داريم دولت 
پاكستان بر اساس اس��ناد همكاري فيمابين بيش از 
پيش در تعقيب و س��ركوب گروهك هاي تروريستي 
با نيروه��اي نظام��ي و انتظامي جمهوري اس��لامي 
ايران هم��كاري لازم را بعمل آورد. ب��ه گزارش پايگاه 
اطلاع رس��اني وزارت كش��ور؛ رحماني فضلي در اين 
گفت وگوي تلفني تاكيد ك��رد: جمع آوري اطلاعات، 
تعقيب و س��ركوب گروه هاي تروريستي مورد انتظار 
اس��ت و نيروهاي نظام��ي و انتظامي اي��ران آمادگي 
دارند با همكاري طرف پاكس��تاني به اهداف مشترك 
در خصوص تامين امنيت مرزهاي دو كش��ور برسند. 
ش��هريار آفريدي وزير كش��ور پاكس��تان نيز در اين 
گفت وگو به  رحماني فضلي اطمينان داد؛ اقدامات لازم 
در خصوص آزاد سازي نيرو هاي ايراني ربوده شده در 

مرز، از سوي پاكستان انجام شود.
وزير كش��ور پاكس��تان افزود: عميق��ا از حادثه اخير 
تروريس��تي در مرزه��اي دو كش��ور متاثر ش��دم اما 

اطمينان مي دهيم تمام تلاش ه��اي خود را براي حل 
اين مساله به كار بگيريم و معتقدم اينگونه تلاش هاي 
مذبوحانه خلل��ي در روابط خ��وب دو كش��ور ايجاد 

نخواهد كرد.
وي خاطرنش��ان كرد: براي آزادي گروگان ها از هيچ 
كمكي دري��غ نخواهيم ك��رد و هواپيماهاي گش��ت 
پاكستاني مظنونان را تحت نظر دارند و در اين زمينه 

همكاري عملياتي خوبي با نيروهاي ايراني داريم.
در بخش ديگري از گفت وگو، وزير كش��ور جمهوري 
اسلامي ايران ضمن اش��اره به اينكه پاكستان كشور 
دوست و برادر ماس��ت و امنيت، توس��عه و همكاري 
مبناي روابط دو كش��ور اس��ت، به موض��وع اربعين 
پرداخت و خواستار تسهيل در اعزام زائران پاكستاني 
از س��وي دولت اين كش��ور، از طريق خاك جمهوري 
اسلامي ايران ش��د. رحماني فضلي گفت: اقدامات و 
تس��هيلات لازم در خصوص اعزام زائران پاكستاني از 
طريق مرز تعيين شده، فراهم است و مشكلي در اين 

زمينه وجود ندارد.

ديپلماسي

مجيد اعزازي



روي موج خبر

  حضور ظريف و عراقچي در جلسه
غير علني مجلس؛ ايرنا|

 سخنگوي هيات رييسه مجلس گفت: محمدجواد 
ظريف وزير امور خارجه و س��يد عباس عراقچي 
معاون سياس��ي وزارت خارجه در جلس��ه غير 
 علني امروز يكش��نبه مجلس در م��ورد لايحه 
»سي اف تي« و مذاكرات با گروه اروپايي گزارشي 
به نمايندگان ارايه مي كنند. بهروز نعمتي اظهار 
داشت: در اين جلسه غير علني قرار است ظريف و 
عراقچي توضيحاتي درباره مذاكرات خود با گروه 
»سي اف تي« اروپايي به نمايندگان مجلس ارايه 
كنند، همچنين قرار است مسوولان وزارت خارجه 
در اين نشست غيرعلني به سوالات نمايندگان 
مجلس در اين مورد پاس��خ دهن��د. همچنين 
سخنگوي هيات رييس��ه مجلس درباره معرفي 
وزيران پيشنهادي دولت به مجلس، گفت: هنوز 
نامه معرفي وزراي پيشنهادي دولت به خانه ملت 
داده نشده است ولي اميدواريم كه تا فردا وزيران 

پيشنهادي به مجلس معرفي شوند.

 يكجانبه   گرايي امريكا، كشورهاي مستقل 
جهان را به هم نزديك تر مي كند؛ تعادل|

س��فير اي��ران در مس��كو تاكي��د ك��رد: م��وج 
يكجانبه   گرايي و تحريم امريكا، كشورهاي مستقل 
جهان را ب��ه هم نزديك تر خواه��د كرد. مهدي 
سنايي با اش��اره به گفت وگوي سه جانبه ايران، 
روسيه و هند در توييتر خود نوشت: گفت وگوي 
س��ه  جانبه ايران، روس��يه و هند با حضور مراكز 
مطالعات س��ه كشور دو روز اس��ت در مسكو در 
جريان اس��ت. مقابل��ه با تهديدات مش��ترك و 
تاكيد بر طرح هاي بزرگي چون كريدور شمال – 
جنوب از جمله موضوعات مورد بحث است. موج 
يكجانبه   گرايي و تحريم امريكا، كشورهاي مستقل 

جهان را به هم نزديك تر خواهد كرد.

  اس�تقبال س�فارت انگلي�س در ته�ران 
از تصميم FATF؛ ايسنا|

سفارت انگليس در ايران از تصميم گروه ويژه اقدام 
مالي براي تمديد تعليق نام ايران در فهرست سياه 
اين گروه اس��تقبال كرد. صفحه رسمي سفارت 
انگلي��س در تهران در توييتر اع��ام كرد: »ما از 
تصميمFATF استقبال مي كنيم تا ايران زمان 
بيشتري براي تكميل برنامه عملياتي اش داشته 
باش��د. اروپايي ها از تاش هاي ايران در جلسات 
FATF قوياً حماي��ت كردند. انطب��اق كامل با 
FATF ضروري اس��ت تا بانك ها بتوانند با ايران 
كار كنند.« گروه ويژه اقدام مالي عصر روز جمعه 
بعد از يك هفته بحث و بررسي اعام كرد با توجه 
به تاش هاي تهران براي اجراي توصيه هاي اين 
نهاد تا فوري��ه 2019 فرصت مي دهد تا در موارد 
مورد نظر )9 مورد( ايران اقدامات لازم را تكميل 

و نهايي كند.

  پيش�نهادات اصلاح نظام بانكي به جلس�ه 
سران قوا ارايه مي شود؛پاد| 

 اعضاي شوراي عالي هماهنگي اقتصادي پس از ارايه 
گزارش رييس كل بانك مركزي در مورد چالش هاي 
نظام بانكي، اين بانك را موظف كردند كه پيشنهادات 
اجرايي براي اصلاح نظام بانكي را به جلسه سران قوا 
ارايه كند. در جلسه ديروز شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي كه به رياست حجت الاسلام و المسلمين 
دكتر حسن روحاني تشكيل شد؛ اعضا بر حمايت از 
اقدامات بانك مركزي در زمينه اصلاح نظام بانكي 
تاكيد كردند. همچنين در اين جلسه، اعضاي شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي بر تسريع در روند واگذاري 
س��هام موسس��ات دولتي و عمومي غير دولتي به 
بخش خصوصي در اجراي اصل 44 قانون اساسي و 

تاكيدات مقام معظم رهبري تاكيد كردند.

  روش ۱۰۰هزار دين�ار به زائران اربعين با نرخ 
۹۶ ريال؛تسنيم|

بنابر تهميدات انديشيده شده، زائران اربعين حسيني 
مي توانند مبلغ يكصدهزار دين��ار عراق را از طريق 
سازوكار طراحي شده در بانك ملي ايران خريداري 
كنند و اس��كناس دينار را در س��ه شهر عراق و سه 
نقطه مرزي )مجموعاً پنجاه نقطه( تحويل گيرند. 
در راستاي تسهيل زيارت حضرت اباعبدالله الحسين 
)ع( در ايام اربعين حسيني، زائران مي توانند از طريق 
بانك ملي ايران مبلغ يكصد ه��زار دينار عراق را با 
نرخ ه��ر دينار 96 ريال و ب��ا پرداخت معادل ريالي 
آن خريداري كنند و اس��كناس دين��ار را در نقاط 
مشخص شده ش��هرهاي نجف، كربلا، كاظمين و 
همچنين س��ه نقطه مرزي مقابل مرزهاي مهران، 
چزابه و شلمچه )داخل كشور عراق( تحويل گيرند.

  حاجي ميرزايي انتصاب خود به عنوان سخنگويي 
دولت را تكذيب كرد؛ باشگاه خبرنگاران|

دبير هيات دولت اخبار منتشره در برخي رسانه ها 
مبني ب��ر انتصابش به عنوان س��خنگويي دولت را 
تكذيب كرد.محس��ن حاجي ميرزايي با اش��اره به 
اخبار منتشره در برخي رسانه ها مبني بر انتصابش 
به عنوان س��خنگوي دولت را تكذيب كرد و گفت: 
در اي��ن باره صحبتي با من نش��ده است.محس��ن 
حاجي ميرزايي از شهريور س��ال 92 طي حكمي 
از سوي معاون اول رييس جمهوري دبيري هيات 

دولت را عهده دار است.

   هيچ كشوري نمي تواند مدعي جزاير سه گانه 
باشد؛خبرآنلاين|

معاون حقوقي س��ابق رييس جمه��ور گفت: جزاير 
سه گانه به لحاظ تاريخي متعلق به ايران است و هيچ 
كش��وري نمي تواند مدعي آن باشد. الهام امين زاده 
در مورد ادعاي اخيرمقامات اماراتي نسبت به جزاير 
سه گانه ايران گفت: جزاير سه گانه به لحاظ تاريخي 
و اسناد بين المللي متعلق به ايران است. او افزود: به 
هيچ عنوان هيچ كشوري نمي تواند مدعي آن باشد و 
ما هميشه اعلام كرديم كه اين جزاير متعلق به ايران 
است. گفتني اس��ت اخيرا نماينده پارلمان امارات 
متحده عربي ادعاهاي واهي و پوچي را در خصوص 
جزاير سه گانه ايران در خليج فارس مطرح كرده بود.
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مقامات ايران به تعليق دوباره ايران از ليست سياه »اف.اي.تي.اف« واكنش نشان دادند

موضع  مثبت با چاشني انتقاد
گروه ايران|

مقامات ايراني با استقبال از تصميم گروه ويژه اقدام 
مالي FATF در تعليق دوباره نام ايران از ليست سياه 
اين س��ازمان، آن را پيروزي حقوقي ته��ران مقابل 
واشنگتن مي دانند. پيروزي كه مقامات امريكايي را در 
قراردادن دوباره ايران در ليست سياه »اف.اي.تي.اف« 
ناكام گذاشت. معاون حقوقي رييس جمهوري يكي 

از اين مقامات ايراني است كه چنين اعتقادي دارد. 
لعيا جنيدي معتقد اس��ت» تمديد تعليق از ليست 
كش��ورهاي مش��مول اقدام��ات س��خت مقابله اي 
مالي و بانك��ي، يك موفقيت ديگ��ر درنبرد حقوقي 
هوشمندانه اي است كه دولت و ملت ايران برمبناي 
معيارهاي مش��روعيت و مدنيت بين المللي در قبال 
دولت ايالات متحده تحصيل كرده اند.« جنيدي در 
گفت وگويي با پايگاه اطاع رساني دولت در خصوص 
اثر تمديد تعليق از ليست سياه گروه اقدام مالي و بيانيه 
اين گروه گفت: بايد توجه داش��ت كه تصويب لوايح 
چهارگانه قبل از هر چيز به خود ما كمك مي كند كه 
بانكداري بهتري داشته باشيم و امكان نقل انتقالات 
مالي ناشي از برخي جرايم و تخلفات مالي را كاهش 
دهيم. به همين دليل بيش و پيش از هر چيز بايد براي 
بهبود نظام بانك��ي و مالي خود و حفظ امنيت روابط 

بانكي و مالي اين قدم ها را برداريم.
مع��اون حقوق��ي رييس جمه��ور اف��زود: بنابراين 
 تاش دولت تنها براي تامين نظ��ر گروه اقدام مالي 
)اف اي ت��ي اف( نبوده اس��ت بلكه براي رس��يدن به 
يك بانكداري سالم تر اس��ت. در كنار اين امر بديهي 
اس��ت كه تمديد تعليق توسط گروه مزبور گام بسيار 
مثبتي در حفظ ارتباطات بانكي بين المللي است و به 
عاوه زمينه را براي تنظيمات جديد مالي كه با ديگر 
كشورها از جمله كشورهاي اروپايي و چين و روسيه و 

كشورهاي همسايه و ... در نظر داريم فراهم مي كند.
جنيدي اظهار داش��ت: اين تمديد كمك بزرگي به 
تمهيد مقدمات لازم براي ايج��اد ابزار مالي و بانكي 
ويژه پيشنهادي اتحاديه اروپاست كه بخش مهمي از 

بسته پيشنهادي اتحاديه است.
وي تصريح ك��رد: ما از زمان خ��روج امريكا از برجام 
كه عملي نامش��روع و نقض توافق هسته اي با ايران 
و نيز نقض قطعنام��ه 22۳1 بود، با ات��كا به اصول و 
مباني حقوقي بين المللي مجموع اقدامات مبتني بر 
مشروعيت و وجاهت بين المللي را آغاز كرديم. بقاي 
ما و اروپا و چين و روسيه در برجام و تدارك روش هاي 

اجرايي ادامه برجام يكي ازاين اقدامات بود.
معاون حقوق��ي رييس جمهور در بخ��ش ديگري از 
صحبت هاي خود گفت: دعواي مطروحه عليه امريكا 
در دادگاه دادگستري بين المللي در اعتراض به اعمال 

تحريم ها به ويژه تحريم هاي ثانويه و درخواست دستور 
موقت بر منع اعمال اين تحريم ها اقدام ديگر بود.

جنيدي در ادامه گفت: مذاكرات فشرده با گروه اقدام 
مالي در خصوص معلق نمودن درج نام ايران در ليست 
س��ياه و به عبارت بهترتمديد برداش��تن نام ايران از 
فهرست كشورهاي تحت محدوديت هاي شديد مالي 
و بانكي و موضوع اقدامات مقابله اي از ديگر موارد اين 

مبارزه مبتني برضوابط حقوقي بين المللي بود.
وي تصري��ح ك��رد: دول��ت و مل��ت نب��رد حقوقي 
هوش��مندانه اي را برمبناي معيار هاي مشروعيت و 
مدنيت بين المللي در قبال دولت ايالات متحده آغاز 
كرده اند كه ه��م در حفظ برجام و كس��ب همراهي 
بين المللي و هم درمبارزه قضايي و تحصيل دس��تور 
موقت و هم در تحصيل نظ��ر موافق و حمايت ديگر 
كش��ورها در تمديد تعليق ازفهرست نام كشورهاي 
داراي ريسك زياد در تعامات مالي و بانكي بين المللي 

موفق بوده است.
مع��اون حقوقي رييس جمه��وري در پاي��ان گفت: 
 همه اين موفقيت ها توفيق ملت بزرگ ايران اس��ت 
وبي ترديد نتايج به دست آمده پيام بسيار خوب و آثار 
ارزش��مندي براي ملت ايران، روابط بين المللي ما و 

بازارهاي ما و فعالان اقتصادي ما دارد.

  استقبال همراه با انتقاد قاسمي
وزارت خارج��ه نيز موضعي مش��ابه معاون حقوقي 
رييس جمهور دارد. هر چند بهرام قاسمي در قامت 
سخنگوي دس��تگاه ديپلماسي ايران، انتقاداتي هم 
به گروه ويژه اقدام مالي دارد. قاس��مي با استقبال از 
تصميم امروز گروه ويژه اقدام مالي »اف.اي.تي.اف« 
در تمديد تعليق كش��ورمان از فهرست كشورهاي 
مشمول اقدامات سخت مقابله اي مالي و بانكي، آن را 
موفقيت ديگري براي ديپلماسي جمهوري اسامي 
ايران در مقابله با تاش هاي گسترده امريكا دانست 
كه با سوءاستفاده از رياست دوره اي خود بر فاتف و 
با كمك رژيم صهيونيستي و رژيم سعودي درصدد 

بازگرداندن ايران به فهرست سياه فاتف بود.
وي با ابراز خرس��ندي از اينك��ه اكثريت قابل توجه 
اعضاي گروه وي��ژه اقدام مالي تح��ت تاثير القائات 
سياس��ي امريكا و مع��دودي از متحدي��ن آن قرار 
نگرفتند، در عين ح��ال بخش هايي از بيانيه صادره 
كه اقدامات ايران را كام��ل ارزيابي نمي كند، مورد 
انتق��اد قرار داد. قاس��مي ب��ا تاكيد ب��ر اينكه فاتف 
باي��د از انگيزه هاي سياس��ي دوري جس��ته و تنها 
ب��ه گزارش هاي فني توجه نمايد، گفت: بر اس��اس 
گزارش هاي فني كه تاكنون به اين نهاد ارايه ش��ده 
است اكثر موارد فني مورد درخواست در برنامه اقدام 

مربوط به ايران به صورت كامل اجرا شده و مابقي نيز 
پس از طي مراحل قانوني مربوط به سه لايحه باقي 
مانده اجرايي خواهد ش��د؛ بنابراين انتظار مي رفت 
كه اجاس فاتف ب��ه اين واقعيات توجه كرده و از به 
كارگيري برخي عب��ارات منفي در بيانيه خودداري 

نمايد.
س��خنگوي دس��تگاه ديپلماسي كش��ورمان هم با 
محكوم كردن سرسختي هيات امريكايي در مخالفت 
با تمديد مهلت براي ايران كه ناشي از سياست هاي 
متوهمانه و افراط گرايانه كاخ سفيد است، تاكيد كرد 
كه مبناي ارزيابي هاي گروه ويژه اقدام مالي از ابتداي 
تاسيس آن تاكنون اقدامات فني دولت ها بوده است 
و نباي��د تصميمات اين گروه تحت تاثير فش��ارها و 
شانتاژهاي سياسي يك كشور خاص كه به قلدري و 
يكه تازي در سطح بين الملل عادت كرده است، قرار 
گيرد. امريكا نشان داده است كه عضو قابل اعتمادي 
در جامعه بين المللي نيس��ت و با اقدامات يكجانبه 
گرايانه خ��ود درصدد تخريب همه دس��تاوردهاي 
چندجانبه گرايي اس��ت. اين موض��وع مهم همواره 
بايد مورد توج��ه اعضاء فاتف در تصميمات آتي اين 

نهاد قرار داشته باشد.

  اجماع سازي عليه امريكا
مجلسي ها هم اين تصميم »اف.اي.تي.اف« را پيروزي 
حقوقي برابر امريكا مي دانند. عليرضا رحيمي كه عضو 
كميسيون امنيت ملي مجلس است، مهلت چهار ماهه 
گروه ويژه اقدام مالي به ايران را نشان دهنده از دست 
دادن توان اجماع سازي امريكا عليه ايران عنوان كرد 
و گفت كه انزواي بيش��تر امريكا در تصميمات، تيغ 

تحريم ها را هم كندتر مي كند. 
وي در گفت وگو با ايسنا با اشاره به تصميم اخير گروه 
وي��ژه اقدام مالي در تمديد تعليق ايران از فهرس��ت 
كشورهاي مش��مول اقدامات سخت مقابله اي مالي 
و بانكي گفت: اي��ن تصميم نش��ان داد امريكا توان 
اجماع سازي عليه ايران را از دست داده و اعتمادسازي 
ايران هم آثار غيرقابل برگشتي داشته است. تصميم 
گروه »اف.اي.تي.اف« ي��ك تصميم تصادفي نبوده 
بلكه كاما هوشمندانه و در جهت ايجاد زمان بيشتر 
 ب��راي عمليات��ي كردن لواي��ح چهارگان��ه در ايران 

بوده است.
وي افزود: تصميمات و اقدام��ات دولت و مجلس در 
جهت آزادسازي اقتصادي و شفافيت مالي خصوصا 
حوزه پولش��ويي و مقابله با تامين مالي تروريسم آثار 

مثبتي در مناس��بات خارجي ايران و اقتصاد كشور 
خواهد داشت.نماينده مردم تهران در مجلس ادامه 
داد: تصميم اخي��ر FATF نمونه اي از واكنش مثبت 
فضاي بين المللي نسبت به ايران با وجود اراده خصمانه 
امريكا بود. در صورت تاييد نهايي CFT توسط شوراي 
نگهبان نيز ان شاءالله تعامل سازنده ما با جهان شتاب 
بيش��تري مي گي��رد و انزواي امري��كا در تصميمات 

خصمانه عليه ايران عميق تر خواهد شد.
رحيمي با بيان اينكه تاييد لوايح چهارگانه توس��ط 
شوراي نگهبان همزمان حوزه ديپلماسي، اقتصاد و 
مذاكرات اي��ران با اروپايي ها در برجام بدون امريكا را 
چند گام به جلو مي رود، خاطرنشان كرد: همبستگي 
ملي در ش��رايط گذار از تحريم هاي امريكا مي تواند 
پشتوانه خوبي براي دولت در ديپلماسي و مذاكرات 

سازنده باشد.
اين عض��و هيات رييس��ه مجلس با تاكي��د بر اينكه 
تصميمات حاكميتي اي��ران در اصاح نگاه جهان به 
كشورمان تاثير مستقيم دارد گفت كه با انزواي بيشتر 
امريكا در تصميمات و اجماع س��ازي عليه ايران تيغ 
تحريم ها هم كندتر مي شود و تحريم ها كارايي خود 

را از دست مي دهند.

فضاي بررسي CFT در مجمع 
تشخيص منطقي بود

مجلس فقط موظف به رفع 
ايرادات شوراي نگهبان است
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در گفت وگوي سرلشكر باقري با فرمانده ارتش پاكستان  براي آزادي مرزبانان صورت گرفت

تاكيد بر توافق قبلي براي مقابله با تروريسم
گروه ايران|

» شامگاه )دوشنبه 2۳ مهرماه( تعدادي از بسيجيان بومي 
و نيرو هاي هنگ مرزي كه در پايگاه مراقبتي در نقطه صفر 
مرزي )ميرجاوه( مستقر بودند، با خيانت وتباني عامل يا 
عوامل نفوذي گروهك هاي ضد انقاب ربوده ش��دند.« 
اين بخشي از اطاعيه اي است كه سه شنبه 2۴ مهرماه 
توسط روابط عمومي قرارگاه قدس نيروي زميني سپاه 
پاسداران منتشر ش��د و از حادثه تروريستي ديگري در 
مرز ميان پاكستان و كشورمان خبر مي داد. خبري كه به 
سرعت در خبرگزاري هاي داخلي و خارجي بازتاب پيدا 
كرد و تحليل هاي گوناگوني در خصوص آن ارايه شد؛ اما 
موضوع مشتركي كه در جريان اين تحليل ها به آن اشاره 
شد؛ ضرورت برخورد قاطع با تروريست هايي بود كه هر از 
گاهي از مناطق مرزي پاكستان وارد ايران مي شوند و بعد 
از انجام عمليات هاي تروريستي و آدم ربايي به پاكستان باز 
مي گردند؛ بدون اينكه دولت پاكستان محدوديتي براي 
فعاليت هاي آنان ايجاد كند. طبق اعام رسانه ها گفته 
ش��ده كه 11 نفر از نيرو هاي ايراني شامل يك نفر كادر 

مرزباني، ۶ نفر بسيجي و ۴ نفر از سربازان ناجا، در برجك 
10۴ منطقه لولكدان، دهنه تنگوك در مرز ميرجاوه به 
دست اعضاي گروهك تروريس��تي جيش الظلم ربوده 
شدند.نحوه واكنش مقامات ديپلماسي، نظامي و امنيتي 
ايران به اين حادثه نش��ان مي دهد كه ايران به آساني از 
كنار اين موضوع عبور نمي كند و بر اس��اس مناسبات 
ارتباطي مقامات نظامي ايران با پاكس��تان قرار است در 
برابر چنين تحركاتي ايس��تادگي شود. روز گذشته نيز 
سرلشكر باقري در جريان تماس تلفني با فرمانده ارتش 
پاكستان ابعاد و زواياي گوناگون موضوع برخورد با اشرار 
و تروريست ها را مورد بررس��ي قرار داد. فرمانده ارتش 
پاكستان در گفت وگوي تلفني با سرلشكر باقري، اقدامات 
صورت گرفته جهت تعقيب و دستگيري تروريست هاي 

رباينده مرزبانان ايراني را توضيح داد.

 تاكيد بر توافقات قبلي براي مقابله
با تروريست ها

س��ردار سرلش��كر محمد باقري رييس س��تاد كل 

نيروهاي مسلح در تماس تلفني با ارتشبد قمر جاويد 
باج��وا فرمانده ارتش پاكس��تان به موض��وع ربايش 
تعدادي از مرزبانان كشورمان در مرز ميرجاوه توسط 
گروهك تروريستي و انتقال به درون خاك پاكستان 
اشاره كرد و گفت: بر مبناي توافقات في مابين نيروهاي 
مسلح دو كشور براي تأمين امنيت مرزهاي مشترك 
انتظار داريم كه نيروهاي مس��لح پاكس��تان با اتخاذ 
تمهيدات لازم نسبت به آزادسازي سريع تر سربازان 
و مرزبانان ربوده ش��ده اهتمام نمايند. در اين مذاكره 
تلفني ارتشبد باجوا ضمن اظهار تأسف از اين حادثه 
و توضي��ح اقدامات ارتش پاكس��تان جهت تعقيب و 
دستگيري تروريست هاي مذكور ابراز اميدواري كرد 
كه اقدامات نيروهاي نظامي و امنيتي پاكس��تان به 
دستگيري هرچه سريع تر تروريست ها و آزادسازي 
مرزبانان ربوده ش��ده منجر گردد. در ادامه سرلشكر 
باق��ري بر ضرورت حضور و اس��تقرار هرچه بيش��تر 
نيروهاي نظام��ي و مرزباني پاكس��تان در مرزهاي 
مشترك با جمهوري اس��امي ايران براي تحكيم و 

تثبيت امنيت در اين مناط��ق و ممانعت از تحركات 
اشرار و تروريست ها تأكيد كرد.

 ظريف هم خواهان اقدام جدي 
پاكستان است

اما در جديد ترين تاش ها براي تعيين سرنوشت مرزبانان 
ربوده شده محمدجواد ظريف در گفت وگويي تلفني با 
شاه محمود قريشي وزير امور خارجه پاكستان، سرنوشت 

نيرو هاي مرزي كشورمان را پيگيري كرد. 
وزير امور خارجه كشورمان با تاكيد بر بر ضرورت تضمين 
و افزايش امنيت مرز هاي مشترك بين دو كشور براساس 
تفاهمات و گفت وگو هاي قبلي، خواهان اقدامات جدي 
و عاجل دولت پاكستان در تامين امنيت و سامت جاني 
نيرو هاي ربوده شده و شناسايي و دستگيري عوامل اين 
حادثه تروريستي و غيرانساني و بازگشت سريع تمامي 

مرزبانان ربوده شده به ايران شد.
وزير امور خارجه پاكس��تان هم در اين گفت وگو ضمن 
محكوميت ش��ديد اين اق��دام ضدبش��ري گروه هاي 

تروريستي و ابراز تاسف عميق از وقوع اين حادثه اعام 
كرد كه »تمامي امكانات پاكستان در خدمت اقدامات 
لازم و ضروري ب��راي يافتن و دس��تگيري عوامل اين 
حادثه و آزادي و تامين امنيت جاني مرزبانان ايراني قرار 
خواهد گرفت.  شاه محمود قريشي تاكيد كرد كه» اين 
گروه هاي تروريستي، دشمن مشترك دو ملت و دولت 
ايران و پاكستان محسوب مي شوند كه سعي دارند در 
روابط دوس��تانه و نزديك اين دو كشور همسايه ايجاد 
اخال كنند.« هرچند اقدامات تروريستي و شرارت بار در 
مرز هاي جنوب شرقي كشورمان طي ساليان اخير براي 
افكار عمومي ايرانيان اتفاق غيرمنتظره اي نيست و آنها 
همواره خبر هايي درباره تحركات گروه هاي تروريستي 
مي خوانند، اما اين بار با توجه به تاش دشمنان كشورمان 
براي كش��اندن ناامني و آش��فتگي به داخل مرزهاي 
ايران ارراده اي جدي براي مقابله بان تاش ها در ميان 
مس��وولان ايراني مش��اهده مي ش��ود كه اميدواري ها 
 براي كم كردن يا ريشه كن كردن اين گونه تحركات را 

بيشتر مي كند.

رييس كميس��يون امنيت 
مل��ي و سياس��ت خارجي 
مجلس گفت: تمام تاش 
ما اي��ن بود كه در جلس��ه 
هيات عالي نظارت مجمع 
تش��خيص لوايح مرتبط با 
 CFT ب��ه خصوص FATF
در يك فضاي منطقي بررسي شود، كه همينگونه شد. 
حشمت الله فاحت پيش��ه در گفت وگو با ايرنا، درباره 
 CFT جلسه هيات نظارت مجمع تشخيص و بررسي
در اين جلس��ه اظهار داشت: اعضاي مجمع تشخيص 
مصلحت نظام سوالاتي را مطرح كردند كه به بخشي از 
اين سوالات پاسخ داده شد. وي با اشاره زمان سه ساعته 
جلسه، افزود: اين جلسه منتهي به تصميم نشد و قرار 
است بررسي هاي مجدد صورت بگيرد و نظرات مكتوب 
شده در جلسه آتي در اين موضوع بررسي شود. رييس 
كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس 
 ،CFT خاطرنشان كرد: چون كميسيون اصلي در مورد
كميس��يون امنيت ملي بود به همي��ن خاطر از طرف 
مجلس بن��ده و از طرف دولت خان��م جنيدي معاون 
حقوقي رييس جمهوري دعوت شديم. فاحت پيشه 
تاكيد كرد: هر جا بحث كارشناسي درباره لوايح مرتبط 
با FATF وجود داشته باشد ما آماده ايم در آن حضور پيدا 

كرده و به سوالات پاسخ بدهيم.

نايب رييس كميس��يون 
قضايي و حقوقي مجلس 
گفت: نظرات هيات عالي 
نظارت مجمع تشخيص 
مصلح��ت نظ��ام درباره 
لوايح پالرمو و اصاح قانون 
مبارزه با پولش��ويي شرح 
كشافي اس��ت كه در چارچوب قانون و قانونگذاري 
نمي گنج��د و مجلس فقط موظف اس��ت ايرادات 
ش��وراي نگهب��ان را رفع كند. محم��د كاظمي در 
گفت وگو با ايرنا درباره اعاده دو لايحه مالي از سوي 
ش��وراي نگهبان به مجلس گف��ت: اكنون موضوع 
جديدي مطرح شده و براي اولين بار مجلس شاهد 
اين اس��ت كه بر اساس نظر هيات نظارت بر اجراي 
سياس��ت هاي كلي نظام، مجمع مطلب��ي را اعام 
مي كند. نايب رييس كميس��يون قضايي و حقوقي 
مجل��س همچنين گفت: موضوع بررس��ي و اعاده 
لايحه هاي پالرمو و پولش��ويي ب��ه مجلس در اين 
كميسيون مطرح شد، ولي ما به موضوع ورود نكرديم 
و خود را مجاز به بررس��ي اين مساله ندانستيم زيرا 
موظفيم فقط ايرادات شوراي نگهبان را رفع كنيم. 
كاظمي ادامه داد: اعاده اين دو لايحه به مجلس يك 
مساله جديد اس��ت و من نمي دانم مجلس چگونه 

مي خواهد با اين فرآيند جديد برخورد كند.

دبير ستاد مركزي اربعين 
درباره تامين ارز مسافرتي 
اربعين توضيحاتي ارايه 
داد. ش��هريار حي��دري 
در گفت وگ��و با باش��گاه 
خبرن��گاران ب��ا اش��اره 
به تامين ارز مس��افرتي 
اربعين، اظهار كرد: تامين اي��ن ارز از طريق بانك 
ملي در كش��ور عراق و در قالب ۵ شعبه و ۴۵ باجه 
در نقاط مختلف اين كش��ور از جمله ش��هر هاي 
كرب��ا، نجف و كاظمين پرداخت مي ش��ود. دبير 
ستاد مركزي اربعين كشور با بيان اينكه باجه هايي 
براي توزيع اين ارز در نقاط ورودي مرز هاي عراق 
مستقر شده است، گفت: مبلغي هم بانك مركزي 
با سازوكار مشخص در چارچوب تعريف كرده است 
كه در اختيار زائران قرار مي گيرد كه مبلغ و نحوه 
دريافت آن به زائرين توس��ط بانك مركزي اعام 
مي شود. حيدري در پاسخ به اين پرسش كه مبلغ 
در نظر گرفته شده براي ارز مسافرتي سفر اربعين 
چه ميزان است، تاكيد كرد: مبلغ آن براي سفر به 
كشور عراق مناسب است و محدوديت چنداني در 
اين زمينه وجود ندارد و براي بيش از 2 ميليون زائر 
پيش بيني شده تا اين مبلغ بتواند جوابگوي تامين 

ضروريات سفر زائران باشد.

افزايش سود سپرده موجب 
افزايش تورم است

رييس فراكسيون مبارزه با 
مفاسد اقتصادي مجلس با 
تاكيد بر لزوم انجام تحقيق و 
تفحص از سامانه نيما گفت: 
افزايش سود سپرده بانك ها 
غيرقانوني و موجب افزايش 
تورم است. امير خجسته در 
گفت وگو با فارس، ضم��ن انتقاد از افزايش غير قانوني 
س��ودهاي بانكي اين اقدام را در تضاد با سياست هاي 
كنترل نقدينگ��ي توصيف كرد. وي افزود: بر اس��اس 
آمار هاي منتشر ش��ده ميزان نقدينگي كشور به رقم 
1۶۴۶ هزار ميليارد تومان رسيده است و سياست هاي 
اقتصادي دولت ها هيچ گاه نتوانس��ته مانع از رشد اين 
غول ويرانگر اقتصاد باش��د لذا رشد نقدينگي هر سال 
نسبت به سال گذشته شاهد رشد بوده است. بطوريكه 
۳ هزار ميليارد تومان صرفا در يك سال گذشته به ميزان 
نقدينگي كشور افزوده ش��ده است و عمده سهم بروز 
اين مساله بحران ساز عدم وجود سياست ها منضبط 
و مس��تقل بانك مركزي و همچنين دسترسي بدون 
محدوديت ساير بانك ها به منابع بانك مركزي است. 
خجس��ته ادامه داد: به نظر مي رس��د بانك ه��ا با ارايه 
ترازنامه هاي كاذب خود مستمرا از سرمايه هاي بانك 
مركزي تغذيه مي كنند و لازم است ساز و كار هاي نظارتي 

دقيق تري بر ترازنامه هاي واقعي بانك ها اعمال شود.

 گام هاي مهم وزارت دفاع  
در تجهيز نيروهاي مسلح

وزي��ر دف��اع و پش��تيباني 
نيروهاي مسلح اظهار كرد: 
در حوزه دريايي توانسته ايم 
گام هاي مهم و اساس��ي را 
در تجهيز ني��روي دريايي 
ارت��ش، س��پاه و ني��روي 
انتظامي برداريم كه در آينده 
شاهد معرفي دستاوردهاي بزرگي در اين حوزه خواهيم 
بود. به گزارش ايسنا، امير س��رتيپ حاتمي در سفر به 
مشهد  با حضور در صنايع دفاعي مستقر در مشهد مقدس 
در جريان روند توليدات، تعامات با نيروهاي مسلح، انجام 
پروژه ها و قراردادها قرار گرفت. وزير دفاع و پش��تيباني 
نيروهاي مس��لح در اين بازديدها با تأكيد بر نوع آوري 
و برون رفت از بن بس��ت هاي تكنولوژي، از متخصصان 
صنعت دفاعي خواس��ت تا با ابتكار و خاقيت و تكيه بر 
دانش بومي با رويكرد انقابي و جهادي، در كمترين زمان 
ممكن پاسخگوي نياز نيروهاي مسلح باشند. امير حاتمي 
صنعت دفاعي مستقر در مشهد مقدس را بسيار عالي و 
پرظرفيت ارزيابي كرد و گفت: با وجود نيروهاي متخصص، 
متعهد و با انگيزه در صنايع دريايي، هوافضا، رزم زميني در 
مشهد مقدس و ... توانسته ايم خدمات تكنولوژيكي بسيار 
ارزنده اي را به نيروهاي مسلح ارايه كنيم و امروز با عنايات 
خاصه حضرت ثامن الحج)ع(، مش��هد به عنوان يكي از 
قطب هاي صنعت دفاعي از جايگاه ويژه اي برخوردار است.



اخبار 3 كلان

يك تير  و دو نشان دولت براي نوسازي و ايجاد شغل

رييس مركز آمار، راه حل اختلاف سازمان متبوعش با بانك مركزي را چنين عنوان كرد

70 هزار ميليارد تومان براي 300 هزار شغل

ايجاد سازمان آماري واحد

گروه اقتصاد كلان|
در حال�ي كه رييس س�ازمان برنام�ه و بودجه از 
اختص�اص 65 تا 70 ه�زار ميلي�ارد تومان براي 
نوسازي بافت هاي فرسوده شهري خبر مي دهد، 
نهاونديان از س�كونت 40 درصد جمعيت ش�هر 
تهران در بافت هاي فرس�وده خبر مي دهد و اين 
موضوع را بسيار تكاندهنده مي داند. در شرايطي 
كه كشور روزهاي سختي در آينده خواهد داشت 
و به نظر مي رسد وزير راه و شهرسازي نيز استعفا 
كرده، دولت تلاش دارد با سرمايه گذاري در بخش 
مسكن، اشتغال زايي را از اين راه گسترش دهد. 
نهاونديان به اين نكته اشاره مي كند و اين طرح را 
سرچشمه اشتغال زايي در ايران مي داند. از سوي 
ديگر اجراي طرح هايي از اين دست مي تواند به 
كاهش قيمت مسكن و پايان ركود در اين بخش 
ياري برس�اند. بخش مس�كن از اوايل دهه 90 به 
س�مت ركود رفت و در حالي كه از س�ال گذشته 
رونق به تدريج به اين بخش باز مي گشت، نوسان 
اخير اقتصادي دوباره وضعيت س�رمايه گذاري، 
توليد و تقاضاي مسكن را كاهش داده و چنانچه 
دولت در اين رابطه طرحي نداشته باشد، احتمالا 
دوباره ركود به شكلي بزرگ تر از قبل بر اين بخش 
حاكم خواهد شد. اگر دولت واحدهاي توليد شده 
در اين طرح را با قيمت هايي مناسب تر در اختيار 
مردم ق�رار دهد و اين واحده�اي امكانات كافي 
مطابق نيازهاي معقول و متعارف داشته باشد، از 
نرخ خط فقر مسكني در كشور نيز كاسته خواهد 
شد. بر اساس تفاهم نامه برنامه توليد و اشتغال در 
حوزه بازآفريني شهري قرار است تا بيش از ۱00 
هزار واحد مسكوني در مرحله اول در بافت هاي 
فرسوده باز سازي ش�ود كه موجبات ايجاد ۱۲0 
هزار شغل مستقيم و ۱۸0 هزار شغل غيرمستقيم 

را فراهم مي آورد.

به گزارش »تع��ادل«، محمدباقر نوبخت در مراس��م 
امضاي تفاهم نام��ه برنامه توليد و اش��تغال در حوزه 
بازآفريني ش��هري پايدار در س��ازمان برنامه و بودجه 
گفت: با امض��اي اين تفاهم نامه، بي��ش از 100 هزار 
واحدمسكوني در بافت هاي فرسوده نوسازي خواهد 
شد و زمينه نوسازي 100 هزار واحد ديگر نيز بر اساس 
تبص��ره 18 بودجه 97 فراهم اس��ت. همچنين پروژه 
نوسازي 50 هزار واحد مسكوني شهري و 50 هزار واحد 
مسكنوني روستايي نيز در كنار اين برنامه آغاز مي شود. 
نوبخت بيان كرد: براي سه هزار ميليارد تومان در يك 
»رديف بودجه« مجوز گرفتيم كه اجازه استفاده از 20 
درصد از اعتب��ارات عمراني كه معادل 12 هزار و 300 

ميليارد تومان است به آن اضافه مي شود. 
معاون رييس جمهوري با بيان اينكه قرار است 15 هزار 
ميليارد تومان از منابع صندوق توسعه ملي و 30 هزار 
ميليارد تومان از منابع بانك ها اس��تفاده شود، افزود: 
معادل ريالي يك ميليارد دلار نيز از ش��وراي اقتصاد 
براي ايمني بخش��ي به توليد و بافت فرس��وده مجوز 
گرفتيم. همچنين مي توانيم پنج هزار ميليارد تومان 
ديگر از ظرفيت تبصره 14 استفاده كنيم. در مجموع 
بين 65 تا 70 هزار ميليارد تومان براي اين طرح در نظر 

گرفته شده است.

نوبخت با بيان اينكه امنيت از ديگر اهداف برنامه نوسازي 
بافت هاي فرسوده است، اضافه كرد: مردم انتظار دارند 
ايمني بافت هاي فرس��وده را در كشوري كه لرزه خيز 
است، بازآفريني كنيم كه انتظار درستي است و زندگي 

مردم را در برابر حوادث غيرمترقبه ايمن مي كند.

  تغيير قيمت ها در قرارداد پيمانكاران لحاظ 
خواهد شد 

محمد نهاوندي��ان، معاون اقتص��ادي رييس جمهور 
سخنران بعدي اين نشست بود. او در رابطه با طرح دولت 
در رابطه با نوسازي واحدهاي مسكوني فرسوده گفت: 
اثر اين طرح هم در خود بخش و هم بخش هاي القايي 
مهم اس��ت. معاون اقتصادي رييس جمهور افزود: در 
شهر تهران 40درصد جمعيت در بافت فرسوده زندگي 
مي كنند كه خيلي تكان دهنده است البته در گذشته 
كارهايي شده اما اينكه رييس جمهور گفتند زمين هاي 
دولتي بايد در اختيار اين طرح قرار داده شود و رقم هاي 
خوبي در بودجه در نظر گرفته شده اقدام خوبي است.

وي با بيان اينكه تبصره 18 مي تواند چشمه اشتغالزا براي 
كشور باشد، گفت: اصل محوري در اجراي اين طرح، محله 
محور و مشاركت محور بودن است.  اين در حالي است كه 
فردين يزداني، زماني كه در وزارت راه و در مشاور معاونت 
شهرس��ازي اين وزارتخانه بود، نرخ خط فقر مسكن در 
ايران را 33 درصد اعلام كرده بود. به بيان ديگر يك سوم 
از جمعيت ايران در واحدهايي ساكن هستند كه فاقد 
حداقل استانداردهاي لازم و فضاي كافي براي ساكنان 
آن اس��ت. نهاونديان ادامه داد: هدف ما از اصلاح بافت 
فرسوده اين نيست كه يك گوشه اي در بافت فرسوده كه 
مشكلات ساختاري دارد ساختماني درست شود و بقيه 
محله به حال خود وانهاده شود بلكه ما، هم محله محور 
و هم مش��اركت محور بودن را مدنظر داريم. ساكنين، 
توسعه گران و بخش خصوصي و دولت بايد در اين طرح 
نقش فعال داشته باشند. نهاونديان گفت: مطالعات در 
تمام كشور صورت گرفته و بانك اطلاعاتي خوبي داريم 
و بخش خصوصي استقبال كرده البته بايد تمام تغيير 
قيمت ها لحاظ شده و به پيمانكاران اطمينان داده شود.

معاون رييس جمهور تاكيد ك��رد: با توجه به اينكه در 
مهرماه اين جلسه تشكيل شده بايد با سرعت بيشتري 

براي اجراي آن گام برداريم.

   به جاي قير به پيمانكاران پول بدهيم
محمدباقر نوبخت در حاشيه اين مراسم گفت: مجلس 
شوراي اسلامي براي سرعت بخشيدن اجراي طرح هاي 
عمراني همواره در تبصره هاي قانون بودجه اجازه مي داد 
كه س��ه يا چهار ميليون تن قي��ر در اختيار طرح هاي 

عمراني قرار گيرد. 
وي اظهار كرد: اما گزارش ها حاكي از آن بود كه از اين 
تخصيص قير به پيمانكاران در طرح ها كمتر استفاده 
مي شد بطوري كه سرنخ آنها را در خروج قير از كشور 
شاهد بوديم. با وجود اين به دليل اينكه واگذاري قير، 
قانون اس��ت وزارت نفت آن را اج��را مي كرد كه نوعي 
رانت تلقي مي ش��ود.  نوبخت با بيان اينكه استفاده از 
قير به عنوان بخشي از منابع اعتباري كه به پيمانكاران 
مي دهيم درست نيس��ت، گفت: به جاي اينكه قير را 
به ج��اي اعتبارات در اختيار پيمان��كاران قرار دهيم، 
مي توانيم اجازه دهيم اين قير را شركت هاي مرتبط از 

طريق وزارت نفت صادر كنند و درآمد حاصل از آن را به 
طرح هاي عمراني به صورت ريالي كمك كنيم. رييس 
سازمان برنامه و بودجه تصريح كرد: در بودجه 98 سعي 
مي كنيم براي پيشرفت طرح هاي عمراني و جلوگيري 
از آثار سوء اين موضوع، وزارت نفت قير را صادر كند و 

پول آن به صورت نقدي در اختيار طرح ها قرار گيرد. 

  پارسال 1900 پروژه  نيمه كاره پايان يافت 
نوبخت درباره جزئيات طرح ه��اي نيمه كاره دولتي، 
گفت: سال گذشته حدود يك هزار و 900 پروژه نيمه 
كاره از طريق مشاركت بخش عمومي و خصوصي پايان 
يافت.  وي افزود: قرار نيست كه اين طرح ها را بفروشيم 
بلكه با مشاركت بخش غيردولتي، انجام مي دهيم. اين 
در حالي است كه هفته قبل دو تن از مسوولان سازمان 
برنامه، به تش��ريح طرح اين س��ازمان براي واگذاري 
اين پروژه ها به بخش خصوص��ي پرداختند. هر چند 
هيچكس ادعا نكرده كه قصد فروش اين پروژه ها است، 
اما در طرحي كه از سوي س��ازمان برنامه آماده شده، 
حتي دولت ح��ق دخالت در قيمت گ��ذاري كالاها و 
خدمات توليد شده در اين بخش را ندارد. علاوه بر اين 
سرمايه گذاران از تسهيلات بانكي و امتيازات گوناگوني 
بهره مند مي شوند. البته هنوز به سرمايه گذاران اجازه 
تغيير كاربري پروژه ها داده نشده و همين مي تواند نويد 

بخش باشد. رييس سازمان برنامه و بودجه اضافه كرد: 
در مصوبه س��ران قوا اين امكان وجود دارد براي اينكه 
طرح ها را اقتصادي و به صرفه كنيم بخشي از كاربري 
جانبي اين طرح ه��ا را تغيير دهيم كه اين كار در حال 

انجام است.
وي تصريح ك��رد: بيش از چهار ه��زار ميليارد تومان 
سرمايه گذاري كه س��ازمان برنامه و بودجه بايد انجام 

دهد قرار شده است كه بخش غيردولتي انجام دهد. 
نوبخت گف��ت: تا 12 مهر ماه امس��ال 27 هزار و 500 
ميليارد تومان براي طرح ه��اي عمراني از خزانه پول 
پرداخت شده در حالي كه اين رقم سال گذشته هفت 

هزار ميليارد تومان بود.
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور تاكيد كرد: منابع ما 
محدود است به جاي تقسيم قطره چكاني بين 76 هزار 
پروژه، طرح هاي موثري كه در سال 97 به بهره برداري 
مي رسند را شناس��ايي كرده و منابع را به اين طرح ها 

تخصيص مي دهيم.

  راهكار آينده ايران ، بازآفريني شهري است
عباس آخوندي هم كه روز گذشته نامه استعفاي خود 
را در در رسانه ها منتش��ر كرده بود، در مراسم امضاي 
تفاهم نامه هم حاضر بود. او در اين مراسم با بيان اينكه 
كيفيت نازل زندگي ش��هري، چاره اي جز بازآفريني 

ش��هري ندارد، آخرين حضور خود به عنوان وزير راه و 
شهرس��ازي را هم براي انتقاد عليه طرح مسكن مهر 
غنيمت شمرد و اظهار كرد: بي گمان ساخت مسكن 
در بيابان در قالب مسكن مهر، راهكار نيست. او از ابتدا 
كه وزير شده بود بارها عليه مسكن مهر سخناني مطرح 
كرده بود و آن را طرحي غير مفيد دانسته بود هرچند 
كه همواره وعده اتمام آن را به مردم داده بود ولي هرگز 
عملي نشد. وي كه تا حدودي گله مند به نظر مي آمد، 
ادامه داد: تنها راهكار آين��ده ايران، همين بازآفريني 
شهري اس��ت؛ تخريب محله ها و پاك كردن صورت 
مساله، راهكار نيست بلكه راهكار، توان افزايي اجتماعي، 

مشاركت مردم و افزايش توان مالي ساكنان است.
وزير راه و شهرس��ازي تأكيد كرد: راهكار، بازگشت به 
هويت ايراني و تمدن ايران ش��هري در شهرهاي ايران 
است كه اين موضوع جان مايه  اصلي تفاهمنامه امروز 
است. آخوندي به همين سخنان اكتفا كرد و گفت: من 
امروز براي حرف زدن اينج��ا نيامده ام بلكه براي كف 

زدن آمده ام.
لازم به ذكر است روز گذشته در نامه اي از عباس آخوندي 
در تاريخ 10 شهريور ماه منتشر شده بود كه وي در آن 
از مقامش استعفا داده بود. دليلي كه او براي اين مساله 
ذكر كرد، باورش به ساز و كار اقتصاد آزاد و عدم تمايل به 

دخالت گري دولت در حوزه شهرسازي بود. 

گروه اقتصاد كلان|
رييس مركز آمار ايران براي چندمين بار درباره 
تفاوت هاي آم�اري بانك مرك�زي و مركز آمار 
توضيح داده و دليل آن را پوشش دادن جزئيات 
بيش�تري توس�ط مركز آمار ايران عنوان كرده 
اس�ت. پارس�ا همچنين با انتقاد از اينكه بانك 
مرك�زي هم آماره�اي مربوط به ش�اخص هاي 
اقتصادي را منتش�ر مي كند گفته اس�ت ارايه 
آمارهاي اقتصادي توسط دو نهاد منجر به اتلاف 

منابع مي شود. 

اميدعلي پارس��ا، رييس مركز آمار ايران  روز گذشته  
درب��اره تفاوت هاي آماري بانك مرك��زي و مركز آمار 
ايران سخناني اظهار كرد. او در توضيح چند باره در اين 
خصوص گفته است: شاخص تورم بانك مركزي آمار 
خود را با تاكيد بر ش��هرهاي بزرگ به دست مي آورد، 
در حالي كه براي مركز آمار جامعه آماري همه شهرها 
و روستاهاي كشور اس��ت كه اين مساله قاعدتا باعث 
تفاوت نرخ آمار اعلام شده دو س��ازمان خواهد بود. او 
در ادامه توضيحات خ��ود درباره تفاوت نرخ هاي تورم 
اعلام شده توس��ط مركز آمار و بانك مركزي، تعيين 
سال پايه واحد را چاره كار ندانست، هر چند اين عمل را 
باعث نزديك تر شدن آمارها ارزيابي كرد. وي همچنين 
با اش��اره به ارايه دو آمار مختلف از شاخص هاي واحد 
توسط بانك مركزي و مركز آمار ايران، اظهار كرد: رشد 
اقتصادي و تورم دو متغير م��ورد اختلاف مركز آمار و 

بانك مركزي است.
اين س��خنان در حالي مطرح مي شود كه دو آمار اخير 
رشدي كه بانك مركزي و مركز آمار ايران ارايه كردند 
بسيار نزديك به هم بود. مثل رشد اقتصادي بهار 1397 
توسط بانك مركزي 1.8 درصد و توسط مركز آمار ايران 
1.7 درصد اعلام ش��د. از سوي ديگر هر دو مركز رشد 
اقتصادي سال 96 را معادل 3.7 درصد اعلام كردند! اين 
در حالي اس��ت كه در سال هاي گذشته تفاوت آماري 
ميان دو مركز بسيار بالا بود. همچنانكه نرخ رشد 95 
را بانك مرك��زي 12.5 درصد اعلام كرد ولي در همان 

سال نرخ رشد اقتصادي مركز آمار 8 درصد اعلام شد.

پارس��ا البته در سخنان روز گذش��ته خود از ارايه آمار 
رسمي توسط دو مرجع آماري انتقاد كرده و چنين گفته 
است: يك راهكار اصلي براي حل اين اختلاف تشكيل 
يك سازمان آماري واحد است. پايش نظام آماري بايد 
زيرنظر سازمان آمار صورت بگيرد. نقش مركز آمار در 
توليد آمار همانند نقش بان��ك مركزي در نظام پولي 
كشور است. اينكه هر دو سازمان بخواهند يك آمار واحد 
را از شاخص هاي واحد ارايه دهند، نتيجه اي جز اتلاف 
منابع در پي نخواهد داشت. در حال  حاضر علاوه بر ايران 
تنها چند كشور مانند هندوراس، اريتره، پاراگوئه و ليبي 
هستند كه نرخ تورم شان را بانك مركزي ارايه مي دهد. 
در سال هاي گذشته همواره بحث اين مطرح بوده است 
كه ك��دام مركز براي ارايه آماره��اي اقتصادي مرجع 
بهتري هستند؟ عده اي معتقدند كه باتوجه به اينكه 
بانك مركزي سياست گذار پولي است در نتيجه اعلام 
آمار توس��ط بانك مركزي چندان اق��دام مورد وثوقي 
نيست چراكه متولي سياست گذاري پولي نمي تواند 
خود متولي اعلام آمار رسمي باشد، طبيعي است كه 
كشش اين نهاد براي بهتر نش��ان دادن عملكرد خود 
ممكن اس��ت آن را به سمتي هدايت كند كه آمارهاي 
رسمي را به جهتي خاص هدايت كند. نكته اي كه البته 

درباره مركز آمار در ايران هم صدق مي كند. اين مركز 
در ايران مستقيما زيرنظر سازمان برنامه و بودجه است 
و لذا سياست گذار بودجه اي كه خود در مواردي متهم 
به افزايش تورم در كشور به دليل سياست هاي بودجه اي 
است مسووليت اعلام آمار را هم دارد، بنابراين ممكن 
است اين ش��ائبه را ايجاد كند كه شايد در ارايه برخي 

آمارها اعداد را به نفع خود دستكاري مي كند. 
هر چند كه رييس كنوني مركز آمار ايران بارها چنين 
اتهامي را رد كرده و چنين بيان كرده است: مركز آمار 
نمي تواند عددي سفارش��ي يا با ذائقه هاي سياس��ي 
مختلف اراي��ه دهد. او حتي ب��راي چندمين بار براي 
تاكيد بر سخنان خود قسم جلاله خورده و گفته است: 
تاكيد مي كنم كه از وقتي كه در مركز آمار بوده ام هيچ 
كس��ي از من چنين چيزي )ارايه آمارهاي سفارشي( 

نخواسته است. 
او البت��ه بعضا ت��لاش هم كرده كه ثاب��ت كند تفاوت 
آمارهايي كه مردم حس مي كنند با آمارهايي كه مراجع 
آماري منتشر مي كنند در چيست:  در اين باره چنين 
گفته است: اينكه مثلا گفته مي شود كه شاخص كلي 
بورس افزايش پيدا كرده است به معناي افزايش شاخص 
قيمت سهام همه شركت ها نيست، بلكه معدل كلي 

بورس افزايشي است. در مورد آمارهاي اعلام شده هم 
وضعيت به همين ترتيب است.

رييس مركز آمار با تفكيك دوره هاي مختلف شيوه هاي 
آماري در دنيا، اظهار كرد: كل نظام آماري بايد بتواند 
آمار با كيفيت و قابل مقايسه با دنيا را توليد كند. لازمه 
اين عمل هم اين است كه آمار ما يك استاندارد منظم 
داشته باشد. وي سپس اين را هم گفت كه نظام آماري 
ايران به سمت استاندارد شدن پيش مي رود. بر مبناي 
سخنان پيشين پارس��ا نظام آماري در ايران و در افق 
5 ساله به س��مت نام آماري ثبتي مبنا حركت كرده و 

بسياري از متدها در آن مدل به روز خواهد شد.
او در بخشي از س��خنانش درباره تفاوت هاي موجود 
ميان تورم حس��ي و تورمي كه مركز آمار ارائه مي كند 
هم توضيح داد و گفت: تورم 11 درصدي به معناي اين 
نيس��ت كه همه اقلام به همين اندازه افزايش قيمت 
داشته اند، بلكه اين متوسط و معدل همه شاخص ها در 

همه دوره ها بوده است.
پارسا با اش��اره به تفاوت آمارهاي اعلام شده از اوضاع 
اقتصادي كشور، اظهار كرد: تورم نقطه به نقطه، شرايط 
اقتص��ادي و تورمي مردم را نش��ان مي ده��د و ما اگر 
مي خواهيم اوضاع خانوارها را بررسي كنيم بايد به اين 
آمارها دقت كنيم، اما تورم و آمارهاي سالانه عملكرد 
اقتصادي دولت را نشان مي دهد. ما تا سال 1396 كه 
ثبات قيمتي داشتيم تفاوت چنداني بين تورم نقطه اي 
و تورم كل نداشتيم، اما در چند ماه اخير اين دو شاخص 

از هم دور تر شده اند.

  تاثير آمار رسمي بر سرمايه اجتماعي
يكي ديگر از حاضرين اين نشست مديركل دفتر رياست 
مركز آمار ايران بود كه با تاكيد بر ضرورت ارايه آمارهاي 
رس��مي واحد بر اثرگذاري ارايه آمارهاي رس��مي بر 

سرمايه اجتماعي و اعتماد عمومي تاكيد كرد.
سيد حس��ين پيمان - مديركل دفتر رياست مركز 
آمار ايران - در نشس��ت خبري مديران اين سازمان 
با خبرن��گاران، برخي از مهم تري��ن آمارهاي حوزه 
رسانه ها را به اين شرح اعلام كرد: عناوين رسانه هاي 
بر خط تا سال 1396 حدود 2592 رسانه بوده است 

كه نسبت به سال  1393، حدود 71 درصد افزايش 
داش��ته اس��ت. از اين تعداد همچني��ن 84 درصد 
پايگاه هاي خبري، 16 درصد خبرگزاري هاي رسمي 
و 19 درصد هم دولتي بوده اند. تعداد خبرگزاري هاي 
دولتي هم حدود 46 درصد افزايش پيدا كرده است. 
اس��تان كرمانش��اه با 4000 و قزوين با 1209 دكه 
روزنامه  فروش��ي بيش��ترين آمار روزنامه  فروشي را 

در كشور دارند.
وي با تاكي��د بر اينك��ه آمارها م��ا را از يك جامعه 
مح��اوره اي دور مي كن��د، گفت : ش��فافيت آماري 
ارتقاي همبستگي و س��رمايه اجتماعي را به وجود 
مي آورد. ضمن اينكه اساسا بدون آمارهاي رسمي ما 
نمي توانيم نظام بودجه ريزي مناسبي داشته باشيم.

او با اش��اره به ضرورت حذف موازي كاري ها در حوزه 
آمار، تاكيد كرد: ايجاد ساز و كار يكپارچه يك ضرورت 
اس��ت، چرا كه با م��وازي كاري نمي توان به حاكميت 
مطلوب رسيد. موازي كاري سازمان ها باعث مي شود تا 
اينگونه القا شود كه سياست گذاران ما صادق نيستند و 
همين مساله مي تواند باعث كاهش سرمايه اجتماعي 

در جامعه شود.
مديركل دفتر رياست مركز آمار ايران با اشاره به ارايه 
برخي از آمارهاي اقتصادي توسط بانك مركزي، اظهار 
كرد: نمي شود كه يك نهاد سياست گذاري خودش هم 
سياس��ت گذاري كند و هم سنجش را انجام دهد. اين 

نتيجه اي جز دوباره سازي هزينه ها ندارد.
او همچنين به برخي از آمار حوزه هاي رس��انه اي هم 
اشاره كرد و گفت : تا سال 1395، 6079 عنوان رسانه 
چاپي داشته ايم كه پنج درصد آن را روزنامه ها تشكيل 
مي دهن��د. همچنين تعداد كل نش��ريات در 1396، 

46درصد نسبت به 1385 افزايش يافته است.
پيمان با بيان اينكه آمار رسمي به واسطه دولت شكل 
گرفته است، گفت : آمار رسمي جزو كالاهاي اساسي 
يا سرمايه اي محس��وب مي شود. يكي از امتيازاتي كه 
آمار رسمي ايجاد مي كند، ايجاد فهمي مشترك است. 
بطوري كه زماني كه از درآمد س��رانه يا ارزش افزوده 
صحبت به ميان مي آوريم همه يك برداش��ت واحد از 

آن دارند.
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خروج سرمايه از صنعت
ايسنا|محمدقلي يوسفي ، عضو بازنشسته هيات 
علمي دانشگاه علامه طباطبايي  با بيان اينكه ايران 
به  دليل اقليم خشك با مشكل كشاورزي روبرو است، 
اظهار كرد: از اي��ن رو ما بايد بر توليد صنعتي متكي 
باشيم. براي اينكه توليد در كشور ما رونق پيدا كند، 
بايد ش��رايط توليدي فراهم شود. قوانين ثابت يكي 
از آن شرايطي است كه مي تواند باعث ايجاد امنيت 

سرمايه گذاري و در نهايت رشد توليد شود.
وي ادامه داد: با اين حال در جامعه ما شرايط نهادي 
اجازه رشد را به توليد نمي دهد. نهادهاي قانوني ما به 
سمت حمايت از توليد نمي روند، چراكه دولتمردان 
عموما براي حفظ شرايط موجود كار مي كنند. آنها 
به منظور اهداف انتخاباتي يا سياسي خود به اين فكر 
مي كنند كه در جامعه سطح مصرف در چه حدي است 
اما به اين فكر نمي كنند كه اوضاع توليد چگونه است.

او با تاكي��د بر اينكه م��ا از يك ط��رف داراي ثروت 
عظيم منابع طبيعي و نفت هستيم و از سوي ديگر 
نمي توانيم براي توليد اس��تفاده كنيم، تاكيد كرد: 
زماني كه ارز حاصل از فروش محصولات نفتي را وارد 
بازار مي كنيم، باعث ايجاد تورم و نقدينگي مي شود. 
در چنين شرايطي تجارت رشد بيشتري نسبت به 
توليد خواهد داشت. وي با بيان اينكه در شرايط رونق 
تجارت بانك ها خلق پول مي كنند، اظهار كرد: بانك ها 
از طريق خلق پول به بانك مركزي اتكا مي كنند كه 
همين باعث افزايش پايه پولي در اقتصاد مي ش��ود. 
زماني كه نقدينگي در اقتصاد توليد مي شود، دولت 
مجبور اس��ت براي جبران بدهي هاي خود از بانك 

مركزي قرض كند.
اين استاد دانشگاه با اشاره به اينكه دولت يازدهم براي 
كنترل نقدينگي در ابتداي كار خود نرخ سود بانكي 
را افزايش داد، گفت: در چنين ش��رايطي بسياري از 
سرمايه داران ترجيح دادند س��رمايه هاي خود را در 
بانك ها بگذارند و از سود آن استفاده كنند. در نتيجه 
اين ش��رايط توليد جذابيتي براي س��رمايه گذاران 
نداش��ت. يوس��في همچنين عدم ت��وان برخي از 
صنعت گران در اعاده وام هاي خود را يكي ديگر از علل 
افزايش نقدينگي ارزيابي كرد، به اين صورت كه اين 
صنعت گران به دليل عدم توان پرداخت بدهي هاي 
بانكي خود مجبور ش��ده اند وام هاي خود را تمديد 

كنند و همين باعث شد نقدينگي افزايش پيدا كند.
او در ادامه با اش��اره به پيامدهاي تضعيف توليدات 
صنعتي بيان كرد: زماني كه توليدات صنعتي ضعيف 
مي شود، بسياري از مشاغل هم از بين مي روند، چراكه 
اين صنعت اس��ت كه مي تواند قابليت اشتغال زايي 
بالايي را فراهم كند. از سوي ديگر اگر توليد صنعتي 
رونق بگيرد، به دليل توزيع سرمايه  و توليد اشتغال 
ك��ه از اين طريق انجام مي ش��ود، مي تواند در ايجاد 
عدالت اجتماعي هم اثرگذار باشد. يوسفي همچنين 
با بيان اينكه س��رمايه گذاري بخش خصوصي روي 
ماشين آلات صنعتي بسيار كم تر از گذشته شده است، 
آمار سرمايه گذاري هاي بخش خصوصي در اين حوزه 
را حدود شش درصد ارزيابي كرد كه نسبت به گذشته 
روندي كاهشي داشته است. وي با بيان اينكه حتي 
دولت هم در حوزه ماشين آلات صنعتي سرمايه گذاري 
نكرده اس��ت،  گفت: س��رمايه گذاري دول��ت  روي 
ماشين آلات صنعتي تنها 0.9 درصد است. همچنين 
سهم صنعت در توليد ناخالص داخلي به 14 درصد 
كاهش پيدا كرده است، در حالي كه اين نرخ در دنيا 
حدود 25 درصد است. او در پايان با تاكيد بر اينكه 80 
درصد از سرمايه گذاري ها از بخش صنعت خارج شده 
است، پيامد چنين شرايطي را اشتغال زدايي گسترده 
از فضاي اقتصادي ارزيابي كرد و گفت: از برنامه هاي 
اشتغال زايي دولت تنها 15 درصد آنها محقق شده 
است؛ اين يعني اينكه 85 درصد مابقي مشاغل مدنظر 

دولت ايجاد نشده است.

سياست هاي صحيح ارزي
راه كنترل تورم در دنياست

ايلنا| علي س��عدوندي در مورد تاثير اس��تفاده 
از عملي��ات بازار باز در اقتصاد گف��ت: از ابزارهاي 
سياست گذاري پولي ش��ناخته شده در دنيا، اين 
عمليات بازار باز است كه كارايي آن به اثبات رسيده 
است. بيشتر از 150 كشور در جهان توانسته اند نرخ 
تورم را به خوبي كنترل كنند كه دليل آن اجراي 
سياست هاي متناسب ارزي و عمليات بازار باز است.

وي ادامه داد: تا زماني كه ما از ابزارهاي پولي براي 
كنترل تورم و سياست گذاري پولي استفاده نكنيم 
امكان كنترل دقي��ق تورم نخواهد ب��ود و نبايد 
فراموش كرد كه ناكارايي ساير ابزارهاي پولي مانند 
نرخ ذخيره قانوني در سياست گذاري پولي به اثبات 
رسيده است. اين استاد بانكداري دانشگاه با اشاره 
به بسترهاي مورد نياز براي اجراي عمليات بازار باز 
گفت: با توجه به اينكه عمليات بازار باز ذخاير بازار 
بين بانكي را از طريق خريدوفروش اوراق دولتي 
كنترل مي كند بنابراين اولين شرط براي اجراي 
موفقيت عمليات بازار باز، داشتن بازار اوراق قرضه 

دولتي بزرگ و نقدپذير است.
وي افزود: ش��رط دوم اين است كه بانك مركزي 
نبايد تحت استيلاي دولت در جريان عمليات بازار 
باز باش��د. وقتي برخي ها تاكيد بر استقلال بانك 
مركزي دارند در واقع ريشه در اجراي عمليات بازار 
باز اس��ت، يعني بانك مركزي بايد قدرت تعيين 
نرخ سود را داشته باش��د و از طريق عمليات بازار 
باز و خريدوفروش اوراق قرضه دولتي نرخ س��ود 
را تعيين كند. س��عدوندي بازار اوراق قرضه را در 
راستاي شرايط موجود اقتصادي دولت دانست و 
افزود: اتفاقا در شرايطي كه دولت بدهي دارد بايد 
بازار اوراق نقدپذير ايجاد شود. بايد توجه داشت كه 
بدهي دولت به بانك ها، صندوق هاي بازنشستگي و 

پيمانكاران غيرجاري و در حد نكول است.
وي افزود: از طريق ايجاد بازار اوراق، امكان غلتاندن 
اوراق اي��ن بدهي ها به بدهي ه��اي جاري فراهم 
مي ش��ود. بنابراين بازار اوراق نه تنها در تناقض با 
شرايط موجود نيست بلكه راه حل شفابخش براي 

شرايط موجود و كسري بودجه دولت است.

     نوبخت درباره جزئيات طرح هاي نيمه كاره دولتي، گفت: س�ال گذشته حدود يك هزار و 900 پروژه نيمه كاره از طريق مشاركت بخش عمومي و 
خصوصي پايان يافت.  وي افزود: قرار نيست كه اين طرح ها را بفروشيم بلكه با مشاركت بخش غيردولتي، انجام مي دهيم. اين در حالي است كه هفته 
قبل دو تن از مسوولان سازمان برنامه، به تشريح طرح اين سازمان براي واگذاري اين پروژه ها به بخش خصوصي پرداختند. هر چند هيچكس ادعا 
نكرده كه قصد فروش اين پروژه ها است، اما در طرحي كه از سوي سازمان برنامه آماده شده، حتي دولت حق دخالت در قيمت گذاري كالاها و خدمات 
توليد شده در اين بخش را ندارد. علاوه بر اين سرمايه گذاران از تسهيلات بانكي و امتيازات گوناگوني بهره مند مي شوند. البته هنوز به سرمايه گذاران 

اجازه تغيير كاربري پروژه ها داده نشده و همين مي تواند نويد بخش باشد.
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بررسي وضعيت سپرده ها و تسهيلات استان ها در تير 97 نشان مي دهد؛ 14 استان با نسبت تسهيلات كمتر از ميانگين كشوري

سپرده هاي ريالي و ارزي از 1746 هزار ميليارد تومان عبور كرد 
گروه بانك و بيمه|محسن شمشيري|

مانده كل سپرده هاي ريالي و ارزي در پايان تير ماه 
97، به 1746هزار ميليارد تومان رسيده كه نشان 
مي دهد ميزان سپرده هاي ريالي و ارزي از ميزان 
نقدينگي 1602 هزار ميليارد توماني اعلام شده در 
تيرماه 97 به ميزان 144 هزار ميليارد تومان بيشتر 
بوده است.  به گزارش تعادل، مانده كل تسهيلات 
بانك ها نيز بالغ بر 1323هزار ميليارد تومان بوده 
كه نش�ان مي دهد، غول نقدينگي و پول رش�د 
زيادي داشته اس�ت و بيش از 1700هزار ميليارد 
تومان نقدينگ�ي و س�پرده در بانك ها موجود 
است كه از اين مقدار به ميزان 1323هزار ميليارد 
تومان تس�هيلات بانكي پرداخت شده و بدهي 
مردم و فعالان اقتصادي به بانك ها نيز رشد زيادي 
داشته است و تا پايان سال 97 نه تنها نقدينگي و 
سپرده هاي بانكي از مرز 1800هزار ميليارد تومان 
عبور مي كن�د بلكه بدهي مردم ب�ه بانك ها نيز 
افزايش داشته كه البته اين ارقام بزرگ، در صورت 
بهبود فضاي كسب و كار مي تواند در جهت رشد 
سرمايه گذاري، توليد و اشتغال به كار گرفته شود. 
ام�ا در صورت ركود تورم�ي و چالش هاي بزرگ 
اقتصادي، مي تواند به نكته اي نگران كننده براي 

افزايش قيمت ها تبديل شود. 

وضعيت كل مانده س��پرده ها و تسهيلات ريالي و ارزي 
بانك ها و موسسات اعتباري به تفكيك استان در پايان 
تيرماه 97 نشان مي دهد كه مانده كل سپرده ها در پايان 
تيرماه 97 معادل 1746هزار ميلي��ارد تومان بوده كه 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 383هزار ميليارد تومان 
معادل 28.2درصد افزايش داشته است. اين رقم نسبت 
به پايان سال 96 نيز با 100هزار ميليارد تومان افزايش 
رشد 6.1 درصدي در چهارماه اول سال 97 داشته است

همچنين بيشترين مبلغ سپرده مربوط به استان تهران 
با 986هزار ميليارد تومان بوده كه معادل 56درصد كل 
سپرده هاي كشور است. كمترين رقم مانده سپرده نيز 
مربوط به كهگيلويه وبويراحمد معادل 4680ميليارد 
تومان بوده اس��ت. به عبارت ديگر تهران بيش از تمام 
اس��تان هاي كشور س��پرده جذب كرده اس��ت و اكثر 
ش��ركت ها و فعالان اقتصادي ترجيح داده اند به دلايل 
مختلف پول خود را در حس��اب هاي بانكي در اس��تان 
تهران سپرده گذاري كنند و همچنين بابت فعاليت هاي 
خود از بانك هاي تهران وام و تسهيلات بگيرند. مانده كل 
تسهيلات بانك ها نيز 1323هزار ميليارد تومان بوده كه 
نسبت به مدت مشابه 96 معادل 297 هزار ميليارد تومان 
يا 29درصد رشد كرده و نسبت به اسفند ماه 96 با 64 هزار 
ميليارد تومان افزايش، رشد 5.2 درصدي در چهارماه اول 

97 داشته است. 
يعني رشد تسهيلات بانك ها به ميزان 0.8 واحد درصد 
بيشتر از رشد س��پرده ها بوده است و اين موضوع نشان 
مي دهد كه تمايل بانك ها به پرداخت تسهيلات در تيرماه 

97 بيش از رشد سپرده ها بوده است.
بيشترين مبلغ تسهيلات نيز مربوط به استان تهران با 
مانده 861 هزار ميليارد تومان يعني معادل 65 درصد 
تسهيلات دريافتي كشور و كمترين مربوط به كهگيلويه 

وبويراحمد معادل 4420ميليارد تومان بوده است.
به عبارت ديگر اس��تان تهران تقريبا به ان��دازه 9 واحد 
درصد بيش از سهم خود در جذب سپرده ها از پرداخت 
تسهيلات س��هم داشته است. زيرا س��هم تهران از كل 
س��پرده ها 56 درصد و سهم تهران از كل تسهيلات 65 

درصد بوده است

  جذب 66 درصد رشد سپرده و 72 درصد رشد 
تسهيلات چهارماهه در تهران 

نكته قابل توجه اين است كه مقايسه مانده كل سپرده ها 
و تسهيلات در كل كش��ور و در استان تهران در تير ماه 
97 نسبت به اسفند ماه نشان مي دهد كه ميزان مانده 
سپرده در كشور در چهار ماه اول 97 نسبت به اسفند 96 
از 1646 به 1746 و در تهران از 920 به 986 هزار ميليارد 
تومان رسيده و در حالي كه در كشور 100 هزار ميليارد 
زياد شده در تهران 66 هزار ميليارد افزايش يافته است 
يعني بيشترين جذب را در تهران داشته و66 درصد رشد 

سپرده ها در اين سه ماه جذب تهران شده است. 
از سوي ديگر، در حالي كه ميزان مانده تسهيلات بانك ها 
از 1258 به 1323 هزار ميليارد تومان رسيده و 65 هزار 
ميليارد تومان بيشتر شده، در استان تهران نيز از نزديك 
814 به 861 هزار ميليارد تومان رسيده و حدود 47 هزار 
ميليارد تومان بيشتر شده و تقريبا 72 درصد تسهيلات 
اضافه شده در چهارماه اول 97 جذب تهران شده و اين 
پرسش را مطرح مي كند كه به چه دليل جذب تسهيلات 
در تهران تا اين ميزان بالا بوده است؟ چه عواملي باعث 
ش��ده كه 66 درصد رش��د س��پرده و 72 درصد رشد 

تسهيلات در چهارماه اول سال 97 جذب تهران شود. 

  افزايش نسبت تسهيلات به 96 درصد در تهران
همچني��ن از دي ماه 96 كه وضعيت بازار ارز و س��كه با 
التهاب شديد مواجه ش��د و دولت و بانك مركزي براي 
مقابله با آن، پيش فروش بيش از 60 تن سكه و همچنين 
فروش اوراق س��پرده 20 درصدي به ميزان 230 هزار 
ميليارد تومان در اسفندماه 96 را در دستور كار قرار داد، 
جذب تسهيلات در استان تهران نيز به شكل قابل توجهي 
بالا رفته و نسبت مانده تسهيلات به مانده سپرده ها نيز 

به شدت رشد كرده است. 
به طوري كه ميزان سپرده ها در تهران در دي 96 معادل 
883 هزار ميليارد تومان، س��پرده بعد از كس��ر سپرده 
قانوني 800 هزار ميليارد تومان، ميزان تسهيلات 707 
هزار ميليارد تومان بوده و نس��بت تسهيلات به سپرده 
بعد از كسر سپرده قانوني معادل 88.3 درصد بوده است. 
ام��ا در تير 97، ميزان س��پرده ها در ته��ران 986 هزار 

ميلي��ارد تومان، ميزان س��پرده بعد از س��پرده قانوني 
892هزار ميليارد تومان، ميزان تس��هيلات 861 هزار 
ميليارد تومان بوده و نسبت تسهيلات به سپرده بعد از 
كسر سپرده قانوني به 96.5 درصد رسيده است. يعني 
نسبت تسهيلات به س��پرده بعد از كسر سپرده قانوني 
معادل نزديك به 8 درصد افزايش داشته است كه نشان 
مي دهد در شش ماه بهمن 96 تا تير 97، نياز استان تهران 
به تسهيلات و بالارفتن مانده تسهيلات و اقداماتي كه به 
خصوص در دو ماه پايان سال 96 صورت گرفته باعث اين 

تغيير معنادار در نسبت تسهيلات شده است. 

  ج�ذب 80 درص�د رش�د مان�ده تس�هيلات 
در تهران در شش ماه اخير 

همچني��ن مانده س��پرده ها در ته��ران از 883 هزار 
ميليارد تومان در دي 96 به 986 هزار ميليارد تومان 
در تيرماه 97 رسيده و ظرف شش ماه معادل 103 هزار 
ميليارد تومان افزايش داشته است. ميزان سپرده ها در 
كل كشور نيز از 1503 هزار ميليارد تومان در دي 96 
به 1746 هزار ميليارد تومان در تيرماه 97 رسيده و 
معادل 243 هزار ميليارد تومان افزايش داشته است. 
براين اساس، تهران معادل 42 درصد رشد سپرده ها 

در كشور را جذب كرده است.
 اما ميزان جذب رشد تسهيلات در تهران در اين شش 

ماه از ميزان جذب رشد سپرده ها بيشتر بوده است. 
مانده تس��هيلات در اس��تان تهران نيز از 707 هزار 
ميليارد تومان در دي 96 به 861 هزار ميليارد تومان 
در تير 97 رسيده و 154 هزار ميليارد تومان در اين 6 
ماه اضافه شده است. همچنين رقم مانده تسهيلات 
بانك ها در كل كشور از 1130 به 1323 هزار ميليارد 
تومان در تير 97 رس��يده و معادل 193 هزار ميليارد 

تومان بيشتر شده است. 
به عبارت ديگر، از رقم 193 هزار ميليارد تومان افزايش 
مانده تس��هيلات بانك ها در اين 6 ماه، سهم تهران به 
تنهايي معادل 154 هزار ميليارد تومان يا 80 درصد بوده 
و تنها 39 هزار ميليارد تومان آن مربوط به بقيه استان هاي 

كشور بوده است. 

  ج�ذب 72 درص�د رش�د مان�ده تس�هيلات 
در تهران طي 4 ماهه 97 

اين موضوع حتي در چهارماه اول س��ال 97 نيز ادامه 
داش��ته و از 65 ه��زار ميليارد توم��ان افزايش مانده 
تسهيلات بانك ها در كشور، 47 هزار ميليارد تومان 
معادل 72درص��د آن متعلق به اس��تان تهران بوده 
اس��ت كه نش��ان مي دهد تمايل بانك ها به پرداخت 
تسهيلات و افزايش مانده تسهيلات در تهران همچنان 
ادامه دارد. در اسفند 96 نيز تهران با جذب 93 هزار 
ميليارد تومان از 105 هزار ميليارد تومان رشد مانده 
تسهيلات اسفند 96، ش��اخص نسبت تسهيلات به 
سپرده ها بعد از كسر سپرده قانوني در استان تهران 
را تنه��ا دريك ماه از 89 به 98 درص��د افزايش داد و 
براين اساس، 88 درصد رشد مانده تسهيلات بانك ها 
در اسفندماه 96 جذب تهران ش��د.اين نكات نشان 
مي دهد كه در ماه ه��اي اخير حدود 72 تا 80 درصد 

رشد تسهيلات متعلق به تهران بوده است.

 نس�بت 84.5 درصدي تس�هيلات به س�پرده 
بعد از كسر سپرده قانوني

 همچنين نسبت تسهيلات به س��پرده ها بعد از كسر 
س��پرده قانوني مع��ادل 84.5 درصد بوده كه نس��بت 
به اس��فند 96 با رقم 85.4 درصد به مي��زان 0.9 واحد 
درصد كاهش نش��ان مي دهد. اين رقم نسبت به سهم 
84 درصدي تير 96 نيز نشان مي دهد كه در اين يكسال 
معادل 0.5 واحد درصد نسبت تسهيلات افزايش يافته 
و تمايل بانك ها به پرداخت تسهيلات در مقايسه با رشد 

و ظرفيت سپرده ها با روندي باثبات همراه بوده است.

  نسبت موثر سپرده قانوني معادل 1.9 درصد
از سوي ديگر، به گفته كارشناسان شبكه بانكي، با توجه 
به 180هزار ميليارد تومان رقم اسمي سپرده قانوني در 
تير 97، و همچنين رقم بدهي بانك ها به بانك مركزي 
كه به رقم 147 هزار ميليارد تومان رسيده رقم واقعي 
سپرده قانوني 33 هزار ميليارد تومان است و لذا نسبت 
موثر سپرده قانوني پس از كسر بدهي بانك ها به بانك 
مركزي در پايان تير 97 معادل 1.9 درصد بوده است 
زيرا عملا معادل 33 هزار ميليارد تومان سپرده قانوني 
موثر وجود داشته كه سهم آن از كل سپرده هاي كشور 

معادل 1.9 درصد بوده است.

  نسبت تسهيلات 96 درصدي در تهران 
 اين نسبت در تهران در تير 97 به 96 درصد، و در اسفند 
96 به 98درصد رس��يده كه از ميانگين كشوري 84.5 
درصدي بالاتر است و نسبت به رقم 89 درصد در بهمن 
96 به ميزان 8 واحد درصد بيشتر شده است. يعني در 
پنج ماه اسفند 96 تا تير 97 اتفاق خاصي در ميزان رشد 
تسهيلات و نسبت تسهيلات دهي در تهران رخ داده كه 
احتمالا متاثر از سياست هاي بازار ارز و طلا بوده است. 
تغيير شديد اين ش��اخص در اين پنج ماه، پايين بودن 
سهم تهران از سپرده ها در مقايسه با افزايش سهم تهران 
از رشد مانده تسهيلات كشور و همچنين نسبت بالاي 
تسهيلات به سپرده بعد از كسر سپرده قانوني به ميزان 
96 درصد، مي تواند سه دليل عمده داشته باشد. دليل اول 
رشد مانده تسهيلات در استان تهران است كه از رقم 721 
هزار ميليارد تومان در بهمن به 861هزار ميليارد تومان 
در تير 97 رسيده و در پنج ماه به ميزان 140 هزار ميليارد 
تومان زياد ش��ده و سهم تهران از رشد مانده تسهيلات 
بيش از 80 درصد بوده اس��ت . در نتيجه سهم تهران از 
62.6 درصد مانده تسهيلات كل كشور در بهمن 96 به 65 
درصد در تير 97 افزايش داشته و رشد تسهيلات دهي 
در اسفندماه در تهران به هر دليلي بسيار بالا بوده است كه 
البته بايد از گزارش هاي ديگر و جزييات عقود بانكي دليل 
اين تمركز و رشد تسهيلات در تهران را جست وجو كرد.

دليل دوم آن اس��ت كه به دليل سياست هاي فروش 
اوراق س��پرده ريالي با نرخ 20 درصد به دليل التهاب 
بازار ارز و خروج بخشي از سپرده ها از بانك هاي تهران 
براي خريد وفروش ارز و... جذب سپرده در بانك هاي 
تهران در مقايسه با رشد نقدينگي كشور كمتر بوده 
اس��ت. آمار نش��ان مي دهد كه از مع��ادل 114 هزار 
ميليارد تومان رش��د سپرده هاي كش��ور در اسفند، 
سهم تهران تنها 25 هزار ميليارد تومان بوده و مانده 
س��پرده هاي تهران تنها 25 ه��زار ميليارد تومان در 

اسفند 96 بيشتر شده است.
در نتيجه سهم تهران ازمانده سپرده هاي كل كشور نيز 
از 58 درصد در بهمن به 56 درصد در تير كاهش داشته 
است. اين افزايش س��هم از تسهيلات و كاهش سهم از 
سپرده ها، باعث شده كه نسبت تسهيلات به سپرده ها 
در استان تهران بعد از كسر سپرده هاي قانوني به شدت 
رشد كرده و به 96 درصد برسد كه نشان مي دهد سيستم 
بانكي در 5 ماه اسفند تا تير به هر دليلي ترجيح داده كه 
نسبت تسهيلات و سپرده ها در شبكه بانكي تهران تغيير 
قابل توجهي داشته باشد و از 89 درصد در بهمن به 96 
درصد در تير برسد. سهم تهران از كل سپرده هاي كشور 
به 56 درصد كاهش داشته است در حالي كه سهم تهران 
از تسهيلات به رقم قابل توجه 65 درصد افزايش داشته 
و سهم تهران از مانده تسهيلات 9 واحد درصد بيش از 

سهم تهران ازمانده سپرده ها شده است.

  نسبت تسهيلات به سپرده ها
اگر به اع��داد بهمن ماه و اس��فند و تي��ر توجه كنيم، 
سپرده هاي استان تهران از رقم 894 به 945 در اسفند 
ماه و 986 هزار ميليارد تومان در تير رسيده و سهم آن 

از كل سپرده هاي كشور نيز از 58 درصد به 56 درصد 
كاهش داشته است. براين اساس مشخص است كه با 
وجود رشد س��پرده ها و نقدينگي كشور در اسفندماه، 
سهم استان تهران و رقم رشد سپرده هاي تهران كمتر 
از رشد س��پرده هاي كش��ور بوده و احتمالا بخشي از 
سپرده هاي تهران در بازار ارز و طلا و خودرو و... در حال 
گردش است. گزارش هاي اخير از سهم بالاي تهراني ها 
در سپرده ها و تسهيلات موسسات غيرمجاز نيز نشان 
مي دهد كه تمايل به سفته بازي، سوداگري و گردش 
پول در بازارهاي با سود بالاتر از بانك ها در تهران بيش از 
ساير نقاط كشور است و همين موضوع مي تواند عامل 
عمده اي در تغييرات اساس��ي در سهم استان تهران از 
سپرده ها، تسهيلات و نسبت تسهيلات باشد. بنابراين 
مي توان برآورد كرد كه بخشي از نقدينگي يا سپرده ها به 
جاي جذب بانك ها به بازار اوراق سپرده يا خريد وفروش 

ارز، خودرو و... هدايت شده است. 

   نسبت تسهيلات دهي
با توج��ه به رقم 1746 ه��زار ميليارد تومان س��پرده، 
1323ه��زار ميلي��ارد تومان تس��هيلات، 1566 هزار 
ميليارد تومان سپرده بعد از كسر سپرده قانوني در تير 
ماه 97، نسبت تسهيلات به سپرده بعد از كسر سپرده 
قانوني 84.5 درصد، بوده اس��ت. اين نسبت در تهران 
معادل 95 درصد بوده است. نسبت تسهيلات دهي به 
سپرده ها، در كهگيلويه وبويراحمد 106درصد بوده است. 
به عبارت ديگر در برخي استان هاي كمتر برخوردار يا در 
استان هايي كه ضرورت حمايت هاي اجتماعي و بانكي 
لازم بوده، نسبت تسهيلات به سپرده بعد از كسر سپرده 

قانوني بالاتر از 100درصد بوده است.

 سهم تسهيلات از سپرده ها
سهم تسهيلات از سپرده ها در كل كشور 75.7 درصد 
بوده اس��ت. به عبارت ديگر بيش از 180هزار ميليارد 
تومان يعني بيش از 10.3 درصد س��پرده ها را سپرده 
قانوني تشكيل داده و بيش از 243 هزار ميليارد تومان 
معادل 13.9 درصد نيز با عنوان سياست سقف اعتباري، 
براي نقدينگي و ذخيره احتياطي مورد نياز در بانك ها در 
نظر گرفته شده كه با مراجعه مشتري به آنها پرداخت 
ش��ود. در مجموع معادل 423 ه��زار ميليارد تومان يا 
24.3 درصد از سپرده ها با عنوان سپرده قانوني و سقف 
اعتباري و نقدينگي مورد نياز بانك ها در نظر گرفته شده 
و بقيه سپرده ها يعني 75.7 درصد به عنوان تسهيلات 

پرداخت شده است. 

  14 استان با جذب تسهيلات كمتر از ظرفيت 
سپرده ها

با توجه به ميانگين 75.7 درصدي نس��بت تسهيلات 
به سپرده ها در كل كشور، آمارها نشان مي دهد كه 14 
استان كشور از جمله استان هاي خوزستان با 44 درصد، 
البرز46 درصد، قم 47 درصد، فارس46، بوش��هر49، 
سيستان و بلوچستان50، خراسان رضوي51، اصفهان 
76، مرك��زي61، همدان 61، آذربايجان ش��رقي61، 

 كرمانشاه 66، هرمزگان 66، خراسان جنوبي69 درصد 
فاصله زيادي با ميانگين نسبت تسهيلات با سپرده ها به 
ميزان 75 درصد ميانگين كشوري دارند و از كمترين 
ظرفيت تسهيلات دهي اس��تفاده كرده اند و در حالي 
كه براساس سهم سپرده قانوني و ذخيره احتياطي 25 
درصدي انتظار مي رود كه تا 75 درصد از سپرده ها در 
اين استان ها براي تس��هيلات دهي، حمايت از توليد، 
رونق بخش هاي اقتصادي و... استفاده شود. اما فاصله 
معناداري بين نسبت تسهيلات دهي در اين استان ها 
با ميانگين كل كشور و رعايت ضوابط سپرده قانوني و 

ذخيره احتياطي وجود دارد. 
اكنون جاي اين پرس��ش وج��ود دارد كه به چه دليل 
جذب تسهيلات در اين استان ها كمتر بوده است و به 
عنوان مثال، در استان هاي صنعتي و كشاورزي كشور 
از جمله خوزستان، البرز، فارس، آذربايجان، خراسان، 
اصفهان، مرك��زي، ميزان مانده تس��هيلات بانك ها 
كمتر از ميانگين كل كشور و حتي كمتر از 60 درصد 
ميزان س��پرده ها در اين استان هاست.  از سوي ديگر، 
چرا در برخي اس��تان هاي كمتر برخوردار كه نيازمند 
سرمايه گذاري و توليد و رونق هستند مانند سيستان 
و بلوچستان، اين نسبت بسيار پايين است.  البته براي 
برخي اس��تان ها مي توان همان توضيح تمركز شديد 
سپرده ها و تس��هيلات در تهران به دليل قرار گرفتن 
دفاتر مركزي صنايع و ش��ركت هاي بزرگ در تهران 
را مطرح كرد و مثلا چون دفتر بسياري از شركت هاي 
موجود در خوزس��تان و اصفهان، فارس و... در تهران 
است در نتيجه احتمالا، رقم تسهيلات اين شركت ها 
به نام دفتر مركزي آنها در تهران ثبت شده است و همين 
موضوع ميزان جذب تسهيلات در استان ها را كمتر از 
رقم مورد انتظار نش��ان داده است.  از اين رو، شايسته 
است كه به صورت تفضيلي، ميزان جذب تسهيلات در 
استان ها براساس فعاليت در استان ها بررسي و برآورد 
شود تا مشخص شود در شرايط اقتصاد ايران كه نيازمند 
حمايت هاي موثر از اس��تان هاي خوزستان و فارس و 
سيستان و هرمزگان و اصفهان هستيم، آيا از ظرفيت 
موجود در ميزان س��پرده هاي استان ها استفاده شده 
است يا خير؟  همچنين در استان هاي ديگر از جمله 
در آذربايجان غربي با نسبت تسهيلات به سپرده ها به 
ميزان 71، يزد72، گيلان 72، كرمان72، كردستان 
75، قزوين 75، رقم مانده تس��هيلات كمتر از ميزان 
مورد انتظار بوده است اما اين وضعيت در اين استان ها 
اگرچه كمتر از ميانگين اس��ت اما نزديك به ميانگين 
بوده است.  از س��وي ديگر، اگرچه تهران، استان هاي 
اصفهان، خراسان رضوي، فارس، خوزستان، گيلان، 
آذربايجان شرقي، مازندران، البرز، كرمان، آذربايجان 
غربي، قم و يزد روي هم بيش از 90درصد سپرده ها را 
جذب كرده اند و بقيه استان هاي كشور يعني 18 استان 
تنها 10درصد سپرده هاي بانكي را جذب كرده اند و در 
بخش تسهيلات نيز 13 استان شامل تهران، اصفهان، 
خراسان رضوي، فارس، مازندران، آذربايجان شرقي، 
خوزس��تان، كرمان، گيلان، آذربايج��ان غربي، البرز، 
يزد، كرمانشاه و گلستان معادل 87 درصد تسهيلات 
را جذب كرده اند و بقيه استان ها يعني 17 استان ديگر 
روي ه��م تنها بيش از 12درصد تس��هيلات را جذب 
كرده اند. اما در عين حال بايد وضعيت نسبت تسهيلات 
به سپرده ها و ظرفيت هاي موجود بررسي شود تا دلايل 
عدم جذب سپرده ها در استان هاي صنعتي و محروم 
ارزيابي شود و موانع موجود برطرف شود تا بتواند به رشد 
صنعتي كش��ور كمك كند.  يكي از مشكلات اقتصاد 
اي��ران در دهه هاي اخير و حتي قب��ل از انقلاب كه به 
شوك نفتي سال 1354 مواجه شده، عدم جذب بودجه 
و اعتبارات بودجه اي و بانكي در استان هاي مختلف بوده 
كه به دليل نبود س��رمايه گذاري، امكانات زيربنايي، 
نيروي انساني و مديران برجسته، عملا بودجه و اعتبارات 
برگشت مي خورد و جذب نمي شد و اين استان ها سال ها 
به عن��وان مناطق محروم همچنان باقي مانده اند.  لذا 
شايسته است كه سيستم بانكي در مورد ميزان جذب 
تسهيلات بانك ها در مناطق مختلف، تحقيق تفضيلي 
و با ش��اخص ها و نسبت هاي حس��ابداري وحرفه اي 
انجام دهد تا مشخص شود كه سهم هر استان از ميزان 
سپرده ها و تسهيلات واقعي موجود وجذب شده چقدر 
است و چه مشكلاتي بر سر راه جذب تسهيلات در اين 

استان ها وجود دارد. 
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دينار عراق 3 هزار تومان 
گران شد

گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري|
روز شنبه 28 مهرماه نرخ هر دلار امريكا در بازار آزاد 
تهران به 13 هزار و 700 تومان و يورو 15 هزار 900 
تومان و هر گرم طلاي 18 عيار به 403 هزار تومان و 

سكه امامي به 4 ميليون و 300 هزار تومان رسيد.
به گزارش تعادل، در آستانه رسيدن به ايام اربعين بازار 
خريد و فروش دينار داغ ش��ده است و هر هزار دينار 
عراق با 3 هزار تومان افزايش در بازار تهران 13 هزار تا 
13 هزار و 500 تومان به فروش مي رسد، اين در حالي 
است كه هر هزار دينار حدود يك ماه پيش در كانال 10 
هزار تومان مبادله مي شد. همچنين با توجه به حجم 
بالاي تقاضا براي خري��د دينار در اين روزها فعاليت 
دلالان ارز در اين حوزه افزايش يافته كه سعي مي كنند 
قيمت ها را در بازار بالاتر ببرند. همزمان با نزديك شدن 
به ايام اربعين حس��يني و آغاز سفر زائران به عتبات 
عاليات تقاضا براي خريد دينار در كشور افزايش يافته و 
خبرها حكايت از افزايش نرخ آن در روزهاي اخير دارد.  
هر چند با توجه به حجم زياد مسافران به عراق در اين 
روزها افزايش تقاضا براي دينار منطقي به نظر مي رسد 
اما اقداماتي نيز انجام شده تا نياز مسافران به ارز كاهش 
يابد. بر اين اساس طبق اعلام حج و زيارت پرداخت 
هزينه ويزا از طريق سامانه سماح و با پول ملي ايران 
به انجام مي رسد و زائران نيازي به تهيه دلار يا دينار 
براي تهيه رواديد ندارند. از نظر برخي از كارشناسان 
بازار ارز، آنچه موجب شده است جهش هاي ناگهاني 
در بازار كاهش يابد عدم حضور افراد عادي در بازاراست 
زيرا اگر مردم عادي همچنان در بازار حضور داشتند و 
خريد احتياطي دلار ادامه داشت، دستگيري هاي اخير 
اثر افزايشي زيادي بر قيمت ها داشت ولي از آنجا كه 
بازار پس از كاهش شديد اواسط مهرماه با افت تقاضا 
مواجه ش��ده بود، دستگيري هاي اخير تنها بخشي 
از نوس��ان گيران را از بازار خارج كرده است امري كه 
حداقل در كوتاه مدت كمي زمينه ساز كاهش نوسان 
ش��ده است، ولي در صورت بازگش��ت تقاضا به بازار 
مي تواند خود عاملي بر شدت گرفتن نوسانات باشد. 
به هر حال معامله گران دستگير شده بعضا ارز مورد نياز 
بسياري از افراد عادي را بطور مستقيم و غير مستقيم 
تامين مي كردند و در نبود آنها حركت دوراني عرضه و 

تقاضا دچار مشكل مي شود.
به گفته فعالان، همچنين در شرايطي كه نوسان گيران 
در بازار حضور ندارند، حجم معاملات كاغذي بسيار 
كاهش يافته است و تنها تقاضاي مهمي كه در شرايط 
فعل��ي در بازار وج��ود دارد و مي تواند قيمت ها را در 
جهت افزايشي حركت دهد، تقاضاي ارزي زوار اربعين 
است. با اين حال، هفته گذشته به تقاضاي آنها پاسخ 
مناسبي داده شد و قيمت دلار تحت تاثير اين تقاضا 
صعودي نشد. همچنين معامله گران فني نيز در هفته 
گذشته تمايل زيادي براي خريد نداشتند از نظر آنها 
تا زماني كه قيمت بالاي كانال 15 هزار توماني تثبيت 
شود، بايد با احتياط در موقعيت خريد قرار گرفت. به 
باور آنها ممكن است قيمت دلار در نزديكي آغاز دور 
جديد تحريم هاي امريكا با يك كاهش شديد مواجه 
شود و اين احتمال زماني قوي تر مي شود كه حمايت 

13 هزار توماني براي دلار از دست برود.
به گفته فعالان، يكي ديگر از خبرهايي كه در هفته 
گذشته بازار ارز را تحت تاثير مي توانست قرار بدهد، 
راي ش��وراي نگهبان در مورد CFT بود. با اين حال، 
بازار به خبر ب��ه تعويق افتادن تاييد CFT توس��ط 
ش��وراي نگهبان واكنش چنداني نش��ان نداد. روز 
 FATF جمعه، معامله گران اخبار مربوط به تصميم
در مورد ايران را به دقت رصد مي كردند و جالب آنكه 
اولين كاهش ها نشان دهنده آن بود كه معامله گران 
باور داش��تند در صورت تمديد مهل��ت اين نهاد به 
اي��ران، فروش ها در بازار افزاي��ش خواهد يافت. اين 
در حالي است كه عده ديگري باور دارند، بازار به اين 
تمديد واكنش معكوسي نشان خواهد داد. همچنين 
روز ش��نبه رييس كل بانك مركزي از شتاب گيري 
عرض��ه ارز در بازار ثانويه خبر داد. عبدالناصر همتي 
با اشاره به ابلاغ مصوبه شوراي هماهنگي اقتصادي 
سران قوا مبني بر تاكيد بر عرضه ارز ناشي از صادرات 
غيرنفتي به س��امانه نيما يا وارد كردن آن به چرخه 
اقتصاد كشور به ترتيبي كه بانك مركزي مشخص 
مي كند، در هفته هاي آينده شاهد شتاب گرفتن و 
افزايش عرضه ارز براي تامي��ن واردات خواهيم بود. 
وي تاكيد كرد: ظرف هفته جاري ضوابط مربوط در 
كارگروهي با مشاركت وزارتخانه هاي ذيربط و بانك 
مركزي و نمايندگان تجار، بازرگانان و فعالان اقتصادي 
بررسي و تصميم گيري خواهد شد. رييس كل بانك 
مركزي حجم مبادله )خريد و فروش( دربازار ثانويه 
را طي حدود دو ماه گذشته معادل 7.3 ميليارد يورو 
اعلام كرد و پيش بيني كرد با مجوز اخذ شده از سران 
قوا مبني برخريد و عرضه ارز پتروش��يمي ها و ساير 
صادركنندگان غيرنفتي توسط بانك مركزي، عرضه 
در اين سامانه شتاب بيشتري بگيرد و برخي از مسائل 

مطرح در حاشيه آن نيز مرتفع شود.
همتي با اش��اره به تأمين بيش از 27 ميليارد دلار از 
ابتداي سال براي واردات كشور از طريق بانك مركزي 
و سامانه نيما كه 9.5 ميليارد دلار از مبلغ اختصاصي 
بابت 25 قلم كالاهاي اساسي و ضروري بوده است، 
اولويت بندي و توجه به نيازه��اي واقعي وارداتي در 
شرايط فعلي كشور را در هنگام ثبت سفارش وظيفه 
خطيري دانس��ت كه وزارت صم��ت با هماهنگي 

وزارتخانه هاي ديگر بايستي به آن توجه كند.

   امكان خريد ارز در عتبات
در حالي كه اين روزها حجم تقاضا براي خريد دينار 
در بازار، نرخ اين ارز را بالا برده است، راهكارهايي براي 
خريد ارز در عتبات نيز از س��وي بانك ها پيش بيني 
شده است. همچنين شعب برخي بانك هاي منتخب 
ايراني در كشور عراق آماده تبديل ريال به دينار هستند 
و زائران مي توانند با خيال آس��وده به عتبات عاليات 
مشرف شوند. معاون امنيتي و انتظامي وزارت كشور 
در اين باره گفت: براي تبديل ريال به دينار سه بانك 
در شهرهاي نجف، كربلا و بغداد مشخص شده است.
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5 بازار سرمايه

»تعادل« از عملكرد اخير سرمايه گذاران حقوقي در بازار سرمايه گزارش مي دهد 

عضو هيات مديره فرابورس تشريح كرد

خطاي بزرگان 

رشد دسته جمعي و افت دسته جمعي  سهام

گروه بورس |سميرا ابراهيمي| 
اين روزهاي بازار به اندازه اي حاشيه دارد كه اصل آن 
در سايه قرار گرفته است. روزهاي خوب بازار در نيمه 
دوم شهريور به اندازه هيجان و شتاب و جهش شارپي 
به همراه داشت كه سرمايه گذاران جديد الورود، گروه 
گروه به بازار آمدند. در آن مدت تمام بازار سبزپوش 
بود و دست روي هر س��همي مي گذاشتند، سود ده 
بود. اما قديمي هاي بازار مي دانستند كه اين بازار به 
دوران استراحت و اصلاح هم خواهد رفت. اين اتفاق 
هم افتاد اما بسياري از سرمايه گذاران  از بازار رفتند 
يا جهت حركتي خ��ود را عوض كردند. در اين ميان 
حسب معمول تمام اوقات بازار حرف و شايعاتي نيز 
پيش آمد كه فارغ از صحت و س��قم بسياري از آنها، 

جهت دهي هاي جديدي به بازار مي داد. 

   بغض حقيقي ها از حقوقي ها 
دوران اصلاح و استراحت بازار كه حدود دو هفته به 
طول انجاميد با اين صحبت كه حقوقي ها از س��هم 
حمايت نمي كنند، اس��تمرار داش��ت. اگر نگاهي به 
وضعي��ت عملك��رد حقوقي ها بيندازيم، مش��اهده 
مي شود تقريبا از نيمه هاي هفته دوم مهرماه كه بازار 
در حال ورود به فاز اصلاح بود، حقوقي ها نيز ش��روع 
به فروش هاي ش��ديد كردند. البته روزهاي فروش 
حقوقي ها پيش از آن آغاز شده بود و تقريبا مي توان 
گفت جهش هاي شارپي بازار بر عهده حقيقي ها بود. 
زيرا در همان يك الي دو هفت��ه ريزش هاي متوالي 
كه از 8 مهرماه آغاز ش��د، حقوقي ها نس��بتا حامي 
بازار بودند و از جايگاه فروشنده بودن خود آرام آرام 

خارج شدند. 
با اين حال حمايت اصلي از بازار كه با مثبت ش��دن 
آن نيز همراه ش��د، تقارن تاريخي با جلسه دادستان 
و مسوولان س��ازمان بورس داشت. در آن جلسه كه 
در روز 21 مهرماه برگزار شد، دادستان تهران سوالي 
مطرح كرد مبني بر اينكه »آيا اين درس��ت است كه 
برخي ها با بالا بردن و پايين بردن س��هام مي توانند 
ش��ركت ها را به زمين بزنند؟« اين سوال كه حاكي 
از عزم قوه قضا براي بررس��ي روند خريد و فروش ها 

در بازار دارد، ب��ا ورود حقوقي ها به عنوان خريداران 
مقتدر بازار در دو روز معاملاتي بعد از آن همراه شد 
و پس از آن نيز خريد و ف��روش آنها دوباره به حالت 

تعادلي قبل بازگشت. 

   ضرورت بازارگرداني حقوقي ها 
آنچه حقوقي ها در بازار انجام مي دهند و بعضا محل 
مناقشه ش��ده است، به اين صورت است كه فروش و 
عرضه هاي باحجم بالا توسط آنها كليد مي خورد و به 
دليل آنكه به صورت منطقي و بر اساس نظام عرضه 
و تقاضا، فروش موفق نياز به عرضه در قيمت مناسب 
دارد، پايين تر از قيمت نهايي كش��ف ش��ده اقدام به 
عرض��ه مي كنند. ب��ه همين دليل گاهي مش��اهده 
مي شود كه 5 درصد مثبت تبديل به 5 درصد منفي 
مي ش��ود. اين رفتار به دنبال رفتار توده اي فروش از 
سوي حقيقي ها را نيز به دنبال دارد و در نهايت باعث 
منفي ش��دن جو عمومي بازار مي ش��ود. اما اگر اين 
عرضه ها، تدريجي و كنترل ش��ده باشد و در فاصله 
زماني منطقي بدون آنكه قيمت سهم افت چشمگير 
داشته باشد، خريد مجدد توس��ط عرضه كنندگان 
در دستور كار باش��د، در واقع نهاد ناظر بايد يك نوع 
بازارگرداني همگاني توسط حقوقي ها را شكل دهد 
تا نوسانات كوتاه مدت سهم ها، براي عده اي همراه با 

زيان هاي غيرقابل جبران تبديل نشود. 
به همي��ن دليل يك بازار گرداني گس��ترده جمعي 
توسط حقوقي ها را در همين زمان هاي رشد مي توان 
ش��كل داد، زيرا اگر قرار باشد همه در بالاترين نقطه 
بفروش��ند احتمالا نزديك به صفر درصدشان موفق 
خواهند شد و هيجان بر بازارحاكم خواهد شد. همان 
اتفاقي كه كارشناسان مالي رفتاري از آن تحت عنوان 

شكست در رفتار رمه اي ياد مي كنند. 

   چالش هاي تداوم اعتماد در بازار 
مرادي، مديرمعاملات كارگزاري مبين س��رمايه در 
گفت وگو با »تعادل« در تش��ريح اين گزاره كه گفته 
مي شود حقوقي ها مقصر افت بازار هستند،  گفت: به 
صورت كلي نمي توان گفت ك��ه حقوقي ها در حال 

خروج از بازار هستند. اما ديده شده است كه برخي از 
حقوقي ها اقدام به رنج قيمتي كردند و در قيمت هاي 
پايين تر از فروش، اق��دام به فروش مي كنند كه اين 
موضوع به ترس و اس��ترس س��هامداران منتج شده 
است. بسياري از حقوقي ها نيز در حال فروش هستند 
اما در يكي دو هفته ريزشي بازار،  برخي از حقوقي ها 
عرضه هاي سنگين آبشاري و با قيمت پايين داشتند 

كه اين موضوع لطمه هايي هم به بازار وارد كرد. 
او افزود: بسياري از كساني كه حضور داشتند، شاهد 
آن بودند كه س��هم را در 5 درصد مثبت خريدند، اما 
همان روز 5 درصد منفي ش��د ك��ه دليل آن عرضه 
حقوقي بود. بسياري از افرادي كه با اين موضوع مواجه 

شدند، به دليل ترسو بودن سرمايه از بازار رفتند. توجه 
به اين نكته ضروري است كه بس��ياري از اين افراد، 
سرمايه گذاران قديمي بازار بودند اما مواجهه با اين 
رفتار، آنها را ترس��اند، يا از بازار خارج شدند يا اوراق 

مشاركت خريدند. 
به گفته مرادي در يكي دو هفته اخير، بازار جمع شد. 
بسياري از حقوقي ها اقدام به خريد كردند و از سهم 
خود حمايت كردند. همين موضوع باعث شد كه بازار 
روند مثبت بگيرد و ترس ها كمرنگ ش��ود. در اواخر 
هفته اخير شاهد آن بوديم كه صف هاي خريد عرضه 

نشد و همين موضوع اعتماد را به بازار بازگرداند. 
اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه گفت: تداوم وجود 

اين اعتماد در بازار، به كليت بازار بستگي دارد. با اين 
قيمت دلار و فاكتور هاي بنيادي شركت ها، بازار سهام 
جاي رش��د دارد و در كوتاه مدت نيز انتظار داريم كه 

بازار روند مثبت و خوبي داشته باشد. 
وي خاطرنش��ان ك��رد: در هفت��ه اخير، در جلس��ه 
مسوولان س��ازمان بورس با دادستان،  برخي از افراد 
ترسيدند و از آن روز به بعد،  خريدهاي حقوقي ها هم 
بيشتر شد و از بازار حمايت كردند. حال اگر بررسي 
ش��ود كه كس��ي تخلفي كرده، اقدام به بر هم زدن 
نظ��م بازار كرده و با آن برخورد جدي قانوني ش��ود، 
 اعتماد براي مدت طولاني به بازار باز مي گردد و رشد 

بلندمدتي پيش روي بازار خواهد گذاشت. 

عضو هيات مديره فرابورس با اش��اره به روند حركتي 
دس��ته جمعي س��هام در بازار س��رمايه، لازمه تداوم 
رشد شاخص را تحقق پوشش ريسكي فراتر از انتظار 
سهامداران عنوان كرد. عليرضا كديور، عضو هيات مديره 
فرابورس درباره تحولات اخير بازار و بازگش��ت مجدد 
ب��ازار به روند صعودي ط��ي دو روز اخي��ر گفت: بازار 
سهام، بازاري است كه منعكس كننده برآيند انتظارات 
سرمايه گذاران از تمام رويدادهاي اقتصادي، اجتماعي، 
سياسي، داخلي و خارجي است كه تاكنون اتفاق افتاده 
يا ممكن است در آينده حادث شود. وي ادامه داد: اگر 
اتفاقاتي كه در آينده مي افتد با انتظار امروز بازار مغاير 
باشد، طبيعتا بازاري كه به واسطه انتظارات رشد كرده، 
روندش معكوس مي شود. بطور مثال چنانچه بازار انتظار 
وقوع اتفاقاتي را داش��ته باشد كه تاثير مثبت بر سهام 
دارد، اما عكس آن اتفاق بيافتد، دچار افت خواهد شد 
يا برعكس! كديور تحليل روند پيش روي بازار سرمايه 
را نيازمند ثبات متغيرهاي تاثيرگذار بر بازار دانست و 
افزود: با فرض ثبات نسبي كليه متغيرهاي فعلي برآورد 
مي ش��ود كه روزهاي آينده بازار پرنوس��اني خواهيم 
داش��ت. بطوري كه ممكن است بعضي روزها مثبت و 

بعضي روزها منفي باشد. عضو هيات مديره فرابورس 
در خصوص روند كلي پيش روي بازار خاطرنشان كرد: 
با فرض ثبات نسبي متغيرها، روند كلي بازار رو به بالا 
خواهد بود، اما با شيب ملايم. يعني در دو هفته آينده 

شاخص نسبت به امروز بالاتر است.

   سهام ارزنده و غير ارزنده
وي با اشاره به رشد برخي سهام غيرارزنده در بازار تاكيد 
كرد: مش��كلي كه در بازار وجود دارد، چه در زماني كه 
شاخص روند به شدت صعودي را تجربه مي كرد و چه در 
روزهاي ريزشي اين است كه مثبت شدن بازار به نحوي 
اتفاق افتاد كه همه سهم ها مثبت شدند؛ چه سهم هايي 
كه بنياد خوب داش��ته و ارزنده بودند و چه سهم هايي 
ك��ه غير ارزن��ده بودن��د. در اين ميان با وج��ود اينكه 
سهم هاي ارزنده رشد طبيعي خود را سپري مي كردند 
و هنوز نيز جاي رشد داشتند به يك باره در كنار سهام 
غير ارزنده اي كه حباب گونه رشد كرده بودند، ريزش 
كردند. كديور حركت صعودي و نزولي همه سهم ها با 
يكديگر را روندي اشتباه ارزيابي كرد و تصريح كرد: اگر 
همه بازار يكدست بالا برود اشتباه است، بازار يك جايي 

متوجه غيرارزنده بودن برخي از سهم ها مي شود.در اين 
شرايط آن سهم ها شروع به ريزش مي كنند و بعد جو 
منفي ناشي از ريزش آنها باعث مي شود كه سهم هاي 
ارزنده هم شروع به ريزش كنند و شرايطي كه در هفته 
گذشته شاهد آن بوديم اتفاق مي افتد. بنابراين مشكل 
رشد دسته جمعي بازار اين اس��ت كه نتيجه آن افت 

دسته جمعي خواهد شد.

   انتظارات سرمايه گذاران
عض��و هيات مدي��ره فراب��ورس با اش��اره به انتش��ار 
گزارش هاي 6 ماهه شركت ها و مثبت بودن اغلب اين 
گزارش ها، درباره چگونگي تش��خيص سهام ارزنده از 
بين اين گزارش ها گفت: گزارش ه��اي 6 ماهه اغلب 
گزارش ه��اي خوبي اس��ت، حتي بعضا نس��بت به 6 
ماهه سال گذش��ته، از پوشش سود بالاتري برخوردار 
هستند و شركت ها سودسازي بالاتري نسبت به سال 
گذشته داش��ته اند و در مقابل نيز شاخص بورس نيز 
نسبت به سال گذشته دو برابر شده است. وي انتظارات 
كارشناسان و تحليلگران حرفه اي بازار در پوشش سود 
دو برابري شركت ها نسبت به سال گذشته را منطقي 

دانست و با ذكر يك مثال افزود: چنانچه سال گذشته 
ش��ركتي 100 ميليون تومان در 6 ماهه سود ساخته 
است، اكنون اين انتظار وجود دارد كه امسال در 6 ماهه 
200 ميليون تومان سود بسازد و قيمت آن هم متناسب 

با اين انتظار در يك سال اخير رشد كرده است. 
كديور تداوم رشد س��هام شركت ها را منوط به تحقق 
سودي بيش از انتظار بازار عنوان كرد و تصريح كرد: اگر 
شركتي در نظر دارد تا در مدت 6 ماه، به 200 ميليارد 
تومان سود برسد و در عمل 250 ميليارد تومان محقق 
كند، آن وق��ت فراتر از انتظار بازار عمل كرده و اين امر 

موجب مي شود كه سهم رشد كند.
وي ادامه داد: اگر شركت مذكور كمتر از عدد قول داده 
شده مثلا 180 ميليارد تومان پوش��ش سود را اعلام 
كند و تنها 80 درصد نسبت به 100 ميليارد تومن سال 
گذش��ته اعلام كند، چون پايين تر از انتظار بازار است 
باعث مي شود كه سهام اين شركت افت كند و اين به 
معني نسبي بودن گزارش ها است. يعني درست است 
كه گزارش هاي 6 ماهه نسبت به پارسال بهتر است، اما 
قيمت سهم ها هم نسبت به پارسال بيشتر شده است 
و بخشي از اين گزارش هاي خوب اصطلاحا پيش خور 

شده است و اثرش را بر قيمت سهام شركت ها گذاشته 
است، پس عاملي كه مي تواند باعث شود تا باز هم سهام 
برخي شركت ها رشد كند اين است كه اين شركت ها 
فراتر از انتظار بازارس��ود گزارش كنند. عليرضا كديور 
صنايع كالامحور و صادراتي را داراي توان تحقق پوشش 
ريسك فراتر از انتظار بازار ارزيابي كرد و افزود: بعضي از 
شركت هاي پالايشگاهي، پتروشيمي، فلزي و معدني 
شركت هايي هستند كه مي توانند شرايط فراتر از انتظار 

بازار را محقق كنند و مي توانند همچنان رشد كنند.

   چشم انداز ارزش بازار سهام
وي با مثب��ت خواندن روند بازار تا پايان س��ال پيش 
بيني كرد: تحليل ها نش��ان مي دهد ب��ا فرض ثبات 
شرايط فعلي و ثبات همه متغيرها، برآيند متغيرهاي 
تاثيرگذار بر بازار در چند هفته و حتي چند ماه آينده 
از ثبات نسبي برخوردار است. بر همين اساس مي توان 
پيش بيني كرد شاخص تا پايان سال 97 به 200 هزار 
واحد خواهد رسيد يا حتي فراتر از 200 هزار واحد هم 
خواهد رفت. اما اگر متغيرهاي فعلي تغيير كنند اين 

تحليل به اصلاح و بازنگري احتياج دارد.

گروه بورس| شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران در معاملات 
روز گذشته با افزايش 5 هزارو 646 واحدي همراه شد و توانست 
در نهاي��ت رقم 188 هزارو 575 واحد را به خود اختصاص دهد. 
از همين رو، ش��اخص بازار اول با افزايش 4 هزارو 568 واحدي 
به رق��م 142 هزارو 104 واحد رس��يد. علاوه بر اين، ش��اخص 
بازار دوم نيز با رش��د 9 هزارو 286 واحد به رقم 360 هزارو 298 
واحدي را به ثبت رس��اند. افزون بر اين، شاخص صنعت نيز با 5 
هزارو 123 واحد صعود توانس��ت رقم 172 هزارو 130 واحدي 
را تجربه كند. ش��اخص كل هم وزن نيز با 675 واحد رشد، رقم 
29 هزار و 659 واحدي را تجربه كرد. همچنين، ش��ركت فولاد 
مباركه اصفهان، پتروشيمي پارس و ملي صنايع مس ايران هر 
يك به ترتيب 369، 310 و 284 واحد در افزايش شاخص هاي 
بورس تاثير مثبت داشتند، اما لابراتوار داروسازي دكتر عبيدي، 
فولاد خراسان و صنعتي بهشهر هر يك به ترتيب 41، 16 و 11 
واحد تاثير كاهنده روي شاخص هاي بازار داشتند. بر اساس اين 
گزارش، ارزش معاملات ديروز ب��ورس تهران به رقم 920 هزار 

ميليارد تومان رسيد. 
از سويي ديگر، نخستين روز اين هفته كاري در فرابورس ايران 
در حالي به پايان رس��يد كه يك ميليارد و 152 ميليون ورقه به 
ارزش بي��ش از 8 هزار و 326 ميليارد ري��ال در نزديك به 107 
هزار نوبت معاملاتي ميان معامله گران دس��ت به دس��ت شد و 
همزمان شاخص كل با تجربه 68 واحد افزايش در پايان ساعت 
معاملات در ارتف��اع 2089 واحدي قرار گرفت. علاوه بر اين، در 
معاملات روز ش��نبه س��ه نماد »زاگرس«، »ميدكو« و »ذوب« 
بيش از ساير نماد ها در ثبت رشد 3 درصدي آيفكس موثر بودند 
بطوري كه پتروشيمي زاگرس به تنهايي بيش از 12 واحد بر اين 
نماگر افزود. از طرف ديگر نماد »سمگا« ديروز شاهد بيشترين 

افزايش قيمت و »گكوثر« ش��اهد بيشترين كاهش قيمت بود و 
نماد هاي »ذوب« و »تاپكيش« در صدر پربيننده ترين نماد هاي 
فرابورسي قرار گرفتند. نگاهي به معاملات سهام در دو بازار اصلي 
سهام فرابورس بيانگر جابه جايي 83 ميليون سهم به ارزش 300 
ميلي��ارد ريال در بازار اول و خريد و فروش 372 ميليون س��هم 
به ارزش يك هزار و 520 ميليارد ريال در بازار دوم اس��ت كه در 
اين ميان نماد »ذوب« با حجم معاملات 118 ميليون س��همي 
به ارزش 338 ميلي��ارد ريال به لحاظ ثبت بيش��ترين حجم و 
ارزش معاملاتي صدر نشين شد. در ادامه معاملات سهام ديروز 
همچنين 565 ميليون س��هم به ارزش يك هزار و 330 ميليارد 
ريال در مجموع سه تابلو بازار پايه داد و ستد شد. رصد معاملات 
اوراق بهادار در روز گذشته نشان مي دهد كه 132 ميليون ورقه 
بهادار به ارزش 5 هزار و 175 ميليارد ريال در بازار ابزار  هاي نوين 
مالي فرابورس )ش��امل معاملات اوراق بدهي، اوراق تسهيلات 
مسكن و ETF( معامله شده است و نماد »شستا003« با ارزش 
معاملاتي به ميزان يك هزار و 235 ميليارد ريال بيشترين ارزش 
معاملاتي در تابلو اوراق با درآمد ثابت و نماد »اعتماد« بيشترين 
حجم و ارزش معاملات را در تابلو صندوق هاي س��رمايه گذاري 
قابل معامله به خود اختصاص دادند. در اين ميان هر ورقه اسناد 
خزانه اسلامي در نماد »اخزا708« با تاريخ سررسيد 23 مهر ماه 
98 كه ديروز براي اولين بار در بازار ابزارهاي نوين مالي فرابورس 
ايران عرضه ش��ده بود، 795 هزار ريال قيمت خورد و حقوقي ها 
در هر دو س��مت خريد و فروش اين اوراق مشاركت بيش از 90 
درصدي داشتند. از ديگر رخداد هاي ديروز فرابورس مي توان به 
ادامه پذيره نويسي صندوق جسورانه »فنابا« در بازار سوم و توقف 
نماد هايي مانند »خيمن«، »خفناور«، »كاس��پين«، »اتكام« و 

»ساروج« و بازگشايي نماد »سفاسي« اشاره كرد.

دبيركل كانون نهادهاي سرمايه گذاري در مورد كاركرد و اهميت 
صندوق هاي سرمايه گذاري در بورس معتقد است كه، صندوق هاي 
سرمايه گذاري در بورس تفاوت هاي جدي با ابزارهاي پولي كه به 
ويژه در شبكه پولي كش��ور طي دهه هاي گذشته تبليغ شده اند، 
دارند و آن ش��فافيت بسيار بالاي اين صندوق ها است. بطوري كه 
ارزش خالص دارايي آنهايي كه قابل معامله هستند در هر دو دقيقه 
و غير قابل معامله ها هر روز اعلام مي شود و سرمايه گذار مي تواند 
واحدهاي س��رمايه گذاري خود را با ارزش خالص دارايي ها خريد 
و فروش كند. به گزارش ايلنا، اس��لامي بيدگل��ي ادامه داد: البته 
ريسك هاي جاري در بازار س��رمايه و اقتصاد كشور بر صندوق ها 
نيز حاكم است كه بخشي از آن به وسيله مديريت ريسك كنترل 
مي شود. اما به هر حال ريسك هاي كلي بر آنها حاكم است، يعني در 
صورت سقوط ناگهاني بازار سرمايه، ارزش بسياري از صندوق هاي 
سرمايه گذاري كه دارايي آنها عمدتا اوراق بهادر قابل معامله هستند، 
نيز سقوط خواهد كرد. اين كارشناس بازار سرمايه در توضيح ضامن 
نقدشوندگي اين صندوق ها گفت: صندوق هايي كه در بورس اوراق 
بهادار پذيره نويسي و معامله مي ش��وند اركان متفاوتي دارند كه 
برخي از اين اركان اجباري و برخي ديگر اختياري هستند. ضامن 
نقدش��وندگي عملا به اين مفهوم است كه نهاد تضمين كننده در 
صورت فروش از سوي صاحب واحد سرمايه  گذاري آن را براساس 
قيمت اعلامي در تابلوي بورس خريداري كند و پول آن ظرف 48 
ساعت توس��ط ضامن پرداخت خواهد شد و به نوعي مشكل نبود 
مش��تري كه در فروش سهام مشاهده مي شود را برطرف مي كند. 
اس��لامي بيدگلي در مورد اس��تقبال از اي��ن صندوق ها گفت: در 
ابتداي راه اندازي صندوق ها مش��كل عدم شناخت وجود داشت 
اما خوشبختانه در دوره اي ميان عموم رايج شده بود. البته توصيه 
مي شود سرمايه گذاران غيرحرفه اي از طريق اين صندوق ها وارد 

بازار شوند، چرا كه پشت اين صندوق ها يك تيم حرفه اي، قوانين و 
دستورالعمل هاي جدي وجود دارد. مثلا اين صندوق ها حق ندارند 
تمام سرمايه را در يك شركت خاص سرمايه گذاري كنند و داراي 

يك تنوع  بخشي هستند.
وي افزود: كاركرد اين صندوق ها مرتبا به سازمان بورس اوراق بهادر، 
كانون نهادهاي سرمايه گذاري و چند نهاد ناظر ديگر گزارش مي شود 
و برخي ريس��ك هاي قابل كنترل نيز مديريت مي ش��ود. در ضمن 
وقتي س��خن از بانك محور بودن اقتصاد كش��ور است، منظور وجه 
سياست گذاري و تامين مالي نيست بلكه اين است كه شناخت مردم 
از ابزارهاي شبكه پولي بيشتر از ابزارهاي بازار سرمايه است كه يكي 
از دلايل عدم توسعه بازار سرمايه نيز مربوط به اين موضوع است، در 
مجموع اس��تقبال از اين صندوق ها در ابتدا رشد خوبي داشت اما به 
جايگاه مطلوب نرسيده اس��ت. اين اقتصاددان با اشاره به نقش اين 
صندوق ها در ج��ذب نقدينگي اقتصاد گفت: به نظرم توس��عه اين 
صندوق ها و كلًا ابزارهاي مالي يكي از ملزومات كشيدن نقدينگي به 
بازار سرمايه است و خود اين صندوق ها بخشي از اين سازوكار هستند. 
اما وجود ابزارهاي مالي مختلف كه طيف مختلفي از سرمايه گذاران 
با درجات متنوع ريسك پذيري را پوشش دهد در اين روند تاثيرگذار 
است. وي تاكيد كرد: زماني كه سرمايه گذار حس كند يك تيم حرفه اي 
مديريت در پشت اين ابزارها اس��ت كمك فراواني در راستاي جلب 
اعتماد عمومي و در نتيجه جذب نقدينگي خواهد داش��ت. اسلامي 
بيدگلي در مورد رقابت سيستم بانكي و بازار سرمايه گفت: شايد از نظر 
جذب نقدينگي باهم رقابت داشته باشند اما به لحاظ توسعه اي اينگونه 
نيست و اين برخلاف ادبيات رايج است كه بازار سرمايه را رقيب بازار 
پول مي داند. هريك از اين بخش ها كاركرد خاص خود را دارند، اتفاقا 
زماني كه از كاركرد خود خارج شوند، آسيب زا خواهند بود همانطور كه 

از آسيب هاي شبكه پولي در يك دهه گذشته آگاه هستيم.

استقبال از صندوق هاي سرمايه گذاري به جايگاه مطلوب نرسيدسبز پوشي نماد هاي معاملاتي
دبيركل كانون نهادهاي سرمايه گذاري:مروري  بر آمار معاملات روز گذشته نشان مي دهد
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آخرين مهلت مشمولان
سهام عدالت

مشمولان س��هام عدالت كه تاكنون شماره شباي 
حس��اب بانكي خود را در سامانه سهام عدالت ثبت 
نكرده اند، فقط تا پايان مهر ماه براي ثبت آن مهلت 
دارند. به گزارش ايس��نا، مدتي اس��ت كه س��ازمان 
خصوصي س��ازي اعلام كرده براي واريز سود سهام 
عدالت به حساب مشمولان به شماره شباي حساب 
بانكي آنها نياز دارد، اين مش��مولان بايد با مراجعه 
به سامانه سهام عدالت نس��بت به ثبت اين شماره 
اقدام كنند. از فروردين س��ال 1396 بود كه سازمان 
خصوصي سازي اعلام كرد »مشمولان سهام عدالت 
مي توانند با ورود به سامانه سهام عدالت، شماره شباي 
بانكي خود را وارد كنند تا در زمان توزيع سود سهام 
عدالت، اين سازمان از طريق آن شماره شباي بانكي 
اقدام به واريز مبلغ سود كند«. بعد از اينكه مشمولان 
سهام عدالت شماره حساب بانكي خود را در سامانه 
س��هام عدالت وارد كردند، سازمان خصوصي سازي 
با همكاري بانك مركزي اقدام به راستي آزمايي آن  
شماره ها كرد و در صورت تاييد نشدن شماره حساب، 
دوباره در پيامي از مشمول مي خواست شماره شباي 
جديد را در سامانه وارد كند. از سال گذشته سازمان 
خصوصي سازي مشمولان را به 20 گروه دسته بندي 
و به ترتيب سود سهام عدالت را به حساب آنها واريز 
كرد. در اين ميان تعدادي از مشمولان سهام عدالت 
شماره شباي خود را در سامانه اعلام نكردند و در نتيجه 
سودي هم به حسابشان واريز نشد. از نيمه اول شهريور 
ماه بنا به اجازه شوراي عالي اجراي سياست هاي كلي 
اصل 44 قانون اساس��ي در آخرين جلسه اين شورا، 
اين مهلت حداكثر تا پايان مهرماه سال جاري براي 
مشمولان تمديد شده است. بنا بر مصوبه شوراي عالي 
اجراي سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي در 
آخرين جلسه اين شورا، اين مهلت حداكثر تا پايان مهر 
سال جاري براي مشمولان تمديد شده است و پس از 
پايان مهرماه به هيچ وجه مشمولان سهام عدالت كه 
شماره شبا بانكي اعلام نكرده  باشند، اجازه اين كار را 
نخواهند داشت. به تازگي نيز سازمان خصوصي سازي 
به مشمولان سهام عدالت كه تاكنون نسبت به ثبت 
شماره شباي بانكي خود اقدام نكرده اند، اعلام كرده كه 
از اين فرصت استفاده و در اسرع وقت شماره شباي 
بانكي خود را در سامانه وارد كنند و تأييد آن را از همين 

سامانه بعد از دو هفته پيگيري كنند.

   تحريم هاي جديد براي »فولاد« بي اثر است: 
پس از آنك��ه وزارت خزان��ه داري امريكا، در آخرين 
گزارش از تحريم 20 شركت ايراني خبر داد، شركت 
فولاد مباركه اصفهان از بي اث��ري اين تحريم ها در 
شرايط مالي شركت خبر داد. به گزارش سنا، شركت 
فولاد مباركه اصفهان با انتشار اطلاعيه اي در شبكه 
كدال درخصوص اخبار منتشر شده در فضاي مجازي 
مبني بر تحريم هاي جديد عليه اين شركت توضيح 
داد. بر اين اساس، »فولاد« در اين اطلاعيه بيان كرده 
است در پي انتشار اخبار مربوط به قرار گرفتن نام فولاد 
مباركه در ليست تحريم هاي جديد وزارت خزانه داري 
امريكا به استحضار مي رساند، تحريم هاي بين المللي 
موضوع جديدي نيست و فولاد مباركه از سال ها قبل 
همچون ساير بخش هاي اقتصادي كشور با آن روبرو 
بوده اس��ت و اين امر خلل��ي در جريان فعاليت هاي 
توليدي، مالي و صادرات محصولات ش��ركت ايجاد 
نخواهد كرد. همچنين اين شركت يادآور شده است، 
فولاد مباركه از سال ها قبل در اقدامي هوشمندانه با 
استراتژي بومي سازي و استفاده از توان داخل كشور، 
كليه قطعات مورد نياز خود و شركت هاي گروه را از 
اين طريق تامين كرده و در معدود موارد باقيمانده با 
جايگزيني ديگر كشورها، عملا هيچ گونه وابستگي به 

كشور امريكا نداشته است.

    وص�ول مطالب�ات ارزي »ك�ي بي س�ي«: 
كي بي سي 22ميليارد ريال سود تسعير ارز شناسايي 
كرد. بر همين اساس، شركت داروسازي كي بي سي 
در گزارشي اعلام كرد مبلغي در حدود ٨٠٠ هزار يورو 
از شركت سنوفي پاستور فرانسه طلب دارد. براساس 
گفته مقامات اين شركت، از مبلغ مزبور 462 هزار و 
382 يورو در تاريخ 21 مهرماه سال جاري وصول شده 
و »كي بي سي « در نظر دارد با نرخ 4هزار و 860 تومان 
به ازاي هر يورو نسبت به فروش آن اقدام كند. بر اساس 
اعلام اين شركت اثرات مربوط به سود و زيان حاصل از 
تسعير ارز مبلغ 22هزار و 472 ميليون ريال بوده، كه 
در عملكرد سال ١٣٩٧ اين شركت لحاظ خواهد شد. 
يادآور مي شود، كي بي سي در دوره يك ماهه منتهي 
به پايان شهريور سال جاري مبلغ 220 ميليارد و 42 

ميليون ريال، درآمد داشته است. 

   بان�ك تج�ارت بلوك »فمل�ي« را واگذار 
مي كند: بانك تجارت 2.46 درصد از سهام خود 
در شركت ملي مس ايران را 30 مهرماه به قيمت 
پايه 620 تومان به فروش مي رساند. بر اين اساس، 
بانك تجارت با انتشار يك اطلاعيه از فروش بلوك 
شركت ملي مس ايران خبر داد. از همين رو، اين 
بانك در نظر دارد بلوك 2.46 درصدي »فملي« را 
)1.5 ميليارد سهم(، با قيمت پايه 620 تومان به 
فروش برساند. تاريخ عرضه اين بلوك 30 مهرماه 
سال جاري بوده و واگذاري به صورت يكجا و نقد 
است. از سوي ديگر اين بانك اصلاحيه اي درباره 
سود تسعير دارايي هاي ارزي ارايه داد. طبق آخرين 
شفاف سازي بانك تجارت، خالص تراز ارزي بانك 
در پايان مرداد م��اه، 3هزار و 791 ميليارد تومان 
بوده است كه اين بانك با دلار 4200 توماني اين 
تراز را تس��عير كرده است. س��هام »وتجارت« در 
هفته هاي گذشته با استقبال بسيار خوبي از سوي 
س��هامداران همراه بود. در اين خصوص نماد اين 
شركت هم اكنون شاهد صف نشيني 127 ميليون 

سهمي سهامداران در سمت تقاضا است.

ديدگاه
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مثلث اثرگذار دولت، دانشگاه 
و بخش خصوصي

پايگاه خبري اتاق ايران| غلامحسين شافعي، 
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران، در يادداش��تي با اش��اره به تأكيدات مقام 
معظم رهبري مبني ب��ر ضرورت توجه دولت به 
نظر بخش خصوصي و بخش دانشگاهي، نوشته 
اس��ت: مثلت دولت، بخش دانشگاهي و بخش 
خصوصي، نقط��ه مطل��وب تصميم گيري هاي 
اقتصادي اس��ت؛ چراكه قرار گرفتن علم و عمل 
در كنار سياست گذاران مي تواند به تصميم هاي 

كارساز اقتصادي منتهي شود.
رهب��ر معظ��م انقلاب ماه گذش��ته در نشس��ت با 
رييس جمهور محترم و اعضاي هيات دولت فرمودند: 
»دولت، س��خنان اتاق بازرگاني را بخواند، بشنود و 
ببيند.« اين موضوع حاك��ي از اين بود كه اولًا رهبر 
معظم انقلاب به اين نكته توجه دارند كه نظر  فعالان 
اقتصادي مي تواند در تصميم گيري هاي اقتصادي 
كارساز باشد و ثانيا حضور نظرات بخش خصوصي و 
اتاق بازرگاني را در تصميم گيري ها غايب ديده اند كه 
بر چنين مساله اي تاكيد داشته اند. مقام معظم رهبري 
علاوه بر اي��ن، بر ضرورت توجه به نظر  اقتصاددانان 

كشور نيز تاكيد داشته اند.
مقام  معظم رهب��ري به تازگي بار ديگر بر همين دو 
نكته تأكيد كردند و از دولت محترم خواس��تند هم 
به نظرات اقتصاددان��ان توجه كنند و هم به نظرات 
بخش خصوصي. اين مثلت، يعن��ي مثلث دولت، 
بخش دانشگاهي و بخش خصوصي، نقطه مطلوب 
تصميم گيري هاي اقتصادي است چراكه قرار گرفتن 
علم و عم��ل در كنار سياس��ت گذاران مي تواند به 
تصميم هاي كارساز اقتصادي منتهي شود. اين بايد 
نقطه آغازي براي تصميم گيران اقتصادي باشد كه 
همراهي دو قطب بخش خصوصي و بخش دانشگاهي 
در سياس��ت گذاري ها را مدنظر قرار دهند. البته در 
مقابل، بخش دانش��گاهي و اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كش��اورزي ايران ب��ه نمايندگي از بخش 
خصوصي هم بايد رسالت سنگين تري را احساس 
كنند و ميزان مشاركت خود را در اين زمينه افزايش 
دهن��د. اميدواريم كه تصميم گي��ران محترم، اين 
توصيه مقام معظم رهبري را به عنوان يك تكليف در 
تصميم گيري هاي اقتصادي مورد توجه قرار دهند. 
ما آمادگي كامل داريم كه به طور منصفانه و مشفقانه، 
هم نقد خود را به سمع و نظر اعضاي دولت برسانيم 
و هم آنچه در صحنه عمل مي دانيم كه مي تواند در 
اقتصاد كشور اثر مثبت و قابل توجهي داشته باشد را 
به تصميم گيران كشور اعلام كنيم. دولت و بخش 
خصوصي بايد در تصميم گيري هاي اقتصادي مكمل 
يكديگر باشند. در اين صورت، هم تصميم درست تري 
اتخاذ مي شود و هم در اجراي آن تصميم، با مشكلات 

كمتري مواجه خواهيم شد.

همايش »توسعه همكاري هاي اقتصادي ايران و سوريه« در محل اتاق تهران برگزار شد

فتح بازارهاي عربي از كانال دمشق
تعادل|

»س�وريه مي تواند به كانالي جدي�د براي فتح 
بازارهاي صادراتي كش�ورهاي عربي از س�وي 
ايران بدل شود.« اين مهم ترين خروجي همايش 
توس�عه همكاري هاي تجاري ايران و س�وريه 
بود كه روز گذش�ته، با حضور فعالان اقتصادي 
دو كش�ور در محل اتاق تهران برگزار شد. البته 
با وجود حجم بالاي روابط سياس�ي، دو كش�ور 
تاكنون نتوانسته اند از ظرفيت ها و پتانسيل هاي 
اقتصادي مش�ترك به�ره ببرن�د. به طوري كه 
مطابق آمارها، س�طح كنون�ي روابط تجاري دو 
كشور حدود 160 ميليون دلار گزارش مي شود 
و بيش�ترين ميزان مبادله تجاري ميان تهران 
و دمش�ق، به ميزان ح�دود 545 ميليون دلار، 
در س�ال 1389 به ثبت رسيده است. البته بنابه 
اظهارات ريي�س اتاق بازرگاني ته�ران، تعرفه 
صفر درصدي س�وريه براي كالاه�اي وارداتي 
از اي�ران، مي تواند به فرصتي ب�راي تبديل اين 
كش�ور به كانالي جدي�د براي ص�دور كالاهاي 
ايراني ب�ه كش�ورهاي عربي بينجام�د. علاوه 
براين، زمينه هايي براي »تاسيس شركت حمل 
و نقل مشترك، ايجاد بانك مشترك و همچنين 
تاسيس شركت هاي پيمانكاري مشترك براي 
تجارت آزاد ميان دو كش�ور« وجود دارد. انجام 
مبادلات تجاري بر اساس پول ملي دو طرف نيز 
يكي ديگر از زمينه هاي همكاري مشترك ميان 
تهران و دمش�ق اس�ت و بانك هاي مركزي دو 

كشور پيگير اين موضوع هستند.

با حضور يك هيات تج��اري بلندپايه از فعالان بخش 
خصوصي س��وريه، همايش »توس��عه همكاري هاي 
اقتص��ادي ايران وس��وريه« در محل ات��اق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي تهران برگزار ش��د. اين 
همايش اقتصادي فرصتي بود تا فعالان اقتصادي بخش 
 خصوصي دو كشور ضمن آشنايي با يكديگر، زمينه هاي 
توسعه مناسبات اقتصادي و مراودات تجاري را بررسي 
كنند. در هيات تجاري 57 نفره سوري، سرمايه گذاران، 
فعالان صنعتي و صاحبان كس��ب  و كار سوري حضور 
داشتند و سرپرستي اين هيات را نيز محمود حمشو، 
دبيركل اتحاديه اتاق هاي بازرگاني س��وريه، برعهده 
داشت. در اين همايش همچنين تفاهم نامه همكاري 
ميان اتاق تهران و اتحاديه اتاق هاي بازرگاني س��وريه 
براي پيگي��ري مجدانه در توس��عه روابط اقتصادي با 

محوريت بخش خصوصي به امضاي بهمن عش��قي 
دبيركل اتاق تهران و حمشو، دبيركل اتحاديه سراسري 
اتاق هاي بازرگاني سوريه رسيد. اين در حالي است كه 
با وجود اينكه روابط سياسي ايران و سوريه دهه هاست 
بسيار نزديك بوده اما هيچگاه ايران و سوريه نتوانسته اند 
از ظرفيت ها و پتانس��يل هاي اقتصادي مشترك بهره 
ببرند و روابط اقتصادي و بازرگاني قوي برقرار كنند، تا 
جايي كه اوج مبادلات اقتصادي بين دو كشور به ميزان 
حدود، 5۴5 ميليون دلار مربوط به سال ۱۳۸۹ است.

   كانال جديد صدور كالاي ايراني
ريي��س اتاق بازرگاني تهران، س��وريه را فرصتي براي 
بازرگانان ايراني دانس��ت تا با اس��تفاده از تعرفه صفر 
درصدي كه سوريه براي صادرات به كشورهاي عربي 
دارد، از اين كش��ور به عنوان مبداء اقتصادي استفاده 
كرده و كانال جديدي براي صادرات به كشورهاي عربي 
بازكنند. مسعود خوانس��اري كه در نشست دوجانبه 
فعالان اقتصادي ايران و سوريه سخن مي گفت، اظهار 
كرد: سوريه در طول ۸ سال گذش��ته در حال مبارزه 
با تروريسم بوده است اما امروزه مشكلات امنيتي آن 
برطرف ش��ده و اميدواريم كه همانط��ور كه در زمان 
جنگ ما در كنار مردم سوريه بوديم، امروز نيز بتوانيم 
در بازس��ازي اين كشور نقش موثري داشته باشيم. به 
گفته او، دو كشور در زمينه هاي مختلفي مي توانند با 
يكديگر همكاري داشته باشند؛ چرا كه در زمان جنگ 
آس��يب هاي زيادي به بخش هاي مختلف اقتصادي و 
زيرساخت هاي سوريه وارد شده كه ما مي توانيم براي 
بازسازي آنها خدمات مختلفي در زمينه صادرات فني و 
مهندسي ارايه دهيم. رييس اتاق بازرگاني تهران ادامه 
داد كه اي��ران مي تواند بخش قابل توجهي از كالاهاي 
اساسي مورد نياز س��وريه را صادر كند و اين در حالي 
است كه بستر براي صادرات كالاهاي مبتني بر فناوري 

هم به اين كشور آماده است. 
از آن سو، اما محمدرضا بختياري، معاون امور  بين الملل 
اتاق تهران با توجه به زمينه ه��اي همكاري تجاري و 
اقتصادي ميان ايران و سوريه گفت: استقبال چشمگير 
فعالان اقتص��ادي ايراني براي گفت وگ��و با همتايان 
سوري حاكي از علاقه مندي دو طرف براي گسترش 
مراودات تجاري، اقتصادي و فني است. بختياري ادامه 
داد: جنگ، درگيري و چالش هاي امنيتي س��وريه در 
سال هاي گذشته، مانع توسعه همكاري هاي اقتصادي 
ايران و سوريه بوده است. تروريسم  بين الملل به دنبال 
آن بود كه اهداف شومي را در سوريه محقق كند و دولت 

قانوني اين كشور را ساقط كند اما تروريست ها نتوانستند 
به اين اهداف خود دست پيدا كنند و حكومت قدرتمند 
سوريه توانست بر تروريس��ت ها چيره شود و حاميان 

آنها را نااميد كند.

   پيشنهاد تاسيس بانك مشترك 
از س��ويي ديگر، دبيركل اتحادي��ه اتاق هاي بازرگاني 
سوريه نيز در سخناني، برگزاري اين همايش و امكان 
مذاكره مس��تقيم تج��ار دو كش��ور را گام بلندي در 
مسير مناس��بات تازه اقتصادي دو كشور عنوان كرد و 
گفت: براي بازسازي روابط تجاري دو طرف، اتاق هاي 
بازرگاني هر دو كش��ور نقش بس��زايي بر عهده دارند. 
»محمد حمشو« با بيان اينكه  سرمايه گذاري مشترك 
دو كشور طي سال هاي اخير محدود بوده است، به طرح 
پيشنهادي از طرف دولت سوريه مبني بر همكاري هاي 
اقتصادي بر پايه پول ملي دو كشور اشاره كرد و افزود: 
ايجاد بانك مشترك و همچنين تبادلات مالي بر پايه 
پول محلي، از جمله راهكارهايي است كه روي ميز قرار 
دارد. او افزود: طبق گفته هاي رييس جمهور س��وريه، 
كشورهايي در اولويت بازسازي اين كشور پس از جنگ 
هشت ساله اخير قرار خواهند داشت كه در طول اين 
دوره همواره در كنار مردم س��وريه بوده اند و ايران در 
راس اين جايگاه ق��رار دارد. به گفته دبيركل اتحاديه 
اتاق هاي بازرگاني س��وريه، طي س��ال هاي گذشته 
چندين موافقت نامه همكاري اقتصادي ميان دو كشور 
ايران و سوريه به امضا رسيد كه به دليل ناآرامي هايي 
كه در سوريه وجود داشت، هيچگاه اجرايي نشد و حال 
كه امنيت و آرامش به اين كشور بازگشته، اين فرصت 
فراهم است تا اين موافقت نامه ها اجرايي شود. حمشو 
در همين رابطه به تاسيس اتاق مشترك بازرگاني ايران 
و سوريه اش��اره كرد و يادآور شد كه اين اتاق به زودي 
توسط فعالان اقتصادي بخش خصوصي ايجاد خواهد 
شد. تاسيس شركت حمل و نقل مشترك، ايجاد بانك 
مشترك و همچنين تاسيس شركت هاي پيمانكاري 
مشترك از ديگر موضوعاتي بود كه او در اين همايش به 
آن اشاره كرد. حمشو در عين حال خاطرنشان كرد كه 
كارخانه هاي دولتي متعددي در سوريه نياز به بازسازي 

دارد، ضم��ن آنكه موان��ع موجود بر س��ر راه صادرات 
كالاهاي ساخت سوريه به ايران نيز بايد برداشته شود.

   حذف دلار از مبادلات تجاري دمشق-تهران
مشاور عالي معاون اول رييس جمهور در امور بازسازي 
س��وريه و دبير ستاد توس��عه روابط اقتصادي با سوريه 
و عراق نيز در س��خناني، با اش��اره به اينكه دوره حضور 
تروريست هاي اجاره اي در سوريه به پايان رسيده و حال 
بايد فعاليت هاي اقتصادي ماندگار را در اين كشور آغاز 
كرد، گفت: با وجود مناس��بات پررنگ سياسي، حجم 
مبادلادت تجاري ميان دو طرف در حدود ۱60 ميليون 
دلار اس��ت كه قابل دفاع نيست. حسن دانايي فر افزود: 
امروز بايد نقشه راه توسعه روابط اقتصادي دو كشور ايران 
و سوريه را با كمك تجار و بخش خصوصي هر دو كشور 
طراحي كرد. او همچنين با اشاره به جلسه اخير خود با 
رييس كل بانك مركزي گفت: در اين جلسه، پيرامون 
برقراري تبادلات مالي ميان دو كشور ايران و سوريه بر 
پايه پول ملي هر دو كشور مذاكرات خوبي صورت گرفت 
و همتي رييس بانك مركزي از آمادگي بانك مركزي ايران 

براي اجرايي شدن اين طرح خبر داد. 
دانايي فر البته انتقادي هم به رابطه تجاري ميان ايران و 
سوريه داشت. او با طرح اين سوال كه چرا ايران و سوريه 
بانك مشترك نداش��ته اند، گفت: چرا امروز ما روابط 
تجاري خوبي را در ايران و س��وريه نداريم و اين اولين 
نشستي است كه ميان دو كشور برگزار شده است، اين 
در حالي است كه پس از س��ال ها، اين اولين نشستي 
است كه ميان تجار ايران و سوريه برگزار شده است كه 
بايد از آن به نحو شايسته استفاده كرد. دانايي فر گفت: 
به عنوان نماينده دولت جمهوري اسلامي ايران در اين 
جلسه اعلام مي كنم كه ما آماده هستيم در زمينه هاي 
مختلف با هم كار كنيم؛ نمونه آن هم سرمايه گذاري 

مشترك، عمليات تجاري و توليد مشترك است. 
از آن سو، سفير ايران در دمشق نيز گفت: با پيوندهاي 
اقتصادي كه بين دو كشور ايران و سوريه به وجود مي آيد 
مي توانيم يك منطقه اقتصادي قدرتمند ايجاد كنيم. به 
گفته جواد ترك آبادي، زمينه هاي فعاليت هاي اقتصادي 
كه در سوريه وجود دارد فرصت هاي بسيار بالايي براي 

طرف هاي ايراني و براي بازسازي كشور سوريه فراهم 
مي كند و اقتصادهاي دو كش��ور، اقتصادهاي مكملي 
براي يكديگر هستند. ترك آبادي ادامه داد: ما مي توانيم 
با پيوندهايي كه با يكديگر فراهم مي كنيم، يك منطقه 
اقتصادي قدرتمند را ايجاد كنيم و اميدواريم به زودي 
شاهد حضور پر ثمر در پايتخت هاي يكديگر باشيم تا نه 
تنها از ظرفيت هاي يكديگر براي توسعه اقتصاد يكديگر 
استفاده كنيم، بلكه با مشاركت هاي هم، بازارهاي دنيا را 
از خير و بركتي كه از دستان شما جاري است، پر كنيم.

   اولويت با ايران است
در ادامه اين نشست »عدنان محمود«، سفير سوريه در 
ايران، برگزاري همايش با حضور فعالان اقتصادي دو 
كشور را نشانه اي از تلاش مقامات ايران و سوريه براي 
افزايش همكاري هاي تجاري و اقتصادي در چارچوب 
اهداف استراتژيك دانس��ت و گفت: دولت سوريه در 
مرحله بازسازي، اولويت را به كشور هايي داده است كه 
با اين كشور متحد بوده اند؛ به ويژه ايران كه اكنون بايد 
مشاركت فعالي در ايجاد زيرساخت ها در سوريه داشته 
باشد. كساني كه حامي تروريست ها بودند در اين مرحله 
جايگاهي در بازار سوريه نخواهند داشت. »محمود« 
با بيان اينكه تقاض��اي ما از بخ��ش خصوصي ايران، 
 سرمايه گذاري و توليد در سوريه است، ادامه داد: همه 
توان خود را براي افزايش منافع دو طرف در توسعه روابط 
سياسي و اقتصادي به كار خواهيم بست. سفير سوريه 
در ايران، ابراز اميدواري كرد كه اين نشست، نقشه راهي 
براي  سرمايه گذاري هاي مشترك بر اساس توافقنامه 
مشترك ايران و سوريه باش��د. او ادامه داد: دولت هاي 
سوريه و ايران، بخش خصوصي را شريك اصلي خود 
 مي پندارند. از اين رو دو طرف بايد تسهيلات لازم را، از 
جمله در بخش مراودات بانكي، براي مشاركت بخش 
خصوصي فراه��م كنند. بانك ها كليد اصلي همكاري 
هستند. همچنين برگزاري نمايشگاه و بهره گيري از 
امكان تجارت آزاد ميان دو كشور از ديگر راهكارهاي 
توس��عه روابط اس��ت. افزون بر اين، دولت س��وريه از 
 سرمايه گذاران خارجي به ويژه ايراني، در مناطق آزاد 

سوريه حمايت  مي كند.

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران:

در نشست اتاق مشترك   مطرح شد

عرضه يورو در بازار ثانويه كاهش يافته است

كميته حمل ونقل اتاق مشترك ايران و هند تشكيل مي شود

به گفته يكي از اعضاي هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ايران، عرضه ارز يورو در بازار ثانويه كم ش��ده اس��ت. 
احمد كيميايي اس��دي اظهار ك��رد: طبق آنچه اين 
روزها به گوش مي رس��د در حال حاضر عرضه يورو 
در س��امانه نيما وجود ندارد. به عبارتي در سيس��تم 
نيمايي، يورويي نيس��ت يا اگر هم هس��ت بسيار كم 
عرضه مي شود. ارزهاي آسيايي همچون يوان چين، 
روپيه هند و ين ژاپن در سامانه نيما مورد مبادله قرار 
مي گيرد اما يورو كه ارز مس��لط ب��وده و قابليت هاي 
خري��د اروپايي را براي ما پوش��ش مي دهد، در حال 
حاضر در وضعيت خوبي قرار ندارد. به گزارش ابيسنا، 
وي افزود: قيمتي كه براي ارز در س��امانه نيما تعيين 
ش��ده كه براي هر دلار ح��دود ۸000 تومان و براي 

هر يورو زي��ر ۱0 هزار تومان اس��ت، جذابيتي براي 
صادركننده ندارد تا بخواهد ارز خود را در اين سامانه 
كه متعادل كننده بازار صادرات و واردات است، عرضه 
كند. اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران 
با تاكيد براينكه دولت بايد براي وضعيت سامانه نيما 
تدبيري بيانديشد، گفت: دولت چندان اعتقادي براي 
تزريق پول هاي نفتي به بازار ثانويه ندارد و اعلام كرده 
اس��ت كه صادرات و واردات بايد هم پوش��اني داشته 

باشند.
وي تصريح كرد: قيمت تعيين شده براي صادركننده 
جذابيت ايجاد نمي كند كه بخواه��د ارز خود را وارد 
سامانه نيما كند. در ماه هاي گذشته نيز صادركنندگان 
كلان همچون پتروش��يمي ها و فولادي ها از ارايه ارز 

حاصل از صادرات خود به گون��ه اي طفره رفته اند؛ از 
اين رو، دولت بايد مكانيزمي ايجاد كند كه نرخ ارز در 
بازار آزاد كاهش پيدا كند. كيميايي اسدي افزود: در 
حقيقت به نظر مي رسد، قيمتي كه دلار در بازار آزاد 
دارد، پوسته سختي گرفته است كه باعث مي شود به 
راحتي پايين نيايد. همچنين با توجه به اينكه دولت 
قيمت ارز مس��افرتي را هم در حدود ۱۲ هزار و 500 
تومان تعيين كرده است، پايين آمدن نرخ در بازار آزاد 
بعيد به نظر مي رسد. اين عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني ايران تاكيد كرد كه براي بازار ثانويه حتما بايد 
حركتي انجام شود كه فاصله و گپي كه بين بازار ثانويه 
و آزاد ايجاد شده، مقداري متعادل  شود تا صادركننده 

نيز انگيزه عرضه ارز خود را داشته باشد.

اتاق مشترك بازرگاني ايران و هند در تازه ترين نشست 
خود با حض��ور نمايندگاني از كش��تيراني جمهوري 
اسلامي ايران و س��ازمان بنادر و دريانوردي به بررسي 
راه ه��اي تقويت حمل ونق��ل دريايي بين دو كش��ور 
پرداخت. در اين نشست علاوه بر بررسي راه هاي تداوم 
مناسبات تجاري بين دو كشور، زمينه هاي گسترش 
حمل ونق��ل و ترانزيت از طريق دريا م��ورد توجه قرار 
گرفت. جمشيد خليلي، رييس شركت كشتيراني ايران 
و هند، در اين نشست گفت: در دوران تحريم ها، تجار 
كشور به دليل قطع روابط بانكي و عدم امكان استفاده از 
»ال سي« و اعتبارات بانكي، بيشترين فشارها را متحمل 
مي شوند. با اين حال شبكه كشتيراني كشور اين توانايي 
را دارد كه با استفاده از برخي امكانات موجود به حركت 

خود ادامه داده و محموله هاي صادراتي و وارداتي را در 
سطح دنيا جابه جا كند. وي ادامه داد: سيستم كشتيراني 
ايران در زمان تحريم هاي گذش��ته توانس��ت با وجود 
محدوديت ها و فشارهاي بين المللي خود را مجهزتر و 
تقويت كند. بنابراين به اعتقاد ما تحريم شايد تا حدودي 
روند فعاليت را محدود كند اما مانع پيشرفت و حركت 

رو به جلو نخواهد شد.
در ادامه ابراهيم جميلي، رييس اتاق مشترك ايران و 
هند بر تلاش هيات رييس��ه اتاق مشترك در راستاي 
كاهش هزينه هاي تجارت در دوران تحريم تأكيد كرد 
و گفت: به زودي كميته حمل ونقل اتاق مشترك ايران 
و هند تشكيل مي ش��ود. در قالب اين كميته، راه هاي 
توسعه مناسبات دو كشور ايران و هند بر اساس حمل 

و نقل دريايي ب��ه صورت تخصصي و دقيق بررس��ي 
مي شود. اين فعال اقتصادي از تجاري كه در ارتباط با 
هند فعاليت مي كنند خواست كه به صورت مستمر با 
اين كميته ارتباط داشته باشند و ضمن انتقال مشكلات 
خود، راهكارهاي پيش��نهادي خود را ب��راي تقويت 
مناسبات بين دو كش��ور در اختيار كميته قرار دهند. 
او همچنين تأكيد كرد: در اين روزها ش��اهد افزايش 
قيمت كرايه هاي حمل دريايي هستيم كه با توجه به 
ش��رايط خاص اقتصادي بايد مانع از آن شد. بر اساس 
اظهارات او، در حال حاض��ر اصلي ترين موضوع مورد 
انتقاد بازرگانان، همين افزايش قيمت كرايه ها توسط 
شركت كشتيراني ايران است كه به نظر مي رسد بايد 

مورد بازنگري قرار گيرد.
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عربستان به كشته شدن »خاشقجي« اعتراف كرد
گروه جهان|

 عربس��تان س��عودي پس از دو هفته بيان داس��تان هاي 
گوناگون درباره جمال خاش��قجي، در نهايت شنبه اعلام 
کرد که براساس نتايج اوليه تحقيقات، اين خبرنگار منتقد 
و ستون نويس واشنگتن پست در جريان يک درگيري در 
داخل کنسولگری عربستان در استانبول کشته شده است. 
در رابطه با اين پرونده تاکنون ۱۸ نفر دس��تگير و چندين 
مقام امنيتی عربستان از کار برکنار شده اند و کميسيونی 
متشکل از برخی مقام های امنيتی عربستان و وزراي کشور 
و خارجه تحقيقات بيش��تر درباره مرگ خاشقجی را آغاز 
کرده اند. دونالد ترامپ رئيس جمهوری آمريکا، در واکنش به 
اطلاعيه عربستان آن را يک گام اوليه و رو به جلو ارزيابی و ابراز 
اطمينان کرده که گزارش رياض درباره پرونده خاشقجی، 
معتبر و باورپذير است. اما برخي از سناتورهاي آمريكايي و 
مقامات ديگر كشورها درباره اين گزارش ابراز ترديد كرده اند.

   اطلاعيه رياض
به گزارش رس��انه ها، سعود بن عبدالله المعجب دادستان 
کل عربستان شنبه در يک سناريوی از پيش تعيين شده به 
قتل روزنامه نگار منتقد سعودی در كنسولگري اين كشور 
در اس��تانبول اعتراف كرد و مدعی شد كه مجادله لفظي 
و فيزيكي بين خاشقجی و چند نفر ديگر در کنسولگری 

در گرفته و نهايتا به مرگ اين روزنامه نگار انجاميده است.
ملك سلمان ضمن ابراز تاسف از اين رخداد، شفافيت همه 
ابعاد اين پرونده و اطلاع رسانی عمومی نتايج بررسی ها را 
خواستار شد و بدون کوچک ترين اشاره ای به احتمال مقصر 
بودن محمد بن سلمان وليعهد س��عودي در اين جنايت، 
شماري از افسران اطلاعات را که مهم ترينشان احمد عسيری 
معاون رئيس سازمان اطلاعات عربستان بود، برکنار کرد. 
عس��يری از افراد نزديک به وليعهد سعودي است و عمدتا 
در نشس��ت مقامات خارجي در رياض حضور دارد. سعود 
قحطانی مشاور دفتر س��لطنتی هم يكي ديگر از افرادي 
بود كه به دستور مستقيم ملك سلمان از سمتش بركنار 
شد. قحطانی هم از نزديکان بن سلمان است و در بسياري 
از عكس هاي منتشر ش��ده در كنار پادشاه و مقامات ارشد 
سعودی از جمله بن سلمان ديده مي شود. رشاد بن حامد 
محمادی مدير اداره کل امنيت و حمايت در رياست سازمان 
اطلاعات عمومی، عبدالله بن خليف ش��ايع معاون رئيس 
سازمان اطلاعات عمومی در امور منابع انسانی و محمد بن 
صالح رميح هم از سمت هايشان كنار گذاشته شدند. ملک 

سلمان همچنين دستور داده يك کميته وزارتی به رياست 
محمد بن سلمان برای بازسازی سازمان اطلاعات عمومی 

تشكيل شود. 
نيويورک تايمز در گزارشي از طرح سعودی ها برای فيصله 
دادن به پرونده خاشقجی پرده برداشته و نوشته بود آنها قصد 
دارند احمد عسيری را سپر بلا كنند. اين روزنامه با اشاره به 
جزئيات اين طرح و امکان اجرای عمليات بدون مشارکت 
بن سلمان دست کم از لحاظ فنی اشاره کرده و بهترين فرد 
را براي اجراي آن، احمد عسيری دانسته بود. عسيري كه 
پيشتر سخنگوي ائتلاف عربي بود، به دليل جنگ يمن در 

رسانه ها شناخته شده است.

   واكنش ها به اطلاعيه
دونالد ترامپ رئيس جمهوری آمري��کا در واكنش به 
اطلاعيه عربستان گفت به توضيحات اين كشور درباره 

مرگ روزنامه نگار مخالف سعودی باور دارد و دستگيری 
۱۸ مظنون سعودی را نخستين گام مثبت مي داند. به 
گزارش سي ان ان، ترامپ گفته: »به توضيحات رياض 
اعتماد دارم. البته هنوز براي اظهارنظر زود اس��ت؛ ما 
بررس��ی ها و تحقيقات خود را کامل نکرده ايم. اما فکر 

می کنم که اين يک گام بسيار مهم است.«
ترامپ همچنين گفته مذاکرات با مقامات س��عودی 
ادامه خواهد داشت و دولت و كنگره براي دستيابی به 
يک پاسخ درست، همکاری خواهند كرد. با اين حال، 
برخی قانون گذاران آمريکايی از هر دو حزب دموكرات 
و جمهوري خواه درباره توضيحات عربستان ابراز ترديد 

كرده اند.
سناتور ريچارد بلومنتال عربستان را به خريد زمان و لاپوشانی 
متهم کرده و تحقيقاتی با دخالت آمريکا و استفاده از صداها 
و تصاوير ضبط شده درباره ناپديد شدن اين روزنامه نگار را 

خواستار شد. او همچنين دولت عربستان را به تلاش برای 
حفاظت از محمد بن سلمان و دفاع از ۱۸ شهروند دستگير 
شده س��عودي متهم کرد و افزود: »جهان بايد حقيقت را 
بشنود، اما نه از زبان سعودی ها که تمام تلاش خود را برای 
لاپوشانی و حمايت از وليعهد در مقابل تحقيقاتی بين المللی 
به کار گرفته اند. گروهی هم که دستگير شده اند از همان 
حمايت برخوردارند تا از مهلکه تحقيقات بين المللی در امان 
بمانند.« باب منندز سناتور دموکرات هم درخواست تحريم 
عوامل قتل خاشقجی توسط ايالات متحده را مطرح كرد. 
ليندسی گراهام سناتور جمهوری خواه هم با انتقاد از نحوه 
عملکرد عربس��تان در پی ناپديد شدن خاشقجی، روايت 
عربس��تان از قتل او را »باورنکردنی« توصيف کرد. سناتور 
باب کورکر، رئيس کميته روابط خارجی سنا هم درباره تصور 
درست بودن داستان جديد عربستان هشدار داد و تاکيد 
کرد که آمريکا بايد مرگ خاشقجی را براساس قانون جهانی 

مگنيتس��کی ارزيابی کند. او در توييتي نوشت: »داستان 
سعودی ها درباره ناپديد ش��دن روزنامه نگار عربستان هر 
روز تغيير می کند، بنابراين نبايد فرض را بر اين بگيريم که 
داستان جديد آنها درست است. آنها می توانند تحقيقات 
خودش��ان را انجام دهند، اما دولت آمريکا بايد تحقيقات 
کامل، جامع و معتب��ری را در اين باره انجام دهد.« رند پل 
سناتور جمهوری خواه هم گفت عربستان بايستي هزينه 
س��نگينی را بابت مرگ خاشقجی بپردازد. او حتي مساله 
متوقف كردن فروش تس��ليحات و كمك هاي نظامی به 
عربستان را مطرح كرد كه پيشتر ترامپ منتفي دانسته بود. 
در مجلس نمايندگان آمريکا هم قانون گذاران هر دو حزب 
از ترامپ خواستند تا اقدامی جدي در اين زمينه انجام دهد.

آنتونيو گوترش دبيرکل سازمان ملل قتل روزنامه نگار منتقد 
سعودی را بسيار »رنج آور« توصيف کرده و روشن شدن همه 
ابعاد پرونده قتل جمال خاشقجی و پاسخ گويی همه افراد 
درگير در اين پرونده را خواس��تار شده است. سازمان عفو 
بين الملل هم خواست يک تحقيق مستقل درباره نحوه قتل 
روزنامه نگار سعودی انجام شود. دبيرکل سازمان گزارشگران 
بدون مرز هم درباره هرگونه س��ازش با رياض درخصوص 
پرونده قتل جمال خاشقجی هشدار داد و اعلام كرد چنين 
سازشي به معنای اجازه به رياض برای کشتن خبرنگاران و 

منتقدان بيشتر است.
اما امارات متحده عربي، تصميمات و اقدامات پادش��اهي 
عربستان درباره پرونده خاش��قجی را ستود. هيات عالی 
علمای عربستان س��عودی هم اعلام کرد که تصميمات 
پادشاهي اين کشور در ارتباط با پرونده ياد شده، »متضمن 
تحقق عدالت« و حاوی درجه بالايی از »تدبير« بودند. مصر 
هم اقدام عربستان در اين خصوص را ناشی از تصميم گيری 

»قاطع و شجاعانه« پادشاه عربستان دانست.
اما مارک روته نخست وزير هلند اعلام کرد که هنوز همه ابعاد 
پنهان اين پرونده روشن نشده است و از عربستان سعودی 
انتظار می رود تا زمينه رفع ابهام های موجود را فراهم کند. 
پيشتر برخی مقامات رسمی اروپايی و آمريکايی و شماري 
از مديران ارش��د تجارت هاي بزرگ جهاني در واكنش به 
ناپديد شدن خاشقجی، برنامه خود براي حضور در کنفرانس 
سرمايه گذاری رياض را لغو كردند. روساي بانك جهاني و 
صندوق بين المللي پول و وزير تجارت استراليا از جمله اين 
افراد بودند. بريتانيا هم اعلام كرد جامعه جهانی همچنان 
منتظر گام بعدی عربستان س��عودی پس از تاييد كشته 

شدن خاشقجی است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

»بولتون«خواستارخروجامريكا
ازپيمانموشكيباروسيهشد

گروه جهان|جان بولتون مشاور امنيت ملي امريكا، 
از رييس جمهوري اين كشور خواسته كه واشنگتن را 
از پيمان منع موشك هاي هسته اي ميان برد با روسيه 
خارج كند. اين اقدام خلاف مواضع دونالد ترامپ و برخي 
متحدان واشنگتن است. به گزارش گاردين، بولتون كه 
سومين مشاور امنيت ملي دولت ترامپ ظرف كمتر 
از دو س��ال گذشته است، توصيه كرده كه كشورش از 
پيمان منع موشك هاي هسته اي ميان برد كه ۱9۸7 با 
شوروي امضا كرده، خارج شود؛ پيماني كه واشنگتن به 
خاطر توسعه موشك هاي جديد كروز از سوي مسكو، 
مقام هاي كرملين را ناقض اين پيمان مي داند. پيشنهاد 
بولتون با مخالفت شديد وزارت خارجه و دفاع امريكا 
رو به رو و موجب ش��د جلسه كاخ س��فيد كه قرار بود 
دو روز ديگر براي بحث و بررس��ي طرح بولتون برگزار 
شود، به تعويق بيفتد. گاردين نوشته، بولتون كه حيات 
سياسي اش به مخالفت با معاهده هاي منع سلاح شهره 
است، نقش سنتي مشاور امنيت ملي را كنار گذاشته 
و وظيفه اش تنها به هماهنگي ميان رهبران سياسي و 
آژانس هاي اطلاعاتي محدود شده، بطوري كه وي به 
يكي از عوامل اصلي تغييرات ريش��ه اي در كاخ سفيد 
تبديل شده است. مسوولان پيشين امريكا اعلام كردند 
كه بولتون عامل تعويق مذاكرات واشنگتن با مسكو در 
خصوص پيمان كاهش تسليحات هسته اي است كه دو 
طرف سال 20۱0 آن را در جمهوري چك امضا كردند؛ 

معاهده اي كه سال 202۱ منقضي مي شود.

مجلسمقدونيهباتغييرنام
كشورموافقتكرد

گ�روه جهان|مجلس مقدونيه ب��ا ۸0 راي موافق 
نمايندگان از تغيي��رات قانون اساس��ي كه موجب 
مي شود نام اين كشور به »جمهوري مقدونيه شمالي« 
تغيير كند، حمايت كرد. با اين حمايت نمايندگان، 
مسير عضويت مقدونيه در ناتو و اتحاديه اروپا هموار 
مي شود. مجلس مقدونيه ۱20كرسي نمايندگي دارد. 
به گزارش پايگاه هاي اينترنتي بالكان، پس از چند روز 
كشمكش ميان نمايندگان ائتلاف حاكم و اپوزيسيون، 
پارلمان سرانجام به تغيير قانون اساسي راي داد و با اين 
حساب مقدونيه پس از 27 سال مي تواند با نام جديد 
يعني »جمهوري مقدونيه شمالي« در مسير عضويت 
در ناتو و اتحاديه اروپا گام بردارد. حكومت اس��كوپيه 
پس از شكست در همه پرسي براي تغيير نام مقدونيه 
به »جمهوري مقدونيه شمالي« بر اساس توافق با يونان 
كه ماه گذشته برگزار شد، تصميم گرفت كه توافق نامه 
با يونان براي تغيير نام كش��ور و در واقع تغيير قانون 
اساس��ي را در پارلمان تصويب كند. در همه پرسي، 
36درصد افراد واجد شرايط راي دادن شركت كردند. 
براي موفقيت همه پرسي نياز بود كه بيش از 50 درصد 
راي دهندگان شركت كنند. مقدونيه توانست اختلاف 
با يونان را بر سر نام اين كشور با امضاي توافق نامه حل و 
فصل كند. مقدونيه شرايط عضويت در ناتو را از 200۸ 
داشته، اما به دليل وجود اختلاف با يونان نتوانسته بود 
موافقت آتن را به عنوان عض��و ناتو براي ورود به اين 

سازمان نظامي به دست آورد.

كاهشرتبهاعتباريايتاليا
توسطموسسه»مودي«

گروه جهان|موسس��ه اعتبار س��نجي م��ودي در 
جديدترين گزارش خود، اعتبار اقتصادي ايتاليا را يك 
رتبه كاهش داد. به گزارش رويترز، موسسه مودي پنج 
ماه پس از هش��دار درباره كاهش رتبه سومين اقتصاد 
حوزه يورو، رتبه ايتاليا را از Baa2 به Baa3 كاهش داد 
و اكنون اقتصاد اين كشور كمترين فاصله را با وضعيت 
بنجل دارد. دليل اصلي اين كاهش رتبه، تصميم اخير 
رم براي افزايش هزينه هاي بودجه و در نتيجه احتمال 
وقوع كسري 2.4درصدي توليد ناخالص ملي است كه 
سه برابر بيشتر از پيش بيني پيشين است. پيش بيني 
شده با سياست اقتصادي دولت ايتاليا، بدهي عمومي به 
جاي كاهش، حدود ۱30درصد توليد ناخالص ملي قرار 
گيرد. دولت ائتلافي كه ژوئن بر سر كار آمد اعلام كرده 
براي تقويت اقتصاد ايتاليا هزينه ها را افزايش مي دهد. 
در بودجه امس��ال پيش بيني ش��ده كه فقرا از حداقل 
درآمد برخوردار ش��ده، اصلاح حقوق بازنشستگان و 
مستمري بگيران تقليل يافته و ماليات ها كاهش يابد. 
به گزارش مودي، برنامه ه��اي اقتصادي دولت گرچه 
در كوتاه مدت از رشد اقتصادي حمايت مي كند ولي به 
اصلاحات جامعي كه عملكرد اقتصادي ايتاليا را بطور 
مداوم بهبود دهد، نخواهد انجاميد. كميس��يون اروپا 
پيشتر با تاكيد بر نگراني از اوضاع اقتصادي ايتاليا نامه اي 
هشدارآميز درباره بودجه اين كش��ور ارسال كرد. اين 
اقدام نخستين گام از رويه اي است كه در آن اتحاديه اروپا 
مي تواند با بودجه ايتاليا مخالفت كرده و رم را جريمه كند. 

دولتآرژانتيننگران
تورم۵۰درصدیاست

گروه جهان|دولت آرژانتين نگران است كه مبادلات 
تجاری با دلار و افزايش قيمت ها به تورم 50 درصدي 
در اين کشور بيانجامد. به گزارش ايسنا به نقل از يك 
روزنام��ه آرژانتينی، دولت و بان��ک مرکزی آرژانتين 
نگرانی  خود را درباره نرخ تورم ماه سپتامبر ابراز داشته 
و گفته اند که هزينه ها برای اقتصاد کشور و مردم بسيار 
زياد است. بانک مرکزی آرژانتين ضمن اشاره به اينکه 
عواقب اين تورم بيش��تر در کلان شهر بوينوس آيرس 
قابل مشاهده خواهد بود، افزود فشار تورم توقف ناپذير 
است و انتظار مي رود نرخ تورم در ماه اکتبر بسيار بالا 
باش��د و تا پايان سال جاری ميلادی، هيچ جايی  برای 
اميدواری نمي ماند. به گفت��ه بانک مرکزی، حقوق و 
دستمزدها و نرخ بازپرداخت و مبادله بر تورمی که در 
راه است، تاثير خواهند داشت. دولت آرژانتين با اعتراف 
به اينكه چش��م اندازها اميدوار کننده نيستند، اعلام 
كرد ارزش دلار در برابر پزو و قيمت ها مهم ترين عوامل 
مخاطره براي اقتصاد آرژانتين به شمار مي روند. اقتصاد 
آرژانتين در نقطه ای قرار دارد که هيچ يک از اقتصاددانان 
و مس��ئولين حزب حاکم تصور آن را نمی  کرد. اكنون 
دولت مائوريسيو ماکری رئيس جمهوری آرژانتين قصد 
دارد به نحوی از مشکلي خارج شود که راه حل آن پيشتر 
در هيچ برنامه ای مطرح نشده بود. آرژانتين به عنوان 
يکی از اقتصادهای نوظهور جهان اخيرا با چالش های 
جدی اقتصادی و مالی روبرو شده و اتخاذ نکردن تدابير 
کارآمد می تواند به بروز بحران در اين کشور منجر شود.

بررسينقششبكههاي
اجتماعيدرانتخاباتبرزيل

گروه جهان|  ديوان انتخاباتي برزي��ل اعلام كرد در 
حال تحقيق درباره اين مس��اله اس��ت كه آيا كمپين 
انتخاباتي ژاير بولس��ونارو نامزد راست افراطي از انتشار 
اخبار و گزارش هاي غيرواقعي در نرم افزار »واتس اپ« 
حمايت كرده و سود برده است يا خير. به نظر مي رسد اين 
شبكه مجازي نقش سياسي بزرگي در انتخابات امسال 

رياست جمهوري برزيل داشته است.
به گ��زارش دويچه وله، دادگاه عال��ي انتخاباتي برزيل 
اعلام ك��رد كه بطور رس��مي ب��ه اتهامات علي��ه ژاير 
بولسونارو كانديداي پيش��رو در دور نخست انتخابات 
رياست جمهوري اين كشور رس��يدگي مي كند؛ اين 
اتهامات حماي��ت او از كمپين اطلاعات نادرس��ت در 
»واتس آپ« براي تضعيف رقيب چپ گراي را ش��امل 
مي شوند. اطلاعيه اين دادگاه پس از آن منتشر شد كه 
فرناندو حداد كانديداي چپ گراي برزيل و متحدانش 
بولسونارو را به حمايت از كمپيني در بي آبرو و بي اعتبار 
كردن از طريق اين پيام رسان متهم كردند. بولسونارو كه 
انتظار مي رود در دور دوم انتخابات )در 2۸ اكتبر( پيروز 
ش��ود، اين اتهامات را رد كرده و گفته است كه مسوول 
قرار دادن اين اخبار در »واتس اپ« نيست و ممكن است 
حاميانش چنين كاري كرده باشند. هنوز مشخص نيست 
كه آيا اين اتهامات بر نتايج نظرسنجي ها تاثير مي گذارند 
يا خير. در جديدترين نظرس��نجي ها ك��ه پيش از اين 
گزارش منتشر شد، بولسونارو 59 و حداد 4۱ درصد آراء 

شركت كنندگان را به خود اختصاص داده بودند.
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 تشكيل جبهه تجاري
آسيا و اروپا در برابر امريكا

گروه جهان| اروپا و آسيا جبهه متحدي در حمايت از 
تجارت آزاد مبني بر قوانين و همكاري هاي بين المللي 
تشكيل دادند كه به شدت با سياست »اول امريكا«ي 
دونالد ترامپ رييس جمهوري ايالات متحده در تضاد 
اس��ت. به گزارش ژاپن تودي، در نشست روز جمعه 
كشورهاي آسيايي و اعضاي اتحاديه اروپا )آسم( كه در 
بروكسل برگزار شد، سران اين كشورها تجارتي آزاد 
بر مبناي قوانين بين المللي را خواستار شدند. به گفته 
دونالد تاسك رييس شوراي اروپايي، حمايت از تجارت 
آزاد مهم ترين موضوع اين نشست به ويژه در موقعيت 
سياسي و جغرافياي فعلي به شمار مي رود. شينزو آبه 
نخست وزير ژاپن خطاب به رهبران اين اجلاس گفت: 
»در ميان گسترش جنبش هاي حمايت گرايانه در 
سراسر جهان، حمايت از سيستم تجارت چندجانبه 
بر اساس قوانين آزاد و عادلانه ضروري است.« به گفته 
تحليل گران، اين نشست ها زماني اتفاق مي افتد كه 
ترامپ بطور فزاين��ده اي در تلاش براي ايجاد فاصله 
بين ايالات متحده و س��ازمان هاي جهاني همچون 
سازمان ملل متحد است. ترامپ ماه پيش در مجمع 
عمومي سازمان ملل اعلام كرد كه ايدئولوژي جهاني 
ش��دن را رد مي كن��د و با آغوش باز پذي��راي اصول 
وطن پرستي است. طبق بيانيه منتشر شده سازمان 
ملل، رهبران بر نياز حياتي در راستاي حفظ اقتصاد 
جهاني باز و تقويت سيستم تجاري دوجانبه قانونمند 
كه هسته مركزي آن سازمان تجارت جهاني است، 
تاكيد كردند. دستورالعمل گسترده نشست بروكسل 
همچني��ن بحث هايي پيرامون مب��ارزه با تغييرات 
آب و هوايي و جرايم س��ايبري را نيز شامل مي شود. 
رهبران كشورهاي شركت كننده نگراني عميق خود 
را از كافي نبودن تلاش ها در رسيدن به اهداف تعيين 
ش��ده در توافق پاريس، ابراز كردن��د؛ ترامپ، ايالات 
متحده را از اين توافق خارج كرده اس��ت. يكي ديگر 
از نتيجه گيري ها در اين نشست كه با سياست هاي 
امريكا در تناقض بود، رهبران آسيايي و اروپايي توافق 
هسته اي ايران )برجام( را ستوند؛ برجام هم يكي از 
ديگر توافقنامه هايي است كه ترامپ ايالات متحده 
را از آن خارج كرده اس��ت. اجلاس گروه آسيا – اروپا 
س��ال ۱996 تاسيس ش��د. اين گروه بين قاره اي از 
كميس��يون اروپا، 2۸ عضو اتحاديه اروپا، ۱2 عضو 
سازمان »آسه آن« و سه گروه منطقه اي و كشورهايي 
همچون مغولستان، پاكستان، استراليا، نيوزيلند، هند، 
بنگلادش، قزاقستان، روسيه، نروژ، سويس و كرواسي 
تشكيل شده است. كشورهاي عضو اين گروه بيش از 
60 درصد از جمعيت و نزديك به 60 درصد از توليد 

ناخالص داخلي جهان را در اختيار دارند.

 تعليق قرارداد
۲ هزار ميليارد دلاري با »آرامكو«

پايگاه بيزنس اينسايدر اعلام كرده، قتل جمال 
خاشقجي روزنامه نگار منتقد عربستاني به دست 
سعودي ها منجر به تعليق موقت معامله دو هزار 
ميليارد دلاري با شركت ملي نفت آرامكو عربستان 
شده است. ديويد شويمر مديرعامل بورس لندن 
كنفرانس »طرح سرمايه گذاري آينده« )داووس 
در صحرا( در عربستان را تحريم كرده و در نتيجه 
آن معامله دو هزار ميليارد دلاري با آرامكو بطور 

موقت به حالت تعليق درآمد. 

واكنش پاكستان به خريد 
سامانه اس-400 توسط هند

دولت پاكستان اعلام كرده خريد سامانه هاي دفاع 
هوايي اس-400روسيه توسط هند باعث بي ثباتي 
و از سرگيري رقابت تسليحاتي در منطقه مي شود. 
به گزارش پايگاه خب��ري پي.تي.آي، وزارت خارجه 
پاكس��تان گفته برنامه هند باعث بي ثبات ش��دن 
وضعيت اس��تراتژيك در جنوب آسيا و از سرگيري 
رقابت تس��ليحاتي اس��ت. ماه جاري، دهلي توافق 
خريد سامانه هاي اس-400 از روسيه به ارزش 5.43 
ميليارد دلار را امضا كرد. اين توافق پس از ديدار ميان 
نارندرا مودي، نخس��ت وزير هند و ولاديمير پوتين، 
رييس جمهوري روسيه به امضا رسيد. با وجود آنكه 
امريكا نيز به كشورها در تجارت با بخش هاي دفاعي و 
اطلاعاتي روسيه هشدار داده، دولت هند اقدام به خريد 

اين سامانه هاي دفاع موشكي كرده است.

 اعتراض عراقي ها
به روند خدمات رساني

ده ها تن از ش��هروندان عراقي در ميدان التحرير 
در مرك��ز بغداد تظاه��رات كردند. ب��ه گزارش 
س��ومريه نيوز، ده ها ت��ن از ش��هروندان عراقي 
خواستار بهبود خدمات رساني و اوضاع معيشتي 
خود ش��ده اند. مي��دان التحرير غالب��ا روزهاي 
جمعه ش��اهد تظاه��رات اس��ت و معترضان با 
برپايي تظاهرات خواستار بهبود اوضاع معيشتي 
شهروندان عراقي، مجازات مسوولان و تشكيل 

دولت آتي شدند.

راه اندازي خط توليد 
جنگنده هاي »تايفون« براي قطر 
قطر به منظ��ور خريد جنگنده ه��اي تايفون و 
هواپيماهاي »هوك تي2« براي استفاده در نيروي 
هوايي خود، خط توليد اختصاصي اين هواپيماها 
را در انگليس افتتاح كرد. به گزارش ايرنا، وزارت 
دفاع قطر اعلام كرده قرارداد راه اندازي اين خط 
توسط معاون نخس��ت وزير و وزير دفاع قطر در 
وارتون انگليس امضا ش��ده اس��ت. اين طرح كه 
»الذاريات« نامگذاري شده با هدف توسعه قدرت 
نيروي هوايي قطر و نوسازي ناوگان هوايي آن با 

استفاده از جنگنده هاي روز دنيا انجام مي شود.

برگزاريانتخاباتافغانستاندرسايهتهديدهايامنيتيوتقلب

تغيير نسل يا تداوم سنت سياسي گذشته؟
گروه جهان| 

انتخابات پارلماني افغانستان پس از سه سال و شش ماه تاخير 
شنبه در حالي برگزار شد كه به گفته كميسيون انتخابات، 
تخلفات غيرقابل چشم پوشي بسياري در جريان راي گيري 
رخ داده است. حضور پررنگ آقازاده ها، تهديدهاي امنيتي 
و س��وءمديريت در برگزاري انتخابات نيز از جمله مواردي 

هستند كه انتقادهاي بسياري را در پي داشته است. 
به گزارش يورونيوز، آخرين انتخابات پارلماني در افغانستان 
هشت سال پيش برگزار شد و با وجود اينكه دوره پنج ساله 
فعاليت نمايندگان پارلمان تمام شده بود اما به دليل آماده 
نبودن شرايط برگزاري انتخابات، كار پارلمان فعلي براي سه 
سال تمديد شد. طبق آمار رسمي اعلام شده، در اين دوره 
از انتخابات حدود هش��ت ميليون و ۸00هزار نفر كه سه 
ميليون و 67هزار نفر آنها زنان و پنج ميليون و 6۸۱ هزار نفر 
نيز مردان هستند، براي رأي دادن ثبت نام كرده اند. محمد 
يوسف رشيد بنياد انتخابات آزاد و عادلانه افغانستان )فيفا(، 
تخلفات انتخابات پارلماني را موارد زير اعلام كرده اس��ت: 
تاخير در آغاز روند راي گيري يكي از مشكلات جدي بوده 
اس��ت. انتقال تجهيزات به مراكز راي دهي در موعد مقرر 
صورت نگرفته است. كارمندان كميسيون انتخابات به اندازه 
كافي نبودند. دستگاه بيومترك به شكل درست استفاده 
نمي شد. كاغذي كه براي دستگاه پرينتر بيومتريك به كار 

مي رفت، به شكل درست ارسال نشده بود. فشار نامزدها براي 
راي دادن به آنها و گروگان گيري مردم. خبرگزاري فرانسه با 
اشاره به تهديدهاي مداوم طالبان گزارش داده كه شنبه در 
اثر انفجار مين در كابل دست كم سه نفر كشته و بيش از 30 
تن ديگر زخمي شده اند. همچنين دو مامور پليس در نتيجه 
انفجاري در نزديكي يك مركز راي دهي در شمال غربي كابل 
زخمي شده اند. آسوشيتدپرس نيز گزارش داده كه طالبان 
چهار مامور پليس را در ولايت مركزي كش��ته اند. در شهر 
قندوز در شمال افغانستان هم سه موشك شليك شده كه 
هدفش ايجاد اخلال در روند راي گيري بوده است. در همين 
حال، انتخابات دو ولايت غزني و قندهار به تعويق افتاده است. 
كشته شدن ژنرال عبدالرازق اچكزي، فرمانده پليس قندهار 
و همچنين مشكلاتي امنيتي و سياسي در ولايت غزني منجر 

به تاخير در برگزاري انتخابات در اين دو ولايت شده است.

   جولان انتخاباتي آقازاده ها
حضور بي سابقه آقازاده هايي كه براي نخستين بار وارد 
كارزار انتخاباتي شده اند نيز يكي از مهم ترين بحث هاي 
محافل سياس��ي و اجتماعي افغانستان بوده است. بر 
اساس آمار كميسيون مستقل انتخابات حدود 2 هزار 
و 500 نامزد انتخاباتي براي احراز 249 كرسي پارلمان 
رقابت مي كنند كه از اين بين 32كرس��ي پارلمان به 

كابل اختصاص يافته و 9 نامزد را فرزندان رهبران سابق 
جهادي و قومي تشكيل مي دهند.

برخي ناظران بر اين باورند كه اين آقازاده ها، گرچه جوان 
هس��تند اما جوان نمي انديش��ند و آمده اند تا آرمان هاي 
پدران ش��ان  را برآورده كنند. بنا براين، اين گروه بزودي به 
قلدران قومي، وزيرسازان مفسد و پولداران تفنگدار تبديل 
خواهند شد. ملك  ستيز كارشناس سياسي افغانستان به 
يورونيوز گفته: »اين آقازاده ها ظرفيت هاي پدران شان  را با 
سيماي جوان به نمايش مي گذارند. قدرت خلاقيت اين گروه 

محصور كهنه گرايي است.«
جمال الدين حكمتيار، فرزند گلبدين حكمتيار رهبر حزب 
اسلامي افغانستان، از جمله كانديداهاي انتخابات پارلماني 
اس��ت. گلبدين خود كه به مدت چه��ار دهه با دولت هاي 
افغانستان سر جنگ داشته از دو سال پيش سلاح بر زمين 
گذاشته و با حكومت كنوني صلح كرده است. جمال الدين 
درباره پدرش مي گويد: »پدرم 40سال براي رفاه، سربلندي 
و حقوق مردم جنگيده و رنج هاي فراواني براي اين آرمان ها 
تحمل كرده است. اين آرمان ها فقط آرمان پدرم نيست بلكه 
آرمان تمام مردم افغانستان است و براي تحقق آنها مبارزه 
مي كنم. در صورتي كه به پارلمان راه يابم در تصويب قوانين 
تلاش مي كنم تا با ارزش هاي ملي، اخلاق و اسلام مخالف 
نباشد... همچنين مردم را براي مذاكره براي صلح دعوت 

كنم تا پ��س از اين گروه هاي مخالف )طالبان( به جاي كار 
براي اشخاص، براي منافع ملي در كشور فعاليت كنند.«

محمدباقر محقق فرزند محمد محقق، معاون دوم رييس 
اجرايي افغانستان فارغ التحصيل رشته علوم سياسي است. 
او درباره آرمان هاي مشترك با پدرش مي گويد كه اعتقاد 
به يك خط فك��ري در زمينه عدالت اجتماع��ي دارد كه 
بنيانگذارش »شهيد مزاري« بوده و پدرش هم در اين مدت 
پيرو اين خط فكري بوده است و آرمان حزب وحدت مردم 

افغانستان نيز همين خط فكري است.
محمدعالم خليلي فرزند محم��د كريم خليلي از رهبران 
قومي و رييس شوراي عالي صلح نيز از جمله كانديداهاي 

پارلمان افغانستان است. بسياري از ناظران بر اين باورندكه 
حضور زورمندان و ثروتمندان قومي بطور مافيايي در پارلمان 

مي تواند توازن قوا را بر هم بزند. 
جواد سلطاني اس��تاد دانشگاه در افغانس��تان، با انتقاد از 
خويشاوندسالاري در فضاي سياسي افغانستان مي گويد: 
»كار به جايي رسيده كه برخي خيال مي كنند پارلمان به 
عنوان نهاد قانونگذاري، مراسم عروسي است كه ناگهان بطور 
خانوادگي با اهل و عيال خود كرسي هاي پارلمان را فتح كنند. 
اينان امروز ما را به نقطه اي رسانده اند كه نه تنها شعار تامين 
عدالت و تامين امنيت يك فريب و تزوير سياسي بيش نيست 
بلكه خود اينها ابزار حذف و بي عدالتي در جامعه شده است.« 
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اگرحكومترابهجايمردمبهدستمتخصصانبسپاريماوضاعبهترميشود؟

شارلاتان يا مهندس؟
مولف:  ديويد رانسيمن| مترجم:  سالار كاشاني|

گاردين| دموكراس��ي ملال آور، كينه ت��وز، خودفريب، 
پارانويك، ناپخته و اغلب بي ثمر اس��ت. بيش��تر با اتكا به 
افتخارات گذشته زنده است. اين وضعيت اسفناك بازتاب 
چيزي است كه ما به آن تبديل شده ايم. اما دموكراسي كنوني 
هويت ما نيست. تنها نظامي براي حكومت كردن است كه ما 
آن را ساخته ايم و مي توانيم تغييرش دهيم. پس چرا چيزي 

بهتر را جايگزين آن نكنيم؟
اين استدلال در سال هاي اخير جلوه بيشتري يافته است، 
چون سياس��ت دموكراتيك پيش بيني ناپذيرتر ش��ده و 
نتايج آن براي خيلي ها عميقاً هش��داردهنده است. ابتدا 
برگزيت، سپس دونالد ترامپ، به علاوه خيزش پوپوليسم 
و گس��ترش تفرقه، موجب آغاز جست وجويي محتاطانه 
براي جايگزين هاي احتمالي شده است. اما نظام هاي رقيبي 
كه پيرامون ما به چش��م مي خورند جذابيت اندكي دارند. 
صورت هاي ناخوشايند اقتدارگرايي قرن بيست ويكمي در 
بهترين حالت تنها جايگزيني محدود و عمل گرايانه براي 
دموكراسي فراهم مي كنند. رهبران مستبد جهان هنوز 
خواسته هاي افكار عمومي را ارضا مي كنند و در رژيم هاي 
اقتدارگراي رقابتي مثل مجارس��تان و تركيه به برگزاري 
انتخابات تش��ريفاتي ادامه مي دهن��د. از ترامپ تا رجب 
طيب اردوغان چندان نمي توان انتظار جهش به آينده اي 

درخشان تر داشت.
جايگزين بس��يار جزم انديش��انه تري هم وجود دارد كه 
ريشه هايش به قرن نوزدهم بازمي گردد. چرا بازي رأي دهي 
را ب��ه كل كنار نگذاريم؟ تظاهر به احت��رام به ديدگاه هاي 
مردم عادي را بس كنيد. ارزش��ش را ندارد، چون مردم به 
اشتباهاتشان ادامه مي دهند. در عوض متخصصان را محترم 
بداريد. اين گزينه واقعاً راديكال اس��ت. پس بهتر نيس��ت 

امتحانش كنيم؟
نام اين ديدگاه درباره سياست اپيستوكراسي است: حاكميت 
دانايان. نگرشي يكس��ره مغاير با دموكراسي، چون بر اين 
استدلال اتكا دارد كه حق مشاركت در تصميم گيري سياسي 
به اين بستگي دارد كه آيا شما مي دانيد داريد چه كار مي كنيد 
يا نه. فرض بنيادي دموكراس��ي همواره اين بوده است كه 
ميزان دانايي شما اهميتي ندارد: شما اختيار تصميم گيري 
داريد چون بايد با عواقب آنچه انجام مي دهيد زندگي كنيد. 
در آتن باستان، اين اصل در انتخاب صاحب منصبان از طريق 
قرعه كشي بازتاب مي يافت. هر كسي مي توانست اين كار را 
انجام دهد چرا كه همه -البته همه كساني كه زن، خارجي، 
تهيدست، برده يا كودك نبودند- عضوي از دولت به شمار 
مي رفتند. امروز ديگر ما اف��راد را براي نقش هاي مهم، به 
استثناي انتخاب اعضاي هيات منصفه در بعضي كشورها، 
به صورت تصادفي برنمي گزينيم. اما اين ايده اساسي را با 
واگذاردن حق رأي به شهروندان بدون بررسي صلاحيت 

آنان براي اين كار تأييد مي كنيم.
منتقدان دموكراس��ي -كه افلاطون، نخستينشان بود- 
همواره به اي��ن نكته اش��اره كرده اند كه دموكراس��ي به 
معناي حاكميت يافتن ناآگاهان ي��ا بدتر از آن حاكميت 
شارلاتان هايي است كه مردمِ ناآگاه فريب شان را مي خورند. 
وقتي در كمبريج، ش��هر حاميان پرش��ور ]باقي ماندن در 
اتحاديه[ اروپا و محل استقرار دانشگاهي برگزيده، حضور 
داش��تم، پژواك هايي از اي��ن بحث را پ��س از رأي  گيري 
برگزيت مي شنيدم. اين اظهارات معمولًا آهسته و به نجوا 
بيان مي شدند -  بايد آدم شجاعي باشيد كه در يك جامعه 
دموكراتيك خود را يك اپيس��توكرات نش��ان دهيد- اما 
بي ش��ك وجود داشتند. افراد بس��يار باهوشي كه زير لب 
مش��غول غرولند كردن درباره اين بودند كه وقتي از مردم 
عادي سوالي را مي پرس��يد كه فهمي از آن ندارند، همين 
مي ش��ود. دومينيك كامينگز، سازنده ش��عار »كنترل را 
پس بگير« كه به پيروزي رفراندوم ياري رس��اند، دريافت 
كه منتقدانش چندان از اشاره به اين نكته در مواجهه با او 
شرمگين نيستند. آنها مي گفتند برگزيت اتفاق افتاد چون 
افراد شرور به مردم نادان دروغ گفتند. اين هم از دموكراسي.

اين ادعا كه طرفداران دموكراسي مايل اند تحت حكومت 
احمق ه��ا و نادان ها ق��رار گيرند، منصفانه نيس��ت. هيچ 
يك از مدافعان دموكراس��ي مدعي اين نبوده اس��ت كه 
حماقت و نادان��ي فضليت اند. اما حقيقت اين اس��ت كه 
دموكراس��ي تمايزي ميان دانايي و فق��دان دانايي قايل 
نمي شود. براي دموكراسي توانايي انديشيدن هوشمندانه 
درباره مسائل دشوار اهميتي ثانويه دارد. ملاحظه نخست 
در دموكراسي اين است كه فرد خود درگير نتيجه رفتارش 
باشد. دموكراسي تنها در پي آن است كه رأي دهندگان آن 
قدر در زمينه رفتارشان حضور داشته باشند كه متحمل رنج 

ناشي از خطاهايشان شوند.
پرسش��ي كه اپيستوكراس��ي برمي انگيزد اين است: چرا 
تبعيضي مبتني بر دانايي را ب��ه كار نمي بنديم؟ چه چيز 
خاصي در اعطاي حق مشاركت به همگان وجود دارد؟ در 
پس چنين نگرشي اين انديشه جذاب قرار دارد كه به جاي 
زيستن با خطاهايمان، بهتر است با همه توانمان از بروز خطا 
در همان وهله اول جلوگيري كنيم. به اين ترتيب اينكه چه 
كسي عهده دار مسووليت مي شود، اهميت خود را از دست 

خواهد داد.
اين بحث براي مدتي بيش از دو هزار سال و بيشتر اوقات به 
صورتي بسيار جدي مطرح بوده است. تا پايان قرن نوزدهم 
توافق معمولًا بر اين بود كه دموكراسي ايده بدي است: در 
دموكراسي هميشه اين خطر وجود دارد كه قدرت در دستان 
افرادي قرار گيرد كه نمي دانند دارند چه مي كنند. البته اين 
اجماع بيشتر ميان روشنفكران برقرار بود. در مورد اينكه 
مردم عادي درباره اين مس��اله چه مي انديشيدند، دانش 

اندكي داريم. كسي نظر آنها را نمي خواست.
پس چرا ما به نگرش هاي شايسته ترين افراد در ارزيابي آنچه 
انجام مي دهند، وزن بيش��تري نمي دهيم؟ پيش از پاسخ 
دادن به اين پرسش، تمايز قايل شدن ميان اپيستوكراسي 
و چيزي كه اغلب با آن اش��تباه گرفته مي ش��ود، اهميت 
دارد: تكنوكراسي. اين دو متفاوت اند. اپيستوكراسي يعني 
حاكميت كساني كه صاحب بيش��ترين دانايي هستند. 
تكنوكراسي حاكميت مكانيك ها و مهندس هاست. يك 
تكنوكرات كسي اس��ت كه مي داند دستگاه ها چطور كار 

مي كنند. هم دموكراسي هاي انتخابي و هم اقتدارگرايي 
عمل گرا فضاي قابل توجهي را به تكنوكراسي اختصاص 
مي دهند. ه��ر نظام ظرفيت تصميم گي��ري را به صورت 
فزاينده به دست متخصصان تعليم ديده مي سپارد، به ويژه 
هنگامي كه با مسائل اقتصادي مواجه مي شود. اداره كنندگان 
بانك هاي مركزي قدرت گس��ترده اي در طيف وسيعي از 
نظام هاي سياسي در سراسر جهان دارند. به همين خاطر 
تكنوكراسي در واقع جايگزيني براي دموكراسي نيست. 
تكنوكراسي، همانند پوپوليسم، بيشتر چيزي است كه به 
نظام هاي سياس��ي افزوده مي شود. آن چه اپيستوكراسي 
را متمايز مي س��ازد اين اس��ت كه اين نظام براي تصميم 
»درست« در مقابل تصميمِ از نظر تكنيكي بجا اولويت قايل 
مي شود. اپيستوكراسي مي كوشد پاسخي براي اين سوال 
كه بايد به كجا برويم پيدا كند. تكنوكرات تنها مي تواند به ما 

بگويد چگونه بايد به آن جا برسيم.
عملكرد اپيستوكراس��ي در عمل چگونه است؟ بارزترين 
مشكل اين است كه چه كس��اني را بايد در زمره دانايان به 
حساب آورد؟ براي خبره بودن هيچ شرايط رسمي اي وجود 
ندارد. شناسايي تكنوكراتِ شايسته بسيار آسان تر است. 
تكنوكراسي بيشتر شبيه لوله كشي است تا فلسفه. وقتي 
يونان به دنبال متخصصان اقتصادي رفت تا سر و ساماني 
به اوضاع آشفته مالي اش بدهند، به گلدمن ساكس و ديگر 
بانك هاي بزرگ رسيد، جايي كه تكنسين ها در آن گرد آمده 
بودند. وقتي يك دستگاه خراب مي شود اغلب رد آثار كساني 

كه قرار است تعميرش كنند بر آن ديده مي شود.
از نظر تاريخي بعضي از اپيستوكرات ها مشكل شناسايي 
آگاه تري��ن افراد را با دف��اع از صلاحيت هاي غيرفني براي 
سياس��ت رفع كرده اند. اگر چيزي به اسم دانشگاه زندگي 
وجود داشته باش��د، اين دانش��گاه همان جايي است كه 
اپيستوكرات ها مي خواهند تصميم گيرندگان سياسي مدارج 
بالا را در آنجا گرفته باشند. اما از آن جا كه چنين دانشگاهي 
وجود ندارد، اپيستوكرات ها مجبورند به آزمون هاي ناپخته 
لياقت و شايستگي بسنده كنند. فيلسوف قرن نوزدهمي 
جان اس��توارت ميل به نفع نظام رأي دهي اي اس��تدلال 
مي كرد كه به طبقات مختلف مردم بر حس��ب كاري كه 
انجام مي دادند، تعداد متفاوتي حق رأي اعطا مي كرد. افراد 
حرفه اي و ديگر افراد داراي تحصيلات عالي هر كدام صاحب 
شش رأي يا بيشتر مي شدند؛ كارگران فاقد مهارت يك حق 
رأي داشتند. ميل همچنين سخت كوشش كرد كه به زنان 
حق راي داده شود، در زماني كه اين ديدگاه، نگرشي عميقاً 
غير معمول بود. او اين كار را به خاطر اعتقاد به برابري زنان و 
مردان نكرد. دليل پافشاري او اين بود كه فكر مي كرد برخي 
زنان، به ويژه زنان تحصيلكرده، بر بسياري از مردان برتري 
دارند. ميل هوادار سفت و سخت تبعيض بود، البته تا زماني 

كه اين تبعيض بر پايه اي درست بنا شود.
نظام مي��ل از منظ��ري قرن بيس��ت ويكمي به ش��دت 
غير دموكراتيك به نظر مي آيد. چرا يك وكيل بايد حق رأي 
بيشتري از يك كارگر داشته باشد؟ ميل با معكوس كردن 
اين پرسش به آن پاسخ خواهد داد: چرا يك كارگر بايد حق 
رأيي مساوي با يك وكيل داشته باشد. ميل نه تنها دموكراتي 
صاف و ساده نبود، بلكه تكنوكرات هم به شمار نمي رفت. 

شايستگي وكيلان براي برخورداري از حق رأي اضافي  به 
خاطر اين نيست كه تخصص در حقوق جايگاه ويژه اي در 
سياست دارد. نه، وكلا حق رأي اضافي شان را به اين خاطر 
به دست مي آورند كه نيازمند افرادي هستيم كه صلاحيت 
خود را براي انديش��يدن به پرس��ش هايي كه جواب هاي 
ساده ندارند، نشان داده اند. ميل تلاش مي كرد تا حداكثر 
ديدگاه هاي متفاوتِ ممكن در نظام انعكاس يابند. جيسون 
برنان، كه فيلسوفي قرن بيست ويكمي است، كوشيده است 
با ياري جستن از متفكراني مثل ميل مفهوم اپيستوكراتيك 
سياست را احيا كند. برنان در كتاب عليه دموكراسي كه در 
سال ۲۰۱۶ انتشار يافت، تأكيد مي كند كه درك بسياري 
از مسائل سياسي واقعاً براي خيل وسيعي از رأي دهندگان 
دشوار است. مس��ئله ناگوارتر اين  است كه رأي دهندگان 
فهمي از اينكه آگاهي آنها تا چه اندازه ناچيز است، ندارند: 
آنها فاقد قابليت داوري به شيوه اي پيچيده اند چرا كه بيش 
از حد دلبس��ته راه حل هاي ساده انگارانه اي هستند كه به 

نظرشان درست مي رسد.
برنان مي نويسد: » فرض كنيد ايالت متحده همه پرسي اي 
داشت درباره اينكه آيا به تعداد مهاجران بيشتري اجازه ورود 
به كشور داده شود يا نه. فهم درست يا نادرست بودن اين ايده 
به دانش زيادي در حوزه علوم اجتماعي نياز دارد. لازم است 
فرد بداند چگونه مهاجرت مي تواند بر آمار جرم، دستمزدهاي 
محلي، رفاه مهاجران، رشد اقتصادي، درآمدهاي مالياتي، 
هزينه هاي رفاهي و مواردي مثل اينها اثر بگذارد. بسياري از 
امريكايي ها فاقد چنين دانشي هستند؛ در واقع شواهد نشان 

مي دهند كه آنها دچار خطاي سيستماتيك اند. «
به عبارت ديگر مساله تنها اين نيست كه آنها نمي دانند؛ حتي 
مساله اين هم نيست كه آنها نمي  دانند كه نمي دانند؛ مساله 
اين است كه آنها در شيوه تأمل شان درباره اين باور مستحكم 

كه حق با آنهاست در اشتباه اند.
برنان مثل ميل بر اين باور نيست كه دشوار بودن موقعيت 

ش��غلي فرد، مي تواند او را براي مواجهه با مسائل پيچيده 
آماده كند. بخت و اقبال و شرايط اجتماعي تا حد زيادي در 
اين ميان دخيل اند. او يك امتحان واقعي را ترجيح مي دهد، 
امتحاني كه »باعث كنار گذاشتن شهرونداني مي شود كه 
در معرض اطلاعات بس��يار نادرستي درباره انتخابات قرار 
گرفته اند يا نسبت به آن بي اطلاع اند، يا كساني كه فاقد دانش 
پايه اي در علوم اجتماعي ان��د«. البته اين راه حل بي آن كه 
مسئله اساسي را حل كند، آن را يك مرحله به عقب مي اندازد: 
چه كسي امتحان مي گيرد؟ برنان در يك دانشگاه تدريس 
مي كند، بنابراين اعتقاد اندكي به بي طرفي بيشتر دانشمندان 
اجتماعي دارد، كساني كه ايدئولوژي ها و انگيزه هاي خاص 

خودشان را دارند. 
بااين ح��ال برنان بر اين نكت��ه اصرار مي ورزد ك��ه دفاع از 
اپيستوكراسي از يك لحاظ نسبت به زماني كه ميل آن را 
مطرح كرد بسيار قانع كننده تر شده است. علتش هم اين 
است كه ميل در سپيده دم دموكراسي مي نوشت. ميل اين 
مباحث را پيش از وقوع رخدادي نوشت كه تبديل به قانون 
دوم اصلاحات در سال ۱۸۶۷ شد، رخدادي كه ميزان حق 
رأي در بريتاني��ا را تا حدود دو و نيم ميليون رأي دهنده )از 
كل جمعيت ۳۰ ميليون نف��ري( افزايش داد. دفاع ميل از 
اپيستوكراسي مبتني بر اين باور بود كه اپيستوكراسي به 
مرور زمان به دموكراس��ي تبديل خواهد شد. كارگري كه 
امروز يك راي دارد، وقتي كه ياد گرفته باشد چگونه به طرزي 
خردمندانه از رأيش استفاده كند، فردا حق رأي بيشتري به 
دست خواهد آورد. ميل يكي از باورمندان بزرگ به قدرت 

تربيتي مشاركت دموكراتيك بود.
برنان معتقد اس��ت كه ما اكنون شواهدي به مدت بيش از 
صد س��ال دال بر نادرس��تي ديدگاه ميل در اختيار داريم. 
رأي دهي براي ما زيان آور اس��ت. رأي دهي مردم را آگاه تر 
نمي كند و اگر تغييري در آنها به وجود آورد اين است كه آنها 
را احمق تر مي كند، چرا كه دموكراسي به پيش داوري ها و 
ناداني هاي مردم به نام دموكراسي شأن و منزلت مي بخشد. 
برنان مي نويسد »مشاركت سياسي براي بيشتر مردم امري 
ارزشمند نيس��ت. برعكس براي اكثر ما خيري محدود به 
ارمغان مي آورد و به جاي آن ما را خرفت و فاسد مي گرداند. 
ما را به دشمناني مدني تبديل مي كند كه از يكدگير نفرت 
داريم«. مشكل دموكراسي اين است كه در آن هيچ دليلي 
براي آگاه تر شدن نداريم. دموكراسي به ما مي گويد همين 

طور كه هستيم خوبيم. در حالي كه چنين نيست.
س��رانجام اينكه بحث برنان بيش��تر تاريخي اس��ت تا 
فلس��في. اگر از كيفيت ظهور دموكراسي ناآگاه بوديم، 
اميدوار بودن به آن و بهترين انگاش��تنش مي توانست 
معنايي داشته باشد. اما برنان تأكيد مي كند كه ما به اين 
مساله آگاهيم و بهانه اي براي اينكه همچنان خودمان 
را گول بزني��م نداريم. برن��ان فكر مي كند ك��ه ما بايد 
ايپس��توكرات هايي مثل خودش را در جايگاهي مشابه 
با موقعي��ت دموكرات ها در ميانه ق��رن نوزدهم در نظر 
بگيريم. بسياري از مردم چيزي كه برنان از آن پشتيباني 
مي كند را مذموم و منفور مي دانند، درست مثل وضعيتي 
كه دموكراسي در آن زمان داشت. ما هنوز فرصتي براي 
دموكراسي قائليم، منتظريم كه ببينيم چطور از آب در 
خواهد آمد. چرا نبايد فرصتي به اپيستوكراسي بدهيم، 
حالا كه مي دانيم آزمايش دموكراسي در چه وضعيتي 
قرار دارد؟ چرا فكر مي كنيم كه دموكراسي تنها آزمايشي 
اس��ت كه براي هميشه مجاز به انجام آنيم، حتي پس از 

آنكه دموكراسي از پا افتاده باشد؟
اين پرسشي جدي است و نشان مي دهد كه چگونه ديرپايي 
دموكراس��ي جلوي توانايي ما را در انديشيدن به احتمالِ 
چيزي متفاوت مي گيرد. چيزي كه در آغاز صورتي ظاهراً 
متهورانه از سياس��ت بود تبديل ب��ه مظهر احتياط كاري 
شده است. اما همچنان دلايل خوبي براي احتياط در كنار 
گذاشتن دموكراسي وجود دارد. اپيستوكراسي است كه 
ايده اي متهورانه باقي مي ماند. در اپيستوكراسي بطور خاص 

دو خطر وجود دارد.
خطر اول اين است كه ما با اصرار بر جست وجوي بهترين 
كارهايي كه مي توان انجام داد، استانداردهاي مورد انتظار 
از سياست را بسيار بالا مي بريم. گاه مسئله مهم تر پرهيز 
از انجام بدترين كارهاست. حتي اگر دموكراسي در بيشتر 
موارد براي رسيدن به پاسخ هاي درست نامناسب باشد، 
در نقش بر آب كردن پاسخ هاي غلط خوب عمل مي كند. 
به علاوه دموكراسي در رسوا كردن كساني كه مي پندارند 
هميش��ه از همه بهتر مي دانند، سودمند است. سياست 
دموكراتيك بر اين فرض مبتني اس��ت كه هيچ پاس��خ 
ثابتي به هيچ پرسشي وجود ندارد و با اعطاي حق رأي به 

همه، حتي نادانان، از صحت اين فرض اطمينان حاصل 
مي كند. تصادفي بودن دموكراسي -كه كيفيت اساسي 
آن است- ما را از گير افتادن در دام ايده هاي به راستي بد 
مصون نگه مي دارد. اين يعني هيچ چيز براي مدتي طولاني 
دوام نمي آورد، چرا كه چيزي ديگر رخ خواهد داد كه آن 

را متوقف مي كند.
ايراد اپيستوكراسي بيشتر به خاطر بخش دوم اين  كلمه 
است تا بخش اولش؛ مشكل بيشتر ناشي از قدرت )كراتوس( 
است تا آنكه مربوط به دانش )اپيستم( باشد. معطوف كردن 
قدرت به دانش خطر پديد آمدن هيولايي را به همراه دارد كه 
نمي توان آن را از مسيرش منحرف ساخت، حتي وقتي به راه 
خطا مي رود؛ و اين اتفاقي است كه رخ خواهد داد. چون هيچ 
كس و هيچ چيز مصون از خطا نيست، ندانستن پاسخ درست 
دفاعي مهم در برابر كساني است كه باور دارند دانايي شان به 

آنها برتري مي بخشد.
واكنش برنان به اين اس��تدلال  )كه روايتي از آن در كتاب 
سال ۲۰۰۷ ديويد استلند اقتدار دموكراتيك آمده است( 
بر هم زدن صورت مساله است. او مي گويد با توجه به اينكه 
دموكراسي هم گونه اي از كراتوس است، چرا به همان ميزان 
كه از خودرأيي اپيس��توكرات ها نگرانيم، بابت محافظت 
از افراد در برابر بي كفايت��ي دموس )توده مردم( نگراني اي 
احس��اس نمي كنيم؟ اما اينها دو نوع متفاوت از قدرت اند. 
ظلم و تعدي ناشي از ناداني و سفاهت با ستم ناشي از دانايي 
و خرد متفاوت اند، دقيقاً به اين خاطر كه ناداني و سفاهت 
حاصل عدم صلاحيت اند: توده مردم مداوماً نظرش��ان را 

تغيير مي دهند.

دفاع دموكراتيك در برابر اپيستوكراس��ي يك جور دفاع 
از دموكراس��ي در برابر اقتدارگرايي عمل گراس��ت. بايد از 
خودتان بپرسيد هنگامي كه همه چيز به راه خطا مي رود، 
شما كجا قرار داريد. شايد در يك دموكراسي خطاها سريع تر 
و بيشتر رخ دهند، اما اين موضوع ديگري است. به جاي در 
نظر گرفتن دموكراسي به مثابه فرمي از سياست كه حداقلِ 
بدي ها را دارد، مي توانيم آن را وقتي در بدترين حالت خود 
قرار دارد، بهترين بدانيم. بين اظهارنظر مشهور وينستون 
چرچيل و اظهارنظر نه چندان مش��هور و مشابه توكويل 
كه صد س��ال پيش از آن گفته شده اما مناسبت بيشتري 
دارد، تفاوتي هس��ت. توكويل گفته بود در دموكراس��ي 
آتش بيشتري افروخته مي شود اما آتش هاي بيشتري نيز 

فرونشانده مي شوند.
ماكس وبر، جامعه ش��ناس بزرگ آلماني، كه در آغاز قرن 
بيستم مي نوشت، اين نكته را مسلم مي انگاشت كه حق رأي 
عام، به خاطر قدرتي كه به توده هاي بي فكر مي بخشد، ايده اي 
خطرناك است. اما او استدلال مي كرد كه همين كه حق رأي 
به همگان داده شد، هيچ سياستمدار عاقلي نبايد حتي به فكر 
از بين بردن آن بيفتد: پس زدن آن نيز وحشتناك خواهد 
بود. تنها چيزي كه اعطاي حق رأي به همه بدتر است اين 
اس��ت كه به بعضي از مردم بگوييم آنها ديگر واجد شرايط 
نيستند. صرف نظر از اينكه چه كسي امتحان مي گيرد، چه 
كسي بناست به ما بگويد در امتحان مردود شده ايم؟ ميل 
درست مي گفت: دموكراسي پس از اپيستوكراسي مي آيد 
نه پيش از آن. نمي توان اين تجربه را در حالت معكوسش 

به اجرا درآورد.
سوگيري هاي شناختي اي كه قرار است اپيستوكراسي ما از 
از شر آنها نجات دهند چيزهايي هستند كه در نهايت آن را از 
ميان خواهند برد. زيان گريزي باعث مي شود محروم شدن 
از چيزي كه صاحب آنيم اما هميشه درست كار نمي كند را 
دردناك تر از برخوردار نشدن از چيزي بدانيم كه آن را نداريم 

اما ممكن است خوب كار كند. شبيه يك جك قديمي است: 
سوال: »راه دوبلين را بلدي؟« جواب: »خب، نمي خواهم از 
اينجا شروع كنم«. چگونه به سياستي بهتر دست يابيم؟ 
شايد نبايد از اينجا شروع كنيم. اما اينجا جايي است كه در 

آن قرار داريم.
اما باز ه��م بايد به غير از امتحان گرفت��ن راه هاي ديگري 
براي تلاش در جهت تزريق دانايي بيشتر به سياست هاي 
دموكراتيك وجود داشته باشد. در قرن بيست ويكم هستيم 
و ابزارهاي جديدي در اختيار داريم. اگر بسياري از مشكلات 
دموكراسي ناشي از تجارت سياس��تمداراني باشد كه در 
انتخابات براي به دس��ت آوردن رأي مثل فروش��نده هاي 
دوره گرد عمل مي كنند، وضعيتي كه موجب شلوغ كاري 
و هيجان در فرايند تصميم گيري مي ش��ود، ش��ايد بهتر 
باشد بكوشيم آن چه را كه مردم در شرايط آرام تر و تأملي تر 
برمي گزيدند شبيه س��ازي كنيم. براي مثال شايد بتوان 
از علايق و ترجيحات شناخته ش��ده م��ردم حدس زد كه 
اگر دسترسي بهتري به دانش مورد نيازشان داشتند چه 
چيزي را برمي گزيدند. در اين صورت مي شد انتخابات هايي 
س��اختگي به اجرا درآوريم كه همچ��ون انتخابات واقعي 
درون دادهاي��ي از ديدگاه هاي مختلف دارن��د، اما عاري از 
حواس پرتي ها و دستكاري هاي دموكراسي در عمل هستند.

پيشنهاد برنان اين است: »مي توانيم پيمايش هايي انجام 
دهيم كه ترجيحات سياسي و خصايص جمعيت شناختي 
شهروندان را رديابي مي كنند و در عين حال دانش سياسي 
عيني آنها را مي آزمايند. هنگامي كه اي��ن اطلاعات را در 
اختيار داشته باشيم، مي توانيم با شبيه سازي دريابيم كه چه 
رخ مي داد اگر خصوصيات جمعيت شناختي رأي دهندگان 
ثابت باقي مي ماند اما همه شهروندان مي توانستند نمرات 
خوبي از آزمون دانش سياسي عيني بگيرند. مي توانيم با 
درجه بالايي از اطمينان مشخص كنيم كه »اگر »ما مردم« 
مي دانستيم درباره چه چيزي داريم حرف مي زنيم، آن گاه 

معلوم مي شد كه »ما مردم« چه مي خواهيم.«
در چنين سيستمي منزلت امر دموكراتيك -اين ايده كه 
شهروندان بايد اجازه بيان ديدگاه هايشان را داشته باشند 
و سياستمداران بايد آنها را جدي بگيرند- رخت برمي بندد. 
هر كدام از ما به واحدهاي اطلاعاتي در يك تمرين يادگيري 
ماشين تنزل داده مي شويم. اما مطابق نظر برنان نتايج آن 

بايد مايه پيشرفت باشند.
سياستمداران دموكرات اهميتي زيادي به آن چه ما واقعاً 
مي خواهيم نمي دهند. به آن چيزي اهميت مي دهند كه 
مي توانند ما را قانع كنند ، بنابراينچنين سامانه اي مي تواند 
براي آنها جذابيت بيشتري داشته باشد. نايجل به رأي دهنده 
اولويت مي دهد. در عين حال، تلاش مي كند با محافظت 
از ما در برابر س��ردرگمي ها و بي توجهي ه��اي خودمان، 
خودفهمي مان را اصلاح كند. برنان در روايتش ايده اوليه 
ميل را درباره اينكه رأي دهي مي تواند تجربه اي تربيتي باشد، 
به نحوي موثر رد مي كند. نايجل مي كوشد ما را در مسير 
خودشناسي بيندازد. احتمال دارد سرانجام ياد بگيريم كه 

واقعاً چه كسي هستيم.
اما ايپستوكراس��ي در قرن بيس��ت ويكم با يك مشكل 
بنيادي ديگر نيز مواجه است: ما آن كسي نخواهيم بود 
كه به نايجل مي گويد چه كار كند. تكنيسين ها كساني 
خواهند بود كه اين سيستم را مي سازند. آنها متخصصاني 
هستند كه ما براي نجات يافتن از حلقه هاي بازخورد به 
آنها اتكا داريم. به همين دليل فهم اينكه اپيستوكراسي 
قرن بيس��ت ويكمي چگونه مي تواند از سقوط به دامان 
تكنوكراس��ي اجتناب كند، دشوار است. وقتي خطايي 
رخ دهد دانايان قدرتي براي درست كردن آن نخواهند 
داشت. تنها مهندساني كه ماشين ها را ساخته اند در اين 
مورد صاحب صلاحيت اند و اين يعني مهندسان قدرت 

را در اختيار خواهند داشت.
در هفته هاي اخير ش��مه اي از چيزي ك��ه مي تواند به 
حاكميت مهندسان شباهت داش��ته باشد ديديم. اين 
كابوس اقتدارگرايانه بيداد و خشونت نيست. تصويري 
است از س��ردرگمي و آشفتگي. قدرت مهندسان هرگز 
به صورت كامل آشكار نمي شود، چرا كه بيشتر مردم از 
كار آنها س��ر در نمي آورند. ديدن مارك زاكربرگ كه به 
پشتي اش تكيه داده و با سوال هاي حاكي از بي اطلاعاتي 
نماين��دگان مردم در كنگره دس��ت به گريبان اس��ت، 
تصويري اجمالي است از آينده تكنوكراتيكي كه در آن 
دموكراس��ي با حريف قدرتمندش مواجه خواهد ش��د. 
اما اين جايگزيني راديكال براي سياس��ت دموكراتيك 

نيست. فقط تحريف آن است.
منبع:ترجمان

   ه�ر وقت زم�ان انتخابات مي رس�د، 
آدم ه�اي تحصيلك�رده ب�ا خودش�ان 
مي گوين�د »چ�را بي س�وادها ه�م بايد 
به ان�دازه من حق رأي داش�ته باش�ند؟ 
آنها كه از سياس�ت س�ر درنمي آورند«. 
اين س�وال همان قدر كه درس�ت به نظر 
مي رس�د، اش�تباه ه�م هس�ت: هرطور 
حساب كنيم، متخصص ها درباره اوضاع 
و اح�وال مملكت داري دانش بيش�تري 
دارند تا مردم كوچه و بازار. اما چه كس�ي 
تعيي�ن مي كند فرد متخصص كيس�ت و 
تخصصش باي�د در چه زمينه اي باش�د؟ 
كتاب جديد ديويد رانس�يمن دنبال حل 

همين تناقض هاست.

برش
   اين ادعا كه طرفداران دموكراسي مايل اند 
تح�ت حكوم�ت احمق ه�ا و نادان ه�ا ق�رار 
گيرند، منصفانه نيست. هيچ يك از مدافعان 
دموكراسي مدعي اين نبوده است كه حماقت 
و نادان�ي فضليت ان�د. اما حقيقت اين اس�ت 
كه دموكراس�ي تمايزي ميان دانايي و فقدان 
دانايي قايل نمي شود. براي دموكراسي توانايي 
انديشيدن هوشمندانه درباره مسائل دشوار 
اهميت�ي ثانوي�ه دارد. ملاحظه نخس�ت در 
دموكراسي اين است كه فرد خود درگير نتيجه 
رفتارش باشد. دموكراسي تنها در پي آن است 
كه رأي دهندگان آن قدر در زمينه رفتارشان 
حضور داش�ته باشند كه متحمل رنج ناشي از 

خطاهايشان شوند.

برش
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»برگزيت« در بن بست
برگزي��ت يا هم��ان جدايي بريتاني��ا از پيكره 
اتحادي��ه اروپ��ا كه ح��دود ۲س��ال پيش در 
همه پرس��ي اين كش��ور راي آورد، در مسير 
دش��واري قرار گرفته و اين پرس��ش به ذهن 
مي رس��د كه آيا لندن و بروكسل تا ماه مارس 
آينده، به توافقي در اين زمينه دست خواهند 

يافت.
به گزارش گروه تحليل، تفسير و پژوهش هاي 
خبري ايرنا، نشس��ت دو روزه رهبران اتحاديه 
اروپا كه روزهاي چهارش��نبه و پنجشنبه )۲5 
و ۲۶ مهرماه( در بروكس��ل با هدف بررس��ي 
برگزيت برگزار ش��ده بود، بدون نتيجه به كار 
خود پايان داد. در پايان اين نشس��ت »آنتونيو 
تاجان��ي« رييس پارلمان اروپ��ا اعلام كرد كه 
» هنوز مس��ائل زيادي درب��اره برگزيت باقي 

مانده است.«
اواي��ل تيرماه س��ال ۱۳95 بود ك��ه »ديويد 
كامرون« نخس��ت وزي��ر وق��ت انگليس زير 
فش��ارهاي داخلي ب��ه برگزاري همه پرس��ي 
درباره ماندن يا خ��روج از اتحاديه اقدام كرد. 
در جريان اين رخداد تاريخ��ي، بريتانيايي ها 
)شامل انگليس، اسكاتلند، ولز، ايرلندشمالي( 
با 5۱.9 درصد راي موافق در برابر4۸.۱ درصد 
راي مخالف، اين تصمي��م تاريخي را گرفتند؛ 
تصميمي كه به اس��تعفاي كامرون و روي كار 
آمدن »ترزا مي« به عنوان نخست وزير جديد 

بريتانيا منجر شد. 
در ابتدا ش��ايد به نظر نمي رس��يد كه پروسه 
اجراي برگزيت با اين همه پيچيدگي و دشواري 
همراه باشد اما به تدريج مشكلات يكي پس از 
ديگري خود را نش��ان داد. در آن روزها تصور 
بر آن بود كه بر پايه ماده 5۰ پيمان ليس��بون، 
بريتانيا در دو سال آتي روند خروج از اتحاديه 
اروپا را كام��ل خواهد كرد چرا ك��ه اين ماده، 
دولت هايي را كه قصد خروج از اتحاديه را دارند 
ملزم به انجام اقدامات مشخص شده مي كند. 

اين ماده پيمان ليسبون به كشورهاي متقاضي 
خروج، دس��ت ك��م دو س��ال مهل��ت داده تا 
چگونگي انجام اي��ن امر، نحوه عق��د قرارداد 
با ديگر كش��ورهاي عضو اتحادي��ه، چگونگي 
دسترسي به بازار مش��ترك، تردد شهروندان 
كش��ورها و همچنين وضعيت اف��رادي را كه 
در كش��ورهاي ديگر زندگ��ي و كار مي كنند، 
تدوين كنن��د؛ اقداماتي كه ي��ك طرفه قابل 
تحقق نيست و به تصويب مجموعه ۲۷ عضوي 

اتحاديه نيازمند است. 
همانطور كه انتظار مي رفت، مذاكرات دوجانبه 
بريتانيا با كشورهاي عضو اتحاديه با دشواري 
كمتري مواجه بوده و روز پنجش��نبه، »پدرو 
سانچز« نخست وزير اسپانيا، از گفت وگوهاي 
موفقي��ت آمي��ز ب��ا انگليس ب��ر س��ر آينده 
تنگه جبل الط��ارق و امضاي چهار تفاهمنامه 
در زمينه هاي ماليات، محيط زيس��ت ، امنيت 
و ... خبر داد.  در ارتباط با اتحاديه اما اوضاع به 
قدري پيچيده است كه خانم 'مي ' اتحاديه را به 
خروج بدون توافق با ۲۷ كشور عضو تهديد و در 
مقابل »آنگلا مركل« نيز اعلام كرده كه آمادگي 
هر گونه س��ناريويي را از جانب انگليس دارد؛ 
مش��كلاتي كه بيش از هر عاملي به سرنوشت 
مرز هاي ايرلن��د و همچنين تج��ارت بين دو 

طرف برمي گردد.  
بريتاني��ا نگ��ران رواب��ط تج��اري و اقتصادي 
خود با اتحاديه در فضاي پس��ابرگزيت است و 
نخست وزير اين كش��ور خواستار آن است كه 
پس از خروج بتواند به راحتي به بازار اتحاديه 
دسترس��ي داش��ته باش��د و تجارت و ارسال 
كالا به اين بازار با محدوديتي روبه   رو نش��ود؛ 
درخواس��تي كه با واكنش مركل مواجه ش��د 
و وي اظهار كرد: »وقت��ي بريتانيا تنها در يك 
بخش بازار داخلي اتحاديه اروپا فعاليت وجود 
داش��ته باش��د و در س��ه بخش ديگر فعاليتي 
نباشد، نمي  توان در بازار داخلي اتحاديه اروپا 
باق��ي ماند.« اختلاف بزرگ تر بي��ن آنها اما به 
ايرلند ارتباط مي يابد. لازم به يادآوري اس��ت 
كه جمهوري ايرلند به عنوان يكي از كشورهاي 
ش��مال غرب اروپا و عضو اتحاديه، از شمال با 
ايرلند شمالي كه بخش��ي از انگليس است در 
همسايگي به سر مي برد. بنابراين مرز جمهوري 
ايرلند و ايرلند شمالي اينك به محل اختلاف 
رهبران لندن و بروكسل تبديل شده و كلاف در 
هم تنيده اختلافات را پيچيده تر ساخته است. 
در جريان نشست اخير سران اتحاديه اروپا در 
بروكسل، خانم مي از اختلاف بر طرح موسوم به 
»بك استاپ« سخن به ميان آورد؛ طرحي كه بر 
پايه آن ايرلند شمالي پس از خروج انگليس از 
اتحاديه اروپا براي دوره موقتي همچنان عضو 
اتحاديه گمركي و بازار مشترك اتحاديه اروپا 
باقي مي ماند. انگليس اما اين طرح را برخلاف 
تماميت ارضي و تعرض به قلمرو خود مي  داند.

اينك ك��ه اختلافات بر س��ر چگونگي اجراي 
برگزيت بيش از هر زم��ان ديگري بالا گرفته، 
برخي در داخل بريتانيا با انتقاد از سياست هاي 
اين كشور از همه پرس��ي مجدد دم مي زنند. 
»صادق خان« شهردار لندن از آن جمله است 
كه پيامدهاي اجراي برگزيت را براي اقتصاد، 
فرصت هاي شغلي و سيستم بهداشت و درمان 

دولتي بريتانيا اسفناك ارزيابي مي كند.
همچنين چن��د هفته پيش بود ك��ه اكثريت 
نمايندگان حزب كارگر بريتانيا در كنگره اين 
حزب موافقت خود را با برگزاري همه  پرس��ي 
مجدد درباره خروج از اتحاديه اعلام كردند. اين 
در حالي است كه طرفداران جدايي از اتحاديه 
بر اجراي نتيجه همه پرس��ي اص��رار ورزيده و 
تعلل در اجراي برگزيت را از ترفندهاي مقامات 
كشور براي ماندن در اتحاديه ارزيابي مي كنند.



يادداشت 9 بانك و بيمه

»تعادل«تأثيرنوساننرخارزبرعملكردنظامبانكيرابررسيميكند

اثر نرخ ارز بر رفتار تسهيلات گيرندگان، سپرده گذاران و معوقات بانكي
گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري|

در اقتص��اد بانك مح��ور ايران، بانك ه��ا به عنوان 
مهم ترين عنصر ب��ازار مالي نقش تعيين كننده اي 
در توليد، تامين نقدينگي، هزينه تمام شده توليدو 
قيمت كالاها و خدمات دارند و در شرايط رشد نرخ 
ارز به عنوان يكي از عوامل رش��د هزينه هاي توليد 
و قيمت كالاها، نياز واحدهاي اقتصادي به بانك ها 
افزايش مي يابد و متناسب با رشد هزينه توليد، نرخ 
ارز و قيمت كالاها، ني��از واحدهاي اقتصادي، نرخ 

سود بانكي و عملكرد بانك ها نيز تغيير مي كند. 
به گزارش تعادل، در س��ال هاي اخي��ر نرخ ارز در 
اقتصاد ايران از نوسان هاي زيادي برخوردار بوده و به 
دليل عدم وجود بازارهاي مالي توسعه يافته، زمينه 
بروز بحران مالي رشد قيمت ها و تورم و ركود برخي 

بخش هاي اقتصادي را فراهم مي آورد. 
اگرچه برخي معتقدند كه رشد نرخ ارز مي تواند با 
كنترل واردات و رش��د صادرات، زمينه رشد توليد 
داخلي را فراهم آورد اما واقعيت هاي اقتصاد ايران 
از جمله ميزان وابس��تگي به ماش��ين آلات، مواد 
اوليه، و فناوري توليد باعث ش��ده كه عملا نه تنها 
ميزان صادرات رش��د زيادي نداشته باشد و عملا 
مواد غذايي و كالاهاي مصرفي داخلي زمينه رشد 
صادرات را فراهم كرده بلكه حتي ميزان واردات نيز 
كاهش قابل توجهي نداشته است وعملا هزينه هاي 
توليد مهم ترين متغير تحت تاثير بوده و ميزان توليد 
و مصرف در داخل كشور كمتر شده است و در نتيجه 
ميزان سرمايه گذاري، مصرف بخش خصوصي، رشد 

اقتصادي نيز كاهش يافته است. 
اگرچه با اعمال سياست هايي مانند يكسان سازي 
نرخ ارز، س��وداگري ارزي را تا ح��د امكان كاهش 
داده و مانع از اثر منفي نوس��ان نرخ ارز بر عملكرد 
بانك ها مي شود. اما در شرايطي كه نوسان نرخ ارز 
شديد است و س��طح قيمت ها و هزينه توليد را بالا 
مي برد لازم اس��ت كه دولت هزينه تامين كالاهاي 
اساسي و دارو و مواد اوليه توليد را با روش هايي دور 
از نوسانات نرخ ارز بازار كاهش دهد و يكسان سازي 
نرخ ارز به معناي تابعيت از نوس��ان و رش��د شديد 
قيمت ارز در بازار نيست بلكه تامين معيشت مردم و 
توليد كنندگان و حفظ اشتغال بايد مهم تر از نوسان 

نرخ در بازار باشد. 

 ركود و معوقات بانكي 
همچنين نوس��انات ن��رخ ارز نااطميناني اقتصاد 
را افزاي��ش مي دهد و اثرات نامطل��وب بر عملكرد 
اقتصادي بنگاه دارد كه يكي از نتايج آن بروز ركود 

و معوق شدن مطالبات است.
 دولت بايد از سياست هاي پايداري نرخ ارز از طريق 
يكسان سازي و هماهنگي نرخ ارز با نرخ تورم اقدام 
نمايد. با سياست گذاري مناسب از جمله كاهش نرخ 
تورم، ريسك فعاليت هاي اقتصادي كاهش يافته و 
زمينه مناسب براي رش��د اقتصادي فراهم شود و 
بدين صورت عملكرد بانك ها نيز تقويت خواهد شد.

 جلوگيري از نوسان سود تسهيلات 
 در شرايط حاضر افزايش نرخ بهره تسهيلات اگر چه 
به نفع بانك است، اما بهتر است بانك ها با منطقي 
نمودن نرخ بهره تس��هيلات س��عي كنن��د تعداد 
تس��هيلات را افزايش دهند و از اين طريق بازدهي 
خود را افزايش دهند، به عبارتي مشاركت بيشتري 
در فعاليت هاي اقتصادي داشته باشند. اندازه بانك 
به دليل صرفه جويي هاي ناش��ي از مقياس، تأثير 

مثبت بر بازده دارايي هاي بانك ها دارد. 
همچنين بايد ش��عبه هاي كوچك تر در هم ادغام 
شده و تشكيل بانك هاي بزرگ تري را بدهند. البته 
مديريت قوي در رابطه ب��ا بانك هاي بزرگ تر يك 

شرط اساسي است. 
اگر چه توليد ناخال��ص در چارچوب فروش نفت و 
گاز افزاي��ش پيدا كرده، اما اين درآمد به درس��تي 
در اقتصاد س��رمايه گذاري نش��ده و صرف واردات 
شده اس��ت كه فقط توليد داخلي را فلج نموده، لذا 
باي��د درآمدهاي نفتي ص��رف فعاليت هاي مولد و 
فعاليت ه��اي تقويت كننده توليد بخش خصوصي 
ش��ود. همچنين نرخ تس��هيلات بايد ب��ه گونه اي 
تنظيم شود كه امكان دريافت تسهيلات براي بخش 
خصوصي و به ويژه صنعت فراهم شود تا اين بخش 
توان لازم براي فعاليت هاي اقتصادي و بازپرداخت 

معوقات را بيابد.

 اثر مستقيم و غيرمستقيم نرخ ارز
نوس��ان هاي ن��رخ ارز ب��ر عملكرد بانك ه��ا به دو 
صورت مستقيم و غيرمستقيم تأثير مي گذارد. در 
اثر مستقيم تأثير نوس��ان هاي نرخ ارز بر عملكرد 
بانك ها به دليل فعاليت بانك ها در بخش ارزي در 
كنار بخش ريالي اس��ت. انجام تمامي فعاليت هاي 

ارزي مس��تلزم بررس��ي رفتار ن��رخ ارز و آگاهي و 
ش��ناخت كامل از ريسك هاي ناشي از نوسان هاي 
نرخ ارز و تأثيرات آن بر ميزان تعهدات ارزي بانك و 
سودآوري حاصل از انجام هر يك از عمليات بانكي 

فوق الذكر است.
در اثر غير مس��تقيم تأثير نوس��ان هاي نرخ ارز بر 
عملكرد بانك ها از طريق تأثير نوسان هاي نرخ ارز 
بر عملكرد بانكداري داخل��ي خواهد بود. مي توان 
گفت مهم ترين وظيفه بانك ها در بانكداري داخلي، 
دريافت س��پرده ها و ارايه تس��هيلات است. بر اين 
اساس نوسان هاي نرخ ارز با تأثير بر رفتار و عملكرد 
س��پرده گذاران و تس��هيلات گيرندگان، بر انواع 
 ريس��ك بانكي تأثير گذاش��ته و عملكرد بانكي را 

تحت الشعاع قرار مي دهد.

 تأثي�ر نوس�ان هاي ن�رخ ارز ب�ر رفت�ار و 
عملكرد سپرده گذاران

از آنجا كه بانك ها بخش عمده منابع خود را از محل 
سپرده هاي سپرده گذاران خود تأمين مي كنند و از 
طرفي تصميم گيري افراد براي تعيين نوع پس انداز 
با توجه به تئوري پرتفوي، بستگي به عوامل متعدد 
از جمله ب��ازده دارايي هاي جايگزين پول دارد، لذا 
تحليل عوامل موثر بر رفتار س��پرده گذاران در اين 
رابطه از اهميت بالايي برخوردار اس��ت و عملكرد 

بانكي را تحت تأثير قرار مي دهد.

 اثر نرخ ارز بر سپرده هاي بانكي 
عوامل مختلف��ي بر انگي��زه صاحب��ان وجوه نقد 
در رابطه با اينك��ه منابع خود را به س��پرده بانكي 
اختصاص دهند يا اينكه به س��مت بازارهاي ديگر 
س��وق دهند، تأثيرگذار است كه يكي از مهم ترين 

آنها نرخ ارز و نوسان آن است.
افزايش بي ثباتي ارز و سياست هاي كلان اقتصادي 
غير قابل ت��داوم باعث برهم خوردن نظ��م بازار و 
 ايجاد بحران هاي مالي مي ش��ود. وحشت و هجوم 
سپرده گذاران براي برداشت مبالغ سپرده گذاري 
ش��ده در بانك ها، نمودهاي بيروني عمده اينگونه 
بحران هاي مالي است. چنانچه از شواهد امر به نظر 
مي رسد، مانده س��پرده هاي مدت دار شبكه بانكي 
كشور و نرخ ارز آزاد در نيمه نخست سال ۱۳۹۰ كه 
مصادف با شدت گرفتن تلاطم ارزي در كشور بوده 

است، در دو جهت متفاوت تغيير داشته اند.

 اثر نوسان هاي نرخ ارز 
بر رفتار و عملكرد تسهيلات گيرندگان

ام��روزه نق��ش و تاثيرگ��ذاري بنيادي��ن بانك ها 
در اقتص��اد، در قال��ب واس��طه هاي مال��ي و 
تسهيل كننده هاي سيستم پرداخت اعتبار پذيرفته 
شده اس��ت. بطور كلي، بانك ها از تسهيلات براي 
ايجاد درآمد اس��تفاده كرده و در آمد اصلي آنها از 
شكاف ميان نرخ س��پرده و تسهيلات اعطا شده به 
دست مي آيد. حجم تس��هيلات اعطا شده توسط 
بانك ها نيز تابع��ي از ويژگي هاي داخلي آنها مانند 
اندازه، ميزان سپرده، نقدينگي، سياست اعتباري 
و عوام��ل داخلي ديگر اس��ت. بررس��ي ها نش��ان 
مي دهد كه سياس��ت هاي داخلي بانك ها تا اندازه 
زيادي وابس��ته به ش��رايط محيطي اقتصاد كلان 
اس��ت؛ به گونه اي كه رفتار تسهيلات دهي بيشتر 
بانك ه��ا، منعكس كننده علائم اقتصادي اس��ت. 
به نظر مي رسد اگر بانك ها ش��رايط اقتصاد كلان 
را ب��ا ثبات تصور كنند، انتظار خواهند داش��ت كه 
استقراض كنندگان از عهده بازپرداخت بدهي هاي 
خود برآيند، چرا كه پيش بيني آنها در اين شرايط 
حاكي از بازدهي مناسب پروژه هاي سرمايه گذاري 
است. از آنجا كه بانك ها در خلأ فعاليت نمي كنند، 
رفتار تس��هيلات دهي آنها در بيش��تر موارد تحت 
تأثير عوامل محيطي به ويژه قواعد و عوامل اقتصاد 

كلان قرار مي گيرد.
عملكرد كلي اقتصاد هر كشور از طريق مولفه هاي 
اقتصاد كلان مانند توليد ناخالص داخلي، س��طح 
اشتغال، ظرفيت صنعتي به كار گرفته شده، تورم، 
عرضه پول و نرخ ارز مش��خص مي ش��ود. از اين رو 
بانك ها رفتار تسهيلات دهي خود را در پاسخ به اين 
علائم تعديل مي كنند. از سويي شرايط اقتصاد كلان 
بر عملكرد بنگاه هاي اقتصادي نيز تأثيرگذار بوده 
و ميزان تقاضاي تس��هيلات از جانب آنان را تحت 

تأثير قرار مي دهد.
در فضاي كسب و كار بنگاه هاي اقتصادي، فرآيند 
زنجيره تأمين توليد و توزي��ع محصولات بنگاه ها 
تحت تأثير نوس��ان هاي نرخ ارز است. قاعدتا عدم 
اطمينان از ميزان نوسان هاي ارز براي هر بنگاه به 
منزله نوعي ريس��ك )تا اطميناني( تلقي مي شود 
كه مي تواند چارچ��وب فعاليت بنگاه را تحت تأثير 
قرار دهد. نوس��ان هاي نرخ ارز از دو كانال تقاضاي 

كل )خال��ص ص��ادرات و عرض��ه كل هزينه هاي 
كالاهاي واس��طه اي وارداتي، توليد كالا و خدمات 
را تح��ت تأثير ق��رار مي دهد. بطور كل��ي، در بازار 
كالاها شوك هاي مثبت نرخ ارز، سبب گران شدن 
كالاهاي وارداتي و ارزانتر شدن كالاهاي صادراتي 
خواهد شد و در نتيجه افزايش تقاضا براي كالاهاي 
داخلي را در بر خواهد داشت. بنابراين هر چه عوامل 
تجارت خارجي كش��ور خطر گريزتر باشند و سهم 
تجارت خارجي در توليد ناخالص ملي بيشتر باشد، 
نوسان هاي نرخ ارز تأثير بيشتري در كاهش توليد 
داخلي، افزايش قيمت ها و تهديد تجارت خارجي 

خواهد گذاشت.
از ط��رف ديگر، تغيي��ر در ن��رخ ارز مي تواند باعث 
تغيير در موقعيت رقابت��ي توليد كنندگان داخلي 
ش��ود. بدين صورت كه با افزايش ن��رخ ارز، قيمت 
كالاهاي خارجي برحسب پول ملي افزايش و تقاضا 
ب��راي كالاهاي خارجي كاه��ش مي يابد. افزون بر 
اين، كالاهاي داخلي در خارج بطور نس��بي ارزانتر 

مي شود.

 اثر نرخ ارز بر بازدهي دارايي ها 
نوسان نرخ ارز اثر منفي بر بازده دارايي بانك ها دارد. 
بانك ها به علت نوس��ان نرخ ارز با انواع ريسك ها از 
جمله ريسك معاملاتي، ريس��ك تبديل، ريسك 
 اعتباري، ريسك نرخ سود، ريس��ك نرخ تورم و ...

مواجه مي ش��وند ك��ه در نتيجه اين ريس��ك ها، 
سودآوري بانك ها را كاهش مي دهند. از سوي ديگر 
نتايج اين تحقيق نشان داد كه نوسان نرخ ارز عاملي 
تأثيرگذار و مثبت در تبيين نسبت مطالبات معوق 
به كل تس��هيلات پرداختي بانك ها است. بانك ها 
از جانب نوس��ان نرخ ارز با انواع ريسك ها از جمله 
ريسك اعتباري مواجه مي شوند كه در نتيجه اين 
ريسك ها، مطالبات معوق بانك ها افزايش مي يابد.

نوس��ان هاي ن��رخ ارز و بي ثباتي بازاره��اي مالي 
مي تواند تأثير نامس��اعدي بر ثبات بانك ها داشته 
باشد، زيرا تأثير نوسان نرخ ارز با روش هاي مديريت 
ريسك قابل حذف نيست و ابزار لازم براي مقابله با 
اين نوسان ها وجود ندارد؛ در نتيجه اين كشورها در 
معرض آسيب بيشتري هستند و گرفتار شدن آنها 

در بحران هاي مالي دور از انتظار نيست.
بررسي اثر نوسان هاي نرخ ارز بر عملكرد نظام بانكي 
ايران طي س��ال هاي ۱۳۹۳- ۱۳۸۸ با دو شاخص 
در آمد و كيفيت دارايي و ارزيابي در آمد و كيفيت 
دارايي و نس��بت بازده دارايي ها و نسبت مطالبات 
معوق به كل تسهيلات پرداختي نشان مي دهد كه 
نوسان نرخ ارز اثر منفي و به لحاظ آماري معني دار 

بر بازده دارايي بانك ها داشته است. 

 كاه�ش س�ودآوري بانك ه�ا و رش�د 
مطالبات معوق 

نوس��ان نرخ ارز زمينه بروز انواع ريسك ها از جمله 
ريسك معاملاتي، ريسك تبديل، ريسك اعتباري، 
ريس��ك نرخ سود، ريس��ك نرخ تورم و مانند آن را 
براي نظام بانكي فراهم آورده و در نتيجه سودآوري 
بانك ها را كاهش مي دهد. همچنين نوسان نرخ ارز 
عاملي تأثيرگذار و مثبت در افزايش نسبت مطالبات 
معوق به كل تسهيلات پرداختي بانك ها است، زيرا 
موجب ايجاد ريسك اعتباري مي شود كه افزايش 

مطالبات معوق بانك ها را به دنبال دارد.

 اثر رشد نرخ ارز بر بانك ها و بازار سرمايه
در حالي كه انتظار مي رود بازار سرمايه تامين كننده 
كلان و بانك ها تامين كننده خرد باشند اما در ايران 
بانك ها عملا نقش تعيين كننده اي در تامين مالي 
دارند و همين موضوع باعث شده كه با رشد نرخ ارز 
و تضعيف عملكرد بانك ها، عملا تامين مالي كلان 
و بازار سرمايه و شركت هاي بزرگ عضو بورس نيز 

باچالش مواجه شوند. 
رشد و توس��عه اقتصادي هر كشور مستلزم انتقال 
مناس��ب منابع مالي مازاد پ��س انداز كنندگان به 
س��رمايه گذاران اس��ت و همواره نوعي هم سويي 
ميان رشد اقتصادي و رشد بخش مالي وجود دارد. 
بنابراي��ن وجود يك بازار مالي كارآمد و گس��ترده 
ك��ه در آن منابع مال��ي به بهتري��ن موقعيت هاي 
سرمايه گذاري سوق داده شود، بسيار حياتي است. 
لذا با توجه به ضعف بازار س��رمايه در ايران عمدتا 
تامين مالي بخش هاي مختلف اقتصادي توس��ط 
نظ��ام بانكي صورت مي گيرد. از طرفي بيش��ترين 
حجم مبادلات كش��ور از طريق نظام بانكي تحقق 
مي يابد و كاركرد مطلوب نظام بانكداري كشور نقش 
تعيين كننده اي در بهب��ود فعاليت هاي اقتصادي 

خواهد داشت.
براين اس��اس، ب��روز هر گون��ه تكان��ه، اختلال يا 
ناكارآم��دي در سيس��تم اقتصادي، مس��تقيما بر 
فعالي��ت بانك ها و موسس��ات مالي تأثير داش��ته 
و وق��وع پديده هايي نظي��ر تورم بالا ي��ا تكانه ها و 
نوسان هاي قيمتي شديد در ساير بازارها مانند ارز، 
بطور مستقيم و غير مس��تقيم بر عملكرد بانك ها 
اثرگذار خواهد بود، ضمن آنكه به سبب وابستگي 
مالي بخش هاي توليدي به اين نهاد مهم اقتصادي، 
هر گونه ناكارآمدي يا بروز بح��ران در نظام بانكي 
مي تواند بخش ه��اي مختلف اقتصاد را با معضلات 
زيادي مواجه نمايد و لذا تامين مالي ش��ركت ها و 
توليد و ش��ركت هاي بورسي و كل بازار سرمايه نيز 

تحت تاثير قرار مي گيرد. 

 تضعيف بيشتر بانك ها به خاطر نبود بازار 
سرمايه كارآمد

بانك توسعه آسيايي، بانك توسعه آفريقايي، بانك 
مركزي امري��كا )فدرال رزرو بانك( و بانك جهاني، 
براي س��نجش فعاليت بانك ها و موسس��ات مالي 
از ش��اخص هاي CAMEL كه يك واژه مركب از 
حروف اول كلمات سرمايه، دارايي، مديريت، در آمد 
و نقدينگي است، استفاده مي نمايند. براي همين 
منظور از س��ال ۱۹۹۸ كميته نظارت بر بانكداري 
بازل نيز به كارگيري ش��اخص هاي CAMEL را 

براي ارزيابي نهادهاي مالي لازم دانسته است.
يكي از متغيرهاي كليدي اقتصاد كه در سال هاي 
اخير در اقتصاد ايران نوسان هاي زيادي داشته، نرخ 
ارز است كه بسياري از متغيرهاي كلان اقتصادي را 

تحت تأثير قرار داده است. 
در كش��ورهاي در حال توسعه مانند ايران، بررسي 
ميزان اثرگذاري نوس��انات نرخ ارز بر شركت هاي 
مختلف، از مسائل مهم و اساسي به شمار مي آيد و 
دور از انتظار نيست كه به دليل عدم وجود بازارهاي 
مالي توس��عه يافته بيش��تر در معرض بحران هاي 

مالي قرار گيرند.
به عقيده بس��ياري از اقتصاددانان متغير نرخ ارز به 
واسطه واكنش هايي كه در داخل و خارج از مرزهاي 

اقتصادي يك كشور برمي انگيزد، مهم ترين متغير 
قيمتي در اقتصاد است كه مي تواند نقش ويژه اي در 
تعيين بسياري از متغيرهاي مهم اقتصادي از جمله 
عملكرد نظام بانكي داشته باشد. نوسان هاي نرخ ارز 
و بي ثباتي بازارهاي مالي مي تواند تأثير نامطلوبي 
بر ثبات بانك ها داشته باشد، زيرا تأثير نوسان نرخ 
ارز با روش هاي مديريت ريسك قابل حذف نيست. 
بلكه موسسات بانكي تنها مي توانند تغييرات نرخ 
ارز را با به كار بستن فعاليت هاي خارج ترازنامه و به 
كارگيري روش هاي مديريت ريسك موثر تا حدي 
كاهش دهند. به دليل عدم امكان بهره برداري لازم 
از اين ابزارها، موسس��ات مالي كشورهاي در حال 
توسعه، در معرض آس��يب بيشتري هستند و دور 
از انتظار نيس��ت كه اين كشورها بيشتر در معرض 

بحران هاي مالي قرار بگيرند.
براي بررسي نوسانات نرخ ارز بر عملكرد نظام بانكي 
كشور دو ش��اخص در آمد و كيفيت دارايي مدنظر 
قرار مي گيرد. براي ارزيابي در آمد از نس��بت بازده 
دارايي ها و براي ارزيابي كيفيت دارايي نيز از نسبت 
مطالبات معوق به كل تسهيلات پرداختي استفاده 

خواهد شد.
از سويي با توجه به اينكه نسبت هاي عملكرد نظام 
بانكي، در هر كشور تحت تأثير شرايط بازاري است 
كه آن نظ��ام بانكي در آن فعاليت دارد كه ش��امل 
سياست هاي مالي، قوانين احتياطي، استانداردهاي 
حس��ابداري، رقاب��ت و رويه هاي تجاري اس��ت، 
چالش هاي نظ��ام بانكي تنها به نوس��ان هاي نرخ 
ارز محدود نمي ش��ود، بلكه نرخ تسهيلات، مخارج 
دولت و توليد ناخالص داخل��ي واقعي نيز از جمله 

چالش هاي پيش روي نظام بانكي كشور است.
 از طرفي وجود اي��ن تصور در جامعه و به خصوص 
در دولت كه مشكلات اقتصادي يك كشور همچون 
تورم، بيكاري و ساير مسائل را مي توان با استفاده از 
اعتبارات و فشار به شبكه بانكي حل نمود. بنابراين 
به نظر مي رس��د دانس��تن چگونگي عملكرد نظام 
بانكي در مقابل چالش هاي پيش روي، مي تواند در 

حل مشكلات اقتصادي راه گشا باشد.

 ريسك بانك ها
بانك ها به دليل ماهيت فعاليت خود از همان آغاز 
با انواع ريسك از جمله ريسك نوسان هاي نرخ ارز 
با ريسك پول ملي روبه رو بوده اند. اگرچه بانك ها 
به صورت غيرمنس��جم اين ريسك ها را شناسايي 
و مديريت مي كنن��د، اما به تدريج با گس��تردگي 
و گوناگون��ي فعاليت بانك ه��ا و همزمان با ورود به 
گس��تره متنوع خدمات پيچيده مالي، اعتباري و 

بين المللي ناگزير با ريسك رو به رو مي شوند. 
موسسات بانكي تنها مي توانند ريسك تغييرات نرخ 
ارز را با به كار بستن فعاليت هاي خارج ترازنامه و به 
كارگيري روش هاي مديريت ريسك موثر تا حدي 

كاهش دهند. 
همچنين موسسات مالي كشورهاي در حال توسعه 
به دليل عدم امكان بهره برداري لازم از اين ابزارها، 
در معرض آس��يب پذيري بيش��تري هستند و دور 
از انتظار نيس��ت كه اين كشورها بيشتر در معرض 
بحران هاي مالي قرار گيرند. اغلب تحليل گران مالي 
و اقتصادي بر اينكه درآمدها، هزينه ها و سودآوري 
بانك هامس��تقيما تحت تأثير تغيير نرخ ارز است، 

توافق دارند.
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چرايي تفاوت در نرخ ارز 
واقعي و عدم كارايي آن

سعيد مسگري| كارشناس بانكي|
تاكنون اعداد متفاوتي براي نرخ ارز واقعي اعلام 
شده كه باعث س��ردرگمي جامعه شده است. 
با توجه به تفاوت بس��يار زياد در نرخ ارز واقعي 
اعلامي، به نظر مي رسد محاس��به آن، كارايي 

چنداني براي اقتصاد ايران ندارد.
 يكي از موضوعاتي كه به هنگام نوسان نرخ ارز 
بس��يار مورد توجه قرار مي گيرد نرخ واقعي ارز 
اس��ت. وقتي بازار ارز از تعادل خارج مي شود و 
قيمت ها بي ثبات مي شوند اولين سوالي كه پيش 
مي آيد اين اس��ت كه نرخ ارز در چه نقطه اي به 
ثبات خواهد رسيد و در چه قيمتي بازار به تعادل 
ميرسد. اين سوال باعث مي شود تا كارشناسان 
و رس��انه ها به دنبال يافتن نرخ واقعي ارز بروند. 
در ماه هاي اخير نيز با نوس��ان ش��ديد نرخ ارز، 
كارشناسان و رسانه هاي مختلف به بررسي نرخ 
ارز واقعي پرداخته اند و اعداد بسيار متفاوتي را 
براي آن اعلام كرده اند. اين اعداد آنقدر متفاوت 
هس��تند كه نه تنه��ا به ايجاد ديدگاه درس��ت 
پيرامون آينده نرخ ارز كمك نكرده اند بلكه باعث 
سردرگمي مردم و فعالان اقتصادي شده اند.نگاه 
به اين تحليل ها نشان مي دهد اعدادي بين دو 
تا دوازده هزار توم��ان براي نرخ واقعي ارز اعلام 
شده اس��ت. بازه اي حدود ده هزار توماني براي 
نرخ واقعي ارز بسيار بازه بزرگي است و اين سوال 
را ايجاد مي كند كه چنين تفاوتي چرا و چگونه 
ايجاد شده اس��ت. براي پاسخ به اين سوال بايد 

روش محاسبه نرخ ارز واقعي را بررسي كرد.
در ابتدا به اين نكته باي��د توجه كرد كه نرخ ارز 
واقعي همان نرخي است كه در بازار رقابتي شكل 
مي گيرد. يعني اگر بازار به درستي شكل گرفته 
باشد و تعداد زيادي عرضه كننده و تقاضا كننده 
ارز در بازار وجود داش��ته باش��د و دولت در آن 
مداخله نكند يا مداخله حداقلي براي برقراري 
نظام ارز شناور مديريت شده داشته باشد نرخي 
كه در بازار تعيين مي شود همان نرخ ارز واقعي 
خواهد بود.اما به دلاي��ل مختلفي كه در اينجا 
امكان بررسي آنها وجود ندارد در ايران بازار ارز 
رقابتي شكل نگرفته است. در اين بازار از يك سو 
عرضه ارز از مجاري محدودي اس��ت و از سوي 
ديگر دولت حضور فعالي در آن دارد. براي همين 
است كه موضوع نرخ ارز واقعي مطرح مي شود و 
نرخ بازار به عنوان نرخ واقعي شناخته نمي شود.

براي بررسي نرخ ارز واقعي روش هاي مختلفي 
وجود دارد. روش مرس��وم و متعارف اين است 
كه نرخ ارز را در يك س��ال پايه ب��ه عنوان نرخ 
ارز واقع��ي در نظر مي گيرند و متناس��ب با نرخ 
تورم آن را رش��د مي دهند تا به نرخ ارز در سال 
مورد نظر )زمان فعلي( برسند. اگرچه اين روش 
متعارف ترين روش براي محاسبه نرخ ارز واقعي 

است اما نتايج مختلفي از ان حاصل مي شود.
دو دليل اصلي براي تفاوت نتايج حاصل از اين 
روش وجود دارد. اول انكه اجماعي براي انتخاب 
س��ال پايه وجود ندارد. مبنا بر اين است كه در 
س��الي كه نرخ بازار به ن��رخ واقعي نزديك بوده 
است به عنوان سال پايه در نظر گرفته شود اما 
كارشناس��ان مختلف نظر متفاوتي درباره اين 
س��ال دارند و هر يك س��ال خاصي را به عنوان 
س��ال پايه در نظر مي گيرن��د. مهم ترين دليل 
تفاوت در نرخ ارز واقعي محاس��باتي نيز تفاوت 
در همين سال پايه است.دليل ديگر تفاوت در 
نرخ ارز واقعي، اعمال نرخ تورم هاي متفاوت بر 
نرخ ارز پايه است. تورم سالانه ايران، تفاضل تورم 
س��الانه ايران و امريكا، تفاضل نرخ تورم ايران و 
كش��ورهاي اصلي طرف تجاري ايران از جمله 
مهم ترين مواردي هس��تند كه براي اعمال در 
نرخ ارز سال پايه مورد استفاده قرار مي گيرند. 
بديهي است تفاوت در ميزان رشد نرخ ارز در هر 
سال سبب به دست آمدن نتايج بسيار متفاوت 

خواهد شد.
بنابراين همانطور كه مشاهده مي شود اجماعي 
بين كارشناس��ان ب��راي روش محاس��به نرخ 
ارز واقع��ي وجود ن��دارد و هر يك ب��ا دلايل و 
اس��تدلال هايي از ي��ك روش خاص اس��تفاده 
مي كنند. نتيجه تفاوت روش ها، حاصل شدن 
نرخ ارزهاي متفاوت است كه از قضا تفاوت بسيار 
زيادي نيز با يكديگر دارند. به نظر ميرس��د در 
اين شرايط نرخ ارز واقعي كارايي چنداني براي 
سياست گذاران، كارشناس��ان، مردم و فعالان 
اقتصادي ندارد و تنها باعث افزايش سردرگمي 
آنه��ا مي ش��ود.بنابراين به ج��اي پرداختن به 
اين بحث، كارشناس��ان و رس��انه ها بايد توجه 
اصلي خود را ب��ه توصيه هاي سياس��تي براي 
بازار ارز جلب كنند. متاسفانه در نيم قرن اخير 
سياس��ت هاي نادرس��ت بس��ياري در بازار ارز 
اعمال شده است كه نتيجه آن شوك هاي ارزي 
متعدد و بي ثباتي اقتصاد كلان بوده است. آنچه 
براي اقتصاد ايران اهميت فراواني دارد مديريت 
صحيح بازار ارز و به عبارت دقيق تر و صحيح تر، 
اتخاذ سياس��ت هاي صحيح و علمي در بازار ارز 

است و نه تعيين نرخ ارز واقعي.
اكنون بيش از هر زمان ديگ��ري اقتصاد ايران 
به نظرات كارشناس��ي و اعمال سياس��ت هاي 
دقي��ق برآمده از عل��م اقتصاد ني��از دارد. همه 
كارشناسان و دلسوزان اقتصاد ايران بايد تلاش 
خود را براي كمك علمي و نظري به دولت براي 
اعمال سياست هاي صحيح ارزي معطوف كنند. 
پرداخت��ن به موضوعاتي همچ��ون نرخ واقعي 
ارز نه تنها تاكنون دس��تاوردي ب��راي اقتصاد 
ايران نداش��ته است بلكه مش��كلاتي نيز براي 
سياست گذار ايجاد كرده است. لذا پرداختن به 
اين موضوع نبايد در صدر توجهات كارشناسان 
و رس��انه ها قرار گيرد و همه بايد براي افزايش 
كيفيت سياست گذاري در بازار ارز تلاش كنند.

 پرداخت تس��هيلات خُرد بانك آينده به متقاضيان 
در نيمه نخست سال ۱۳۹7، نسبت به زمان مشابه 
در سال گذشته، از نظر تعداد ۱44 )يك صد و چهل 

و چهار( درصد افزايش داشته است.
 بانك آينده، به منظور مشاركت فعالانه در كمك به 
افزايش توليد داخل��ي و حمايت از كالاهاي ايراني، 
ب��راي تأمين احتياجات ضروري م��ردم، در 6 ماهه 
نخست سال ۱۳۹7، بيش از 2۱.۰۰۰ )بيست و يك 
هزار( فقره تس��هيلات خُرد به متقاضيان پرداخت 
كرده اس��ت كه اين تعداد تسهيلات در مقايسه با 6 
ماهه نخست سال ۱۳۹6، رشد ۱44 )يك صد و چهل 

و چهار( درصدي را نشان مي دهد. ميزان تسهيلات 
خُرد بانك آينده تا پايان ش��هريورماه س��ال جاري، 
۱۰.55۰ )ده ه��زار و پانصدوپنج��اه( ميليارد ريال 
بوده اس��ت كه اين مبلغ تسهيلات پرداختي نسبت 
به همين بازه زماني در سال ۱۳۹6، بيانگر رشد ۱۳۱ 

)يكصد و سي و يك( درصدي است.
 همچنين، با طراحي محصولات اعتباري مختلف، 
تلاش ش��ده اس��ت تا خواس��ته و انتظ��ارات مالي 
مش��تريان عزيز براي خري��د كالاي داخلي ايراني، 
خودروي س��اخت داخل، تهيه جهيزي��ه، تعمير و 

بازسازي مسكن و ...، برآورده شود.

عضو هيات مديره بانك توسعه تعاون گفت: مديران 
ضمن توجه به ماموريت هاي توسعه اي و اشتغال زايي، 
به رشد بهره وري و كارآمدي س��اختار بانك اهتمام 

داشته باشند.
امير هوش��نگ عص��ارزاده عض��و هيات مديره بانك 
توس��عه تعاون با بيان اينكه حساس��يت موضوعات 
ترازنامه اي و شرايط حاكم بر نظام بانكي فعاليت هاي 
توسعه اي بانك را با چالش هايي روبه رو نموده است 
افزود: بانك با تدابير اتخاذ شده با حداكثر توان برمدار 
توس��عه اي حرك��ت خواهدكرد.عض��و هيات مديره 
بانك توس��عه تع��اون گف��ت: بان��ك توانمندي ها و 

پتانس��يل هاي خود را با حضور فع��ال در طرح هاي 
اشتغال پايدار روستايي و عشايري و اشتغال فراگير 
و طرح هاي توس��عه اي ديگر به خوبي نمايان نموده 
است و در راس��تاي جلب اعتماد دولت براي تقويت 
س��رمايه و توان مال��ي خود ق��رار دارد.عص��ارزاده 
 افزود: بان��ك با تكيه بر ظرفيت هاي خود در مس��ير 
خدمت رس��اني هدفمند قرار دارد و با توجه به وجود 
امكانات شعبه اي و سرمايه انساني حجم فعاليت هاي 
خ��ود را افزايش خواهد داد .وي با بي��ان اينكه بانك 
توسعه تعاون ارزيابي عملكرد واحدهاي ستادي و صف 
خود را بطور مستمر و منظم در دستور كار قرار داده 

است افزود: نگهداشت نيروي انساني و مراقبت بيشتر 
از اين سرمايه ارزشمند سازمان امر بسيار مهمي است 
كه روس��اي واحدهاي صف بايد ب��ه آن توجه جدي 
داشته باشند.عضو هيات مديره بانك توسعه تعاون با 
اشاره به اهميت درآمدهاي كارمزدي مناسب، حضور 
موثر در كسب و كارهاي مختلف، رشد درآمدهاي غير 
مشاع و افزايش حجم عمليات بانك خاطرنشان كرد: 
در فرآيند خلق محصول بايد توجه به تبليغات مناسب 
و بازخورد محصول داشته باشيم و همچنين در جهت 
فروش محصولات و خدمات الكترونيك تلاش بيشتر 

شعب را شاهد باشيم.
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مناطق مرزي تحت پوشش زيرساخت هاي ارتباطي قرار گرفت

امكان ۸ ميليون دقيقه مكالمه براي زائران اربعين
گروه دانش و فن   

يك مقام مسوول در شركت ارتباطات زيرساخت از تامين 
زيرساخت هاي ارتباطي براي مراس��م اربعين و زمينه 
سازي براي برقراري ۸ ميليون دقيقه مكالمه همزمان 
در هر روز براي زائران خبر داد. سهراب آغ بيات مديركل 
كنترل، هماهنگي و پايش شركت ارتباطات زيرساخت با 
اشاره به تامين امكانات مطلوب ارتباطي در مراسم اربعين 
گفت: هنگام برگزاري راهپيمايي اربعين حسيني، موضوع 
تامين ارتباطات در داخل كشور براي ما مهم است، البته 
امسال زيرساخت هاي ارتباطي داخل كشور تامين شده 
اما اين موضوع در كشور عراق بايد توسط خود عراقي ها 
پيگيري شود كه مذاكرات خوبي در اين باره انجام شده 
اس��ت.وي با بيان اينكه تامين زيرساخت هاي ارتباطي 
مانن��د مكالمه، ديتا و اينترن��ت را مدنظر داريم تصريح 
ك��رد: با توجه به اينك��ه كل زوار تمايل به مكالمه دارند 
سعي شده در اين حوزه توجه بيشتري داشته باشيم و از 
اين رو، در داخل كشور كارهاي لازم تا پايانه هاي مرزي 
مهران، شلمچه و چزابه انجام شده است. مديركل كنترل، 
هماهنگي و پايش شركت ارتباطات زيرساخت با بيان 
اينكه اپراتورها بسترهاي لازم ارتباطي را از طريق شركت 
زيرساخت در اربعين تامين كرده اند، افزود: مناطق مرزي 
تحت پوشش زيرساخت هاي ارتباطي است و مشكلي در 

اين زمينه وجود ندارد.
به گزارش روابط عموم��ي وزارت ارتباطات،  وي با بيان 
اينكه س��ال گذش��ته حدود دو ميليون و ۲۰۰هزار زائر 
ايراني در مراسم اربعين ش��ركت داشتند، خاطرنشان 
كرد: سال گذشته تامين پوشش ارتباطي براي اين تعداد 
زائر در پايانه هاي مرزي بدون هيچ مشكلي انجام شد و 
در مرزها نيز واي فاي راي��گان از طريق بالن فضايي در 
اختيار افراد قرار گرفت. آغ بي��ات با بيان اينكه در حال 
حاضر زمينه برقراري حدود ۸ ميلي��ون دقيقه ارتباط 
همزمان با عراق فراهم ش��ده است، افزود: با تلاش هاي 
انجام شده كانال هاي مستقيم با كشور عراق ارتقا يافته و 
در حال حاضر از نظر مكالمه مشكل خاصي وجود ندارد. 
اما ممكن است به دليل اينكه ظرفيت اپراتورهاي عراقي 
كافي نيست در زمان اوج ترافيك مكالمه محدوديت هايي 

ايجاد شود.
مديركل كنترل، هماهنگي و پايش ش��ركت ارتباطات 
زيرس��اخت گفت: در تلاش هس��تيم كيفيت و كميت 

مكالمه ها در اين ايام افزايش داشته باشد. زائران مي توانند 
از دو روش رومينگ مانند سيم كارت هاي ايراني يا خريد 
سيم كارت عراقي براي برقراري مكالمه تلفني از طريق 

شبكه ديتاي موبايل اپراتورهاي عراقي استفاده كنند.
وي درباره هزينه اس��تفاده از مكالمه تلفني در اربعين 
خاطرنش��ان كرد: با توجه به تغيير نرخ ارز، تعرفه هاي 
تماس تلفني خارج��ي نيز تغيير كرده اس��ت اما براي 
مكالمه زائران اربعين از ۲۰ مهر تا ۲۰ آبان نرخ هاي قديم 
را در تعرفه هاي مكالمه ها اعمال مي كنيم. به اين معني 
كه تماس از تلفن ثابت به تلفن ثابت دقيقه اي ۷۰۰ تومان 
و براي تلفن همراه به تلفن همراه دقيقه اي ۹۰۰ تومان 

محاسبه مي شود.
آغ بيات درباره ارايه تخفيف ويژه مكالمه به زائران ادامه 
داد: نرخ تعرفه هاي جديد براي تماس تلفني خارجي ثابت 
به ثابت دقيقه اي ۲۲۰۰ تومان و تلفن موبايل به موبايل 
۳۰۰۰ تومان است كه در زمان پياده روي اربعين براي 
زوار به يك س��وم كاهش مي يابد. از سوي ديگر منتظر 
هستيم تا اپراتورهاي موبايل، بسته هاي پيشنهادي را 
براي اربعين ارايه كنند.آغ بيات با اش��اره به نقش مهم 
بالن هاي فضايي در پوشش ارتباطي تصريح كرد: بالن هاي 
فضايي خدمات واي فاي به زائران در داخل كش��ور و در 
محدوده مرزي ارايه مي دهند بنابراين براي تامين پوشش 
ارتباطي زوار در اربعين دو بالن فضايي در مناطق مرزي 

مستقر شده است.
وي با بيان اينكه در حال حاضر زيرساخت هاي ارتباطي 
اين دو بالن تامين ش��ده اس��ت، افزود: يكي از بالن هاي 
فضايي در پايانه مرزي مهران نصب شده كه تا شعاع پنج 
كيلومتر با ۵۰۰ مگابايت پهناي باند را پوشش مي دهد. 
البته بالن دوم با بازگشايي مرز خسروي در اين منطقه 
نصب مي شود؛ در غير اين صورت در شهر مهران به زائران 

خدمات ارايه مي دهد.
مديركل كنترل، هماهنگي و پايش ش��ركت ارتباطات 
زيرساخت با اشاره به تمهيدات اپراتورها براي ارايه واي 
فاي راي��گان به زائران در چزابه و ش��لمچه گفت: مردم 

مي توانند از واي فاي اپراتورهاي موبايل استفاده كنند.
آغ بيات ادامه داد: البته ارتباطات اين مناطق نياز به بالن 
فضايي ندارد و مردم مي توانند به راحتي با يكديگر مكالمه 

تلفني داشته باشند.
اين در حالي است كه پيش تر وزير ارتباطات با بيان اينكه 

با وجود تمهيدات انديشيده شده، تصور ما بر اين است 
كه در مس��ير نجف به كربلا در س��اعات پيك هم چنان 
مش��كلات ارتباطي داشته باش��يم، اظهار كرد: اين امر 
طبيعي اس��ت چون اين حجم از جمعيت ظرفيت هاي 
خاص ارتباطي را مي طلبد ولي از آنجا كه براي بازه زماني 
خاصي استفاده مي شود، توجيه اقتصادي براي توسعه 
اي��ن ظرفيت براي اپراتورهاي عراق��ي وجود ندارد ولي 
تلاش هايي براي افزايش ظرفيت داشته اند. آذري جهرمي 
با اشاره به ارايه خدمات Wi-Fi در ايام اربعين توضيح 
داد: اپراتورهاي عراقي در تلاش هستند در مسير نحف به 
كربلا خدمات دهي كنند، به گونه اي كه حدود ۱۴۰۰نفر 
در دو نقطه از ۱۰ نقطه كه در حال حاضر جمعيت رسيده 
بود و از سيستم استفاده مي كردند و گزارش ها حاكي از 
ارايه خدمات ارتباطاتي باكيفيت بوده است. وي با بيان 

اينكه در چهار مسير مرزي داخل كشور آماده سازي شده 
است، افزود: هزينه هاي زيادي براي تجهيز مسيرهاي 
مرزي صرف شد، براي آنكه مرزها تجهيز شوند ولي مورد 
استفاده قرار نگرفتند. در مرزهاي »شلمچه«، »چزابه« 
و »مهران«، تجهيزات ارتباطي شامل خودپردازان براي 

پرداخت و دريافت وجوه در نظر گرفته شد.
 ۴G آذري جهرمي استفاده از بالن هاي ارتباطي و خدمات
را از ديگر خدمات ارايه شده نام برد و يادآور شد: خدمات 
Wi- ۴ پوشش زيادي يافته است، ضمن آنكه خدماتG
Fi همانند سال هاي قبل در نقاط مرزي تعبيه شده است.
وزير ارتباطات با اشاره به افزايش نرخ ارز، يادآور شد: اين 
 Voice نوسانات موجب شده است كه رومينگ ديتا و
افزايش نرخ داشته باش��د، به گونه اي كه دو سيم كارت 
ايراني اگر بخواهند در عراق با هم تماس بگيرند و هر دو در 

عراق باشند، مكالمه بين المللي محسوب مي شود و بسيار 
گران مي شود. وي با تاكيد بر اينكه نرخ رومينگ ديتا نيز 
گران مي شود، توصيه كرد: زوار از سيم كارت هاي عراقي 
استفاده كنند؛ چراكه در مرز اپراتورهاي عراقي حضور 
دارند و در شهرهاي نجف و كربلا و در مسيرها نيز حضور 
دارند و زوار مي توانند با سيم كارت هاي عراقي تهيه كنند.

وي تاكيد كرد: زوار ايراني براي تماس با كشور به گونه اي 
مديريت كنند كه از ايران به عراق تماس گرفته ش��ود؛ 

چراكه نرخ تماس ايران با عراق ارزان تر خواهد بود.
آذري جهرمي ادامه داد: زوار در مسير پياده روي اربعين 
در ساعات پيك موبايل كم تر استفاده كنند چون جمعيت 
كه ساكن مي شود از تعداد آنتن هاي BTS هاي موجود 
در منطقه بيشتر است، از اين رو در ساعات غير ساعات 

پيك از موبايل استفاده كنند.

نيواطلس |  به تازگي آينه هوشمندي ساخته شده كه 
با تحليل پوست فرد، حداقل ۱۰ عيب در صورت كاربر را 
رديابي مي كند و به او مي گويد از چه محصولاتي براي رفع 
آن استفاده كند. شركت  HiMirror آينه اي هوشمند به 
نام Mini Premium ساخته كه به افراد مي گويد قبل از 

خروج از خانه صورتشان بي عيب است يا خير. 
Mini Premium  در حقيقت دوربيني است كه درون 
يك نمايشگر لمسي تعبيه ش��ده تا تصوير صورت فرد را 
نشان دهد. اما اين تمام ماجرا نيست. اين آينه مجهز به يك 
 Skin Analysis Engine دستگاه تحليل پوست به نام
X )نس��خه ۴.۰( اس��ت. اين گجت صورت فرد را بررسي 
مي كند و حداقل ۱۰ عيب مانند چين و چروك، خطوط 
عميق، حلقه هاي س��ياه، نقاط تيره، نقاط قرمز، زمختي 
پوست، منافذ باز پوست، كم آبي پوست و رنگ پوست را 
مي يابد. آينه هوشمند پس از رديابي عيوب صورت، به شما 
مي گويد دقيقا به چه محصولات زيبايي نياز داريد تا اين 
مشكلات را برطرف كنيد. در قسمت ارتباط آينه با كاربر 
به نام  My Beauty Box، فرد مي تواند براساس پوست 

و شرايط آب وهوايي محصولات مورد نياز خود را بيابد و 
همچنين سابقه اي از محصولاتي را ببيند كه قبلا استفاده 
شده است. ميني مي تواند تغييرات در ظاهر فرد را با گذر 
زمان رصد كند. علاوه برآن ميني داراي ويژگي هاي ديگري 
است. اين گجت مي تواند به ۵ شيوه مختلف نورپردازي 
انجام دهد و نقاطي از صورت را دوتا سه برابر بزرگ تر نشان 
دهد.  در كنار اين موارد مي تواند تقويم گوگل را به كاربر 
نشان دهد و به فيس بوك، اينستاگرام و اسپاتيفاي متصل 
شود. اين محصول با قيمت ۳۰۰ دلار پيش فروش مي شود 

و تخمين زده مي شود از ۵ نوامبر بارگيري شود.

يورو نيوز |  گزارش مالي شركت آي بي ام )IBM( در 
سه ماهه سوم سال جاري ۲۰۱۸ ميلادي نشان دهنده 

عملكرد ضعيف تر از انتظار اين شركت دارد.
ش��ركت آي ب��ي امِ )IBM( ك��ه يك��ي از بزرگ ترين 
توليدكنندگان قطعات الكترونيكي، نرم افزار و سخت افزار 
در جهان به ش��مار م��ي رود، يك ش��ركت امريكايي 
چندمليتي مستقر در نيويورك است كه علاوه بر توليد 
و توسعه، ارايه دهنده خدماتي نظير زيرساخت هاي لازم 

براي ميزباني وب، فناوري نانو و ابر رايانه نيز هست.
حالا تازه ترين گزارش مالي منتش��ر شده از سوي اين 
شركت كه نشان دهنده عملكرد مالي آن در سه ماهه سوم 
سال جاري ۲۰۱۸ ميلادي است، حاكي از آن است كه 
آي بي ام نتوانسته است در طول اين مدت آن ميزاني كه 
پيش بيني مي شد، سرور و نرم افزارهاي توسعه داده  شده 
خود را به فروش برساند و در اين مدت سه ماهه عملكرد 

ضعيفي را از خود به نمايش گذاشته است.
بنابراين مي توان دريافت كه ميزان درآمدزايي شركت 
آي بي ام تحت تاثير كاهش قابل ملاحظه س��رورهاي 

مين فريم و همچنين نرم افزارهاي خود به شدت كاهش 
يافته است.

جيني رومتي - مديرعامل شركت آي بي ام - به تازگي 
اعلام كرده است كه باتوجه به كاهش درآمدزايي هاي 
شركت، بايد استراتژي هاي خود را در خصوص جذب 
س��رمايه و تمركز بر روي توسعه محصولات متنوع و 
متفاوت تغيير دهيم.وي از احتمال جذب س��رمايه و 
تمركز بر روي حوزه هاي جديدي همچون خدمات و 
سرويس هاي ابري )Cloud service( و همچنين 
توسعه سرورها و سرويس هاي مبتني بر فناوري هوش 

مصنوعي و يادگيري ماشيني سخن گفت تا از ميزان 
وابستگي به كسب و كارهاي قبلي و بازار فروش سخت 
افزار بكاهد و درآمدزايي هاي مستقلانه خود را افزايش 
دهد.كاهش درآمدهاي آي بي ام در س��ه ماهه س��وم 
سال جاري در حالي است كه اين شركت توانسته بود 
فصل قبل از آن را ب��ا افزايش ۲۵ درصدي درآمد خود 

به پايان برساند.
اين شركت همچنين اعلام كرده است كه ۶۰ درصد از 
درآمد خود را از بازارهاي خارج از ايالات متحده امريكا 
كسب كرده است كه افزايش ارزش دلار در اين عملكرد 
موفقيت آميز تاثيرگذار بوده است.آي بي ام همچنين در 
طول يك سال گذشته توانسته است ۳۹.۵ ميليارد دلار 
تنها از توسعه و ارايه سرويس هاي ابري خود كسب كرده 
و به دست آورده است.مجموع درآمدهاي اين شركت 
در سه ماهه س��وم سال جاري ۲۰۱۸ ميلادي بيش از 
۱۸.۷۶ ميليارد دلار عنوان شده است كه در مقايسه با 
پيش بيني تحليلگران و كارشناسان خود اين شركت 

بسيار پايين تر و كمتر است.

آينه اي كه عيب هاي صورتتان را پيدا مي كند افت شديد درآمدزايي غول تكنولوژي امريكايي
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دريچه فراسو

ماهواره »اميركبير« آماده 
تحويل به وزارت ارتباطات

ايس�نا| وزير ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات از 
تحويل ماهواره اميركبير به اين وزارتخانه در آينده 
نزديك خبر داد و گفت: ما اميدواريم بتوانيم ماهواره 
اميركبير و دانش��گاه شريف را به موقع در مدار قرار 
دهيم تا بتوانيم از ثمره آنها در جامعه بهره مند شويم.

آذري جهرمي با بيان اينكه با تحويل اين ماهواره به 
وزارت ارتباطات، اي��ن ماهواره در نوبت پرتاب قرار 
مي گيرد،  گفت: قرار است از اين ماهواره براي پايش 

بخش هايي چون بخش كشاورزي استفاده شود.
آذري جهرمي عمر مداري اين ماهواره را دو س��ال 
عنوان كرد و يادآور شد: براي آنكه به تصاويري با اين 
دقت و وضوح دسترس��ي داشته باشيم، در شرايط 
فعلي نياز به هزينه هاي زيادي است و ما اميدواريم 
با ق��رار دادن اين ماهواره در مدار از دس��تاوردهاي 
آن استفاده كنيم.وي با اشاره به طراحي و ساخت 
ماهواره  دانشگاه شريف تاكيد كرد: در حال حاضر دو 
ماهواره دانشگاه شريف و اميركبير آماده پرتاب است 
كه اميدواريم به سرعت پرتاب شوند و مردم بتوانند از 
ثمره آن بهره برداري كنند.آذري جهرمي در ادامه با 
اشاره به اجراي سند ايران ديجيتال گفت: اين سند 
با همكاري دانش��گاه و با متخصصاني از حوزه هاي 

فني، فرهنگي، اجتماعي و فقهي اجرايي مي شود.

تكه اي از ماه ۶۰۰ هزار دلار 
فروخته شد

آسوشيتدپرس| يك تكه ۵.۵ كيلوگرمي از شهاب 
سنگ ماه كه سال گذشته روي زمين فرود آمده بود، 

در حراجي به قيمت ۶۱۲۵۰۰ دلار فروخته شد.
يك تكه ۵.۵ كيلوگرمي از ماه كه روي زمين سقوط 
كرده بود، به قيمت بيش از ۶۰۰ هزار دلار در حراجي 
فروخته شد.اين صخره در حقيقت يك شهاب سنگ 
ماه بود و به قيمت ۶۱۲۵۰۰ دلار در حراجي فروخته 
شد. تكه سنگ مذكور متشكل از ۶ بخش است كه 
مانند قطعات يك پازل كنار هم قرار مي گيرند و يك 
سال قبل در منطقه اي دورافتاده در موريتاني )واقع در 
شمال آفريقا( كشف شد. به گفته محققان اين يكي از 
قابل توجه ترين شهاب سنگ هاي ماه است كه كشف 
شده. اندازه شهاب س��نگ بزرگ است و پوسته آن 
داراي يك همجوشي جزئي است كه به دليل گرماي 

شديد هنگام سقوط به زمين به وجود آمده است.

 »هوآوي« باز هم
 به سرقت فناوري ها متهم شد

انگج�ت | يك��ي از توليدكنن��دگان قطع��ات 
الكترونيكي در امريكا به تازگي مدعي شده است 
كه ش��ركت چيني هوآوي قصد داش��ته برخي از 
  CNEX .فناوري هاي اين شركت را به سرقت ببرد
يكي از بزرگ ترين شركت هايي است كه در زمينه 
توليد و توسعه قطعات الكترونيكي و نيمه هادي در 
ايالات متحده امريكا فعاليت مي كند. اين شركت 
به تازگي مدعي شده است كه هوآوي مدت هاست 
درصدد س��رقت برخي از مهم تري��ن فناوري ها و 
دس��تاوردهاي ما بوده اس��ت. اين شركت پيشتر 
در سال گذش��ته ميلادي نيز هوآوي را به چنين 
موضوعي متهم كرده بود. از آنجايي كه شركت هاي 
چيني تكنول��وژي نظي��ر هواوي و ZTE س��ال 
گذشته به دستور دونالد ترامپ، رييس جمهوري 
ايالات متحده امريكا، تحت تاثير احتمال شنود و 
جاسوسي از مقامات كاخ سفيد و همچنين ساير 
امريكايي ها از فعاليت در اين كش��ور پهناور منع 
ش��دند و پنتاگون نيز فروش گوشي هاي چيني 
را به دليل نگراني هاي امنيتي ممنوع اعلام كرد، 
حالا به نظر مي رس��د كه اين غول هاي تكنولوژي 
چيني به شدت درصدد ورود به بازار ايالات متحده 
هس��تند چراكه بخش بزرگي از سهم بازار فروش 
محصولاتشان را از س��ال گذشته از دست داده اند 
و ضرر و زيان هاي قابل توجهي را متحمل شده اند.

كشف راز پرواز قاصدك ها 
براي توليد پهپاد

نيواطلس| دانه هاي قاصدك يكي از شگفتي هاي 
عالم خلقت هستند كه مي توانند در صورت وزيدن 
باد بيش از يك كيلومتر هم س��فر كنند. محققان 
دانش��گاه ادينبورگ قصد دارن��د پهپادهايي را بر 
همين اساس طراحي كنند. شيوه پرواز و حركت 
قاصدك ها در طبيعت خاص و منحصر به فرد است 
و علت جابه جايي قاب��ل توجه آنها در باد پديده اي 
موسوم به حلقه مجزاي گرداب است. ساقه هاي دانه 
قاصدك وقتي در كنار هم در باد حركت مي كنند، 
حلقه هايي از حباب هاي هوا خلق مي كنند كه به 
صورت عمودي در بالاي كاس��ه گل قاصدك قرار 
مي گيرن��د و ضمن افزايش مقاوم��ت هوا موجب 
كندشدن فرايند سقوط قاصدك ها مي شوند و باعث 
مي شوند آنها مانند چتر نجات عمل كرده و با سرعت 
پاييني در هوا حركت كرده و بر روي جريان باد سوار 
ش��وند و حتي بعد از پايان وزش باد هم با س��رعت 
پاييني حركت مي كنند تا سرانجام بر روي زمين 
فرود آيند. حباب هاي هوايي كه به دنبال كنار هم 
قرار گرفتن قاصدك ها شكل مي گيرند از جريان هوا 
ثبات بيشتري دارند و موجب مي شوند قاصدك ها 
مسافت بيشتري را طي كنند. آزمايش هاي انجام 
شده نشان مي دهد استفاده از اين شيوه حمل و نقل 
تا چهار برابر كارايي بيشتري در مقايسه با استفاده از 
چترهاي نجات دارد و برخي انواع دانه هاي گياهان 
مانند گل هاي آفتابگردان مي توانند بدين شيوه تا 
۱۵۰ كيلومتر را هم طي كنند. پژوهشگران دانشگاه 
ادينبورگ مي گويند با استفاده از اين شيوه مي توان 
پهپادهايي توليد كرد كه ب��دون نياز به هيچ گونه 
منبع تامين برق قادر به طي كردن مس��افت هاي 
طولاني با استفاده از جريان باد باشند و بدين شيوه 

ميزان آلودگي هوا را بسنجند.

ورج | كارب��ران موبايل هاي جديد گ��وگل از اختلالي در 
عكاسي با اين دستگاه ها شكايت دارند. به نظر مي رسد پس 
از عكاسي، تصوير مذكور ذخيره نمي شود.برخي از كاربران 
موبايل هاي جديد »پيكس��ل۳« و »پيكسل۳ ايكس ال« 
  Google Camera متوجه ش��ده اند عكس هايي ك��ه
گرفته مي شوند، گاهي اوقات ذخيره نمي شوند. كاربران در 
وب سايت رديت و انجمن هاي پشتيباني گوگل تجربيات 
خود در اين باره را به اش��تراك گذاشته اند و به نظر مي رسد 
اين مشكل گسترده باش��د. بطوريكه كاربران موبايل هاي 
»پيكسل«، »پيكسل۲« و »پيكس��ل ۲ ايكس ال« را نيز 
شامل مي شود. اين مشكل به خصوص زماني اتفاق مي افتد 
كه كاربر پس از عكاسي با Google Camera، اپليكيشن 
ديگري را باز مي كند يا بلافاصله موبايل را قفل مي كند. البته 
كاربران مي توانند تصوير بندانگش��تي عكس مذكور را در 
گالري دوربين ببينند اما به محض ضربه روي عكس، ناپديد 
مي شود. در برخي موارد حتي عكس در گالري نيز نشان داده 
نمي شود اما روز بعد در همانجا ظاهر مي شود.برخي گزارش ها 
نش��ان مي دهد كاربران »گلكس��ي اس۹«، »موتو زد۲«، 
»موتو اي ۴ «و »نكس��وس۵ايكس« نيز هنگام استفاده از 
Google Camera دچار مشكل مشابهي مي شوند. البته 
هنوز مشخص نيست اين اختلال فقط مربوط به موبايل هاي 

پيكسل يا يك باگ اندرويدي در سطح وسيع تر است.

نئووين| به دنبال شناس��ايي دو آسيب پذيري اسپكتر 
و ملت داون در ويندوز در ابتداي س��ال ۲۰۱۸ وصله هاي 
عرضه شده براي برطرف كردن آنها رايانه ها را كندتر كرد 
و حالا مايكروسافت به دنبال حل اين مشكل است.آسيب 
پذيري هاي مذكور كه در اصل مربوط به تراشه هاي توليدي 
شركت اينتل بودند مش��كلات زيادي را براي ميليون ها 
كاربر ويندوز در سراسر جهان ايجاد كردند و بررسي هاي 
بعدي نش��ان داد وصله هاي نرم افزاري عرضه شده توسط 
مايكروسافت براي حل مشكل يادشده باعث كندتر شدن 
عملكرد رايانه هاي شخصي شده است.آزمايش هايي كه به 
همين منظور صورت گرفت، نشان داد برخي رايانه ها تا ۱۸ 
درصد كندتر شده و در برخي موارد توانايي آنها براي پيشبرد 

فرايندهاي مختلف كاري تا ۳۰ درصد كاهش يافته است.
در حالي كه برخي شركت ها مانند گوگل سرويس ها 
و نرم افزارهاي خود را براي حل مش��كل كندي به روز 
كرده اند، مايكروس��افت تازه به فكر عرضه وصله اي به 
منظور حل اين مشكل افتاده است.به روزرساني بعدي 
ويندوز با اسم كد ۱۹H۱ كه قرار است ظرف روزهاي 
آينده عرضه شود با تغييراتي در هسته اصلي ويندوز 
موسوم به كرنل سرعت آن را بهينه سازي مي كند. قرار 
است مايكروسافت به زودي جزئيات فني بيشتري را 

در اين زمينه ارايه كند.

بلومبرگ| ب��ا هك يكي از سيس��تم هاي رايانه اي 
دولت امريكا، اطلاعات محرمان��ه ۷۵ هزار نفر فاش 
ش��ده اس��ت. از اين سيس��تم براي ثبت ن��ام بيمه 
خدمات درماني يارانه اي استفاده شده است. يكي از 
سيس��تم هاي رايانه اي دولت امريكا كه به وب سايت 
HealthCare.gov متصل بود، در اوايل ماه جاري 
هك شده اس��ت. در همين راستا اطلاعات محرمانه 
حدود ۷۵ هزار نفر فاش ش��ده اس��ت. مركز خدمات 
Medicare and Medicaid Services اواخر 
شب گذشته اين خبر را منتشر كرد. به گفته مقامات 
سيستم هك شده، خاموش بوده و تكنيسين ها مشغول 
آماده س��ازي آن براي فعاليت قبل از يكم نوامبر )آغاز 
فصل ثبت نام براي پوشش خدمات درماني تحت قانون 
خدمات درماني قابل دسترس( هستند. افرادي كه براي 
پوشش بيمه يارانه اي ثبت نام مي كنند بايد اطلاعات 
خصوصي دقيق و زي��ادي را ارايه كنند. اين اطلاعات 
عبارتند از ش��ماره تامين اجتماعي، درآمد، وضعيت 
ش��هروندي يا مهاجرت.ماموران شركت هاي بيمه و 
دلالان از سيستم هك شده براي ثبت نام مستقيم افراد 
استفاده مي كردند. به هر حال پليس فدرال در جريان 
اين هك قرار گرفته و به كاربراني كه اطلاعاتشان فاش 

شده، هشدار داده مي شود.

نيواطلس| در دنياي امروز افراد زيادي از استرس و نگراني 
رنج مي برند و تشخيص اين امر هم كار ساده اي نيست. اما 
حالا يك چسب زخم الكترونيك مي تواند به حل اين مشكل 
كمك كند.شركت VivaLNK محصولي مشابه با چسب 
زخم هاي عادي موس��وم به ويتال اسكات توليد كرده كه 
محصولي ضدآب اس��ت و با چسباندن آن بر روي پوست 
و در زير لباس هاي ع��ادي در بالاي قلب مي توان از وجود 
استرس در افراد مطلع شد.البته عملكرد صحيح و دقيق 
اين برچسب الكترونيك مستلزم چسباندن آن به سينه 

براي مدت حداقل ۴۸ ساعت است.
 با يك بار شارژ باتري اين چسب مي توان از آن براي مدت 
۷۲ ساعت استفاده كرد.چسب يادشده مجهز به حسگر 
پيشرفته اي براي الكتروكارديوگرافي يكپارچه موسوم به اي 
سي جي است و با كنترل منظم ضربان قلب و توالي و دقت 
آن هرگونه اختلال در آن به علت وقوع استرس را شناسايي 
مي كند. از اين ابزار مي توان براي كنترل وضعيت تنفس، 
ميزان فعاليت فيزيكي ه��ر فرد در روز و كميت و كيفيت 
خواب افراد بهره گرفت.همه اين داده ها از طريق بلوتوث 
به اپليكيش��ن برنامه كه با گوشي هاي اندرويدي و آيفون 
سازگاري دارد، منتقل مي شود. از اين طريق مي توان يك 
گراف كامل از س��طح استرس فرد در طول روز تهيه كرد. 

قيمت اين محصول ۱۴۹ دلار است.

نيواطل�س| اب��زار و ادوات پخ��ش موس��يقي از جمله 
حساس ترين محصولاتي هستند كه بسياري از آنها توسط 
افراد باتجربه و متخصص توليد مي شوند. اما توليد آنها نيز با 

استفاده از چاپگرهاي سه بعدي ممكن شده است.
فرانك پيس��يك از جمله س��ازندگان و توليدكنندگان 
س��ازهاي مختلف با اس��تفاده از چاپگرهاي سه بعدي و 
دان��ش خود در ح��وزه الكترونيك گيت��اري برقي به نام 
ElektroCaster تولي��د كرده ك��ه محصولي مابين 
گيتارهاي عادي و سنتي و گيتارهاي تمام برقي محسوب 
مي شود.اين گيتار به شكلي بسيار منعطف توليد شده و 
كاربر بر حسب علاقه و سليقه اش مي تواند تعداد تارهاي 
موجود در اين گيتار و حتي فاصله آنها از يكديگر را نيز تغيير 
دهد و تعدادي چراغ ال اي دي نيز در زير س��يم هاي اين 
گيتار براي كمك به آموزش و راهنمايي گيتاريست هاي 
تازه كار گنجانده ش��ده است.در داخل بدنه اين گيتار دو 
رايانه كوچك هم وجود دارد كه Teensy ۳.۶ براي تنظيم 
صدا و Arduino Duo براي تنظيم بقيه قابليت هاي 
آن به كار مي روند.رايانه هاي يادش��ده مجهز به پورت يو 
اس بي براي ارتباط با دنياي خارج هستند. برخي امكانات 
و تنظيم��ات اين گيتار خاص هم با لم��س بدنه آن قابل 
دسترس اس��ت. هنوز مشخص نيست آيا برنامه اي براي 

توليد انبوه اين گيتار منحصر به فرد وجود دارد يا خير.

چسب الكترونيك
استرس را تشخيص مي دهد

توليد گيتار داراي پورت 
يواس بي با چاپگر سه بعدي

موبايل هاي جديد گوگل 
عكس ها را ذخيره نمي كنند

ويندوز ۱۰ با به روزرساني جديد 
سريع تر مي شود

اطلاعات محرمانه ۷۵ هزار 
امريكايي فاش شد

رويداد



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

معاون اقتصادي و بين الملل اتاق تعاون ايران مطرح كرد 

ثبت نام قطعي ۱۲۰ شركت خارجي با وجود تحريم

جزييات برگزاري اجلاس ICA در تهران

 معاون اقتصادي اتاق تعاون با تش��ريح جزييات برگزاري 
اجلاس تعاوني هاي آسيا و اقيانوسيه در تهران، از ثبت نام 
قطعي ۱۲۰ ش��ركت از ۲۲ كشور براي حضور در اجلاس 
خبر داد.  محمد ضيغمي، درباره برگزاري اجلاس ICA به 
ميزباني ايران گفت: اتاق تعاون ايران با توجه به فعاليت هاي 
بين المللي كه در يكي، دو س��ال گذش��ته داشته است، 
براي اولين بار موف��ق به دريافت ميزباني اجلاس اتحاديه 

بين المللي تعاون در بخش آسيا و اقيانوسيه شده است.
او ادامه داد: اين دوره سيزدهمين دوره اجلاس ICA است 
كه از ۲۶ تا ۳۰ نوامبر مصادف با ۵ تا ۹ آذرماه در تهران برگزار 
مي شود كه نمايندگاني از كشورهاي آسيا و اقيانوسيه در 
اين اجلاس حضور خواهند داش��ت. به گفته وي تاكنون 
قريب به ۱۲۰ شركت از بيش از ۲۲ كشور براي حضور در 
اجلاس اعلام آمادگي كرده اند. او با اشاره به اينكه ثبت نام 
همچنان ادامه دارد، گفت: پيش بيني ما اين است كه تعداد 
شركت كنندگان به ۱۵۰ شركت بالغ خواهد شد كه تعداد 
خوبي براي حضور در يك اجلاس بين المللي است. معاون 
اتاق تعاون درباره برنامه هاي اجلاس ۴ روزه ICA در تهران 
گفت: برگزاري نشست هيات مديره اتحاديه بين المللي 
تعاون در بخش آس��يا و اقيانوسيه، همچنين ۱۱ كميته 
تخصصي در بخش هاي مختلف از جمله در بخش جوانان، 
آموزش و تحقيقات، كشاورزي دانش بنيان و ساير زمينه ها 
از برنامه هاي اين اجلاس ۴ روزه اس��ت. همچنين در روز 

پاياني نيز بازديدي از تعاوني هاي موفق انجام خواهد شد.
به گفته او در بخش جانبي اجلاس هم برگزاري تورهاي 
گردشگري براي شركت هايي كه به ايران مي آيند تدارك 
ديده شده اس��ت تا از جاذبه هاي ديدني و گردشگري دو 

استان فارس و اصفهان بازديد كنند.
معاون اقتصادي و بين الملل اتاق تعاون برگزاري نشست هاي 

تجاري بين بخش تعاون كشورهاي شركت كننده با بخش 
تعاون و غيرتعاون ايران را از ديگر برنامه هاي جانبي اجلاس 
برش��مرد و ادامه داد: براي برگزاري اين نشس��ت ها طي 
فراخواني به شركت هاي خارجي به معرفي فعاليت هاي 

اقتصادي مش��ابه فعاليت هاي آنها در ايران پرداخته ايم، 
متقابلا به شركت هاي داخلي نيز بر اساس فراخواني اعلام 
كرده ايم كه چه شركت هايي در چه زمينه  فعاليت هايي به 
ايران مي آيند تا بتوانيم در حاشيه اين اجلاس براي ايجاد 

زنجيره ارزش افزوده نشست هاي تجاري داشته باشيم.
او همچنين از برگزاري نمايشگاه هاي جانبي در بخش هاي 
صنايع دستي و فرهنگي كه جنبه عرضه محصول نيز داشته 

باشند در حاشيه اجلاس ICA در تهران خبر داد.

ضيغمي همچنين درباره ميزان استقبال شركت هاي ايراني 
براي حضور در اجلاس در بخش نشست هاي تجاري گفت: 
ثبت نام از شركت هاي ايراني را به تازگي شروع كرده ايم؛ 
اما بلافاصله بعد از اطلاعيه كه داديم، بازخورد هاي مثبتي 
دريافت كرده ايم و پيش بيني مي كنيم كه ش��ركت هاي 

ايراني نيز در اجلاس حضور پررنگي داشته باشند.
او همچنين از برگزاري يك كنفرانس علمي، پژوهشي در 
اين اجلاس خبر داد كه ديگر محدود به آسيا و اقيانوسيه 
نيست و در اين بخش نيز از ۸ كشور اروپايي، نمايندگاني در 

اجلاس شركت مي كنند.
به گزارش فارس، او برنامه هاي اين بخش را شامل انتشار 
مجموعه گزيده ها و برگزيده هاي مقالات و پژوهش هايي در 
حوزه تعاون همچنين دريافت مقالاتي بر اساس فراخواني 
از سراسر دنيا برش��مرد كه بر اساس آن تاكنون ۴۸ مقاله 
دريافت و ارزيابي شده است و منتخبين در اين كنفرانس 
مقالات خود را ارايه خواهند داد. معاون اقتصادي و بين الملل 
اتاق تعاون همچنين درباره اهميت اين اجلاس در زمان 
تحريم گفت: آمار ثبت نام ش��دگان قطعي نشان مي دهد 
ش��ركتها با اطلاع از ش��رايط بين المللي موجود با وجود 
تحريم ها مايل به حضور در اين اجلاس هستند. او گفت: 
موضوع اجلاس يك فعاليت بين المللي در سطح اقتصادي 
است كه اتفاقاً در شرايط تحريم، بخش غيردولتي است كه 
ارتباطات را ادامه مي دهند و فضاهايي را ايجاد مي كنند كه 

داد و ستدهاي اقتصادي استمرار داشته باشد.
ضيغمي در پايان ميزباني اين اجلاس را در ادامه همكاري ها 
و روابط بين المللي اتاق تعاون ايران عنوان كرد كه با هدف 
توسعه همكاري هاي اين بخش به ساير كشورها، معرفي 
پتانسيل هاي بخش تعاون داخل كشور و امكان استفاده 
كل بخش اقتصادي از يك رويداد بين المللي انجام مي شود.
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 دستگيري 11 نفر در ارتباط
با شهادت محيط بان گلستاني

 گرگان|مديركل محيط زيس��ت گلستان گفت: 
تاكنون در رابطه با شهادت محيط بان گلستاني ۱۱ 
نفر دستگير شدند كه ۴ نفر از عوامل اصلي اين حادثه 
بوده اند. امير عبدوس افزود: يكي ديگر از عاملان اصلي 
درگيري و ش��هادت محيط بان پارك ملي گلستان 
همچنان متواري است و تلاش براي دستگيري وي 
ادامه دارد. عبدوس خاطرنش��ان كرد: اشخاصي كه 
به اختفاي متهم��ان اصلي پرونده كمك كردند نيز 
در ميان دستگيرشدگان هستند. چهارشنبه هفته 
گذشته در درگيري شكارچيان متخلف با محيط بانان 
پارك ملي گلستان، »تاج محمد باشقره« به شهادت 

رسيد و سه محيط بان ديگر زخمي شدند.

صادرات بيش از ۳ ميليون دلار 
سفال از همدان

همدان|مديركل گمرك استان گفت: در ۶ ماهه 
نخست امسال بيش از ۶۰۷ هزار يلوگرم سفال به 
ارزش بي از ۳ ميليون دلار از گمرك همدان صادر 
شده اس��ت. به گزارش خبرگزاري صدا و سيما 
مركز همدان، آقاي خشوعي با بيان اينكه صادرات 
سفال ۶ درصد كل صادرات استان را از نظر ارزشي 
شامل مي شود، افزود: در ۶ ماهه نخست پارسال 
۳ ميليون و ۶۴۴ هزار و ۸۲۰ دلار سفال از گمرك 
صادر شده بود. وي تصريح كرد: سفال همدان به 
كشورهاي عراق، اردن و آلمان صادر شده است .

توليد سالانه 10 هزار تن انگور 
از تاكستان هاي خوانسار

خوانسار|سالانه ۱۰ هزار تن انگور از ۵۰۰ هكتار 
تاكس��تان هاي بارور خوانس��ار برداشت مي شود. 
مديرجهاد كشاورزي خوانسار گفت: ۶۰ درصد اين 
محصول باغي تبديل به كشمش و ۳۵ درصد هم 
به ش��يره انگور فرآوري و تنها ۱۵ درصد به صورت 
تازه خوري مصرف مي شود. محمدرضا مجيد افزود: 
با برداش��ت انگور و فرآوري آن به كشمش و شيره 
انگور زمينه اشتغال ۲۰۰ نفر مستقيم و غيرمستقيم 
فراهم شده است. او پيش بيني كرد در بيشتر كارگاه 
روس��تاهاي اين شهرس��تان ۱۳۰ تن شيره انگور 
توليد شود. خون سازي، تسكين درد هاي عضلاني، 
كاهش ضعف بدن و جواني پوست از خواص شيره 

انگور است.

 تصويب حدود
 65 ميليارد ريال اعتبار اشتغال

اصفهان|حدود ۶۵ ميلياردريال طرح اعتبار اشتغال 
فراگير به تصويب بانك ها رس��يده است. به گزارش 
خبرگزاري صدا و س��يما، ؛ رييس اداره تعاون، كار و 
رف��اه اجتماعي آران و بي��دگل ازتصويب نزديك به 
۶۵ ميلياردريال اعتبار اشتغال فراگير در بانك هاي 
شهرس��تان آران و بيدگل خبرداد. جوادصديقيان 
افزود: اين طرح ها ازس��ال گذشته شامل ۹ طرح كه 
۱۸.۵ درصد اعتبارات شهرستان را به خوداختصاص 
داده كه مع��ادل ۶ ميلي��ارد و ۴۷۰ ميليون تومان 
اس��ت. وي با اش��اره به رتبه چه��ارم آران و بيدگل 
درجذب اين اعتبارات تصريح كرد: تعدادطرح هاي 
متقاضيان۱۲۲طرح كه۹۷طرح به تصويب كارگروه 
اشتغال وكارآفريني شهرستان رسيده كه اعتباركل 
طرح هاي اشتغال فراگيرازآذر ۹۶ تاشهريور امسال 

۳۵۰ ميليارد ريال بوده است.

اهل سنت براي اربعين راهي 
كربلا مي شوند

گرگان|رييس ستاد اربعين استان گلستان گفت: 
۴۰ نفر از برادران اهل سنت براي حضور در مراسم 
اربعين امسال ثبت نام كردند. علي  اصغر طهماسبي 
با اش��اره به اينكه براي اعزام زائرين گلستاني تا مرز 
مهران ۴۰۰ دستگاه اتوبوس در استان تدارك ديده 
شده است، افزود: تمامي اتوبوس هاي زائرين اربعين 
از شهرستان هاي گرگان و گنبد اعزام خواهند شد. 
او يادآور ش��د: تا كنون ۶۵ كامي��ون و تريلي اقلام 
موردنياز موكب هاي گلستان را از طريق مرز مهران 
وارد خاك عراق كرده  اند. طبق آمار اعلام شده ۵۷۰ 
ويزاي رايگان براي موكب داران و تيم هاي خدماتي 
و پزشكي مس��تقر در موكب هاي گلستاني صادر 

شده است.

رييس سازمان امور اداري كشور
دولت به دنبال تامين رفاه اجتماعي آحاد مردم است

موضوع تامين رفاه عمومي يكي از مهم ترين وعده هايي 
بود كه روحاني در ايام انتخابات هاي سراس��ري سال هاي 
۹۲ تا۹۶ با طرح آنها ت��لاش كرد تا توجه افكار عمومي را 
به س��مت ايده هايش جلب كن��د؛ وعده هايي كه معاون 
رييس جمهوري و رييس سازمان امور اداري و استخدامي 
كشور نيز روي تحقق آنها تاكيد مي كند و مي گويد: دولت به 
دنبال تامين رفاه اجتماعي نه فقط كارمندان بلكه آحاد مردم 
است. جمشيد انصاري ديروز در جلسه شوراي راهبردي 

توسعه استان گيلان در رشت افزود: اگرچه تصور مي شود 
رابطه كاركنان و مديران بايستي مبتني بر رفاه اجتماعي 
باشد، اما بايد بپذيريم كه ارتباط كاركنان دولت با مديران، 
نسبت كارفرمايي و جبران خدمت و تامين رفاه اجتماعي 
است. براي هر كسي كه كارايي و اثربخشي بيشتري دارد، 
موظف به جبران خدمات فزون تر هستيم ولي توجه داشته 
باشيم كه برنامه هاي دولت براي تمامي آحاد ملت است نه 
فقط براي كارمندان همچون برنامه تحول سلامت. معاون 

رييس جمهوري ادامه داد: نظام اداري را به نظام منابع محور 
تبديل كرده ايم و بيش��تر مديران بر اين باور هستند اگر 
منابع تأمين شد، كارها شدنيست و اگر تامين نشد، نبايد 
كسي توقعي از آنان داشته باشد. البته در كارهاي عمراني 
تا حدودي اين مساله درست است اما در بسياري از كارها 
نياز به بودجه خاصي نيست؛ ما يكي از هدر كنندگان منابع 
هستيم چون هيچ فكري براي منابع نداريم و اگر بخواهيم 
مش��كلي را حل كنيم، بايد رويكرد منابع محورمان را به 

مديريت محور تغيير دهيم. به گفته انصاري، با اصلاح نظام 
اداري به دنبال افزايش كيفيت و كاهش هزينه ها براي مردم 
هستيم؛ هر دستگاهي كه در استان و شهرستان بكوشد 
روش هاي انجام كار را به گونه اي تغيير دهد كه هزينه هاي 
اضافي را بكاهد، مي تواند آن را صرف برنامه هاي جديد كند.

همچنين معاون رييس جمهوري موضوع جابه جايي نيروي 
انساني از دستگاهي به دستگاه ديگر در يك شهر را منوط 
به موافقت استاندار دانست و بيان كرد: جابه جايي نيروي 
انساني در يك ش��هر و با صلاحديد استاندار از دستگاهي 
به دستگاه ديگر مشكلي ندارد اما جابه جايي بين شهري 
بايستي با رضايت كارمند باشد . انصاري در بخش ديگري 
از سخنانش با اش��اره به تاكيدات رييس جمهوري درباره 

توسعه دولت الكترونيك تصريح كرد: با توجه به تاكيدات 
رييس جمهوري توسعه دولت الكترونيك شتاب خوبي 
گرفته اما براي ارايه خدمات با توجه به اينكه دو هزار و ۵۰ 
خدمت در مجموعه دستگاه هاي اجرايي داريم و بخش قابل 
توجهي از آنها قابليت برون سپاري را دارند، شتاب بيشتري 
نياز است. وي همچنين به تحول سريع در فناوري ها اشاره 
و بر ضرورت مهارت آموزي كاركنان دستگاه هاي دولتي و 
ارتقاء مهارت فناوري آنان تاكيد كرد. معاون رييس جمهوري 
در توضيح خالي بودن تعدادي از پست هاي سازماني گفت: 
اين موضوع از اول بوده چراكه اگر همه پست هاي سازماني 
پر باش��د، اجازه حتي پرداخت يك س��اعت اضافه كار به 

كاركنان وجود ندارد.

افزايش ۲۵ درصدي اقامت در 
مراكز رفاهي آذربايجان شرقي
آذربايجانش�رقي| 
مديركل ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري 
آذربايج��ان ش��رقي از 
افزايش ۲۵ درصدي اقامت 
در مراكز رفاهي آذربايجان 
شرقي خبرداد. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران؛ آبدار گفت: از اول انقلاب تا رويداد 
تبريز ۲۰۱۸، تعداد تخت هاي مراكز اقامتي ۷ هزار و 
۴۰۰ تخت بود كه اين رقم تا پايان ۲۰۱۸ به ۱۳ هزار 
و ۱۰۰ يعني ۲ برابر مي رس��د. او افزود: بزرگ ترين 
دستاورد اين رويداد، گسترش مراكز اقامتي استان 
است.  آبدار گفت: خوش��بختانه استان ما به خاطر 
تبريز ۲۰۱۸ در مسير گردشگري قرار گرفت و ميراث 
فرهنگي مش��وق هايي مانند ع��وارض رايگان براي 

ساخت هتل را مصوب كرده است.

 ردپاي مجوزهاي دولتي در
9۰ درصد بناهاي حريم رودها
مازندران|نماينده مردم 
شهرس��تان هاي رامس��ر، 
تنكاب��ن و عباس آب��اد در 
مجلس دهم به س��اخت و 
س��از در حريم رودها، اشاره 
و تصريح ك��رد: ۹۰ درصد 
ابني��ه اي ك��ه در حري��م 
رودخانه ها بنا شدند با مجوزهاي دولتي و رسمي ساخته 
ش��ده و حريم رودها رعايت نش��ده اس��ت. شمس الله 
شريعت نژاد در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه قطعا برآورد 
خس��ارت چيزي فراتر از رقم اعلام ش��ده است، اعتبار 
تخصيص داده شده به سيل اخير از سوي دولت در غرب 
مازندران را به هيچ وجه مناسب و كافي ندانست و اظهار 
كرد: ميزان خسارت با احتساب صدمات وارده به باغات، 
زمين هاي كشاورزي، دامداري ها و مراكز پرورش ماهي 

رقمي بيشتر از ۷۰۰ ميليارد تومان خواهد شد. 

 اختلاف 3۰۰ درصدي اقليم
در استان كرمان

كرمان|مديرعامل شركت 
آب منطقه اي استان كرمان 
با اشاره به اينكه استان كرمان 
تنوع اقليمي زي��ادي دارد، 
اظهار كرد: متوسط بارندگي 
در برخي ش��هرهاي استان 
۳۰ و برخي ۴۰۰ ميليمتر 
اس��ت كه ۳۰۰ درصد اختلاف در بارندگ��ي و اقليم را 
نشان مي دهد.ابراهيم عليزاده ديروز در جلسه كارگروه 
استاني سازگاري با كم آبي در كرمان اظهار كرد: كارگروه 
سازگاري با كم آبي در سطح ملي و به تبع آن در استان ها 
با دو هدف كلي توزيع كمبود آب بين مصارف مختلف 
و رسيدن به آب قابل برنامه ريزي تشكيل شده است. او 
افزود: از ۳۴ هزار و ۵۵۶ حلقه چاه در استان كرمان نزديك 
به ۵.۸ ميلياردمترمكعب برداشت داريم كه نزديك به 
۹۰۰ ميليون مترمكعب بيلان منفي سالانه استان است.

 نمايشگاه بازرگاني ايران
در تركمنستان برگزار مي شود
خراسانشمالي|رييس 
اتاق مشترك بازرگاني ايران و 
تركمنستان گفت: نمايشگاه 
بازرگاني ايران، اس��فندماه 
امس��ال با محوريت استان 
خراسان شمالي در عشق آباد 
تركمنستان برگزار مي شود. 
به گزارش ايرنا محمد صمدي ديروز اظهار داشت: كشور 
ميزبان، مجوز برپايي اين نمايشگاه را صادر كرده و برخي 
از ديگر كش��ورها نيز در اين رويداد مش��اركت خواهند 
داشت. او با بيان اينكه هم اكنون اين استان با ۲۴ كشور 
جهان داد و ستد دارد، گفت: صادرات اين استان در سال 
۹۶ نسبت به سال پيش از آن ۸۲ درصد رشد داشته است. 
صمدي افزود: پارسال كالاهاي اين استان به ۳۲ كشور دنيا 
صادر شد كه امسال  به برخي از كشورها از جمله فرانسه، 

لهستان، مجارستان و عربستان صادرات نداشتيم. 

اجراي طرح بخشودگي جرايم 
بدهي هاي معوق واحدها

اردبيل|مديرعام��ل    
شركت شهرك هاي صنعتي 
اس��تان اردبيل گفت: طرح 
بخشودگي جرايم ديركرد 
بدهي هاي معوق واحدهاي 
توليدي و صنعتي مستقر 
در شهرك هاي صنعتي در 
استان اردبيل اجرا مي شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
علي نظري شيخ احمد، افزود: طرح بخشودگي جرايم 
ديركرد بدهي هاي معوق واحدهاي توليدي و صنعتي 
مستقر در شهرك هاي صنعتي استان از ۲۱ مردادماه تا 
هشت شهريورماه امسال به واحدهاي توليدي استان ابلاغ 
شد تا از اين فرصت در راستاي تعديل بدهي هاي خود 
استفاده كنند. او گفت: در راستاي حمايت از واحدهاي 
توليدي و صنعتي براي توسعه اشتغال و توليد اجراي اين 

طرح تا پايان آبان ماه تمديد شده  است.

چهرهاستاني

 آمادگي كشتيراني خرمشهر
 به بصره براي تردد زائران

 اهواز|فرمانده مرزباني خوزستان از آمادگي پايانه 
مسافربري دريايي خرمشهر براي تردد زائران اربعين 
حس��يني خبر داد. عبداله نظرپ��ور افزود: وضعيت 
زيرساختي، تجهيزاتي و امنيتي اين پايانه همچون 
سال هاي گذش��ته آماده انتقال و جابه جايي زائران 
امام حسين )ع( از طريق خط كشتيراني خرمشهر 
به بصره را دارد. فرمانده مرزباني خوزستان با تأكيد 
بر ايج��اد امنيت كامل براي زائ��ران اربعين تصريح 
كرد: كشتي هاي مسافرتي توسط شناورهاي دريايي 
مرزباني خوزستان تا انتهاي حوزه استحفاظي دريايي 
اسكورت و تأمين مي شوند. سردار نظرپور در پايان 
عنوان كرد: در راستاي تسهيل تردد و خدمات رساني 
به زائران و برابر توافقات به عمل آمده بين مقامات ايران 
و عراق مقرر شده كه بخشي از زائران اربعين حسيني 
از خط كشتيراني خرمشهر به بصره براي سفر به عراق 

استفاده كنند.

بسته هاي تركيبي همراه اول به مناسبت اربعينبررسي فرصت هاي تجاري سيرالئون در اتاق تعاون

نشست بررس��ي فرصت هاي تجاري در كشور سيرالئون با حضور 
خسروي نژاد س��فير ايران در اين كش��ور و مديران اتحاديه هاي 
تعاون��ي بخش كش��اورزي در ات��اق تعاون برگ��زار و فرصت هاي 

سرمايه گذاري در بازار سيرالئون بررسي شد.
در اين نشس��ت توانمندي ها و ظرفيت هاي بخش تعاون در بخش 
كش��اورزي معرفي و زمينه هاي صادرات و سرمايه گذاري در اين 
كش��ور تشريح ش��د.  در اين نشس��ت مديران عامل اتحاديه هاي 
تعاوني ه��ا در بخش كش��اورزي ب��ه معرفي توانمندي ه��ا و توان 
صادرات��ي بخ��ش پرداخته و از فرص��ت س��رمايه گذاري در بازار 

سيرالئون استقبال كردند.
به گفته خس��روي نژاد جامعه غرب آفريقا ش��امل ۱۶ كشور بوده 

كه س��يرالئون جزو آن بوده در نتيجه فرصت خوبي براي حضور و 
سرمايه گذاري در اين بخش را فراهم مي آورد.

اين كشور ۳ بخش عمده دارد كه شامل شيلات، معدن و كشاورزي 
اس��ت و بخش تعاون با توجه به توانمن��دي در بخش هاي مذكور 

مي تواند از اين فرصت بهره ببرد.
خس��روي نژاد در بخش ديگري از اين نشس��ت اذعان داشت: در 
كشور سيرالئون فضا براي سرمايه گذاري در بخش هاي مختلفي 
نظير معدن، تامين قطعات خودرو، رنگ و ساخت و ساز مهياست. 
لازم به اشاره است؛ برنامه ريزي براي اعزام هيات تجاري متشكل از 
تعاونگران براي آشنايي با فرصت هاي سرمايه گذاري در كشورهاي 

ناميبيا و سيرالئون در اين نشست صورت گرفت.

همراه اول علاوه بر تخفيف در تعرفه رومينگ عراق در ايام اربعين حسيني، 
بسته هاي تركيبي و ديتاي رومينگ بين الملل نيز ارايه كرد. مشتركيني كه در 
ايام اربعين قصد سفر به عراق را دارند مي توانند با خريد بسته تركيبي )مكالمه، 
پيامك و ديتا( و يا بسته هاي ديتاي رومينگ بين الملل ۸ روزه ويژه ايام اربعين، 
ضمن اطلاع از ميزان اس��تفاده از مكالمه و پيامك و ديتا، هزينه كمتري 
پرداخت كنند. بسته تركيبي ارايه شده به مبلغ ۱۰۰ هزار تومان، شامل۲۰ 
دقيقه مكالمه با ايران، ۲۰ دقيقه مكالم��ه داخلي، ۲۰ عدد پيامك و ۱۰۰ 
مگابايت ديتا است. بسته هاي اينترنت همراه نيز در ۴ حجم ۵۰ مگابايت )۸ 
هزار تومان(، ۱۰۰ مگابايت )۱۴ هزار تومان(، ۲۰۰ مگابايت )۲۷ هزار تومان( 
و ۴۰۰ مگابايت )۴۸ هزار تومان( قابل خريداري است. بسته هاي خريداري 
شده پس از پرداخت مبلغ، فعال و محاسبه مصرف حجم بسته به محض ورود 

به كشور عراق و اقدام به استفاده از تلفن همراه، آغاز مي شود. زمان استفاده 
از بسته ۸ روز بوده و اين زمان از تاريخ خريد بسته شروع خواهد شد و توصيه 
شده مشتركين بسته را در آخرين روز خروج خود از ايران خريداري كنند.  
مش��تركين مي توانند براي بررسي باقيمانده اعتبار بسته ها كد دستوري 
#۶۳۰*۱* را شماره گيري و در صورت پايان حجم بسته خريداري شده، 
بسته ديگري خريداري كنند. لازم به ذكر است اين بسته ها تمديد خودكار 
ندارد و در صورت اتمام بسته با تعرفه عادي محاسبه مي شود. همراه اولي ها 
مي توانند براي كسب اطلاعات بيشتر در اين خصوص به پرتال همراه اول به 
نشاني  www.mci.ir مراجعه كنند. همچنين بسته ها از درگاه فروشگاه 
آنلاين به نشاني Shop.mci.ir و يا از درگاه USSD و با شماره گيري كد 

دستوري #۶۳۱*۱* قابل خريداري است. 

در مسير خدمت رساني به زائران انجام مي شوددر اتاق تعاون صورت گرفت؛
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4 ميليون هكتار از مساحت جنگل هاي كشور در پنج سال اخير از دست رفت

وزير آموزش و پرورش مطرح كرد

آفت كمبود بودجه، ريشه جنگل ها را خشكاند 

دانش آموزان بايد زندگي كردن را تمرين كنند 

خشكس�الي و ش�يوع آفات، جان جنگل هاي 
ايران را مي گيرد تا جايي كه براساس آمارهاي 
منتش�ر ش�ده مس�احت جنگل هاي كشور از 
18 ميليون هكتار به ح�دود 14 ميليون هكتار 
كاهش پيدا كرده و طي 5 دهه گذش�ته حدود 
4 ميليون هكتار از مساحت جنگل ها از دست 
رفته است. 42درصد از رويشگاه هاي جنگلي 
در شمال كش�ور رو به نابودي رفته در حالي كه 
اقتصاد جوامع محلي شمال كشور تا حد زيادي 
به جنگل ها وابس�ته ب�وده و قرار ب�ود پرونده 
ثبت جهاني جنگل هاي هيركاني شمال هم در 
يونسكو ثبت ش�ود اما با چنين روندي، معلوم 
نيست به چه سرنوشتي دچار مي شود، از طرف 
ديگر ح�دود يك ميليون و 400 ه�زار هكتار از 
جنگل ه�اي بلوط زاگ�رس هم با آف�ت » زغال 
بلوط« دس�ت و پنجه نرم مي كند، درختاني كه 
ب�ا مرگ آنها باي�د منتظر فاجعه اي به وس�عت 
6 برابر درياچه اروميه بود، زيرا سرچش�مه 40 
درصد از آب شيرين كشور، جنگل هاي زاگرس 
است و اين رويشگاه، بزرگ ترين فيلتر طبيعي 
براي مقابله با ريزگردها هم به ش�مار مي رود، با 
اين وج�ود اگرچه از مدت ها قبل هش�دارهاي 
بسياري نسبت به تبعات خشك شدن و از بين 
رفتن جنگل ها به دليل تغيير اقليم و بروز آفت از 
سوي كارشناسان مطرح شد، تنها پنج ميليارد 
توم�ان اعتبار براي رويش�گاه هاي جنگلي در 
اس�تان هايي كه درگير آفات هس�تند در نظر 
گرفته شده است كه معلوم نيست با ميزان وسيع 
جنگل هاي آفت زده در شمال و غرب كشور، اين 
بودجه اندك دقيقا چند درصد از مناطق آسيب 

ديده را پوشش مي دهد. 

    مرگ دسته جمعي درختان 
از سال ۱۳۷۵ تا كنون جنگل هاي شمالي كشور شاهد 
بروز ۷۰ گون��ه طغيان آفت بوده بط��وري كه در اين 
مدت حدود ۳۵۰ هكتار از جنگل ها بر اثرآفت زدگي 
از بين رفته و ۴۰ ميليون درخت در سال هاي اخير در 
اين جنگل ها نابود شده اند، هادي كيادليري، رييس 
انجمن علم��ي جنگلباني ايران، معتقد اس��ت مرگ 
دسته جمعي گونه هاي كليدي در جنگل هاي شمال 
را بايد به عنوان هشدار تلقي كرد. او درباره اين موضوع 
بيان كرد: “ متاسفانه بهره برداري بي رويه از جنگل هاي 
شمالي كشور تعادل اكوسيستم جنگلي را به مخاطره 
انداخته و شرايط براي افزايش مشكلات و خشك شدن 
درختان بيش از پيش فراهم شده است.به عنوان مثال 

شاهد مرگ ومير دسته جمعي بلوط هاي بلند مازو و 
ممرزها در زاگرس هستيم.كشورهايي مثل ايران به 
دليل شرايط جغرافيايي، قرار گرفتن در كمربند خشك 
و نيمه خش��ك و از س��وي ديگر به دليل عدم توسعه 
يافتگي مناطق جنگلي ش��مال زاگرس و همچنين 
توسعه يافتگي هاي بي قاعده، كارخانه ها و بزرگراه هايي 
كه بدون كارشناسي ايجاد شده و معادني كه در مناطق 
احداث شده مشكل حفظ جنگل هاي ايران را حاد كرده 
و در دهه اخير اين چالش ها و مشكلات بسيار افزايش 
پيدا كرده است. همچنين تغيير اقليم و سدسازي ها نيز 
مي تواند باعث فشار بر اكوسيستم موجود شود و در اين 
شرايط در ۶ سال اخير در زاگرس بيش از يك ميليون 

از جنگل ها در حال خشك شدن است.«
او افزود: »ش��رايط اقليمي  كشور و همچنين مسائل 
اقتصادي و مشكلاتي كه گريبانگير كشور شده مانع 
از بهبود وضعيت جنگل ها مي شود زيرا متاسفانه در 
كشور ما مس��ائل ديگري غير از جنگل ها در اولويت 
رسيدگي قرار دارد و بايد توجه داشته باشيم كه علاوه بر 
اين موضوع افزايش جنگل هاي كشور نياز به برنامه اي 
بلندمدت دارد در حالي كه مديران جنگلباني ايران هر 
دو سال يك بار تغيير مي كنند و تا مدير جديد بتواند 
نس��بت به وضعيت موجود آگاهي يابد بايد كرس��ي 

مديريت را به فرد ديگري واگذار كند.
نگهداري و احياي طبيعت و جنگل ها نياز به مديران 
آگاه و متخصص در اين زمينه دارد در حالي كه مديريت 
كش��ور در اين زمينه ضعيف اس��ت و از سوي ديگر با 
كمبود اعتبارات و امكانات نيز مواج هستيم بطوري كه 
با وجود پيشرفت هاي چشمگير دنيا در زمينه اطفاي 
حريق ما هنوز هم براي اطفاء حريق جنگل از ابزارهاي 

 ساده اي مانند آتش كوب استفاده مي كنيم.
براي حفظ،  نگهداري و توسعه جنگل هاي شمال كشور 
با كمبود اعتبارات مواجه هس��تيم بطوري كه بودجه 
طرح تنفس جنگل هاي شمالي از يك باشگاه ورزشي 
هم كمتر اس��ت و حاضر نيستند به اندازه حقوق يك 
بازيكن فوتبال براي جنگل هاي كشور هزينه كنند در 
حالي كه موض��وع اعتبارات و بودجه به عنوان يكي از 

ابزارهاي مديريتي محسوب مي شود.«

    اظهارات ضد و نقيض سازمان جنگل ها
اظهارات كيادليري در حالي است كه عباس پاپي زاده، 
عضو كميسيون كش��اورزي مجلس شوراي اسلامي 
ه��م بر موض��وع كمبود بودج��ه براي رس��يدگي به 
وضعيت جنگل ها تاكيد داش��ته و درباره اين موضوع 
بيان كرد: »دول��ت و وزارت جهاد كش��اورزي توجه 
چنداني به وضعيت بحراني جنگل هاي بلوط زاگرس 

ندارد، براي مقابل��ه با بيماري زغال بل��وط با كمبود 
بودجه و اعتبار مواجه هس��تيم اين در حالي است كه 
اين بيماري مي تواند درختان بلوط را از بين ببرد و از 
سويي بررسي و تحقيقات مناسبي براي بررسي اين 
بيماري انجام نشده اس��ت هر چند در برخي موارد با 
سم پاشي موضعي مي توان با آفات و بيماري ها مقابله 
كرد اما متاسفانه به اين مهم نيز بي توجهي نشده است. 
حفظ جنگل هاي بلوط زاگرس در اولويت برنامه هاي 
وزارت جهاد كشاورزي قرار ندارد. مديران و مسوولان 
اين وزارت خانه دغدغه اي نسبت به اين مهم ندارند. 
بودجه اي در لايحه سال 9۵ براي صيانت از درختان 
بلوط زاگرس پيش بيني شد اما متاسفانه اين بودجه 

تحقق پيدا نكرد.«
با اين وجود ميان اظهارنظرهاي مس��وولان سازمان 
س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري، بر سر بودجه 
مورد نياز براي حفاظت از جنگل ها به ويژه جنگل هاي 
زاگرس در برابر آفت تناقض هايي وجود دارد. در حالي 
كه رييس مركز جنگل هاي خارج از شمال اين سازمان 
معتقد است براي حفظ و احياي اين جنگل ها نياز به 
اعتبار و ردي��ف خاصي از بودجه وجود دارد، مديركل 

حفاظت و حمايت از منابع طبيعي سازمان جنگل ها، 
بودجه پنج ميليارد توماني در نظر گرفته شده را كافي 
مي داند. فريبرز غيبي، رييس مركز جنگل هاي خارج 
از شمال سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري درباره 
اين موضوع بيان كرد: »بالغ بر ۷۰ عامل سبب كاهش 
توان اكولوژيك و اكوسيستم جنگل زاگرس و بيماري 
زغال بلوط شده است. از جمله اين عوامل مي توان به 
وجود دام م��ازاد، قطع درختان، فعاليت هاي معدني، 

ريزگردها، تغيير اقليم اشاره كرد.
آماري كه سال ۸۷ داش��تيم بيانگر اين بود كه ۱۳۰ 
هكتار از جنگل هاي زاگرس ب��ه بيماري زغال بلوط 
آلوده شده اند ولي در حال حاضر اين سطح بيشتر شده 
و آخرين آمارها كه مورد تاييد سازمان جنگل ها است 
حاكي از اين اس��ت كه حدود يك ميليون و ۴۰۰هزار 
هكتار از س��طح اين جنگل ها به بيماري زغال بلوط 

آلوده شده اند.«
او افزود: »براي حفظ و احياي اين جنگل ها نياز به اعتبار 
و رديف خاصي از بودجه داريم. س��ازمان جنگل ها و 
مراتع ۱۰ درصد اعتبارات زاگ��رس را براي مديريت 
جنگل و رفع خش��ك شدن بلوط در نظر گرفته است 

ولي اين كافي نيست و ما نياز داريم كه تمام مسوولان 
توجه ويژه يي به زاگرس داش��ته باش��ند تا بتوانيم از 

زاگرس حمايت كنيم.«
با اين وجود بهمن افراس��يابي، مدي��ركل حفاظت و 
حمايت از منابع طبيعي سازمان جنگل ها،  روز گذشته 
ضمن تشريح آفات و بيماري هايي كه در رويشگاه هاي 
مختلف كشور به دليل تغييرات اقليمي به وجود آمده 
است، گفت: »نزديك به پنج ميليارد تومان اعتبار براي 
رويشگاه ها و استان هايي كه درگير آفات و بيماري هايي 

هستند در نظر گرفته شده است.« 
او افزود: »خوشبختانه در حال حاضر مشكلي از نظر 
اعتباري براي مبارزه ب��ا آفات و بيماري ها نداريم و به 
كليه استان ها اعلام كرده ايم كه به محض مشاهده هر 
نوع آفت و بيماري حاد آن را به سازمان جنگل ها اعلام 
كنند تا كارشناسان سازمان را براي شناسايي آفت و 
بيماري اعزام كنيم، همچنين نزديك به پنج ميليارد 
تومان اعتبار براي رويشگاه ها و استان هايي كه درگير 
آفات و بيماري هايي هستند در نظر گرفته شده است 
ك��ه حدود ۷۵ درصد آن به اس��تان ها تخصيص داده 

شده است.«

تعليم و تريبت به انحراف كشيده شده است. اين جمله را 
نه منتقدان سيستم آموزشي و فعالان صنفي، بلكه وزير 
آموزش و پرورش گفته است. البته اين اظهارات وزير در 
عمل با تناقضاتي همراه است. محمد بطحايي از يك سو 
بر اجراي سند تحول بنيادين آموزش و پرورش كه ادامه 
راه گذشته نظام آموزشي به شكلي ايدئولوژيك تر است، 
تاكيد مي كند، و ازسوي ديگر مي گويد: »تعليم و تربيت 
در كشور به انحراف كشيده شده و اصلاح آن صرفا از يك 

وزير و معاون و مديركل برنمي آيد.« 
وزير آم��وزش و پرورش با بيان اينك��ه در صورتي كه 
آموزش هاي خانواده و مدرسه با يكديگر همسو نباشد 
در مسير تربيت ش��كاف ايجاد ش��ده و دانش آموزان 
به محيط س��وم گرايش پيدا مي كنند گفت: گرايش 
دانش آموزان به محيط سوم به نفع يكي از اين دو نهاد 
نخواهد بود چراك��ه مديريت اين محيط به ويژه بر اثر 
تغييرات فضاي مجازي در سال هاي اخير دشوار است. 
محمد بطحايي در مراسم آغاز هفته پيوند اولياء مربيان 
نسبت به استفاده از كتاب هاي كمك آموزشي به ويژه 
در سال هاي دبستان هشدار داد و گفت كه سم مهلك 

در دوران ابتدايي، كتاب هاي كمك آموزشي هستند.
او در ادامه افزود: تمرين ه��ا و تكاليف دانش آموزان از 
رونويس��ي بايد تبديل به مهارت محوري ش��ود؛ آنها 
بايد زندگي كردن را تمرين كنن��د و به انجمن اولياء 

مربيان بايد كمك كرد تا اين جريان در مسير درست 
حركت كند. وي با اش��اره به اينكه هفته پيوند اولياء و 
مربيان فرصت و زمينه  مناس��بي براي اهميت ارتباط 
بين خانواده و مدرسه است، گفت: اگر خانه و مدرسه با 
هم همسو باشند اتفاقات بهتري مي افتد، چرا كه اولين 
صدمه اي كه در مسير تربيت دانش آموزان وارد مي شود، 

غيرهمسويي يا اصطكاك ارزش هاست.

بطحايي با بيان اينكه اگر ارزش هاي خانواده و مدرسه 
يكسان باشد تربيت با سرعت و اثربخشي بالايي انجام 
مي شود، اظهار كرد: اين به آن معناست آنچه در مدرسه 
مورد تش��ويق قرار مي گيرد در خانه نيز مورد تشويق 
قرار گيرد. محيط خانه و مدرسه بايد ارزش ها و اهداف 
مشتركي داشته باش��د، چرا كه در غير اين صورت در 
مس��ير تربيت اصطكاك ايجاد شده و دانش آموزان به 

سمت محيط سوم گرايش پيدا مي كنند. وزير آموزش 
و پ��رورش در ادامه تصريح كرد: غيرهمس��ويي نهاد 
خانه و مدرسه به نفع يكي از اين دو نهاد نخواهد بود و 
مديريت محيط سوم به ويژه با تغييرات فضاي مجازي 

در سال هاي اخير دشوار است.
بطحايي ادام��ه داد: نمي خواهم روي آوردن به محيط 
سوم يعني گروه دوستان و برخي ظرفيت هاي آن را نفي 
كنم اما بايد بگويم اين سهم نسبت به گذشته افزايش 
يافته و با توجه به گس��ترش فض��اي مجازي كه البته 
درون آن ظرفيت ها و توانايي هايي وجود دارد، گرايش 

دانش آموزان نسبت به اين فضا خطرناك تر است.
او با بيان اينكه امروزه والدين نمي دانند فرزندشان در 
فضاي مجازي با چه گروهي تعامل دارد و چه مسائلي 
را مي آموزد، تصريح ك��رد: با اين وجود فضاي مجازي 
در يادآوري دانش آموزان س��هم بس��زايي دارد. نبايد 
فراموش كرد كه معلمان و خانواده ها شركاي تربيتي 
دانش آموزان هس��تند و موضوع شركايي آنها تربيت 
دانش آموزان اس��ت. اگر اين دو گفت وگوي اثربخش 
نداشته باشند تلاش ها يكديگر را خنثي مي كنند. وزير 
آموزش و پرورش با اشاره به اينكه در مسير همگرايي 
خانواده و مدرس��ه با موانعي روبرو هستيم كه از جمله 
وظايف انجمن هاي اولياء و مربيان از بين بردن اين موانع 
است، توضيح داد: در مقابل خانواده ها، مدارس هم داراي 

موانعي هستند بطوري كه گاهي حضور خانواده ها در 
مدرسه را نوعي مزاحمت تلقي مي كند تا زماني كه نگاه 
اين دو شريك اينچنين باش��د اتفاق مثبتي در حوزه 

انجمن اولياء و مربيان نمي افتد. 
او ب��ا بيان اينكه يكي از مش��كلات م��ا در آموزش و 
پرورش تمركز شديد در برنامه درسي است، تصريح 
كرد: برنامه ريزي ها همواره از بالا ابلاغ مي ش��ود كه 
اين يكي از مشكلات آموزش و پرورش است. اگرچه 
موفقيت هايي به دست آورديم اما با اين وجود انجمن 
اولياء و مربيان مدرسه بايد محور اصلي برنامه ريزي و 
تعامل با يكديگر باشند. بطحايي در ادامه به كاركرد 
تلويزيون تعاملي سينا اشاره كرد و گفت: اين تلويزيون 
تعاملي بستري مناس��ب براي ايجاد تعامل و فضاي 
گفتماني ميان مدرس��ه و خانواده ها است. خانواده و 
مدرس��ه به عنوان دو ركن اصلي بايد تقويت شوند و 
هر عاملي كه باعث تضعيف اين دو نهاد شود به ضرر 
دانش آموز است. وزير آموزش و پرورش ضمن هشدار 
درباره اينكه نشانه هاي خطر تربيتي دانش آموزان را 
احاطه كرده اس��ت، تصريح كرد: دانش آموزان دچار 
آسيب آزمون ها و كتاب هاي كمك  آموزشي شده اند 
در حالي كه كتاب هاي آموزشي به ويژه براي مقطع 
دبستان سم مهلكي هستند، اما تبليغات به گونه اي 

است كه گويا با اين موضوع لجبازي مي كنند. 

اولتيماتوم سازمان غذا و دارو به اخلالگران توزيع دارو وقوع ۶۰ درصد طلاق ها بعد از ۵ سال زندگی
معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
گفت: طبق تازه ترين آم��ار حدود ۶۰ درصد زوجينی 
که طلاق گرفته اند، بعد از حداقل ۵ سال زندگی از هم 

جدا شده اند.
محمدمهدی تندگويان درباره ميانگين سن ازدواج در 
ميان دختران و پسران توضيح داد: امسال سن ازدواج 
پس��ران به طور ميانگين به ۳۱ سال و در دختران نيز 
به ۲۸ س��ال رسيده اس��ت. در مجموع ميانگين سن 
ازدواج در کشور افزايش پيدا کرده است که البته دلايل 

مختلفی دارد.
او با اشاره به تفاوت س��نی بالا در ميان برخی زوجين 
خاطرنشان کرد: در مراکز مشاوره ما آماری در خصوص 
زوجينی که به خاطر اختلاف سنی زياد با يکديگر به 
مشکل برخورده اند، ارائه نشده است. تندگويان اضافه 
کرد: من فکر می کنم در اينج��ا اگر کمی دقت کنيم 
متوجه می شويم که واقعا همه مشکلات ازدواج مربوط 
به مسائل اقتصادی نمی شود، زيرا فرهنگ، اعتقادات و 
باورها بسيار تغيير کرده و همين امر موجب اختلاف 
شده است. او در ادامه به ايلنا گفت: پيش از اين جوانان 
با يک عقيده خاص به سمت ازدواج می رفتند، خيلی از 
جوانانی که هم نسل من بودند با امکانات حداقلی ازدواج 

کردند طوری که وقتی به جوانان امروز می گوييم باور 
نمی کنند. همچنين ما عقيده داشتيم که ازدواج يک 
کار شرعی است و با اين کار به  خودمان کمک می  کنيم، 
اما امروزه ازدواج تبديل به يک چارچوب قراردادی شده 
است، قراردادی که بايد همه بندهايش لحاظ شود تا 
ازدواج صورت بگيرد و اين به خاطر فرهنگی است که 
ديگر تغيير کرده است. معاون امور جوانان درباره توقع 
بالای جوانان برای ازدواج گفت: برخی فکر می کنند که 
برای ازدواج بايد خانه و درآمد مشخصی داشته باشند 
و همين باعث سخت ش��دن ازدواج شده است. امروزه 
مدل ازدواج به طول کل تغيير کرده و اين يک آسيب 

محسوب می شود.
او در پاسخ به اين سوال که آمار طلاق در کدام استان ها 
بيشتر است، گفت: کماکان آمار طلاق در استان های 
تهران و البرز بالاتر از س��اير استان هاست. تندگويان 
تصري��ح کرد: ح��دود ۱۰ درصد طلاق ه��ا مربوط به 
ازدواج های زير يکسال اس��ت که اين نشان می دهد؛ 
مشکل زوجين صددرصد مربوط به عدم شناخت است 
و البته در کنار آن بحث های اقتصادی و ديگر مشکلات 
نيز مطرح هست. همچنين طبق تازه ترين آمار حدود 
۶۰ درصد از زوجينی که طلاق گرفته اند،  پس از حداقل 

۵ س��ال زندگی از هم جدا ش��ده اند. اين آمارها نشان 
می دهد، در فرهنگ ازدواج دچار دگرگونی بدی شده ايم 
که عدم شناخت و توقعات بی جا در آن بی تاثير نيست. 
همان طور که گفتم ازدواج تبديل به يک قرارداد شده 
که درآن فرهنگ ها، باورها واعتقادات زياد تاثيری ندارد 

به همين دليل هم خيلی شکننده است.
تندگويان در خصوص اينکه طلاق امری عادی ش��ده 
است، گفت: تقريبا قبح موضوع طلاق شکسته است و 
کم کم به يک اتفاق ارزشی تبديل می شود. به نظرم در 
امر ازدواج بايد به دو موضوع مهم از جمله بنيان خانواده 
و اعتقادات توجه داشته باشيم. معاون امور جوانان در 
پايان درباره عدم تمايل برخی اف��راد به ازدواج گفت: 
آمار دقيقی از عدم تمايل دختران و پس��ران به ازدواج 
نداري��م، ولی نرخ بيکاری در بانوان بالا رفته که همين 
امر در ازدواج تاثيرگذار است و عملا وقتی نرخ بيکاری 
در بانوان افزايش داشه باشد، تمايل دختران به ازدواج 
هم کمتر می شود، چون فرهنگ ما تغيير کرده و بانوان 
احساس می کنند، خودشان بايد درآمد داشته باشند 
تا وارد زندگی مشترک شوند، در مجموع نرخ بيکاری 
در خانم ها طی يکي و دو س��ال گذشته خيلی کاهش 

داشته است.

رييس س��ازمان غذا و دارو با اش��اره به آنچه »ايجاد 
اخلال در نظام توزيع دارويي و تجهيزاتي كش��ور از 
سوي برخي شركت هاي دارويي و تجهيزاتي« خواند، 
ضمن هش��دار به متخلفان، تاكيد كرد: قطعا پرونده 
متخلفان، جهت رسيدگي قضايي، اداري و انتظامي 

به مراجع ذي صلاح مربوطه ارجاع مي شود.
غلامرضا اصغري درباره ش��رايط دسترسي بيماران 
به داروهاي مورد نيازش��ان و خطاب به شركت هاي 
واردات��ي و تولي��دي دارو و تجهي��زات پزش��كي و 
ش��ركت هاي توزيع و پخ��ش فرآورده هاي دارويي و 
تجهيزات پزش��كي گفت: همان طور كه اطلاع داريد 
تحريم هاي ظالمانه امريكا و به تبع آن نوسانات بازار 
ارز، مشكلاتي را در حوزه هاي مختلف به ويژه حوزه 
دارو و تجهيزات پزش��كي ايجاد كرده است كه عبور 
از اين مشكلات مانند هميش��ه نيازمند هوشياري و 

همبستگي تمام عوامل فعال در اين حوزه ها است.
او افزود: حوزه كالاهاي سلامت محور به دليل اهميت 
تامين و توزيع صحيح، كافي و به موقع دارو و تجهيزات 
پزشكي از اهميتي دو چندان برخوردار بوده و نيازمند 
مراقبت و دقت بيشتري است. بنابراين ضرورت دارد 

كه اين موضوع مورد توجه ويژه قرار گيرد. 

اصغ��ري ب��ا تقدي��ر از ت��لاش توليدكنن��دگان، 
واردكنندگان و ش��ركت هاي توزي��ع فرآورده هاي 
دارويي و تجهيزات پزشكي، به ايسنا گفت: متاسفانه 
بر اساس برخي گزارش ها تعداد معدودي از فعالين 
عرصه واردات، توليد و توزيع دارو و تجهيزات پزشكي 
اخيرا با توجه به ش��رايط بازار و نوسانات قيمت ها، از 
رفتار حرف��ه اي و اخلاقي در اين حوزه فاصله گرفته 
و ش��رايط جديدي را ب��راي عرضه و توزي��ع دارو و 
تجهيزات پزش��كي مد نظر قرار داده اند كه مي توان 
آن را مصداق تخلف از رعايت قوانين و مقررات مانند 
»تخلف خ��ودداري از توزيع يا اخلال در نظام توزيع 

دارويي كشور« محسوب كرد.
رييس س��ازمان غذا و دارو تاكيد كرد: اين س��ازمان 
ضمن رصد دقيق نحوه فعاليت اين شركت ها و لحاظ 
اين رفتارها در ارايه خدمات به شركت هاي حوزه دارو 
و تجهيزات پزشكي و در نظر گرفتن اين موضوعات به 
هنگام صدور مجوزهاي آتي و تمديد پروانه فعاليت 
شركت ها و موسسات، قطعا در موارد مقتضي پرونده 
را جهت رسيدگي و تعقيب قضايي، اداري و انتظامي 
متخلفان احتمالي در مراجع ذي صلاح مربوطه ارجاع 

خواهد كرد.
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واكسن آنفلوانزا چند؟
رييس اداره بيولوژيك سازمان غذا و دارو با اعلام 
قيمت واكس��ن آنفلوآنزا در ب��ازار، گفت: به نظر 
مي رسد اكثر واجدين ش��رايط تاكنون واكسن 
آنفلوآن��زا را درياف��ت كرده ان��د؛ چراكه توصيه 
كرده اي��م كه پي��ش از آبان افراد واجد ش��رايط 
واكس��ن را تزريق كنند. علي واش��قاني درباره 
قيمت واكس��ن آنفلوآنزا موجود در بازار، گفت: 
قيمت واكس��ن آنفلوآنزاي چه��ار ظرفيتي ۴۱ 
هزار و ۲۰۰ تومان و سه ظرفيتي ۳۴ هزار و ۳۰۰ 
تومان است. برندهايي كه در حال حاضر در بازار 
وجود دارد،  برندهاي هلندي و فرانسوي هستند 
و فعلا برند ديگري جز اين نداريم. او با بيان اينكه 
توزيع واكس��ن آنفلوآنزا مطابق برنامه ريزي كه 
انجام داده بوديم از نيمه ش��هريور ماه آغاز شد، 
افزود: افرادي هم ك��ه كانديداي دريافت واكس 
آنفلوآنزا بودند، واكسيناسيون شان را آغاز كردند 
و تاكنون خوشبختانه واكسن ها طبق برنامه تامين 
شده است. واشقاني با اش��اره به تفاوت واكسن 
سه ظرفيتي آنفلوآنزا با نوع چهار ظرفيتي آن، به 
ايسنا گفت: نوع چهار ظرفيتي يك گونه ويروس 
آنفلوآنزا را بيش��تر از نوع س��ه ظرفيتي پوشش 
مي دهد. البته نكته مهم اين است كه هر دو واكسن 
انواع خطرناك تر ويروس آنفلوآنزا را دارند. در عين 
حال ميزان مقادير وارد شده از هر دو نوع واكسن 

تقريبا به صورت برابر وارد بازار شده است. 

صدور ۷۲ ساعته ويزاي اربعين 
مدير كل عتبات عاليات سازمان حج و زيارت از رفع 
مشكل كلي صدور ويزاي اربعين خبر داد و گفت: در 
سه روز گذشته با تلاش هاي انجام شده اين تأخير 
جبران ش��ده و در تهران، ويزا طي ۷۲ ساعت صادر 
مي ش��ود. مرتضي آقايي در مورد تأخير در صدور 
ويزاي زائران اربعين گفت: طي س��ه روز گذش��ته 
يك كندي اي در صدور ويزا به وجود آمده بود كه با 
تلاش هاي انجام شده اين تأخير جبران شده است. 
وي افزود: در تهران و دو استان ديگر تلاش مي كنيم 
از امروز ويزاها را طي ۷۲ ساعت صادر كنيم. مدير كل 
عتبات عاليات سازمان حج و زيارت با اشاره به اينكه 
در ۱۳ استان كش��ور، صدور ويزا ۲۴ ساعته انجام 
مي شود، اظهارداشت: در پنج استان نيز ۴۸ ساعته، 
۱۱ استان ۷۲ ساعته و در سه استان بين ۴-۳ روز 
صادر مي شود كه تهران جزو اين سه استان است و 
تلاش مي كنيم از امروز افرادي كه در س��امانه سما 
ثبت نام مي كنند درصورت ارايه به موقع مدارك طي 
۷۲ ساعت ويزاي آنها را صادر كنيم. آقايي در پاسخ 
به اين سوال كه آيا تأخير در صدور ويزا باعث كنسل 
شدن بليت هواپيماي برخي زائران شده است، گفت: 
بطور عام با چنين مشكلي مواجه نشده ايم اما شايد 
بطور خاص ۲۰-۱۰ مورد اين مشكل را داشته باشند 
كه دليل آن هم اين بوده كه ثبت نام انجام شده بدون 
در نظر گرفتن ش��رايط بوده و يا شايد مداركشان با 
تأخير ارسال ش��ده است. او با تأكيد بر اينكه روزانه 
۵۰ هزار ويزا در تهران صادر مي شود، تصريح كرد: 
شايد از اين تعداد نيم درصد دچار مشكل شده باشند. 
مدير كل عتبات عاليات سازمان حج و زيارت با اشاره 
به اينكه يك ميليون و ۳۰۰ هزار ثبت نام در سامانه 
سما انجام شده است، گفت: يك ميليون و ۱۰۰ هزار 
ويزا صادر شده و صد هزار نفر امروز در نوبت دريافت 
هستند و ۱۰۰ هزار نفر باقي مانده نيز هنوز مدارك 
خود را تحويل نداده اند كه اين مشكل شايد از سوي 
خودش��ان و يا از سوي دفاتر صورت گرفته باشد. او 
يادآور شد: در حال حاضر هيچ مشكلي در صدور ويزا 
وجود ندارد و حداكثر طي ۷۲ ساعت ويزاها صادر 
خواهد شد. به گفته آقايي، ثبت نام زائران اربعين در 

سامانه سما تا ۴ آبان ماه ادامه دارد.

بهبود شرايط بهداشتي
 سلامت زنان ايران

معاون رييس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره 
به مصوبه ستاد ملي زن و خانواده گفت: اين مصوبه 
ماه گذشته جهت نشاط و برنامه ريزي در ۱۶ محور 
توسط دولت ابلاغ ش��د و اكنون در حال اجراست. 
معصومه ابتكار در پويش ملي ارتقاء و نشاط سلامت 
بانوان كه به مناسبت هفته سلامت زنان صبح روز 
ش��نبه ۲۸ مهرماه در پارك لاله برگزار شد، گفت: 
معاونت بس��ياري از سياس��تهاي خود را پيگيري 
مي كند تا اين مصوبه در همه ش��هرها و روس��تاها 
اجرا ش��ود. او افزود: در همين راستا بايد شهرداري 
و ش��وراها به منظور توان افزايي و حمايت از ايجاد 
فضاهاي ورزشي براي بانوان، همگام با برنامه هاي 
دولت حركت كنند تا همه زنان علاقه مند به ورزش 

بتوانند به اين پويش بپيوندند.
معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري ادامه 
داد: اميد اس��ت تا بتواني��م در زمينه هاي مختلف 
تغذيه، سلامت و پيشگيري از بيماريها تلاش هاي 
بيشتري داش��ته باشيم كه در اين زمينه هم دولت 
برنامه هاي نويني مد نظر دارد. به گفته ابتكار بهبود 
شرايط بهداشتي س��لامت زنان ايران در طول ۴۰ 
سال رشد چشمگيري داش��ته بطوري كه اميد به 
زندگي قبل از زمان انقلاب در زنان ۵۵ سال بود اين 
در حالي است كه اميد به زندگي زنان اكنون به ۷۶ 
سال افزايش داشته است. معاون امور زنان و خانواده 
رياست جمهوري معتقد است كه برنامه ريزي براي 
سلامت كشور برنامه وسيع و گسترده اي است كه با 
مشاركت مردم به سرانجام مي رسد و بايد با تلاش 
و همكاري جامعه اين مس��ير را ادامه دهيم. ابتكار 
در ادامه با اشاره به وضعيت ورزش دختران مقطع 
ابتدايي گفت: باتوجه به اينكه ورزش دختران مقطع 
ابتدايي در سال هاي گذشته از برنامه درسي دختران 
جا مانده بود با اقدام به موقع بطحايي توانس��تيم با 
آموزش معلمين در تابس��تان سال گذشته مجدداً 
آم��وزش و تربيت بدني را به برنامه درس��ي دوران 
ابتدايي دختران بازگردانيم كه اين دس��تاوردها با 
همكاري و مش��اركت مادران، اوليا و زنان سرافراز 

ايران زمين به دست آمده است.
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»تعادل«بهبهانهاستعفايوزيرراهوشهرسازي،چشماندازاحيايبافتهايناكارآمدرابررسيميكند

تكميلپروژهکمربندسبزتهرانازاولآذرآغازميشود

كالبدشكافي 2  سياست متفاوت  در نوسازي  بافت  فرسوده

توليدگازازپسماندپايتختباكمككرهايها

گروهراهوشهرسازي|
 »عباس آخوندي اس��تعفا كرد.« اي��ن خبري نبود كه 
رسانه ها و مردم را با شوك مواجه كند. از مدت ها پيش، 
به دليل اختلاف بين آخون��دي و رييس جمهور انتظار 
اين اس��تعفا مي رفت. برخي سايت هاي خبري نيز طي 
روزهاي گذش��ته اخباري مبني بر جدايي آخوندي از 
دولت دوازدهم منتش��ر كردند و هفته پيش در برخي 
گمانه زني ها گزينه جديد وزارت راه و شهرسازي معرفي 
شد. تاريخ مندرج در متن استعفاي آخوندي نشان از اين 
دارد كه او 48 روز پيش قصد خروج از دولت را داشته اما 
با مخالفت رييس جمهور تا روز گذشته اين موضوع علني 
نشده بود. آخوندي اس��تعفانامه 48 روز قبل خود را در 
حالي ديروز در صفحه ش��خصي خود در فضاي مجازي 
منتشر كرد كه روز گذشته با حضور در سازمان مديريت 
و برنامه ريزي تفاهم نامه اي را با اين س��ازمان در زمينه 
بازآفريني شهري امضا كرد. آخوندي در سخنان كوتاه 
خود در اين برنامه گفت: من امروز براي حرف زدن اينجا 

نيامده ام، بلكه براي كف زدن آمده ام!
آن طور كه در اس��تعفانامه آخوندي آم��ده، مهم ترين 
دليل اختلاف او با روحاني به نحوه بازس��ازي بافت هاي 
فرسوده بر مي گردد. موضوعي كه رييس جمهور نيز در 
جلس��ه معرفي آخوندي به عنوان وزير پيشنهادي راه و 
شهرسازي در دولت دوزادهم در مجلس به آن اشاره كرد 
و گفت: »البته من و آقاي آخوندي در خصوص نوسازي 
بافت هاي فرسوده با يكديگر اختلاف نظر داريم.« شايد آن 
موقع هيچ كدام فكر نمي كردند كه اين اختلاف نظر مانع 
ادامه همكاري آنها با هم خواهد شد. به گزارش »تعادل«، 
موضوع بافت هاي فرسوده از جمله مهم ترين معضلات 
كشور محسوب مي شود و تاكنون دولت هاي مختلف براي 
حل اين معضل راه حل هاي گوناگوني به كار گرفته اند. 
در دولت ه��اي نهم و دهم براي حل مش��كل بافت هاي 
فرسوده و نيز رفع نياز مردم به مسكن، بحث مسكن مهر 
مطرح شد كه از همان ابتدا بسياري از كارشناسان با آن 
مخالفت كردند و نتيجه آن هم يك طرح شكست خورده 
با خانه هاي بي كيفيت است كه تعداد زيادي از آنها بعد 
از گذش��ت 14 سال هنوز تكميل نش��ده و روي دست 

صاحبانشان مانده اند.
علاوه بر اين ش��هرداري ها نيز در سراسر كشور به دنبال 
اجراي ضوابط تشويقي در بافت هاي فرسوده هستند تا 
اين ضوابط براي سرمايه گذاران بخش خصوصي، مردم و 
سازندگان توجيه اقتصادي داشته باشد، اما براي هر شهر 
نمي توان نسخه واحدي ارايه داد. زيرا روش هاي اجراي 
نوسازي و تراكم ها در استان هاي مختلف فرق دارد. يكي 
از تسهيلات براي بافت هاي فرسوده، اختصاص حداقل 
50 درصد تخفيف بر عوارض صدور پروانه ساخت است 
و حتي بعضي شهرداري ها براي تشويق بيشتر مردم به 
منظور نوسازي بافت هاي فرسوده 100 درصد تخفيف 
عوارض پروان��ه در نظر مي گيرن��د. تجميع پلاك هاي 
ريزدانه در بخش هايي از بافت فرس��وده كه با مشاركت 
مردم و شهرداري ها انجام شد نيز نقش مهمي در كاهش 
بافت فرس��وده ش��هري داش��ت. اما يكي از وعده هاي 
انتخاباتي روحاني براي دور دوم رياست جمهوري خود 

حل معضل بافت فرس��وده بود و بع��د از روي كار آمدن 
نيز تاكيد كرد رس��يدگي به اين معضل را در دستور كار 
قرار خواهد داد. براي اين منظور وزارت راه و شهرسازي 
نوسازي بافت هاي فرسوده را در دستور كار قرار داد و سال 
گذشته طرح ملي بازآفريني شهري را كليد زد.بر اساس 
اين طرح قرار است با سه روش طرح نوسازي بافت هاي 

فرسوده انجام شود. 

3روشنوسازيبافتهايفرسوده
محله سازي اصلي ترين محور بازآفريني شهري به شمار 
مي رود. در اين روش كه از آن با عنوان محله س��ازي ياد 
شده، »اسكان موقت ساكنان« از سوي »توسعه گرها« 
در دستور كار قرار دارد و 50 درصد از واحدهاي ساخته 
ش��ده در هر پروژه در قالب »مش��اركت در ساخت« يا 
»معاوضه« به مالكان بافت فرسوده واگذار مي شود؛ اين 
درحالي است كه مابقي واحدها كه در اختيار توسعه گر 
قرار خواه��د گرفت به عن��وان »ظرفيت بالق��وه براي 
نوس��ازهاي بعدي در قالب واحدهاي مسكوني مناسب 
براي اسكان موقت ساكنان واحدهاي فرسوده در ساير 
پروژه ها«، مورد استفاده قرار خواهد گرفت.  در روش دوم 
بازآفريني شهري كه محلي س��ازي مرحله اي نام دارد، 
مقياس هر پروژه نسبت به روش محلي سازي بيشتر است؛ 
يعني فرآيند تجميع به صورت »بلوك  شهري« صورت 
مي گيرد كه در قالب آن بيش از 5 پلاك مسكوني براي 
ساخت هر بلوك جديد با يكديگر تجميع مي شود. اما در 
روش سوم كه محلي س��ازي جايگزين نامگذاري شده، 
مقياس پرو ژه ها از دو روش ديگر بزرگ تر است و نوسازي 
به شكل »شهرك سازي« انجام خواهد گرفت. در تمام 
اين روش ها محله، مردم و توسعه گران نقش مهمي ايفا 
مي كنند. در واقع آخوندي در طرح بازآفريني شهري به 
دنبال اين بود كه نوسازي بافت هاي فرسوده به صورت 
يك فرآيند اجتماعي و با مشاركت گسترده ساكنان محله 
و بدون تخريب محله و بافت قديمي انجام شود. نه اينكه 
ناگهان دولت به صورت مستقيم دخالت كرده و كل محله 
را تخليه و پس از نوسازي واحدهاي مسكوني، خواستار 
بازگشت ساكنان محل شود. چراكه در اين صورت ديگر 

نه از ساكنان قبلي آن خبري هست و نه از هويت محله.

برجسازيدربافتفرسوده!
بر خلاف او، روحان��ي نظر ديگري دارد. مهر ماه س��ال 
گذشته بود كه رييس جمهور در ابلاغيه اي كه نوبخت، 
رييس س��ازمان برنامه و بودج��ه آن را اع��لام كرد، به 
شهرداري تهران مجوز داد در بافت فرسوده پروانه احداث 
برج و بلندمرتبه صادر كند.اين در حالي بود كه شوراي 
عالي شهرسازي و معماري به رياست عباس آخوندي، 
پيش از ابلاغ اين دستور رييس جمهور، هر گونه بلندمرتبه 
سازي در تهران را ممنوع كرده بود. واكنش آخوندي به 
اين ابلاغيه تند بود. او با حضور در يك برنامه تلويزيوني 
با بيان اينكه برج س��ازي در بافت هاي فرس��وده بسيار 
سخت اس��ت، اظهار كرد: در اين دوره به دنبال ساخت 
س��اختمان هاي بي هويت و فاقد ارزش هاي انساني در 

بيابان ها نخواهيم بود.

نقاطضعفروشهاينوسازي؟
در واقع آخوندي اعتقادي ب��ه تخريب يك مجموعه از 
بافت فرس��وده و نوس��ازي آن ندارد. او در اين باره طرح 
شكس��ت خورده نواب را مثال مي زند كه مثال درستي 
است، اما طرح بازس��ازي محلي اي مورد نظر آخوندي 
نيز خالي از اش��كال نيس��ت. يكي از انتقادهاي وارد به 
طرح بلوك محله اي اين است كه جلب رضايت همزمان 
تمام صاحبان پلاك هاي ثبتي عملا ممكن نيست. زيرا 
بايد صاحبان پلاك هاي فرس��وده به تخريب و نوسازي 
منازلشان رضايت دهند. اين يكي از مشكلات مهم است 
كه تاكنون چاره اي براي آن انديش��يده نشده و به نظر 
مي رسد تس��هيلاتي كه براي صاحبان اين پلاك ها در 
نظر گرفته اند آنقدر جذاب نبوده كه آنها را به اين موضوع 
متمايل كند. شايد بتوان گفت اين مشكل به نوعي پاشنه 
آش��يل طرح بازآفريني شهري محسوب شده و ممكن 
اس��ت در آينده باعث شكست اين طرح شود. همانطور 
كه طرح بازآفريني محله سيروس تهران به همين دلايل 

تاكنون روند كندي داشته است.
همچنين يك سوي اين طرح، سرمايه گذاران يا همان 
توسعه گران قرار دارند اما به گفته بسياري از كارشناسان 
به دليل پايين بودن ارزش افزوده و ناكارآمدي تامين مالي 
طرح بازآفريني شهري، سرمايه گذاران علاقه چنداني 
براي ورود به طرح مذكور و سرمايه گذاري در آن را ندارند. 

سرمايهگريزيبافتهايناكارآمد
چن��دي پيش رحمتي كارش��ناس بافت فرس��وده در 
گفت وگو با »تعادل« عنوان كرد كه بافت هاي فرسوده 

سرمايه گريز هستند و به علت سود پايين بخش خصوصي 
تمايلي براي ورود به اين عرصه ن��دارد. با وجود اين، به 
زعم برخي كارشناسان، بازآفريني يك محله با حضور و 
مشاركت مردم نتايج بهتري نسبت به دخالت مستقيم 
دولت و تخريب و نوسازي اين بافت ها دارد. لازم به ذكر 
است، اختلاف روحاني و آخوندي صرفا به تفاوت ديدگاه 
شان در خصوص نوسازي بافت فرسوده محدود نمي شود، 
اما منش��عب از اين اختلاف ديدگاه است. يكي ديگر از 
نش��انه هاي اختلافات رييس و عضو كابينه دوازدهم در 
4 دي ۹۶ و تنها سه ماه پس از آغاز به كار دولت دوازدهم 
نمايان شد. روحاني در حكمي اكبر تركان، رييس سابق 
س��ازمان نظام مهندسي ساختمان كش��ور را به سمت 
مش��اور خود در امور هماهنگي نوسازي بافت فرسوده 

منصوب كرد. اين انتصاب در حالي بود كه اين وظيفه بر 
عهده وزارت راه و شهرسازي بود و اگر قرار بود فردي به 
رييس جمهور در خصوص پيشرفت نوسازي بافت هاي 
فرسوده مشاوره بدهد، شخص وزير راه و شهرسازي بود 
نه تركان. ضمن اينكه ت��ركان و آخوندي نيز اختلافات 
بس��ياري داش��تند و بارها و از جمله در م��ورد اختلاف 
زمان برگزاري آزمون نظام مهندس��ي ساختمان رو در 
روي يكديگر قرار گرفتند. با اين حال، بايد منتظر ماند 
و ديد كه بعد از رفتن آخوندي از وزارت راه و شهرسازي 
طرح بازآفريني محله اي به كجا مي انجامد و آيا روحاني 
و وزير بع��دي اين طرح را ادامه خواهند داد يا بايد مانند 
شهر استانبول شاهد سربرآوردن برج ها و ساختمان هاي 
بلندمرتبه در مناطق مركزي داراي بافت فرسوده باشيم.

محمدعلی افشانی، شهردار تهران صبح ديروز در مراسم 
افتتاح نيمه شمالی بزرگراه صياد شيرازی تا بزرگراه ارتش، 
از تکميل پروژه ايجاد کمربند سبز پايتخت خبر داد و در 
مورد ورود ش��رکت کره ای برای س��اماندهی به پسماند 
پايتخت و توليد گاز با استفاده از پسماند توضيحاتی را ارائه 
کرد. در اين مراسم جمعی از نمايندگان مجلس، اعضای 
شورای شهر تهران و معاونين شهردار نيز حضور داشتند.

افشانی با بيان اينکه مبنای عمل ما بر تکميل پروژه های 
عمرانی با توجه به محدوديت منابع مالی، اولويت بندی 
پروژه هايی است که به مردم کمک می کند، گفت: پروژه 
نيمه شمالی بزرگراه صياد شيرازی دو سال در خاک مانده 
بود و مردم اين منطقه سردرگم بودند چرا که اتوبان شهيد 
صيادشيرازی به بن بست می رسيد و ترافيک به معابر و 
شريانات فرعی کشيده شده بود و حالا با افتتاح اين پروژه 
ظرفيت استفاده از بزرگراه صياد شيرازی افزايش می يابد 
و ترافيک با توزيع در سه بزرگراه امام علی، صياد و ارتش 
کاهش می يابد. وی با بيان اينکه قطعا پروژه های عمرانی 
بر اس��اس اولويت بندی که انجام شده است يکی پس از 
ديگری افتتاح خواهد شد، ادامه داد: اجازه نخواهيم داد 

که منابع مردم به مانند سابق در خاک بماند.

700ميلياردتومانتامينشد
به گزارش ايسنا، شهردار تهران با بيان اينکه ۷00 ميليارد 
تومان پول اوراق مشارکت وارد خزانه شده و برای تکميل 
خط ۷ مترو هزينه می شود، گفت: با مجوز بانک مرکزی 
مجوز انتشار 800 ميليارد تومان اوراق نيز صادر شده است 

که بانک عامل بايد اين مهم را انجام دهد.
وی با بيان اينکه پرداخ��ت 4000 ميليارد تومان طلب 
شهرداری نيز صورت جلسه شده و وارد چرخه می شود، 
تصريح کرد: تمام تلاش خود را به کار خواهيم بست که 
يک��ی از بزرگ ترين پروژه های فضای س��بز پايتخت را 
نهايی کنيم و آن هم ايجاد کمربند س��بز تهران به طول 
۲5 کيلومتر و عرض 500 متر است. محل کاشت درختان 
مشخص شده و مخازن نيز در حال نصب هستند و منتظر 
سرد شدن هوا هستيم تا از اول آذر درختان سه تا پنج ساله 

را در اين کمربند سبز بکاريم.

ساماندهيزبالههاونخالهها
افشانی با بيان اينکه ايجاد کمربند سبز تهران باعث عدم 
پيش روی غاصبان منابع طبيعی می ش��ود، گفت: يکی 

از مهم ترين مش��کلات تهران، موضوع پسماند است که 
پسماند نيز به دو بخش خانگی و نخاله ساختمانی تبديل 
می شوند و بايد بگويم در بخش نخاله های ساختمانی در 
روز 40 هزار تن نخاله توليد می ش��ود که اولين کارخانه 
تبديل نخاله به مصالح ساختمانی به ظرفيت ۳۳00 تن تا 
دو هفته آينده نهايی می شود و تا پايان سال آينده، معادل 
کل نخاله های ساختمانی شهر، مصالح توليد می شود. وی 
با بيان اينکه برای پسماند خانگی نيز موضوع تفکيک زباله 
از مبدأ در سه منطقه شروع شد، ادامه داد: شهردار منطقه 
يک که بدون اما و اگر بازنشس��ته اس��ت، در امر تفکيک 
زباله از مبدأ پيش��تاز بوده است و در آينده با برنامه هايی 
که داريم اوضاع به گونه ای خواهد شد که حتی يک ريال 
هم برای زباله خانگی نه تنها هزينه نمی کنيم، بلکه درآمد 
هم داريم و بايد بگويم يک شرکت کره ای تا هفته آينده 
برای توليد گاز از پسماند با 140 ميليارد تومان سرمايه به 
تهران می آيد و درآمد شهرداری نيز از اين امر ۲00 ميليارد 

تومان خواهد بود.

ازسرمايهمردمصيانتميکنيم
ش��هردار تهران در بخش ديگری از سخنان خود با بيان 
اينکه ما علاقه مند ب��ه پاره کردن ربان نيس��تيم، بلکه 
می خواهيم از س��رمايه مردم صيان��ت کنيم، گفت: اين 
روزه��ا در کمال بی اخلاقی و فرصت طلب��ی افرادی که 
چشم طمع به منابع مردم دارند فعال هستند و اين همه 

هجمه برای چنگ اندازی به منابع مردم است. وی با بيان 
اينکه به مسئولان شهرداری گفته ام که به هيچ وجه به 
اين مسائل بها ندهيد، چرا که هدفشان اين است که ما را از 
مسير خدمت به مردم دور کنند، اظهار کرد: بهترين قاضی، 
مردم هستند و می دانند چه کسانی صادقانه کار کرده و چه 
کسانی برای رسيدن به منافعشان همه ارزش ها را نابود 
می کنند و بهتر است وقت خود را صرف خدمت به مردم 
و نه پاسخگويی به افترا و تهمت ها کنيم. افشانی در بخش 
پايانی سخنان خود با بيان اينکه شهر تهران بابت پايتخت 
بودنش هزينه های زيادی می پردازد، گفت: شهر تهران را 

به عنوان يک پايتخت ياری کنيد.

مختصاتنيمهشماليبزرگراهصيادشيرازي
ادامه ش��مالی بزرگراه شهيد صياد ش��يرازی در بخش 
حدفاصل تقاطع بزرگراه ش��هيد بابايی ت��ا تقاطع بلوار 
ارتش به طول تقريبی ۲500 متر )به همراه مس��يرهای 
دسترس��ی(، ش��امل ۲ باند رفت و برگشت به عرض 5.۷ 
متر )هريک ش��امل ۲ خط عبوری( ب��وده و از 4 تقاطع 
غيرهمسطح شامل پل تقاطع غيرهمسطح خيابان صنايع، 
دوربرگ��ردان زير گذر جنوب به جن��وب، پل تقاطع غير 
همسطح خيابان وليعصر )عج( )اراج( و پل اتصال بزرگراه 
شهيد صياد شيرازی به بلوار ارتش برخوردار است. اتصال 
بزرگراه شهيد صياد شيرازی به بلوار ارتش و بلوار اوشانی، 
در کنار اصلاحاتی که در مسيرهای دسترسی بزرگراه امام 
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توقيفخودروهای
بدهکارعوارضطرحترافيك

سازمان حمل و نقل و ترافيک شهرداری تهران در 
اطلاعيه ای به دارندگان خودروهايی که بدهی آن ها 
بابت عوارض طرح ترافيک به بيش از يک ميليون 
تومان رسيده است، هش��دار داد که برای پرداخت 
بدهی خود ١٠ روز مهلت دارند و تاکيد کرد که در 
غير اين صورت، مشخصات آن ها برای توقيف خودرو 
به پليس راهور ارسال خواهد شد. به گزارش ايلنا، 
متن اطلاعيه بدين شرح است:به اطلاع شهروندان 
محترم و دارندگان خودروهای شخصی می رساند؛ 
در سال جاری تردد غيرمجاز در محدوده های طرح 
ترافيک و زوج و فرد )روزهای مخالف پلاک( صرفا 
موج��ب جريمه راهنمايی و رانندگی نمی ش��ود و 
علاوه بر آن، بدهی عوارض خودرو به شهرداری را نيز 
به همراه خواهد داشت. اين موضوع باعث شده که 
شرايط برای رعايت کنندگان قانون آسان تر و برای 
متخلفان سخت تر شود. با وجود آنکه در شش ماه 
اخير اکثر شهروندان با ضوابط جديد طرح ترافيک 
آشنا شده و توانسته اند رفت و آمد خود به محدوده ها 
را با آن تطبيق دهند، متأس��فانه برخی هنوز تصور 
می کنند ورود غيرقانونی به نفع ايش��ان اس��ت و 
صرفا موجب جريمه ۲0 هزار تومانی خواهد ش��د؛ 
حال آنکه در ضوابط جديد، جريمه جدا از عوارض 
تعريف شده اس��ت و متخلفان بايد بدهی عوارض 
خود را نيز پرداخت کنن��د. دارندگان خودروهايی 
که تاکنون به طور غيرمجاز در محدوده های طرح 
تردد داش��ته اند و بدهی آنها در حال اضافه ش��دن 
است، می توانند با مراجعه به سايت »تهران من« به 
نشانی my.tehran.ir يا استعلام از کد دستوری 
*1۳۷*۳*۳# از مي��زان بدهی خودرو بابت طرح 
ترافيک مطلع ش��وند و در همان سايت نسبت به 
پرداخت يکباره يا تدريجی آن اقدام کنند.دارندگان 
خودروهايی که بدهی آنه��ا از يک ميليون تومان 
فراتر رفته اس��ت نيز ١٠ روز مهلت دارند که برای 
پرداخت بدهی خود اقدام کنند. در غير اين صورت، 
مشخصات خودروی آنها برای اعمال قانون و توقيف 

به پليس راهور ارسال خواهد شد.

صدورپروانهساختمانی
پلاسکوبعدازارائهنقشه

ش��هردار منطقه 1۲ ش��هر ته��ران گف��ت: بعد از 
اينکه نقش��ه و مدارک فنی پلاسکو از طريق بنياد 
مستضعفان ارائه شود، پروانه ساخت صادر می شود.

به گزارش فارس محمدعلی سعادتی در خصوص 
آخرين اقدامات صورت گرفته برای س��اختمان 
پلاس��کو، گفت: مرمت و مقاوم سازی ساختمان 
شمالی پلاس��کو در حال انجام اس��ت و اين کار 
توسط کسبه انجام می شود.وی با اشاره به قسمت 
جنوبی پلاسکو که سال گذش��ته تخريب شده 
است، گفت: بعد از ابلاغ کميسيون ماده 5 اجازه 
فعاليت داده شده اس��ت البته قبل تر از آن اجازه 
داده بودي��م کارگاه را احداث کنند. س��عادتی با 
بيان اينکه مصوبه کميس��يون ماده 5 ابلاغ شده 
است ،گفت: دستور نقشه س��اختمان را داده ايم 
منتظر نقش��ه و م��دارک فنی از طري��ق بنياد و 
مشاوران به شهرداری هستيم و اميدواريم نقشه ها 
مطابقت داشته باشد و اگر مشکلی نباشد، بعد از 

بررسی نقشه ها پروانه ساختمانی صادر می شود

همكاريپليسوشهرداری
درکنترلمعاينهفنیکاميونها

معاون حمل ونقل و ترافيک شهرداری تهران از 
تشکيل تيم های مشترک پليس و شهرداری برای 
کنترل معاينه فنی کاميون ها خبر داد. به گزارش 
ايسنا محس��ن پورسيد آقايی با بيان اينکه از اول 
آبان ماه سال جاری، فاز دوم طرح کاهش در کل 
سطح ش��هر تهران به صورت ۲4 ساعته اجرايی 
می ش��ود، گفت: برای نظارت بر حس��ن اجرای 
مرحله دوم طرح کاهش،  خودروهايی را مجهز به 
دوربين کرده ايم که معاينه فنی خودروهای تردد 
کننده در شهر و پارک شده در حاشيه خيابان ها 
کنترل می کند. وی ادامه داد: از اول آبان قطعا هر 
خودرويی که بدون معاينه فنی در ش��هر تهران 
تردد کند روزانه 50 هزار تومان جريمه می شود و به 
نفع رانندگان است که نسبت به تعمير و اخذ معاينه 

فنی خودروهايشان اقدام کنند تا جريمه نشوند.

آگهيتجديدمناقصهعمومييكمرحلهاي
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علی )ع( و بلوار ارتش صورت پذيرفته است، سبب توزيع 
متناسب بار ترافيک در بزرگراه امام علی )ع( و شريان های 
محدوده شمال شرق پايتخت خواهد شد. علاوه بر اين، با 
بهره برداری از پروژه مذکور انتظار می رود ضمن کاهش بار 
ترافيک در شريان های فرعی مجاور )خيابان گلزار و خيابان 
صنايع و...( امکان دسترسی سريع تر، راحت تر و ايمن تر 
وسايل نقليه به بزرگراه ارتش فراهم شده و از حجم تردد 
در مسيرهای دسترسی فعلی، شامل خيابان های صنايع و 
لنگری کاسته شود. مسير ادامه شمالی بزرگراه شهيد صياد 
شيرازی همچنين سبب تسهيل دسترسی به بيمارستان 
شهيد چمران خواهد شد که اين امر به لحاظ ملاحظات 

پدافند غيرعامل، حائز اهميت است.

هزينهتكميلپروژههايشهري؟
محسن هاشمی،  رئيس شوراي شهر تهران نيز در حاشيه 
مراسم بهره برداری از ادامه شمالی بزرگراه صياد شيرازی 
درباره پروژه های نيمه کاره ش��هرداری تهران گفت: اين 
پروژه ها چند نوع اس��ت؛ بخش��ی از آن ها خودرومحور 
است و بخش های ديگر مربوط به پروژه های ساختمانی، 
پارکينگ، شبکه آب و فاضلاب و حمل و نقل عمومی مانند 
خطوط مترو است. وی ادامه داد: به جز پروژه های مترو، 
ساير پروژه های نيمه کاره بين 8 تا 1۲ هزار ميليارد تومان 
به منابع مالی نياز دارد. البته تجهيزات ثابت خطوط ۶ و ۷ 
مترو هنوز تکميل نشده است و برای تکميل اين خطوط 
به ۲5 هزار ميليارد تومان بودجه نياز است.  هاشمی افرود: 
همان طور که می دانيد خطوط مت��رو تهران هيچ کدام 
با ظرفيت کامل فعاليت نمی کنند، خط��وط 1، ۲ و 5 با 
50 درصد ظرفيت و س��اير خطوط فع��ال با يک چهارم 
ظرفيت فعاليت می کنند و خ��ط ۶ و ۷ هم هنوز به بهره 
داری نرسيده است. اين منابع برای آن است که حرکت 
قطار در خطوط مترو هر ۲ دقيقه يک بار باشد. وی درباره 
پروژه ه��ای خودرو محور نيز گفت: اين پ��روژه ها مانند 
پروژه ای که امروز افتتاح ش��د در کاهش ترافيک تهران 
تاثير زيادی دارد، اما در درازمدت منجر به کاهش ترافيک 
نمی شود؛ زيرا با توجه به قيمت پايين سوخت شهروندان 
تمايل دارند از خودروهای شخصی استفاده کنند و اين 
مساله به تشديد ترافيک منجر می ش��ود. در نتيجه در 
اين زمينه بايد در سياس��ت های کلان تجديد نظر شود. 
هاشمی با تقدير از همکاری قرارگاه سازندگی خاتم الانبيا 
با ش��هرداری در اجرای پروژه ها تصريح کرد: اميدواريم 
پروژه های نيمه کاره شهرداری با حضور قرارگاه خاتم به 
بهره برداری برسد. رئيس شورای شهر تاکيد کرد: بسياری 
از پروژه های بزرگراهی مثل س��اخت رمپ، لوپ و پل در 
تهران به صورت ميانگين 50 درصد پيشرفت دارد که با 

کمک قرارگاه خاتم در حال ساخت است.

همکاریدراجرای4۶پروژه
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبياء نيز در حاشيه 
اين مراس��م اعلام ک��رد: قرارگاه خات��م 4۶ پروژه با 
ش��هرداری تهران دارد که تع��دادی از آن ها تا پايان 
سال افتتاح می ش��وند. به گزارش مهر، سردار سعيد 
محمد افزود: پروژه های شهرداری مشکل تامين مالی 
دارند، با وجود اين قرارگاه خاتم الانبيا تلاش دارد تا 
حد امکان اين پروژه ها را اجرايی کند تا مش��کلات 

حل شوند.
وی به پروژه ادامه شمالی بزرگراه شهيد صياد شيرازی 
اشاره کرد و افزود: اين پروژه مشکلات مالی داشت، 
اما با توافق با آقای افشانی قرار شد آن را افتتاح کنيم.

فرمانده قرارگاه س��ازندگی خاتم الانبيا اضافه کرد: 
ق��رارگاه خاتم خدمت گذار مردم اس��ت و هر جا که 
بتواند به پيشبرد امور کمک خواهد کرد؛ ما شهرداری 
تهران را هم جزء نيروهای انقلاب می دانيم و از هيچ 

کمکی به شهرداری دريغ نمی کنيم.

پيرو سه بار درخواستي كه در سال گذشته از محضر جنابعالي داشتم، اجازه مي خواهم از خدمت شما در دولت 
رخصت بخواهم. به نظر نمي رسد در ارتباط با روش بازآفريني شهري مورد نظر جنابعالي بتوانم كار موثري انجام 
دهم. همچنين در ارتباط با سياست دخالت حداكثري دولت در بازار و روش ساماندهي امور اقتصادي به لحاظ 
شرايط موجود كشور نيز امكان هماهنگي ندارم. اين حق شماست كه وزير همراه تري را در دولت داشته باشيد. 

خواهشمندم اين بار با درخواست اينجانب موافقت و در تعيين جانشين تسريع فرماييد.
من بر اين اعتقاد هستم كه سه اصلِ پايبندي به قانون، احترام به حقوق مالكيت و اقتصاد بازار رقابتي را در هيچ 
شرايطي نبايد زير پا گذاشت. آنچه كه در تدبير شرايط سخت جديد ناشي از تحريم هاي امريكا شاهديم دقيقاً 
نقض همين س��ه اصل است. در هر صورت با اين س��طح از تفاوت ديدگاه، از حيث اخلاقي ادامه كار من درست 
نيست. خواهش مي كنم كه به من رخصت دهيد در اولين فرصت از خدمتتان خارج شوم. ولي، درخواست دارم 
كه اين زمان از پايان مهرماه سال جاري فراتر نرود. براي جنابعالي و همكاران در دولت و مردم عزيز ايران آرزوي 

توفيق و سرافرازي دارم.

متن استعفاي آخوندي از وزارت راه و شهرسازي
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با تلاش اتاق بازرگاني تهران و بخش خصوصي، جايگاه ايران در »شاخص آزادي هاي اقتصادي« 19 پله بهبود يافت

از سوي دبير اتحاديه اتاق هاي بازرگاني سوريه مطرح شد

رييس انجمن صنفي صنعت تاير ايران:رييس اتحاديه آسانسور كشور خبر داد 

مخابره تصوير مثبت از اقتصاد ايران

دعوت از شركت هاي ايراني براي بازسازي سوريه

قيمت تاير كاهش مي يابد90 درصد آسانسورهاي كشور استاندارد نيست

تعادل|
اتاق تهران روزگذشته راوي خبري خوش براي فعالان 
اقتص��ادي بود: رييس اتاق تهران در نشس��ت خبري با 
خبرنگاران كه با موضوع »بهبود رتبه ايران در شاخص  
بين المللي آزادي اقتصادي« برگزار شد، از صعود ۱۹پله اي 
ايران از رتبه ۱۴۹ به رتبه ۱۳۰ در ش��اخص  آزادي هاي 
اقتصادي خبر داد. اين در حالي است كه به عقيده فعالان 
اقتصادي رتبه ۱۳۰ هم، جايگاه مناسبي براي ايران نيست 
اما همين صعود مي تواند نويد بر بهبود وضعيت ايران در 
كاهش ريسك س��رمايه گذاري و توسعه تجارت باشد. 
رتبه نامطلوب ايران در برخي ش��اخص هاي اقتصادي 
بين المللي از جمله شاخص آزادي اقتصادي باعث شده تا 
اقبال و انگيزه سرمايه گذاران خارجي به حضور و فعاليت 
در اقتصاد ايران كمتر باشد. به همين دليل اتاق تهران و 
بطور مشخص مركز خدمات سرمايه گذاري اتاق تهران 
س��ال براي اثرگذاري در بهبود اين رتبه سال گذشته با 
دعوت از مايكل واكر، اقتصاددان و بنيانگذار موسس��ه 
فريزر، از او خواس��ت تا هم راهكارهايي براي بهبود اين 
رتبه ارايه دهد و هم با كمك اتاق تهران به گزارش هاي 
دقيق تر و مستندتري از وضعيت اقتصاد ايران و مولفه ها و 
سنجه هاي مورد نياز خود دست پيدا كند. پس از نخستين 
نشستي كه در اتاق تهران و با حضور نمايندگان موسسه 
فريزر در ش��هريور ماه ۱۳۹6 برگزار ش��د، نشست هاي 
كارشناسي متعددي در سطح كارشناسي در اتاق تهران 
با حضور نمايندگان فريزر و نمايندگاني از نهادهاي بخش 
خصوصي و دولتي برگزار شد تا راه بهبود رتبه ايران هموار 
شود و اكنون نتيجه اين همكاري يكساله در بهبود ۱۹ 
پله اي رتبه ايران در شاخص آزادي اقتصادي نمود پيدا 

كرده است.

  ارتقاي 19 پله اي جايگاه ايران
موسسه فريزر يك نهاد معتبر و قابل استناد است كه از 
سال هاي بسيار دور شاخص آزادي اقتصادي و رتبه بندي 
كشورها را براساس سنجه هايي كه با كمك اقتصاددانان 
مطرحي چون ميلتون فريدمن، گري بكر و داگلاس نورث 
به دس��ت آمده، ارايه مي دهد. اين موسس��ه در گزارش 
اخير خود در س��پتامبر 2۰۱8 با استفاده از گزارش ها و 
مش��اوره هاي اتاق بازرگاني تهران، رتبه ايران در زمينه 
شاخص آزادي هاي اقتصادي را اصلاح كرد و از ۱۴۹ به 
۱۳۰ ارتقا داد. البته در پاييز سال گذشته گزارش كسب 
وكار بانك جهاني نشان از نزول چهار پله اي رتبه ايران در 
شاخص فضاي كسب وكار داشت. بر اساس اين گزارش، 
رتبه ايران در شاخص فضاي كسب و كار در سال 2۰۱8 از 
۱2۰ به ۱2۴ رسيده و اين در حالي است كه پيش از آن، در 
پايان دولت دهم و با روي كار آمدن دولت يازدهم از رتبه 
۱5۰ به رتبه ۱۱8 رسيده بود. تحليل گران در آن زمان 
اين ارتقاي رتبه را بيش از هرچيز به اصلاح اطلاعات ارايه 
شده به بانك جهاني نسبت دادند، عاملي كه بعدها، با افت 
چهار پله اي جايگاه ايران، دوباره توجه ها را به خود جلب 
كرد.  از ديگر سو اما پس از انتشار گزارش بانك جهاني اين 

دولتي ها بودند كه از بخش خصوصي به عنوان گزارشگر 
وضعيت ايران به بانك جهاني انتقاد كردند، چراكه معتقد 
بودند اين بخش پاسخ منصفانه اي به پرسش هاي بانك 
جهاني نداده اس��ت. با اين حال يكي از عوامل مهم براي 
موفقيت يك كش��ور در جذب سرمايه گذاري خارجي، 
تصويري است كه آمار و اطلاعات و گزارش هاي بين المللي 
از آن كشور در س�طح جه�ان مخابره مي كنند. بر همين 
اس��اس، بهبود رتبه ايران در گزارش آزادي اقتص�ادي 
موس�س��ه »فريزر« كه يكي از مهم تري��ن مراجع براي 
تصميم گيري سرمايه گذاران خارجي تلقي مي شود، از 
سال گذشته در دستور كار مركز خدمات سرمايه گذاري 
اتاق تهران قرار گرفت. فعالان بخش خصوصي در آن سال، 
با هدف فراهم كردن زمينه ها براي جذب سرمايه گذاري 
خارجي و بهبود ش��اخص هاي بين المللي اقتصادي با 
مديران موسس��ه فريزر به ديدار و گفت وگو پرداختند. 
اين موسسه براي بهبود رتبه ايران در بخش هاي »اندازه 
دولت«، »ماليات«، »مالكي��ت خصوصي« و »قوانين، 
پول تميز و رگولاتوري« با مركز خدمات سرمايه گذاري 
اتاق تهران همكاري كرده و گزارشي در اين زمينه تهيه 
كرد. اكنون اما پس از گذشت يك سال، جايگاه ايران در 
شاخص آزادي هاي اقتصادي، صعود ۱۹ پله اي را تجربه 

كرده است.

  توپ اقتصاد در زمين بخش خصوصي؟
ريي��س اتاق بازرگاني تهران در نشس��ت خب��ري خود با 

خبرن��گاران از صع��ود ۱۹ پله اي رتبه ايران در ش��اخص 
آزادي هاي اقتصادي خبر داد و گفت: رتبه ايران در زمينه 
آزادي هاي اقتصادي به ۱۳۰ رسيده كه اين موفقيت بزرگي 
اس��ت. بعد از برجام بخش خصوصي فكر مي كرد كه توپ 
اقتصاد را در زمين خود دارد و حجم تجارت با دنيا را افزايش 
خواهد داد، بنابراين در اولين ق��دم، تصور اين بود كه بايد 
سرمايه گذاري خارجي افزايش يابد و زمينه براي حضور هر 
چه بيشتر سرمايه گذاران فراهم شود. او افزود: براين اساس 
اتاق بازرگاني تهران با همكاري وزارت امور اقتصادي و دارايي، 

مطالعاتي را براي ارتقاي شاخص هاي مختلف آغاز كرد.
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تهران 
در ادامه س��خنان خود با بيان اينكه معاونت اقتصادي 
وزارت اقتصاد درباره هزينه ه��اي واردات و صادرات كار 
مفصلي را انج��ام داد، افزود: در اين مي��ان، درباره پنج 
شاخص اساسي با اتاق ايران همكاري صورت گرفت و در 
عين حال، مركز سرمايه گذاري اتاق تهران نيز همكاري 
خود با موسسه فريزر را آغاز كرد. او تصريح كرد: رييس 
موسسه كانادايي »فريزر« با نهادها و موسسات مختلف 
و مسوولان قضايي ديدار كرد؛ اين در شرايطي است كه 
عدم انتشار آمار درست باعث شده تا تصوير نادرستي از 
ايران وجود داشته باشد؛ در حالي كه بطور قطع، مشاوره ها 
و راهكارهاي بخش خصوصي براي مسائل اقتصادي به 
گوش دولت رسيده است و حتي رهبر معظم انقلاب در 
ديدار با اعضاي دولت تصريح كردند كه بايد به راهكارهاي 

بخش خصوصي توجه شود.

خوانساري افزود: در سال جاري هم به دليل تحريم و هم 
مباحث ارزي، اختلال هايي در اقتصاد كشور داشته ايم؛ 
حال رتبه كشور در آزادي هاي اقتصادي چه باشد، بحث 
ديگري است؛ اين در حالي است كه در دو مورد شوراي 
بررس��ي هاي قوانين مزاحم در وزارت اقتص��اد، آن دو 
موضوع بررسي و برطرف شد. او خاطرنشان كرد: ما هم به 
دنبال آزادي تجارت خارجي هستيم و در اتاق مشكلات 
را بررسي و راهكار ارايه مي كنيم؛ اما اجراي اين مسائل با 
دولت است. به گفته خوانساري، گزارش موسسه فريزر بر 
اساس شاخص هايي از جمله »استقلال دستگاه قضايي«، 
»دسترسي به نقدينگي سالم«، »آزادي مالكيت ارزهاي 
خارجي«، »تغييرات نرخ تورم در ٥ سال اخير«، »تفاوت 
نرخ ارز رس��مي و بازار آزاد«، »قواني��ن مالي«، »ميزان 
مشاركت بانك هاي داخلي با بانك هاي خارجي« و »سود 
سپرده هاي بانكي« تهيه شده است. خوانساري گفت: 
اطمينان داريم كه با اجراي برخي اصلاحات مي توانيم 
بار ديگر شاهد ارتقاي رتبه كشور در آزادي هاي اقتصادي 
باشيم. او با اشاره به كاهش ريسك اعتباري ايران از ٦ به 
٥ گفت: متاسفانه به دليل تحريم هاي يك جانبه امريكا، 
بار ديگر ريسك اعتباري كشور به ٦ رسيده و بايد تلاش 
كنيم تا اين رقم بار ديگر كاهش يابد. خوانساري افزود: نظر 
من اين است كه با نپيوستن به FATF حتي كشورهايي 
مانند چين و روسيه و هند با بانك هاي ما كار نمي كنند. 
همچنين پيوستن ما به س��اير كنوانسيون ها نيز لازم و 

ضروري است.

  وقتي برداشت جهان از ايران نادرست است
ريي��س مركز خدمات س��رمايه گذاري اتاق تهران نيز 
در اين نشس��ت، با بي��ان اينكه به دلي��ل تحريم ها و 
محدوديت ها، تقريبا دسترسي به آمار و اطلاعات ايران 
در سال هاي گذش��ته ممكن نبوده، گفت: موسساتي 
مانند فريزر كه اطلاعات خود را از نهادهاي بين المللي 
مي گيرند، اطلاع��ات ايران را در اختيار نداش��تند. به 
گفته فريال مس��توفي، بانك جهاني پرسشنامه ها را 
مي فرستد و مشخص نيس��ت كه اين پرسشنامه ها به 
دست چه كساني مي رسد و با چه اطلاعاتي پر مي شود. 
موسسات بين المللي هم اطلاعاتشان را از ديگر موسسات 
بين المللي مثل بانك جهاني دريافت مي كنند. در چنين 
شرايطي بايد با مراجعي مثل بانك جهاني مكاتبه كنيم 
و تفاوت واقعيت تا برداشت ها را تا اصلاح شاخص ادامه 

دهيم.
مستوفي گفت: موسسه فريزر يك موسسه توليدكننده 
آمار و اطلاعات نيست بلكه آن را از ديگر مراجع دريافت 
مي كند. اصلاح آمار عرضه شده به چنين موسساتي منوط 
به بهبود روابط با دنيا و ارايه بهتر و بيشتر اطلاعات است. 
رييس مركز خدمات سرمايه گذاري اتاق تهران با بيان 
اينكه در سه ش��اخص در حال مشاوره با فريزر هستيم، 
افزود: از دل اين مشاوره ها راهكارهايي براي پيشرفت و 
ارتقاي رتبه كشور در آزادي هاي اقتصادي به وجود مي آيد 
كه بايد آن را از طريق اتاق بازرگاني در اختيار دولت قرار 
دهيم. او گفت: وضعيت ايران در آزادي هاي اقتصادي از 
»بدتر« به »بد« رسيده و تلاش براي بهبود رتبه آغاز شده، 
هرچند كه وضعيت ايده آل رسيدن به رتبه هاي كمتر از 
٢٠ است. از طرفي، شاخص »حجم دولت« در گزارش 
فعلي آزادي هاي اقتصادي نسبت به گزارش قبلي بهتر 
شده است. رييس مركز خدمات س��رمايه گذاري اتاق 
تهران در بخش ديگري از سخنان خود گفت: رتبه كشور 
در دسترسي به پول سالم بهتر شده كه دليل اصلي آن 
اصلاح قوانين درباره الحاق ايران به FATF بوده اس��ت. 
به گفته او، يكي از درخواست هاي ما از دولت همواره اين 
است كه با استانداردهاي بين المللي تطابق داشته باشد.

مستوفي ادامه داد: ما از تمام نهادها و وزارتخانه هاي دولتي 
دعوت كرديم تا در نشست با موسسه فريزر حاضر شوند. 
علاوه بر اين، ما به دنبال تهيه گزارش كاملي هس��تيم تا 
هركدام از آنها مسائل و مشكلات خود را بگويند. او افزود: 
نمي توانيم بگويم كه سال آينده چه رتبه اي خواهيم داشت 
اما اگر مشاوره ها اجرايي شوند قطعا مي توانيم رتبه بهتري 
از ١٣٠ در آزادي هاي اقتصادي داشته باشيم. عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران همچنين در پاسخ به سوالي درباره 
اثرگذاري تلاش يك ساله مركز خدمات سرمايه گذاري 
اتاق تهران بر گزارش آينده مراجعي مثل بانك جهاني از 
وضعيت كسب وكار كشورمان گفت: گزارش كامل اين 
موسس��ه درباره بهبود رتبه ايران در شاخص بين المللي 
آزادي اقتصادي پس از تكميل براي ارتباط موثر و روشن تر 
شدن وضعيت ايران در ش��اخص هاي بين المللي مورد 

استفاده قرار خواهد گرفت.

دبير اتحادي��ه اتاق هاي بازرگاني س��وريه ضمن ديدار با 
رييس اتاق اي��ران، تفاهم نامه اي را با دبيركل اتاق ايران با 
هدف تشكيل اتاق هاي مشترك بين دو كشور امضا كرد. 
محمد حمش��و، دبير اتحاديه اتاق هاي بازرگاني سوريه 
در رأس هياتي از تجار و فعالان اقتصادي، ضمن ديدار با 
غلامحسين شافعي رييس اتاق ايران موضوع نوسازي و 
بازس��ازي سوريه به كمك بخش خصوصي ايران را مورد 

بحث و بررسي قرار داد.
غلامحسين شافعي در نشست با هيات سوريه اي، حجم 
روابط تجاري بين دو كش��ور را ب��ا توجه به ظرفيت هاي 
موجود نامناس��ب خواند و گفت: ۳5۰ ميليون دلار رقم 
بسيار پاييني است و حركت به سمت توسعه مناسبات 
ضرورتي انكار ناپذير است .شافعي افزود: بين ايران و سوريه 
توافق نامه تجارت آزاد امضاشده اما متأسفانه بهره  چنداني 

از آن نبرده ايم. ضروري است اين ظرفيت نيز فعال شود.
او ضمن ابراز خرسندي از پيروزي هاي دولت و نيروهاي 
مقاومت در سوريه تصريح كرد: ايران با تمام توان بر اساس 
اعتقادي كه دارد به دولت س��وريه كمك كرده اس��ت و 
مطمئن هستيم دو كش��ور در آينده نزديك وارد مرحله 
جديدي از همكاري ها براي بازسازي سوريه خواهند شد.

شافعي با اشاره به برنامه هاي اتاق ايران براي هدايت فعالان 

بخش خصوصي به سمت بازسازي سوريه گفت: يك سال 
و نيم قبل، اتاق ايران س��تاد ويژه بازسازي سوريه را ايجاد 
كرد و مس��ووليت مديريت آن  بر عهده نايب رييس اتاق 
ايران و رييس اتاق تهران گذاشته شد. اميد است به زودي 
همكاري هاي دو طرف در چارچوب اين ستاد هم گسترش 
پيدا كند. رييس پارلمان بخش خصوصي ادامه داد: سوريه 
در تولي��د دارو زمان��ي جزو كش��ورهاي اول منطقه بود. 
اكنون ايران آماده است كه با سرمايه گذاري در اين كشور، 
كارخانه هاي توليد دارو را احيا كند؛ موضوعي كه در نهايت 
به شكوفايي دوباره صنعت داروي سوريه منجر خواهد شد.

به گفته شافعي ايران امكانات و پيشرفت هاي لازم براي 
بازسازي زيرساخت هايي چون راه، پل، سيلو و نيروگاه در 
اختيار دارد كه مي تواند در اختيار سوريه قرار دهد. وي 
ادامه داد: درگذشته براي بازسازي كارخانه هاي آرد اين 
كشور مذاكراتي با طرف ايراني انجام شده بود اما متأسفانه 
روند كار بسيار كند اس��ت. رييس اتاق ايران در ادامه به 
اخباري مبني بر تمايل بازرگانان سوري به همكاري با 
تجار تركيه و عربستان در تبادل كالاهاي مصرفي اشاره 
كرد و آن را مايه تعجب دانست و افزود: در ايران همه چيز 
براي تلاش سازنده در راستاي بازسازي سوريه و مبادله 
كالاهاي موردنياز فراهم است. شافعي همچنين ايجاد 

اتاق هاي مشترك بازرگاني دو كشور را نقطه عطفي در 
گسترش مناسبات اقتصادي بين ايران و سوريه دانست.

  تعريف مكانيسم مشترك همكاري ها 
»محمدحمشو« دبير اتحاديه اتاق هاي بازرگاني سوريه 
مناسبات سياسي ايران و سوريه را شاخص، استراتژيك 
و تاريخي توصيف كرد و گفت: شرايط سال هاي گذشته 
سوريه موجب شد سطح روابط اقتصادي دو كشور همسان 

با مناسبات سياسي رشد نكند.
او ضمن تشكر از رهبري و ملت ايران در حمايت همه جانبه 
از سوريه، تصريح كرد: هيات تجاري سوريه از سوي دولت 
حمايت شدند تا زمينه گسترش روابط اقتصادي با ايران را 
مهيا كنند. وظيفه ماست كه رهنمودهاي بشار اسد را در 
رابطه با همكاري با ايران پيگيري كنيم. رييس جمهوري 
سوريه تاكيد دارد كه از توان و ظرفيت هاي حاميان دولت 
سوريه در بازسازي اين كشور استفاده كنيم و در اين راستا 
ايران داراي اولويت است. حمشو خاطرنشان كرد: در قالب 
اين سفر قصد داريم مكانيسمي مشترك براي فعاليت هاي 
اقتصادي بين اتاق هاي دو كشور تعريف كنيم. او از رييس 
اتاق ايران دعوت كرد طي س��فري به س��وريه از نزديك با 

ظرفيت ها و نيازهاي اين كشور آشنا شود.

  ايران اولويت اول است
عدنان حسن محمود، سفير سوريه در ايران نيز امضاي 
تفاهم نامه براي تاسيس اتاق مشترك بازرگاني ايران و 
سوريه را س��رآغاز فصل جديدي از روابط دو كشور در 
حوزه سرمايه گذاري و همكاري هاي مشترك دانست 
و تأكيد كرد: اخباري كه درباره علاقه تجار س��وريه به 
همكاري با تجار تركيه و عربس��تان منتش��ر مي شود 

صحت ندارد.

طبق دستور رييس جمهوري سوريه، كشورهاي حامي 
تروريسم اجازه مشاركت در بازسازي سوريه را ندارند. او 
ادامه داد: دولت سوريه اولويت را به شركت هاي ايراني 
داده و اين ش��ركت ها مي توانند در بازس��ازي سوريه 
ايف��اي نقش كنند. در پايان اين نشس��ت، تفاهم نامه 
ايجاد اتاق  هاي مشترك بازرگاني بين عليرضا اشرف 
دبيركل اتاق ايران و محمدحمشو دبير اتحاديه اتاق هاي 

بازرگاني سوريه به امضا رسيد.

رييس اتحاديه آسانس��ور كش��ور گفت: ۹۰ درصد 
آسانس��ورهاي كش��ور ب��ه دلي��ل منقضي ش��دن 
گواهي ه��اي اس��تاندارد پ��س از يك س��ال، ديگر 
اس��تاندارد نيس��ت. عباس ابريش��مي در گفت وگو 
با ايرن��ا، به س��رويس، نگهداري و خدم��ات پس از 
فروش آسانس��ور در كشور اش��اره كرد و افزود: بايد 
اس��تانداردهاي دوره اي آسانسور در كشور اجباري 
ش��وند كه لازمه آن صدور گواهي مجدد استاندارد 

اجباري در فرآيندهاي يك تا 2 ساله است.
وي تصري��ح كرد: دليل اينكه مس��وولان س��ازمان 
ملي اس��تاندارد ۹۰ درصد آسانس��ورهاي كش��ور 
را غيراس��تاندارد مي دانن��د ني��ز اخذ نك��ردن اين 
گواهي هاي مجدد استاندارد اجباري از سوي افراد و 
سازمان ها است. رييس اتحاديه آسانسور كشور يادآور 
شد: اكنون نزديك به 7۰۰ هزار دستگاه آسانسور در 
سطح كشور فعال است كه دستكم ۴5۰ هزار دستگاه 

آن حداقل ب��راي يك بار بازديد ش��ده اند، اما تاكيد 
مي كنيم كه »گواهي هاي استاندارد آنها پس از يك 
س��ال ديگر اعتبار ندارد و بايد پس از بازديد مجدد، 

دوباره گواهي دريافت كنند.«
وي اضافه كرد: بر اساس ضريب ايمني تعريف شده 
در جهان، يك آسانسور بايد بتواند ۱2 برابر وزن خود 
را تحمل كند كه اين ضري��ب در ايران نيز به همين 
ميزان است و وجود دارد. ابريشمي اظهار كرد: مطابق 
ضرايب ايمني موجود، س��يم بكس��ل آسانسور نيز 
بايد بتواند ۱2 برابر وزن بار وارده به كابين را تحمل 
كند. به گفته او، ۹۰ درصد قطعات مورد استفاده در 
صنعت آسانسور در داخل توليد مي شود و اكنون در 
توليد درب هاي اتوماتيك و كابين آسانسور مطابق 

استانداردهاي روز اروپا هيچ مشكلي نداريم. 
 نايب رييس س��نديكاي آسانسور يادآور شد: اكنون 
جمعيتي بيش از 5۰ هزار نفر در صنايع توليد قطعات، 

س��اخت درب كابين، طراحي و مونتاژ آسانسور در 
كش��ور فعاليت مي كنند. او افزود: صنعت آسانسور 
در سال هاي گذشته در زمينه نگارش استانداردهاي 
مورد نياز خود پيشگام شده و به همين دليل صدمات 

آسانسوري تا حد زيادي كاهش يافته است.
به گفت��ه اين مقام صنفي، بي��ش از ۹۰ درصد آنچه 
گاه��ي اوق��ات در اخبار و رس��انه ها تح��ت عنوان 
حوادث آسانس��ور بيان مي شوند در حقيقت مربوط 
به آسانس��ورها نيس��ت، بلكه بطور مثال مربوط به 
بالابرهاي س��اختماني اس��ت كه در بيش��تر موارد 

استاندارد نيستند.
وي بيان داشت: مشكلات و سوانحي كه گاهي اوقات 
در آسانس��ورها اتفاق مي افتد نيز بيش��تر دامنگير 
كارگران و نصابان آسانسور است و خوشبختانه براي 
سرنشينان آسانس��ور در مقايسه با يك دهه گذشته 

اين حوادث به كمتر از ۱۰ درصد رسيده است.

ايسنا|  رييس انجمن صنفي صنعت تاير ايران از ثبت 
س��فارش تاير خودروهاي سنگين با ارز ۴2۰۰ توماني 
خبر داد و اع��لام كرد كه التهاب ب��ازار در اين بخش تا 
يك الي دو م��اه آينده فروكش خواهد ك��رد و در حال 
حاضر نيز مش��كلات مربوط به تامين لاستيك مورد 
نياز كاميون داران براساس قيمت رسمي تا حد زيادي 

كاهش يافته است.
محمدرضا گنج��ي در گفت وگو با ايس��نا، در رابطه با 
جديدترين وضعي��ت عرضه انواع لاس��تيك در بازار و 
مسائلي كه موجب نابساماني در اين بخش به ويژه در حوزه 
تاير خودروهاي سنگين شده بود، اظهار كرد: هم اكنون 
كارخانج��ات در حال توليد با ظرفي��ت ۱۰۰درصدي 
هستند و تمامي محصولات توليد  شده دراختيار وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت قرار مي گي��رد و پس از طي 
مراحل مربوط در اختيار كاميون داران قرار مي گيرد. به 
گفته او، هم اكنون تجار در حال ثبت سفارش هستند 

و واردات ب��ا ارز ۴2۰۰ تومان��ي و با تعرفه پنج درصدي 
موجب خواهد شد تا التهابات بازار طي يك تا دو ماه آينده 
كاهش يابد.گنجي با اشاره به اينكه مشكلات مربوط به 
تامين لاستيك مورد نياز كاميون داران براساس قيمت 
رسمي، تا حد زيادي كاهش يافته است، گفت: تا پيش 
از اين با مشكل تامين لاستيك مورد نياز كاميون داران با 
قيمت رسمي مواجه بوديم اما در حال حاضر اين مشكل 
برطرف شده و براساس قيمت رسمي، لاستيك در اختيار 

كاميون داران قرار مي گيرد.
گفتني است به دنبال به وجود آمدن اين شرايط به تازگي 
وزير راه و شهرسازي پيشنهاد جديدي را ارايه كرد كه در 
صورت اجراي آن اتحاديه ها و تعاوني هاي كاميون داران 
مي توانند خود رأسا نسبت به وارد كردن لاستيك هاي 
جديد اقدام كنند و عباس آخوندي اين وعده را نيز داد 
كه دولت در اين مسير با تخصيص ارز لازم شرايط را براي 

كاميون داران تسهيل خواهد كرد. 
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»خسروتاج« ناظر برانتخابات 
اتاق شد 

باحكم وزير صنعت، معدن و تجارت، مجتبي 
خسروتاج به عنوان نماينده وزارت صنعت در 
انجمن نظارت ب��ر انتخابات هيات نمايندگان 
اتاق ه��اي سراس��ر كش��ور منصوب ش��د. به 
گزارش ش��اتا، در بخش��ي از اين حكم محمد 
ش��ريعتمداري وزير صنعت خطاب به رييس 
سازمان توس��عه تجارت آورده اس��ت: انتظار 
مي رود در چارچوب مقررات نسبت به تدوين 
و اجراي سازو كارهاي شفاف در جهت انتخاب 
افراد اصلح اهتمام ورزيده تا ش��اهد انتخاباتي 
در ش��ان دولت تدبير و اميد و بخش خصوصي 
باشيم. گفتني اس��ت، هيات نمايندگان اتاق 
ايران از منتخبين اتاق هاي سراس��ر كش��ور و 
نمايندگان اتحاديه ها و س��نديكاهاي وابسته 

به اتاق تشكيل مي شود.
در حال حاضر دوره هش��تم هيات نمايندگان 
ات��اق بازرگاني رو ب��ه اتمام بوده و بر اس��اس 
قان��ون پيش از پاي��ان دوره فعالي��ت هر اتاق 
بايد انتخابات آن دوره برگزار ش��ود كه در اين 
راستا خسروتاج معاون صادراتي وزير و رييس 
سازمان توسعه تجارت به عنوان نماينده وزارت 
صنعت، مع��دن وتجارت در انجم��ن نظارت 
ب��ر انتخابات آتي هيات نماين��دگان اتاق هاي 
سراسر كشور معرفي ش��د. لازم به ذكر است، 
براي برگزاري انتخابات نمايندگان اتاق تهران 
و شهرستان ها، يك انجمن نظارت بر انتخابات 
مركب از ي��ك نفر نماين��ده از وزارت صنعت، 
معدن وتجارت ب��ا معرفي وزير صنعت و چهار 
نفر نمايندگان اتاق ايران با معرفي رييس اتاق 

تشكيل مي شود. 
اي��ن انجم��ن ب��راي انج��ام انتخاب��ات اتاق 
شهرس��تان ها هيات��ي را كه كمتر از س��ه نفر 
نباش��د متش��كل از يك نفر نماين��ده وزارت 
صنعت و مابقي از اعضاي خوشنام اتاق بازرگاني 
شهرس��تان مربوط��ه انتخاب خواه��د كرد و 
انجمن مذكور به وسيله آگهي در يكي از جرايد 
كثيرالانتشار، تاريخ شروع انتخابات و خاتمه آن 
و شرايط انتخابات را به اطلاع اعضاي اتاق هاي 

مربوط خواهد رسانيد.

جهش صادرات به عراق
ايرنا | براساس ارزيابي سازمان گمرك ايران 
در نيمه نخست سال جاري صادرات كالاهاي 
غيرنفتي ايران به عراق به بيش از ۴.5 ميليارد 
دلار رسيده است. رايزن بازرگاني ايران در عراق 
اعلام كرد كه در همين ب��ازه زماني، صادرات 
كالاهاي غيرنفتي ايران به عراق در مقايسه با 
مدت مشابه سال گذش��ته ۴۴ درصد افزايش 
دلاري داشته اس��ت و از اين حيث مورد قبول 
است. ناصر بهزاد همچنين گفت: ايران در حال 
حاضر قريب به 6۰ درص��د صادرات غيرنفتي 
خود را به س��ه كش��ور »چين، عراق و امارات 
متحده عربي«، انج��ام مي دهد كه 2۰درصد 
از اين س��هم مربوط به صادرات به عراق است. 
رايزن بازرگاني اي��ران در عراق افزود: در نيمه 
نخست سال جاري بيش از ۴ هزار و ۹۰۰ عنوان 
رديف كالاي صادراتي از كالايي ايراني به عراق 
صادر ش��ده كه عمده ترين آنه��ا محصولاتي 
همچون پلاس��تيك، فلزات، غذايي و حيواني، 
ساختماني معدني، نساجي، ماشين آلات و ... 

بوده است. 
همچنين مطابق آمارها، در سه ماهه اول سال 
جاري ۹، 6۱8 هزارتن به ارزش ۴، 56۴ ميليون 
دلار ص��ادرات غيرنفتي ايران به عراق بوده كه 
در مقايسه با مدت مش��ابه سال گذشته )وزن 
ص��ادرات 6، 6۱۹ هزارت��ن و ۳، ۱57 ميليون 
دلار( به لحاظ وزني ۴5، ۳2 و به لحاظ ارزش 
۴۴، 58 درصد افزايش داشته است. در همين 
راس��تا، بيش��ترين كالاي صادرات��ي ايران به 
عراق كه به ميزان 85۰ ميليون دلار در س��ال 
جاري مربوط به گروه مواد پلاس��تيكي و انواع 
مصنوعات س��اخته ش��ده از اين م��واد فلزات 
معمول��ي و مصنوع��ات 65۰ ميلي��ون دلار، 
محصولات غذايي و لبني و انواع نوشيدني 6۰۰ 
ميليون دلار و كمترين كالاي ارسالي به ترتيب 
انواع چربي، پوست خام، چرم، كالاي عتيقه و 
اشياء كلكسيوني بوده كه هر يك ارزشي كمتر 

از ۱۰ ميليون دلار داشته است.

 جزئيات تسهيلات پرداختي 
به 29 هزار طرح و بنگاه 

شاتا|به منظور تامين مالي بنگاه هاي توليدي 
كوچك و متوس��ط و طرح هاي نيم��ه تمام از 
ابتداي س��ال جاري تا پايان مرداد سال 2۱2 
هزارو 552 ميليارد ريال تس��هيلات به 2۹.۳ 
ه��زار واحد صنعتي پرداخت ش��ده اس��ت. از 
اين ميزان تس��هيلات اعطا ش��ده، مبلغ ۱۱۹ 
هزارو 728 ميليارد ريال پرداختي مس��تقيم 
بانك ه��ا و 82ه��زار و 6۱2 ميلي��ارد ريال از 
طريق فرآيند رونق توليد بوده اس��ت. مطابق 
آمارها، تعداد ثبت نام كنن��دگان اوليه حدود 
۴۴.۴ ه��زار واح��د بوده، كه اس��تان گيلان با 
2۳۱7 فقره وام دريافتي در رتبه اول، اصفهان 
ب��ا 2۰85 فقره دوم و همدان با 2۰۴۰ فقره در 
رتبه سوم تس��هيلات دريافتي قرار مي گيرند. 
همچنين بانك ملي با ۳۴ هزارو ۴۳8ميليارد 
ريال تس��هيلات پرداختي در رتبه اول، س��په 
با ۳2 هزارو 26۱.5 ميلي��ارد ريال دوم،  بانك 
كشاورزي با 27 هزارو 25.2 ميليارد ريال سوم 
و بانك ملت با 2۳ هزارو ۹6۳.۱ ميليارد ريال 
در رتبه چهارم تامين مال��ي بنگاه هاي توليد 
كوچ��ك، متوس��ط و طرح هاي نيم��ه تمام با 

پيشرفت بالاي 6۰ درصد قرار دارند.
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»تعادل« از مسائل طرح شده در نشستي در زمينه تجميع هلدينگ هاي پتروشيمي گزارش مي دهد 

رييس انجمن سازندگان تجهيزات صنعت نفت عنوان كردذخاير نفتي ايالات متحده به سطحي بالاتر از ميانگين 5 ساله رسيده است

چند پادشاه و يك اقليم در پتروشيمي 

همكاري 110 شركت اروپايي براي دور زدن تحريم هادر انتظار كاهش بيشتر قيمت نفت

گروه انرژي| نادي صبوري-فرداد احمدي| 
اگ�ر پاي صحبت كس�اني ك�ه در دوران دولتي 
بودن پتروش�يمي ايران، مس�ووليت داشتند 
بنشينيد احتمال خيلي كمي دارد كه با آه و صد 
حيف از آن دوران ياد نكنند. به نظر ش�مار قابل 
توجهي از چهره هاي صنعتي و اقتصادي ايران، 
خصوصي س�ازي حداقل به ش�كلي كه در اين 
صنعت انجام شد، اتفاقي خوشايند نبود. اشاره 
به اين موضوع از آن جايي اهميت دارد كه هنوز 
پرس�ش چگونگي اداره اين صنع�ت داغ و تازه 
است. پرسش مهمي كه امروز صنعت پتروشيمي 
ايران با آن روبرو است اين است كه آيا راهي براي 
اداره صنعت ن�ه به صورت كام�ا دولتي و نه به 
صورت جزيره هاي پراكنده وجود دارد؟ آيا ادغام 
ش�دن هلدينگ هاي مطرح اين حوزه ش�دني 
است؟ »تعادل« در گزارش پيش رو كه از نشست 
»هلدينگ داري پتروشيمي« كه در كنگره نفت 
و نيرو با حضور وزنه هاي مهم اين صنعت برگزار 
شد، سعي كرده موضع بازيگران پتروشيمي در 
قبال نحوه اداره صنع�ت را بازتاب دهد. در اين 
نشست رضا نوروززاده مديرعامل شركت ملي 
صنايع پتروشيمي در كنار مديران 4 هلدينگ 
پتروش�يمي، ديدگاه هاي خود را پيرامون وضع 

اداره پتروشيمي ايران مطرح كردند. 

رضا ن��وروززاده مديرعامل ش��ركت مل��ي صنايع 
پتروشيمي كه در دوران خصوصي شدن اين صنعت 
رياس��ت وقت كميس��يون صنايع مجلس شوراي 
اس��امي را در دست داش��ت ماجراي شكل گيري 
مفهومي به نام »هلدينگ« را در پتروش��يمي ايران 
اين گون��ه روايت مي كن��د: »مقام معظ��م رهبري 
تفس��يري از اصل 44 ارايه كردند كه اموال به مردم 
برسد و مردم صاحب كارخانه خودروسازي، هواپيما 
و... شوند. من در آن زمان رييس كميسيون صنايع 
بودم. وقتي قانون را مطالعه كردم احس��اس كردم 
اصا اهداف مورد نظر مقام معظم رهبري در آن ديده 
نشده اس��ت بلكه رهاسازي بي حساب كتابي در آن 
ديده شده اس��ت و بدون در نظر گرفتن توان بخش 
خصوصي كشور، اعام ش��ده بود كه تا پايان برنامه 
چهارم توسعه بطور كامل اجرا شود كه منجر به اين 
ش��د كه كارخانجات و ش��ركت هاي دولتي بيشتر 
به خاطر رفع دين واگذار ش��ود. در آن زمان من به 
رييس جمهور وقت گفتم كه بسياري از شركت ها و 
سازمان ها مثل تس��بيح به هم متصل هستند و اگر 
بند آنها را پاره كنيد، دانه ها گم مي ش��وند. با اجراي 
سياست خصوصي سازي اين بند متأسفانه پاره شد 
و شركت هايي كه توانايي در دست گرفتن پروژه هاي 
بزرگ نفتي را داش��تند، از حيز انتفاع خارج ش��د. 
در نهايت خوش��بختانه يك روزن��ه كوچكي به نام 
هلدينگ هاي پتروشيمي باز شد كه به نوعي توانست 

شركت ها را در كنار هم جمع كند.«
دور از انتظار نيست كه بدانيم مديرعامل شركت ملي 
صنايع پتروش��يمي پس از بيان اين پيشينه عنوان 
كند: »اميدواريم مجددأ همين ها در هم ادغام شوند 
و بتوانند در اين بازار كه رقابت در آن بس��يار تنگ و 

فشرده است با هم رقابت كنند« 
3 هلدينگ مهم پتروشيمي ايران امروز روي هم در 
بورس 83 هزار ميليارد توم��ان قيمت دارند. عددي 

كه 13 درصد كل بازار سرمايه را تشكيل مي دهد. به 
واسطه بزرگ بودن اين عدد، ميزان موضوع عملياتي 
بودن »ادغ��ام« و ن��گاه مديران هلدينگ ه��ا به آن 

موضوعي بسيار مهم است. 
در اينجا ريشه شناسي دليل تشكيل اين هلدينگ ها 
در اين تعداد مطرح مي شود. جعفر ربيعي مديرعامل 
يكي از هلدينگ ه��اي بزرگ پتروش��يمي كه البته 
همچنان بخ��ش قابل توجهي از س��هامش به نوعي 
در اختيار دولت اس��ت در نشس��ت »هلدينگ داري 
در صنعت پتروشيمي، نگاهي بر الزامات و چالش ها 
و آسيب شناس��ي توس��عه متكي ب��ر صندوق هاي 
بازنشس��تگي« در اين زمينه عنوان كرد: »در جريان 
اصل 44 بسياري از شركت هاي پتروشيمي بابت رفع 
ديون دولت به صندوق هاي بازنشستگي واگذار شد و 
اين صندوق هاي بازنشستگي به تشخيص خودشان 
ش��روع به ش��كل دادن هلدينگ ها كردند. بنابراين 
تش��كيل هلدينگ ها با يك برنامه ريزي قبلي شكل 
نگرفتند و تعدادي شركت پتروشيمي به صندوق هاي 
بازنشستگي واگذار شدند و آن صندوق ها براي اداره 

بهتر مجموعه هلدينگ ها را شكل دادند.«
او در ادامه صحبت هاي خود به عنوان رييس نشست 
اين پرس��ش را مطرح كرد: » تع��داد هلدينگ هاي 
كش��ور در صنعت پتروشيمي زياد اس��ت. به عنوان 
مثال عربستان فقط يك هلدينگ پتروشيمي دارد و 
همه چيز در آن هلدينگ متمركز است و در بازارهاي 
جهاني مي توانند قدرت چانه زني داش��ته باش��ند و 
در بازار داخل ه��م مي توانند قوي تر عمل كنند. اين 
هلدينگ ه��اي متع��دد در ايران گاه��ي مزاحم هم 
مي شوند و خاف هم عمل مي كنند. در بازار بورس، 
در بازار كالا در صادرات و... اختالاتي به وجود مي آيد. 
اين پرسش اكنون مطرح است كه اين وضعيت بايد 

چگونه و به چه سمتي تغيير كند؟« 

  تخصصي ها به صف! 
داوود رباني مديرعامل يك��ي ديگر از هلدينگ هاي 
پتروش��يمي كه به عن��وان خصوصي ترين هلدينگ 
معروف شده اس��ت در اين نشست ديدگاه خود را در 
زمينه اين پرس��ش اين گونه مطرح ك��رد: » به دليل 
روش��ي كه در اجراي اصل 44 طي شد و عما نحوه 
واگذاري ها، هلدينگ هايي كه اكنون تشكيل شده ، 
بر اساس يك اس��تراتژي مشخص و واحدي تشكيل 

نشده است.« 
محمود مخدومي مديرعامل هلدينگ مربوط به تامين 
اجتماعي در پتروشيمي كه بحث ادغام آن با هلدينگ 
بزرگ ديگري تاكنون بارها مطرح ش��ده اس��ت، به 
موضوع لزوم مشخص بودن زمينه فعاليت هلدينگ ها 
پي��ش از ادغام اش��اره ك��رده و در صحبت هايي كه 
اظهارات رباني را در شكل ديگري نشان مي دهد عنوان 
كرد: » واقعيت اين است كه واگذاري ها غيرانتخابي 
بوده اس��ت. يعني خيل��ي از واگذاري هايي كه انجام 
گرفت ي��ا به صورت ناقص بود ي��ا غيرانتخابي. مثا، 
پتروشيمي آبادان به ما واگذار شد، در حالي كه خوراك 
آن كه از پالايش��گاه بود، تضمين نش��د. همين طور 
پالايشگاه توليد قير و مجموعه توليد روغن ما نيز به 
اين مشكل مبتا است.« او ادامه داد: » ما مكلف شديم 
كه از شركت هاي خارج از استراتژي، كوچك مقياس، 
زيان آور و كم بازده خارج شويم. بنابراين تعيين شده 
است كه 30 شركت از مجموعه تاپيكو واگذار شوند، 

اما واگذاري در فرابورس مشكاتي ايجاد كرد و خيلي 
موفق نبودي��م«  او در ادامه صحبت هاي خود به طور 
اخص در مورد موضوع تجميع هلدينگ ها عنوان كرد: 
» تجميع هلدينگ ها در جهان به چند انگيزه صورت 
مي گيرد. اين انگيزه  ممكن اس��ت »ايجاد بازرگاني 
مش��ترك در فروش محصول و يا خريد مواد اوليه«، 
»تكميل زنجيره ارزش«، »گرد هم آوردن شركت هاي 
توليدكننده محصولات مش��ابه ب��راي جلوگيري از 
رقابت«باشد و يا به اين دليل انجام شود كه با تجميع 

قدرتي براي رقابت در منطقه يا جهان ايجاد شود. «

  ادغام و تحريم 
مخدوم��ي در مورد دي��دگاه فعل��ي هلدينگ هاي 
پتروش��يمي ايران به موضوع ادغام اش��اره و عنوان 
ك��رد: »اين موض��وع تقريبأ 7 ماه اس��ت كه مطرح 
ش��ده اس��ت. يك بار بين هلدينگ خلي��ج فارس و 
مجموعه تاپيكو مطرح شد. بين هلدينگ هاي ديگر 
هم بحث هايي صورت گرفته اس��ت. اما اين مساله 
هم مطرح اس��ت كه افرادي كه سياست گذار ادغام 
هلدينگ ها هس��تند بايد فكر كنند ك��ه با توجه به 
شرايط تحريم، آيا تجميع به نفع ما است يا فعاليت 

به صورت شركت هاي جدا از هم؟« 
رض��ا ن��وروز زاده مديرعامل ش��ركت مل��ي صنايع 
پتروشيمي در نشس��ت هلدينگ داري در اظهاراتي 
كه پاسخ به اين پرسش محسوب مي شد عنوان كرد: 
» ادغام به نفع جامعه است و بايد هم تخصصي شدن 
صورت بگيرد.، ادغام به نفع شركت هاي ما نيز هست و 
اكنون يكي از مشكات ما همين جدا بودن است. يكي 
شدن هلدينگ ها روي ارايه قيمت در زمان مذاكره با 

شركت هاي خارجي اثر گذار است« 
 او در مورد مساله اثر تحريم ها بر پتروشيمي عنوان 
ك��رد: »همان طور كه مي داني��م، در مورد نفت اين 
امكان وجود دارد كه يك كشور به سرعت توليد خود 

را 1 ميليون بش��كه در روز اضافه كند، اما در رابطه 
با پتروشيمي اين گونه نيست و يك كشور نمي تواند 
به راحتي توليدات پتروشيمي خود را افزايش دهد. 
توليدات پتروش��يمي كه در ايران صورت مي گيرد، 
در نقاط مشخصي از جهان مصرف دارد و بنابراين، 
واحدهايي كه در نقاط مختلف دنيا مواد اوليه شان را 
از پتروشيمي هاي ما مي گيرند، اگر نتوانند از ما خريد 

كنند تعطيل مي شوند و توليداتشان مي خوابد.« 
اما ادامه اظهارات مطرح شده از سوي ديگر بازيگران 
عرصه هلدين��گ داري در پتروش��يمي اي��ران نيز 
نش��ان مي داد حداقل روي كاغذ همه با تجميع اين 
گروه ها موافق هس��تند. مرتضي عزيزي مديرعامل 
يكي ديگ��ر از هلدينگ هاي پتروش��يمي كه عما 
به صندوق بازنشس��تگي نيروهاي مس��لح مربوط 
است در نشس��ت آسيب شناسي هلدينگ داري در 
خصوص وضعيت فعلي عنوان ك��رد: » بزرگ ترين 
خس��ران طي يك دهه گذشته ايجاد هلدينگ هاي 
متعدد در صنعت پتروشيمي بود كه رقابت منفي در 
داخل ايجاد كرد. ايجاد هلدينگ هاي متعدد آسيب 
زيادي داشته اس��ت. هلدينگ ها بايد در سهم هاي 
مگا و ب��الاي ميليون تن و در جاهايي كه مردم توان 
س��رمايه گذاري ندارند وارد ش��وند تا مردم هم در 
معامات بتوانند شريك شوند. رقابت منفي نيز بايد 
برچيده شود. همچنين در حوزه فاينانس، اگر توليد 
50 ميليون تن داشته باشيد با شما يك جور صحبت 
مي كنند و وقتي توليد 5 ميليون تن يا 500 هزار تن 
داشته باشيد جور ديگري . در فروش محصولات نيز 

به همين صورت است.«
رض��ا ن��وروززاده مديرعامل ش��ركت مل��ي صنايع 
پتروشيمي همچنين در اين نشست به اين موضوع 
پرداخت كه تجميع هلدينگ ها مي تواند سرمايه مردم 
را به خود ج��ذب كند. او در اين خصوص عنوان كرد: 
» اين س��ازمان ها مي توانند منابع س��رگردان كشور 

را بگيرن��د و به عنوان نماينده دول��ت در كنار بخش 
خصوصي از سرمايه ها صيانت كنند، با اين شرط كه 
مديريت و اجرا توسط بخش خصوصي صورت بگيرد. 
چطور يك ش��ركت كوچك با سعي كردن به نزديك 
نش��ان دادن خود به بانك مركزي مي تواند 15 هزار 
ميليارد تومان پول مردم را مي گيرد و با آن ولي صنعت 
پتروشيمي نتواند از طريق صحيح سرمايه جذب كرده 

و به مردم سود بدهد؟« 

  »ان پي سي« چه مي شود؟ 
در وضعيت فعلي اين پرس��ش نيز مطرح اس��ت كه 
شركت ملي صنايع پتروش��يمي يا " ان پي سي " چه 
نقش��ي را در ميان هلدينگ ها و تجميع يا تكثرشان 
ايفا خواهد كرد؟ مديرعامل فعلي اين شركت در اين 
خصوص عنوان كرد: » بر اساس قانون اساسي بخش 
نفت و گاز كاما در اختيار حاكميت است و ايران مثل 
ساير كشورهاي نفتي نيس��ت كه مخازن در اختيار 
بخش خصوصي باشد. خوراك تمام پتروشيمي هايي 
در اختيار حاكميت است. شركت پتروشيمي درواقع 
پل ارتباطي بين بخ��ش خصوصي و دولت در صدور 
جواز تأسيس و تضمين خوراك و پيگيري رسيدن آن 

به دست سرمايه گذار است.«
او در ادام��ه عن��وان ك��رد: »" ان پي س��ي "  نماينده 
حاكميت در بخش خود است كه رابطي بين بالادست 
و پايين دست به حساب مي آيد. همچنين اين شركت 
وظيفه تحقيقات را كه ممكن اس��ت ش��ركت هاي 
خصوصي نتوانند براي آن هزينه كنند به عهده گرفته 
است. تحقيقات به تنهايي كافي نيست و بايد تحقيقات 
به سمتي برود كه كاربردي شود. اكنون شركت ملي 
صنايع پتروشيمي موفق به توليد داخلي 5 كاتاليست 
ش��ده و بخش خصوصي طرف قرارداد ش��ده اس��ت 
كه كارخانه اش را خودش درس��ت كند و كشور را از 

وابستگي نجات دهد. « 

گروه انرژي|عليرضا كياني |
در گزارش روز گذشته رويترز از ساعات آغازين معامات 
نفت در روز پاياني هفته، افزايش تقاضاي چين، دليل 
بالارفتن قيمت هاي نفت عنوان شد. وب سايت فوربس 
از سمت و سوي ديگري به اين قضيه نگاه كرده و دليل 
افزايش قيمت ها در روز جمعه را افزايش ارزش سهام در 

ايالات متحده بعد از 5 هفته عنوان كرده است.
در آخرين معامات روز جمعه قيمت نفت خام سبك و 
شيرين ايالات متحده در بازار معامات تجارتي نيويورك 
)نايمكس( با 0.7 درصد افزايش قيمت، بشكه اي 69 
دلار و 12 سنت معامله شد. شاخص نفت جهاني، برنت 
نيز 0.6 درصد افزايش قيمت را تجربه كرد و هر بشكه از 

آن 79 دلار و 78 سنت معامله شد. 
قيمت گريدهاي متفاوت نفتي در هفته گذشته مسير 
نزولي را طي كردند و برنت از ركورد 4 ساله خود فاصله 
گرفت. قيمت نفت خام امريكا در كل هفته گذشته 3.1 
درصد كاهش را پشت سر گذاشت. با اين وجود، فوربس 
بر اساس گفته هاي معامله  گران در گزارش خود آورده 
است كه افزايش قيمت  سهام در روز جمعه به تثبيت 
بازار نفت كمك كرده است. طارق ظهير، مدير تايچي 
كاپيتال، در اين باره مي گويد: »ما در حال بازي با سطوح 

متفاوت ريسك هستيم«. 
ميانگين صنعتي داو جونز اخيرا 0.3 درصد و شاخص 
اس اند پي 500 نيز 0.1 درصد افزايش يافته است. ريك 
نيوي، نايب رييس شركت  اوراق آتي اوبرايان و همكاران، 
در همين باره به فوربس گفت: »سهام و نفت، به نوعي، 

در كنار هم معامله مي شوند«.
در هفته گذشته، انتش��ار آمارهايي مبني بر افزايش 
ذخاير نفتي، فشار كاهشي را بر قيمت طاي سياه وارد 
كرد. در روز چهارش��نبه، اداره اطاعات انرژي ايالات 
متحده گزارش داد كه ذخيره نفتي ايالات متحده در 
هفته منتخي به 12 اكتبر، با افزايش 6 ميليون  و 500 
هزار بشكه اي، به بالاترين سطح خود از انتهاي ماه ژوئن 
به اين سو رسيده است. تحليلگران در شركت اشنايدر 

الكتريك در يادداش��تي در اين باره نوشتند: »ذخاير 
نفتي ايالات متحده در حال حاضر به وضوح به سطحي 
بالاتر از ميانگين 5 ساله رسيده است و انتظار است كه 
اين افزايش استمرار پيدا كند. اين امر به اين معناست 
كه فعا بازار از نظر عرضه با مشكلي روبرو نخواهد بود«.

در روز جمع��ه، داده ه��اي بيكر هيوز نش��ان داد كه 
س��كوهاي نفتي در ايالات متح��ده 4 حلقه افزايش 
يافته اند كه اين نشانگر افزايش توليد است. در نتيجه 
تعداد سكوهاي نفتي فعال در حال حاضر به 873 حلقه 
مي رسد. همچنين اين تعداد س��كوي حفاري فعال، 
بيشترين رقم از مارس سال 2015 به اين سو محسوب 
مي شود. با اين همه، فوربس مي نويسد كه معامله گران 
با لحاظ كردن اجرايي شدن تحريم هاي ايران در ابتداي 
ماه نوامبر، عقيده دارند كه هنوز سايه اختال از روي 

بازار كنار نرفته است.
آژانس بين المللي انرژي، در هفته گذشته اعام كرد كه 
با كاهش ميزان خريد مشتريان نفتي ايران تا پيش از 
تاريخ چهارم نوامبر، توليد اين كشور در ماه سپتامبر به 
پايين ترين ميزان خود در 2 سال و نيم گذشته رسيده 
است. با اس��تناد به گزارش آژانس، توليد ايران در ماه 
سپتامبر نسبت به ماه گذشته اش، 180 هزار بشكه در 
روز كاهش يافته و به 3 ميليون 450 هزار بشكه در روز 
رسيده است. با اين همه، كاهش ماهانه توليد ايران در 
گزارش سازمان كشورهاي صادركننده نفت، 150 هزار 

بشكه عنوان شده بود.
همچنين بنا بر گزارش رويترز، اوپك در تاش است تا 
توليد خ��ود را براي جبران عرضه كاهش يافته ايران و 

ونزوئا، بالا ببرد.
در انتهاي ماه س��پتامبر، تصمي��م اوپك و متحدانش 
براي عدم افزايش عرضه نفت خ��ام به ميزان بيش از 
برنامه، به افزايش اخير در قيمت هاي نفت كمك كرد. 
در يادداش��تي كه روز جمعه منتشر شد، تحليلگران 
كمرتزبانك نوشتند: »نگراني ها درباره تنگناي عرضه 
ك��ه تا 2 هفته پيش صحب��ت رايج بازار ب��ود در حال 

حاضر فراموش ش��ده اس��ت، هرچند كه دليل اصلي 
اين نگراني ها، يعن��ي كاهش صادرات نف��ت ايران و 
استمرار كاهش توليد نفت در ونزوئا و كاهش ذخاير 
مازاد جهاني، همچنان س��ر جاي خود هستند«. اين 
يادداشت در ادامه مي افزايد: »اينچنين به نظر مي رسد 
كه چش��م انداز آژانس بين المللي انرژي از س��ال آتي 
باعث ش��ده تا بس��ياري از فعالان بازار نگراني زيادي 
نسبت كمبود عرضه تا پايان سال نداشته باشند«. هم 
آژانس بين المللي انرژي و هم اوپك در هفته گذش��ته 
تخمين هاي خود از تقاضا نفت جهاني براي سال جاري 

و آتي را كاهش داده اند. 
همچنين نگراني ها در مورد توانايي اوپك براي بالا بردن 
توليد هر روز بيش��تر مي شود. ديروز رويترز در همين 
زمينه نوشت كه دفتر مركزي اوپك در سندي داخلي 
از ناتواني اعضاي اين نهاد و متحدانش در افزايش سطح 

توليد به ميزان مورد انتظار خبر داده است.
در ادامه اين خبر آمده است كه اوپك و متحدانش در 
اجاس ماه ژوئن توافق كرده بودند كه سطح توليد را 
افزايش دهند. در آن زمان وزير انرژي عربستان گفته 
بود كه كشورها براي اجراي اين توافق، سطح توليد را 
نزديك به يك ميليون بشكه در روز افزايش خواهند داد.

اكنون با گذش��ت بيش از چهار ماه، آمار منتشر شده 
حاكي از نبود ظرفيت كافي براي افزايش سطح توليد 
اس��ت. رويترز اعام كرد كه اعضاي اين س��ازمان به 
اس��تثناي نيجريه، ليبي و كنگو، در ماه سپتامبر تنها 

428 هزار بشكه نفت بيشتر از ماه مه توليد داشته اند.
عربستان سعودي بيش��ترين افزايش توليد را داشته 
و كوي��ت، عراق و امارات هم ص��ادرات خود را افزايش 
داده اند. همزمان توليد برخي كشورها از جمله ونزوئا، 

ايران و آنگولا كاهش يافته است.
بر مبناي اين سند، از ميان كشورهاي غير اوپك روسيه 
توليد نفت خود را 296 هزار بشكه در روز افزايش داده 
است؛ اما كشورهاي قزاقستان، مكزيك و مالزي كاهش 

توليد داشته اند.

گروه انرژي|
پس از خروج امري��كا از برجام ش��ركت هاي نفتي 
بزرگ��ي مث��ل توتال فرانس��ه به دلي��ل آنكه حجم 
معام��ات و س��رمايه گذاري هاي زي��ادي با طرف 
امريكايي داشتند مجبور شدند از منفعت حضور در 
ايران صرف نظر كنند. اين مس��اله بافاصله ايده اي 
را به ذهن متبادر مي كند كه ش��ركت هاي مقياس 
متوس��ط و كوچك اروپايي ممكن اس��ت از چنين 

معضاتي مصون بمانند. 
بر همين اس��اس، چندي پيش انجمن س��ازندگان 
تجهي��زات صنعت نفت به دولت پيش��نهادي براي 
تعامل با ش��ركت هاي كوچ��ك اروپاي��ي در زمان 
تحري��م اراي��ه داده بود ك��ه ديروز ريي��س انجمن 
س��ازندگان تجهيزات صنعت نفت از آمادگي 110 
شركت كوچك و متوسط اروپايي براي همكاري با 

شركت هاي ايراني خبر داد. 
رضا خياميان با اشاره به پيشنهاد انجمن سازندگان 
تجهيزات صنع��ت نفت ب��ه دولت ب��راي تعامل با 
شركت هاي كوچك اروپايي در زمان تحريم اظهار 
كرد: انجمن با همكاري اتاق تهران در تاش اس��ت 
از تعدادي از شركت هاي كوچك و متوسط اروپايي 
دعوت كند به تهران بيايند و سميناري تشكيل دهيم 
كه اين شركت ها با شركت هاي ايراني مذاكره كنند، 

جوينت شوند و همكاري بين شركت ها آغاز شود.
وي به اين سوال كه آيا شركت هاي اروپايي مايل به 
تعامل با ايران و حضور در س��مينار مذكور هستند 
يا خير، پاسخ داد: 110 ش��ركت كوچك و متوسط 
اروپايي اعام آمادگي كردند با ش��ركت هاي ايراني 
جوينت ش��وند و در صنايع نفت و گاز ايران حضور 

داشته باشند. 
هدف ما اين اس��ت كه آنها را به ايران دعوت كنيم 
و با ش��ركت هاي ايراني كه هم س��نخ آنها هستند، 
مذاكره كنند، تعدادي از اين شركت ها با شركت هاي 
ايراني جوينت شوند و در نتيجه بتوانند پروژه ها را 

باهم��كاري يكديگر انجام دهند. خ��روج ترامپ از 
برج��ام روي تعامات نفتي ايران با ديگر كش��ورها 
سايه انداخت و باعث شد زيرشاخه هاي مختلف نفت 
به دنبال پيدا كردن راهكاري براي تداوم اين ارتباط 
باش��ند. در اين راستا انجمن س��ازندگان تجهيزان 
صنعت نفت نيز پيش��نهادي مط��رح كرد مبني بر 
اينكه ش��ركت هاي كوچك ايراني با ش��ركت هاي 
كوچ��ك اروپايي جوينت ش��وند، از س��وي ديگر 
پروژه هاي بزرگ نفتي به تعداد زيادي پكيج تقسيم 
ش��وند و هر بخش از پروژه توسط يكي از شركت ها 

انجام شود.
خياميان پيش از اين درباره پاسخ رييس جمهوري 
و كميسيونر انرژي اتحاديه اروپا گفته بود كه پاسخ 
كميس��يونر مثبت ب��وده و گفته اس��ت هركدام از 
ش��ركت هاي كوچك را مي توانن��د از طريق بانك 
س��رمايه گذاري اروپاي��ي ح��دود 20 ميليون يورو 
فاينانس كنند و اي��ن پروژه ها را با بخش خصوصي 

ايران انجام دهند. 
رييس جمهوري هم در  س��خنان خ��ود تأكيد كرد 
كه اقدام درس��تي اس��ت كه پروژه ها به پروژه هاي 

كوچك تر تقسيم شود.
همچنين پيشتر اعام شده بود كه در طرح اتحاديه 
اروپا ب��راي مقابله از تحريم ه��اي امريكا عليه ايران 
در نظر گرفته شده اس��ت كه چند ميني پالايشگاه 
اروپايي به ميزان 1 ميليون بشكه نفت خام ايران را 
خريداري كنند. با اين وجود علي كاردر، مديرعامل 
ش��ركت ملي نفت مسير عملياتي شدن اين طرح را 

زمانبر دانسته بود. 
كاردر در توضي��ح اين مطلب بي��ان كرده بود: »اين 
مسائل اكنون همه كانسپت و طرح هستند. ما بايد 
با اين ميني پالايشگاه ها وارد مذاكره شويم و بتوانيم 
گريد نفتي خود را با ني��از آنها مطابقت دهيم. اينها 
ايده هايي هس��تند كه بايد آنها را پيگيري كنيم اما 

تضمين قطعي ندارند.«
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 تحريم ايران گريبان 
امريكا را گرفت

شانا| به گزارش روزنامه واشنگتن ايگزماينر، اداره 
اطاعات انرژي امريكا اعام كرد كه انتظار دارد به 
دليل افزاي��ش قيمت نفت در جهان كه تا حدي به 
دليل نگراني بازارها از تحريم هاي ضد ايراني امريكا 
است، قيمت سوخت گرمايشي در امريكا در زمستان 
امسال بيشتر از پارسال باشد. اين نهاد پيش بيني كرد 
ميانگين قيمت ش��اخص نفت خام برنت كه براي 
تعيين قيمت فرآورده هاي نفت��ي در امريكا مورد 
استفاده قرار مي گيرد، در زمس��تان امسال به 79 
دلار برسد كه 15 دلار بيشتر از پارسال است.اداره 
اطاعات انرژي امريكا اعام كرد: افزايش پيش بيني 
درباره قيمت شاخص نفت خام برنت، نتيجه كاهش 
تدريجي عرضه در بازار و نگراني ها درباره اختال هاي 
احتمالي در عرضه در ماه هاي آينده است بخش هاي 
عمده اي از مناطق شمال شرق امريكا براي گرمايش 
به سوخت هاي گرمايشي متكي هستند. اداره ملي 
اقيانوس و جو امريكا پيش بيني مي كند كه دماي هوا 
در بيشتر مناطق اين كشور، امسال حدود يك درجه 

كمتر از پارسال باشد.

 نيروگاه اتمي روسي 
براي ازبك ها 

ايرنا| س��اخت نيروگاه اتمي با حضور رييس��ان 
جمهوري روس��يه و ازبكس��تان ام��روز جمعه در 
مراس��مي نمادين در تاشكند آغاز شد. »ولاديمير 
پوتين« كه براي شركت در اين مراسم به ازبكستان 
سفر كرده بود با »شوكت ميرضيايف« درخصوص 
همكاري هاي دوجانبه و مسائل منطقه اي نيز تبادل 
نظر كرد. همچنين نمايندگان شركت روس اتم و 
آكادمي علوم ازبكستان در حضور روساي جمهوري 
دو كشور يادداشت تفاهم همكاري در عرصه آموزش 
كادر فني امضا كردند. نخستين نيروگاه هسته اي 
ازبكستان قرار است س��ال 2028 راه اندازي شود. 
هزينه اين پروژه 11 ميليارد دلار اعام شده و شركت 
دولتي روس اتم وعده داده اس��ت تا پايان پروژه دو 
بلوك با ظرفي��ت توليد هر ك��دام 1200 مگاوات 
احداث كند. رآكتورهاي نيروگاه اتمي ازبكس��تان 
در طبقه بندي نسل'3+' قرار مي گيرند و به صورت 
كامل با ش��رايط آژانس بين المللي انرژي اتمي در 
عرصه ايمني و ارتقاي سطح فناوري هاي پيشرفته 

مطابقت دارند.

 انسداد 5000 چاه 
غير مجاز آب  

ايرنا| جواد ميبدي، مدي��ركل دفتر نظام هاي 
بهره برداري و حفاظ��ت آب و آبفاي وزارت نيرو، 
با بيان اينكه كنترل منابع آب س��طحي كش��ور 
از طريق يك هزار و 167 ايس��تگاه هيدرومتري 
به صورت ش��بانه روزي انجام مي ش��ود، افزود: از 
ابتداي اجراي طرح احيا در س��ال 1394 تا نيمه 
اول سال جاري، در مجموع 44 هزار و 572 حلقه 
چاه غيرمجاز با حجمي معادل 2 ميليارد و 257 
ميليون مترمكعب مسدود شده است. وي با اشاره 
به نصب 24 هزار و 710 دستگاه كنتور هوشمند 
روي چاه هاي كشاورزي، از ابتدي اجراي طرح احيا 
تاكنون تصريح كرد: در سال جاري تعداد 2 هزار 
و 64 دستگاه كنتور هوشمند توسط شركت هاي 
آب منطقه اي در س��طح كش��ور نصب شده كه 
معادل حدود 28 درصد از برنامه عملياتي س��ال 
1397 است. مديركل دفتر نظام هاي بهره برداري 
و حفاظ��ت آب و آبف��اي وزارت نيرو درخصوص 
اجراي قانون تعيين تكليف چاه هاي آب فاقد پروانه 
بهره  برداري اظهار كرد: تشكيل كميسيون هاي 
رس��يدگي به امور آب هاي زيرزميني در تمامي 
استان ها، تهيه فهرست چاه هاي حفر شده فاقد 
پروان��ه تا قبل از پايان س��ال 85، ايجاد س��امانه 
اطاع رس��اني اينترنتي تعيين تكليف چاه هاي 
فاقد پروانه و تهيه دس��تورالعمل هاي مورد نياز 
براي تش��ريح نحوه تعيين تكليف چاه هاي فاقد 
پروانه بهره برداري از جمله اقدام هاي انجام شده 

در اين زمينه است.

كمبود جهاني استايرن ها 
نيپنا|همزم��ان ب��ا افزاي��ش تعطيلي ه��اي 
برنامه ريزي نشده مجتمع هاي قديمي در اروپا 
و ايالات متحده، بي ثباتي قيمتي و كمبود عرضه 
اس��تايرن در بازار جهاني ادامه خواهد يافت. به 
گزارش پايگاه اينترنتي اي سي اي اس )ICIS(، در 
 )EPCA( نشست امسال انجمن پتروشيمي اروپا
در وين اتريش، بيش��تر گفت وگوهاي مرتبط با 
استايرن، پيرامون عرضه جهاني اين محصول و 
بررس��ي ميزان احتمال راه اندازي مجتمع هاي 

توليد استايرن جديد در آينده اي نزديك بود.
برآورد موسسه اي سي اي اس با اطمينان بالايي 
نشان مي دهد كه مجتمع هاي توليد اين محصول 
در چين به زمان نس��بتا قاب��ل ماحظه اي نياز 
دارند تا به بهره برداري برس��ند. از طرفي برآورد 
يادشده خاطرنش��ان مي كند كه روي كار آمدن 
ظرفيت هاي جديد و عرضه اين محصول در ديگر 

بخش هاي جهان نيز محدود خواهد بود.
با افزاي��ش تعطيلي ه��اي برنامه ريزي نش��ده 
مجتمع هاي قديمي در اروپ��ا و ايالات متحده، 
بي ثباتي قيمتي و كمبود عرضه اين محصول در 

بازار جهاني ادامه خواهد يافت.
بر اس��اس داده ه��اي تحليل��ي و مش��اوره اي 
 موسسه اي سي اي اس، نرخ هاي عملياتي جهاني 
)Global operating rates( اس��تايرن 
در س��ال 2018 ميادي به 90 درصد مي رسد. 
اين نرخ بهره ب��رداري )utilization( قوي در 
ش��رايطي به دست مي آيد كه رش��د تقاضا كم، 
ظرفيت هاي جديد ايجاد شده به مراتب كمتر و 
تعدادي مجتمع توليد اين محصول در بازارهاي 

توسعه يافته تعطيل شده اند.
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عكسروز

چهرهروز

استعفاي »داود گنجه اي« از هيات مديره خانه موسيقي 
داود گنجه اي از هنرمندان پيشكسوت و صاحب نام عرصه موسيقي پس از ۱۸ سال عضويت در هيات مديره خانه موسيقي، از اين سمت 
استعفا كرد. داود گنجه اي نوازنده و مدرس موسيقي ايراني كه طي سال هاي گذشته حضور مستمري در هيات موسس و شوراي عالي 
خانه موسيقي داشت در گفت وگو با مهر ضمن تاييد خبر استعفاي خود از سمت هايش در خانه موسيقي توضيح داد: در ۱۸ سال گذشته 
به صورت مستمر در هيات موسس، شوراي عالي خانه موسيقي، هيات مديره و عنوان قائم مقامي خانه موسيقي حضور داشتم و در اين 
دوران هم نهايت تلاش خودم را انجام دادم كه صميمانه آنچه در توان دارم براي پيشرفت اين مجموعه صنفي انجام دهم، اما ديگر احساس 

كردم توان حضور در اين نهاد را ندارم و از سوي ديگر برخي از اختلاف ديدگاه ها باعث شد كه نتوانم دراين سمت حضور داشته باشم.

ايستگاه

»گشت و گذار در جنگل« عقب افتاد
ديزني ديروز در خبري اعلام كرد كه 
اكران فيلم ماجراجويانه »گش��ت و 
گذار در جنگل« را از تاريخ اعلام شده 

قبلي، ۹ ماه عقب تر انداخته است.
به گزارش ورايتي، استوديوي ديزني 
با عقب انداختن تاريخ پخش فيلم 
»گش��ت و گذار در جنگل« با بازي 

دواين جانس��ون، اكران اين فيلم را به ۹ ماه ديگر يعني اواسط تابستان ۲ سال 
آينده ميلادي موكول كرد. ديزني با اعلام اين خبر، روز ۲۴ جولاي ۲۰۲۰ )سوم 
مرداد ۱۳۹۹( را تاريخ جديد اكران اين فيلم تعيين كرده است. دواين جانسون 
ملقب به »صخره« ستاره مشهور هاليوود نيز همين خبر را به همراه ويديوي 

كوتاهي از عنوان فيلم در صفحه توييتر خود منتشر كرد.
»گش��ت و گذار در جنگل« نام يكي از گردش ه��اي ماجراجويانه پارك هاي 
تفريحي ديزني در گوش��ه و كنار جهان اس��ت كه قرار است تبديل به فيلمي 
ماجراجويانه شود. ديزني سال ها پيش از اين قصد داشت اين فيلم را با بازي تام 
هنكس و تيم آلن روي پرده بي��اورد ولي ماجراهاي گوناگون پروژه را به عقب 
انداخت ولي حالا ظاهرا با بسته شدن تيم توليد و قطعي شدن گروه بازيگران 
مي توان منتظر خروجي نهايي شد.  حال و هواي »گشت و گذار در جنگل« به 
زمان جنگ جهاني اول بازمي گردد و دواين جانسون با بازي در نقش كاپيتان 
كشتي، يك دانشمند با بازي اميلي بلانت و برادرش را در عملياتي به نيت يافتن 

درختي كه گمان مي رود خاصيت شفابخشي دارد به اعماق جنگل مي برد.
كارگرداني اين اثر بر عهده ژاومه كويت-سرا، كارگردان ۴۴ ساله اسپانيايي و 
خالق فيلم هايي چون »خانه مومي« )۲۰۰۵(، »ناشناس« )۲۰۱۱( و »مسافر 

هميشگي« )۲۰۱۸( است.

بازارهنر

اجراينمايش»خدايگان«ادامهمييابد

انتشاراثراستادايرانيدرآذربايجان

كتابهايكانونسرانجامتوزيعشد

نامهمستندسازانبهوزيربرايحمايتازيكفيلم

كارگردان نمايش »خدايگان« اثر وودي 
آلن كه اين روزها در س��الن اصلي تالار 
مول��وي روي صحنه اس��ت اظهار كرد 
در صورت توافق با س��الني خصوصي، 
اجراي اين نمايش در سال جاري ادامه 

خواهد داشت.
رحمت اميني درب��اره احتمال اجراي 
مجدد اين نمايش در سالن هاي ديگر 

شهر تهران به مهر گفت: چون اجراي اين نمايش با 
استقبال مخاطبان روبرو شده است در حال رايزني 
با سالن هاي خصوصي تئاتر از جمله پرديس تئاتر 
شهرزاد هس��تم تا در صورت توافق اجراي نمايش 

»خدايگان« ادامه پيدا كند.
او درباره زمان مدنظر براي اجراي مجدد »خدايگان« 
افزود: اگر قرار باش��د كه اجراي اي��ن نمايش ادامه 

پيدا كند، قطعا در س��ال جاري خواهد 
ب��ود. اميني درب��اره احتم��ال اجراي 
نماي��ش »خداي��گان« در ش��هرهاي 
ديگر كشور، توضيح داد: دكور نمايش 
بسيار حجيم اس��ت و اگر قرار باشد در 
ش��هرهاي ديگر اجرا شود، ساخت اين 
دكور هزينه بر خواهد ب��ود. كارگردان 
نمايش »خدايگان« درباره حضور اين 
اثر نمايشي در سي و هفتمين جشنواره بين المللي 
تئاتر فجر اظهار كرد: با توجه به بازخوردهايي كه از 
هنرمندان مختلف داشتيم و در صورت اينكه از سوي 
دبيرخانه جشنواره كار پذيرفته شود، مايل به اجراي 
»خدايگان« در جشنواره هستيم زيرا فرصتي است 
براي هنرمنداني كه در طول اجراي عمومي اثر امكان 

تماشاي آن را نداشتند.

يك پژوهشگر و نوازنده موسيقي اقوام 
ايران از انتشار كتاب فرامرز گرمرودي 
كه ضميمه صوتي نيز دارد با همكاري 
كنس��رواتوار باكو و چهره هاي شاخص 

موسيقي كشور آذربايجان خبر داد.
دامون شش بلوكي نوازنده، آهنگساز و 
پژوهشگر موسيقي اقوام ايران با اعلام 
اينكه به تازگي كتابي از فرامرز گرمرودي 

نوازنده و آهنگساز ايراني در كشور آذربايجان منتشر 
شده اس��ت به مهر گفت: اين كتاب صوتي كه اثري 
بسيار مفصل است با همكاري كنس��رواتوار باكو و 
حضور هنرمندان بزرگ موسيقي كشور آذربايجان 
از جمله الشن منصوراف عرضه شده و دربرگيرنده 
قطعاتي در موغام هاي آذربايجاني است. به گفته او، 
تصنيف ها، رنگ ها و قطعاتي در فضاي دستگاه شور در 
اين كتاب عرضه شده است. او افزود: در كنار اين كتاب 
كه قرار است به زودي در ايران نيز با ترجمه فارسي 
بنده منتشر ش��ود، سي دي صوتي ش��امل اجراي 
برخي از پارتيتورهاي كتاب توسط گروه »دلنوازان« 
كشور آذربايجان عرضه مي شود. در اين آلبوم الشن 

منص��وراف نوازنده كمانچ��ه، علي آقا 
سعدي اف نوازنده تار، فرامرز گرمرودي 
خواننده و نوازنده عود، شيرزاد فتحعلي 
اف نوازنده بالابان و سرنا، كامران كريم 
اف نوازنده نقاره و فريد بابايف نوازنده بم 
تار به عنوان نوازنده حضور دارند. اتفاق 
جذاب ديگري كه براي اين اثر صوتي-
تاليفي افتاده، انتشار چهار كتاب همراه 
با كتاب اصلي است كه در چارچوب آن پارتيتورهاي 
مجزايي براي كمانچه، تار، عود و بم تار و سازهاي بادي 
نوشته شده است. شش بلوكي با اعلام اينكه كتاب 
مذكور با اس��تقبال خوبي از سوي موسيقيدان هاي 
باكو و همچنين تعدادي از هنرمندان تركيه اي رو به 
رو شده است، بيان كرد: در فستيوال »اوزئير حاجي 
بيگ اف« كشور آذربايجان رونمايي سمبليكي براي 
كتاب برگزار شد كه براي ما بسيار جالب توجه بود. 
همزمان با اجراي اين برنامه رونمايي، كنسرتي توسط 
گروه »دلنوازان« كه خودِ استاد گرمرودي مسووليت 
آن را برعهده دارد اجرا شد كه اين برنامه نيز بازتاب 
زيادي در ميان متخصصان حاضر در فستيوال داشت. 

توزي��ع كتاب هاي انتش��ارات كانون 
پرورش فكري ك��ودكان و نوجوانان 
كه تا چن��دي پيش تقريب��ا متوقف 
ش��ده بود حالا دوباره توزيع مي شود. 
در س��ال هاي اخير كتاب ه��اي اين 
انتش��ارات، براي خريد ي��ا توزيع به 
راحت��ي در دس��ترس خانواده ه��ا و 
كتابفروشي ها قرار نمي گرفت. باوجود 

برخورداري اين انتشارات از بيش از ۹۰۰ عنوان 
كت��اب مفي��د و باكيفيت براي گروه هاي س��ني 
مختلف در حوزه ادبيات كودك و نوجوان، توزيع 

نامناس��ب اين كتب مانع مي ش��د تا 
اين كتاب ه��ا به دس��ت خوانندگان 
و مش��تريان خرد و كلانش برسد. تا 
چن��د روز ديگر پخش »م��داد آبي« 
كتاب ه��اي كان��ون را توزيع مي كند 
و به اي��ن ترتيب كتاب ه��اي كانون 
ب��ه راحت��ي در دس��ترس مخاطبان 
خود قرار خواهد گرف��ت. خانواده ها 
مي توانند ب��ا دنبال كردن خبره��اي كانون، هر 
روز در جري��ان جزيي��ات كتاب هاي��ي كه براي 

كودكانشان توزيع مي شود، قرار بگيرند. 

جمعي از مستندس��ازان سينماي ايران 
با انتش��ار نامه اي از وزير فرهنگ و ارشاد 
اس��لامي خواس��تند تا با حمايت از فيلم 
كوتاه »برد« شرايط موفقيت اين فيلم را 

در جوايز اسكار ۲۰۱۹ هموار كند.
مستند كوتاه »برد« به كارگراني حميد 
جعفري به واسطه كسب جايزه بهترين 
مس��تند از جش��نواره بين المللي فيلم 

نيوارلئون امريكا، واجد شرايط رقابت در شاخه بهترين 
مستند جوايز اسكار ۲۰۱۹ شناخته شده است. 

در بخش��ي از نامه جمعي از مستندسازان خطاب به 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي آمده است: »به عقيده ما 
موقعيت پيش آمده براي اين فيلم فرصتي است براي 
سينماي مس��تند ايران تا در جايگاه رفيع بين الملل 

توانايي هاي خود را به نمايش بگذارد. در 
چنين شرايطي مي توان اين موقعيت را 
امكاني براي سينماي مستند ايران دانست 
و آن را جدي گرفت، به آن بها داد و فضاي 
يك رقابت برابر را براي فيلم به وجود آورد 
يا بي اعتنا از كنار آن گذش��ت كه در اين 
صورت ما وارد رقابتي نابرابر ش��ده ايم كه 
نتيجه آن از پيش روشن است. لذا ما تقاضا 
داريم با حمايت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و شخص 
جنابعالي براي اولين بار و به شكل حرفه اي وارد عرصه 
رقابت هاي بين المللي شويم تا فيلمي كه به تنهايي و به 
شكل مستقل توانسته به چنين جايگاهي دست پيدا 
كند، بتواند اميدوارانه باقي راه را نيز با حمايت وزارت 

مطبوعه خود طي كند.« 

میراثنامه

قلعه اي 2500 ساله كه در آن آب سربالايي مي رفته!
مدير ميراث فرهنگي صنايع دستي 
و گردشگري شهرستان سمنان از 
قلعه هاي س��ارو به عنوان يكي از 
كهن ترين آثار تاريخي سمنان نام 
برد و گفت: استحكام كم نظير اين 
قلاع بعد از گذر قرن ها از س��اخت 
آن از شگفتي هاي اين اثر تاريخي 

است. حميدرضا دوس��ت محمدي اظهار كرد: قلعه هاي شمالي و جنوبي 
سارو، در يك منطقه كوهستاني و در ۱۰ كيلومتري شمال شرقي سمنان 
قرار دارد. اين قلعه ها در استحكام، تسخيرناپذيري و نوع مصالح ساختماني 

به كار رفته در آنها، زبان زد خاص و عام و موجب شگفتي همگان است.
او اظهار كرد: قلعه شمالي كلاته سبز و خرم »سارو« با گذشت ايام و حوادث 
طبيعي و دست برد س��ودجويان در جست وجوي گنج، تا حدودي ويران 

شده است اما اسكلت محكم آن با ابهت و غرور خاصي، هنوز پابرجاست.
اين كارش��ناس ميراث فرهنگي افزود: از نكات بديع در قلعه جنوبي سارو 
-كه از قلعه ش��مالي بزرگ تر و داراي امكانات بيشتري است- انتقال آب 
چش��مه از صد متري پاي كوه به قلعه اس��ت. در اين قلعه، آب به مس��ير 
سربالا مي رفته اس��ت! اين موضوع نش��ان مي دهد كه اهل قلعه، فقط از 
قاعده هاي رزم و كشاورزي آگاه نبوده اند، بلكه در بين آنان اهل علم و فن 

نيز حضور داشته اند. 
مدير ميراث فرهنگي صنايع دستي و گردشگري شهرستان سمنان گفت: 
قلعه جنوبي به سبب موقعيت خاص و تسخيرناپذيري، بر بلنداي كوه، سالم 
و پابرجا، جلوه گري مي كند. نفوذ و ورود به قلعه بسيار دشوار و خطرناك 

است و عامل بقاي آن در همين دور از دسترس بودن است.

تاريخنگاري

تصويب كنسرسيوم در مجلس 
بيست و نهم مهر ۱۳۳۳، قرارداد امضا شده ميان 
دولت ايران و كنسرسيوم، با ۱۱۳ راي موافق، پنج 
راي مخالف و يك راي ممتنع در مجلس ش��وراي 
ملي تصويب شد. پس از كودتاي ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ 
عليه دولت محمد مصدق، اين قرارداد براي تسلط 
كمپاني هاي نفتي امريكا، فرانسه، انگليس و هلند 

بر منابع نفتي ايران به امضا رسيد.
 برپايه اين پيمان ۴۰ درصد سهام نفت ايران به پنج 
كمپاني امريكايي، ۴۰ درصد ديگر به شركت نفت 
ايران و انگليس، ۱۴ درصد به كمپاني نفتي هلند 
و 6 درص��د باقي مانده به كمپاني نفت فرانس��وي 

تعلق گرفت. 
همچنين به موج��ب اين ق��رارداد، كمپاني هاي 
مذكور اجازه يافتند در هر نقط��ه ايران، عمليات 
اكتشاف و اس��تخراج را با هزينه دولت ايران انجام 
دهند. كنسرس��يوم علاوه بر اكتشاف و پالايش و 
هداي��ت و مديريت توليد از كلي��ه اختيارات لازم 
برخوردار بود كه در حوزه عمليات يا حتي در خارج 
از حوزه عملياتي خود، از اراضي و منابع زيرزميني 
متعلق به ش��ركت نفت اي��ران و اراضي متعلق به 
دولت اي��ران، در صورت نياز، بدون قيدوش��رطي 
اس��تفاده كند. ظاهرا بس��ياري از اص��ول قرارداد 
كنسرسيوم منطبق بر اصل ملي شدن نفت بود، اما 
در واقع به كار گرفتن عناويني از قبيل شركت هاي 

عامل و فروش و نيز واگذاري عمليات غيرصنعتي 
به ش��ركت ملي نفت ايران، جنبه ظاهري داشت. 
س��اير مواد قرارداد، مانند تصدي عمليات، ترتيب 
معاملات، تقس��يم عوايد و طرز ح��ل اختلاف و... 
همانند ش��رايط ديگ��ر قرارداده��اي معمول در 
كشورهاي تحت سلطه انگليس و امريكا، در حوزه 

خليج فارس بود. 
در دوران ملي شدن يعني ۱۹۵۳-۱۹۵۱، برخلاف 

تصور ايران كه فكر مي كرد با قطع صادرات نفتش، 
دني��ا با كمب��ود نفت روب��رو خواهد ش��د، همين 
شركت ها با هم همكاري كردند و با افزايش توليد از 
كشورهاي عربستان، عراق، كويت و امريكا، نه تنها 
توانستند كمبود نفت ايران را تامين كنند بلكه در 
حدود سه برابر آنچه از ايران توليد و صادر مي شد به 
بازار عرضه كردند. با تصويب اين قرارداد در مجلس 

شوراي ملي، مقدمات اجراي آن فراهم شد. 

كیوسك

كريمه در خون 
  وال استريت ژورنال: 

بس��ياري از نش��ريات 
در صفح��ه اول خ��ود 
تصاوي��ري از تش��ييع 
پيكر قرباني��ان حمله 
تروريس��تي به ش��هر 
»كرچ« در شبه جزيره 
كريمه منتشر كردند. 
طب��ق گ��زارش وال 

اس��تريت ژورن��ال, براثر انفج��اري مهيب در 
دانشكده اي در كريمه روس��يه ۱۰ نفر كشته 
و ده ها نفر مج��روح ش��دند. ولاديمير پوتين 
رييس جمه��ور روس��يه از نهاده��اي امنيتي 
خواس��ت درباره اي��ن انفجار تحقي��ق كنند. 
گفته مي شود احتمال داده مي شود كه عامل 
حمله تنها يك نفر باشد؛ يكي از دانش آموزان 
سابق اين مركز كه بمب را در سالن غذاخوري 
جاسازي كرده و س��پس در داخل ساختمان 
ش��روع به تيراندازي به هر س��و كرده است. به 
گفته مقامات، عامل اين حمله درنهايت خود 

را كشته است.

  فايننشال تايمز: 
ي��ن  ا ول  ا صفح��ه 
روزنام��ه، ع��لاوه ب��ر 
انتش��ار گزارش هايي 
از وضعي��ت اقتصادي 
چي��ن و تهديده��اي 
ترامپ عليه هندوراس، 
خب��ر از ت��لاش جدي 
براي بركن��اري مارك 

زاكربرگ از رياست فيس بوك داده شد. طبق 
اين گزارش, سرمايه گذاران كليدي فيس بوك 
در تلاش ب��راي بركناري م��ارك زاكربرگ از 

رياست اين شركت هستند. 
اين حركت پس از آن آغاز ش��د كه فيس بوك 
فاش كرد ك��ه هكرها اطلاعات ش��خصي ۲۹ 
ميليون نفر از كاربران اين شركت را به سرقت 
بردند. آنطور كه گفته ش��ده اين طرح بيشتر 
نمادين است. زاكربرگ به خاطر سهام غالبي 
كه دارد حدود 6۰ درصد از قدرت راي دهي را 
در ميان سهامداران اين شركت داراست. چنين 
كلاس سهامي ۱۰ برابر قدرت راي دهي بيشتر 

نسبت به يك سهام نرمال دارد.

  ال پايس: 
اين روزنامه در صفحه 
اول خود خبر از اعطاي 
جايزه هنري پرنسس 
آس��تورياس منتش��ر 
كرد.طبق اين گزارش، 
جايزه بخش هنر بنياد 
پرنسس آستورياس به 
مارتين اسكورس��يزي 

كارگردان بزرگ سينما تعلق گرفت. به گزارش 
اين روزنامه اس��پانيايي, مارتين اسكورسيزي 
كارگردان امريكايي و پزشكان پروازي آفريقا 
در ميان افرادي بودند كه روز جمعه ۱۹ اكتبر 
جوايز مشهور پرنسس آستورياس را از دستان 
فيليپه شش��م پادشاه كشور اس��پانيا دريافت 
كردند. مارتين اسكورس��يزي در س��خنراني 
خود هن��گام درياف��ت جايزه در ابُيدو ش��هر 
شمالي اس��پانيا گفت از آينده س��ينما نگران 
است. او هشدار داد كه هنر در فرهنگ معاصر 
بايد به ش��دت مورد توجه قرار بگيرد. از ديگر 
برندگان جوايز پرنس��س آستورياس مي توان 
به گ��روه غيرانتفاع��ي )Amref( آفريقا كه 
از هواپيم��ا و فناوري هاي موباي��ل براي ارايه 
خدمات درماني در سراسر قاره آفريقا استفاده 

مي كنند اشاره كرد.

بررسينوسانتوليدگندمدراتحاديهاروپا

 گروهگوناگون| 
از آغاز سال ۲۰۱۸، افزايش دما، تلفات و 
خسارت هاي بسياري در سراسر جهان به 
همراه داشته است. برخي بر اين باورند كه 
گرم شدن كره زمين، روند طبيعي چندين هزار ساله 
خود را طي مي كند و برخي، عوامل و خطاهاي انساني را 
عامل اصلي تغييرات آب وهوايي مي دانند. همانطور كه 
در خبرها گفته شده، افزايش دماي هوا، خسارت هاي 
بس��ياري از جمله آب ش��دن يخچال هاي طبيعي، 
آتش سوزي هاي گسترده، تلفات انساني و ... به دنبال 
داشته اس��ت. يكي از مهم ترين خسارت هاي ناشي 
از گرماي هوا، كاهش توليدات كش��اورزي و تخريب 
محصول باغ هاس��ت كه بحران هاي بس��ياري براي 
صنعت كشاورزي ايجاد و همچنين، آتش سوزي هاي 
گس��ترده نيز، بخش قابل توجهي از زمين هاي قابل 
زراعت را نابود كرده است. در روزهاي اخير، خبرهايي 
از تاثير موج گرما بر قيمت محصولات كشاورزي نيز 
منتشر شده است. آنطور كه گفته شده، موج گرماي 
شديد در اروپا موجب شده تا قيمت گندم در اين قاره 
افزايش چشمگيري داشته باشد. اين در حالي است كه 
آمارها، خبر از كاهش چشمگير توليد گندم در اروپا 
داشتند.  موج گرماي شديد، خشكسالي هاي بسياري 
ايجاد كرده و منجر به نابودي زمين هاي كشاورزي شده 
است. بر اين اساس، كشاورزان در سراسر اتحاديه اروپا، 

خواستار حمايت دولتي شده اند. 
در تازه ترين گزارش به دست آمده از نظارت بر منابع 
كش��اورزي اتحاديه اروپا، نوسان هاي برداشت گندم 
بررسي شده اس��ت.  هرچند كه كشاورزي در جنوب 
اروپا همچنان شرايط مناسبي دارد اما در شمال غرب 
و شرق اروپا، با كاهش قابل توجهي روبرو شده است. 
آنطور كه در اين بررسي ها گفته شده، توليد گندم در 
آلمان، لهس��تان و روماني، در مقايسه با سال ۲۰۱7، 
كاهش چشمگيري داشته است.  طبق نتايج به دست 
آمده از سازمان نظارت بر منابع كشاورزي اروپا، توليد 
گندم بريتانيا، از ۸,۱6 تن در هكتار در سال ۲۰۱7، 
به ۸,۰۲ تن در سال ۲۰۱۸ رسيده است.   توليد گندم 
در بريتانيا، كاهشي ۱,۸ درصدي را شاهد بوده كه اين 

ميزان كاهش، در فرانس��ه، حدود ۱,۳ درصد اعلام 
شده است. فرانسه در سال ۲۰۱7، حدود 7,۲۵ تن 
در هكتار توليد گندم داشته كه بر اثر گرماي هوا، اين 
توليد به 7,۲۵ تن در هكتار رس��يده است. در آلمان 
نيز، كشاورزان در سال ۲۰۱۸ با 7,۳ درصد كاهش 
توليد گندم روب��ه رو بودند. آنطور كه در اين گزارش 
گفته شده، در سال ۲۰۱7، كشاورزان آلماني حدود 
7,۴6 تن در هكتار گندم توليد مي كردند كه گفته شد 
اين ميزان در پايان سال ۲۰۱۸ به 7,۰۹ تن در هكتار 
مي رسد.  كشاورزان اروپايي، درخواست حمايت هاي 
دولتي براي جبران خسارت هاي گرما داشتند. آنطور 
كه گفته شده، كشاورزان آلماني نيز، خواهان بسته ويژه 
يك ميليارد يورويي براي جبران خسارات خود هستند. 
طبق آمار منتشر شده، س��وئد، لهستان و روماني، 
بيش��ترين خس��ارت را در توليد گن��دم متحمل 
شده اند.  س��وئد در س��ال ۲۰۱7، حدود 6,۹۹ تن 
در هكتار توليد گندم داش��ته كه پيش بيني ش��د 
ب��ا كاهش ۱۸ درصدي، به ۵,۸7 ت��ن در هكتار در 
سال ۲۰۱۸ برسد. در مورد لهستان نيز پيش بيني 
مي شود كه با كاهشي ۱۳ درصدي در توليد گندم 
روبرو باش��د. طبق اين آمار، پيش بيني مي ش��ود، 

بيشترين خس��ارت به توليدات كش��اورزي اروپا، 
متوجه روماني خواهد بود. آنطور كه گفته ش��ده، 
در س��ال ۲۰۱7، توليد گندم در اين كشور، حدود 
۴,۸۸ تن در هكتار بوده كه پيش بيني شد در پايان 
س��ال ۲۰۱۸، به ۳,۹۳ تن در هكت��ار كاهش يابد. 
بر اين اس��اس، روماني با ۱۹ درص��د كاهش توليد 
گندم، بيش��ترين خس��ارت را در ميان كشورهاي 
اروپايي داش��ته اس��ت.   نيمه جنوبي اروپا، درگير 
خس��ارت هاي موج گرما نش��د، چرا ك��ه ايتاليا و 
اسپانيا، تنها كشورهايي هستند كه در سال گذشته 
با افزايش توليد گندم روب��رو بودند. هرچند كه در 
ماه هاي گذشته، خبرها حاكي از ورود موج گرماي 
شديد در اسپانيا بود، با اين حال، گفته شد كه توليد 
گندم در اين كش��ور با ۴7 درصد افزايش در س��ال 

۲۰۱۸ روبه رو باشد. 
در س��ال ۲۰۱7 حدود ۲,۴۱ تن در هكتار بوده كه 
پيش بيني مي ش��ود در پايان سال ۲۰۱۸ به ۳,۵۴ 

تن در هكتار خواهد بود. 
طبق اين آمار، افزايش قيمت گندم و ترس از تخريب 
مزارع بيشتر در اثر گرما، موجب شد قيمت گندم در 
سال جاري ميلادي افزايش چشمگيري داشته باشد.

گرما جان گندم ها را گرفت 

آمارنامه
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